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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbinde/sen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Befolkningens forståelse 
af Søværnets betydning 
meget afgørende 
Igen ved dette årsskifte er det mig en 
stor glæde at få lejlighed til at takke Ma
rineforeningen for den aldrig svigtende 
interesse for og støtte til Søværnet. Net
op i det forgange år og med stor vægt 
kom samhørigheden, til udtryk under 
de mange forskellige arrangementer i 
anledning af Marineforeningens 75 års 
jubilæum. I Søværnet glædede vi os 
over det succesfyldte jubilæum, ligesom 
vi med beundring hilser den indsats, der 
har medført et stigende antal medlem
mer i foreningen. 

Som bekendt medførte den nye rege
ringsdannelse nedsættelsen af eri for
svarskommission samt foreløbig et 
uændret forsvarsbudget. En folketings
beslutning afstak 30. juni rammerne for 
den politiske beslutningsproces om for
svaret og regeringen blev pålagt at frem
komme med en redegørelse om ordning 
af forsvarets forhold for perioden 1989 -
1991. 

Forsvarskommissionen blev pålagt at 
udarbejde en mere langsigtet betænk
ning om forsvaret. Betænkningen, der 
skal foreligge inden udgangen af 1989, 
skal have virkning fra udgangen af 1991, 
dog med mulighed for forslag, der kan 
have virkning tidligere. 

Forsvarsministeren forelagde I. no
vember regeringens oplæg til forsvars
ordning for 1989 - 1991. Oplægget rum
mer f.s.v.a. Søværnet bl.a. bygning af 4 
inspektionsskibe, en videreførelse af 
Standard Flex 300 programmet og en 
fastholdelse af Søværnets fredsstyrke 
på ca. 7.400 mand omfattende værne
pligtige som hidtil. Den rummer også 
hensigten om gennemførelse af en ænd
ret udrustningsbasering samt ændrin
ger for Orlogsværftet og en viderefø
relse af rationaliseringsforanstaltnin
ger, hvis provenue bl.a. ved afhændelse 
af arealer og ejendomme skal tilfalde 
forsvaret. 

Resultatet af de nu igangværende po
litiske forhandlinger - et evt. forsvars
forlig - imødeses primo 1989. 

Som sidste år ved denne tid håber alle 
i Søværnet naturligvis på, at der kom
mer politisk enighed, der skaber bedre 
grundlag for, at vi kan løse de opgaver 
som politisk er fastsat for Søværnet. 
Først og fremmest bør rammerne for 
Søværnets aktivitet gøres bredere. 

Beklageligvis indledte Søværnet året 
1988 med, af besparingshensyn at måtte 
stryge kommando i fregatterne Peder 
Skram og Herluf Tralle, hvorved flåden 
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temporært mistede en væsentlig del af 
evnen til at hævde danske interesser un
der alle vejrforhold i danske og tilstø
dende farvande m.v. 

Året 1988 har yderligere været præget 
af ressourceknaphed og deraf følgende 
bestræbelser på at holde Søværnets 
samlede virksomhed på et rimeligt 
niveau. 

Det er fortsat af afgørende betyd
ning, at der ude omkring i befolknin
gen, bevares forståelse for Søværnets 
vigtige funktion for samfundet såvel i 
fredstid som under krise og eventuel 
krig. Den vedholdende information om 
Søværnet kan være medvirkende til at 
vende en forkert udvikling med hensyn 
til antallet af aktive skibe og rammerne 
for deres virksomhed. 

Marineforeningens medlemmers ind
sats i denne sammenhæng er uvurderlig. 

For sidste gang som Inspektør for 
Søværnet bringer jeg på Søværnets 
vegne en nytårshilen i ærbødighed og 
med glæde over Marineforeningens ar
bejde til støtte for Søværnet. 

Personlig sender jeg en hjertelig tak 
for særdeles venlig modtagelse, støtte, 
forståelse, gæstfrihed og kammerat
skab overalt i landet. 

M.M. Telling 

Forsidebilledet: 
Mindesmærket for de under 
2. verdenskrig omkomne 
søfolk og fiskere fra 
Marstal. I forbinde/se med 
indvielsen af Marine
foreningens hus i Marstal 
nedlagdes blomster ved 
dette og mindesmærket for 
de omkomne under 
1. verdenskrig. 
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Aret, der svandt, gav mange gode 
minder og rekord i tilgangen 
Så gik da året 1988 - Marineforeningens 
jubilæumsår - et år vi havde forberedt 
gennem lang tid og et år, der har krævet 
en ekstra indsats af hovedbestyrelsen, 
afdelingernes bestyrelser og medlem
mer og ikke mindst af de, der var enga
gerede i festudvalget og dets underud
valg. 

Takket være denne hjælp fra forenin
gens medlemmer, men også takket være 
en udstrakt velvilje og støtte fra Søvær
net og andre venner af foreningen for
løb alt på god og værdig måde. Vi har 
mange gode minder fra å ret, der svandt, 
oplevelser og indtryk, som viser et godt 
kammeratskab og sammenhold inden
for foreningen og en anerkendelse af 
foreningen ude fra. 

Men efter at vi nu i så lang tid har 
samlet interesse og kræfter om de for
gangne 75 år, er det nu tiden at vende 
blikket fremad og koncentrere os om 
fremtidens krav. Lige så vel som vi følte 
en forpligtelse til at mindes indsatsen af 
de, der gik forud for os, må vi føle for
pligtelse over for de, der skal følge efter 
os. 

Medlemstilgangen i jubilæumsåret 
synes for øjeblikket at skulle sætte ny 
højderekord, og vi kan da håbe, at af
gangen vil sætte ny bundrekord. Til gen
gæld ved vi at antallet af indkaldte vær
nepligtige til Søværnet i det nye år vil 
sætte bundrekord med 927 mod 3.500 i 
1970. Det vil give vores efterfølgere et 
stærkt reduceret rekrutteringsgrundlag 
i denne gruppe. Der er derfor al mulig 
grund til at fortsætte det energiske ar
bejde for at skaffe nye medlemmer også 
i det kommende år. 

Der har i året, der gik, været en god 
udvikling på aktivitetsområdet, bl.a. 

75 års jubilæet gav 
PR og fremgang. 
Ebeltofts bidrag 
var blandt andet 

sluppens muntre og 
tiljublede færd 

gennem Strøget 
i København. 

med udadvendte arrangementer i for
bindelse med jubilæet. Det har nok væ
ret en væsentlig årsag til den gode med
lemstilgang, men som det tidligere er 
understreget er et godt og varieret akti
vitetsniveau også en væsentlig forud
sætning for at kunne fastholde medlem
mernes interesse. 
Netop nu i 1989 er der et øget behov for 
gennem informative aktiviteter at bi
drage til at »styrke nationens interesse 
for søværnet«. Som bekendt endte for
handlingerne om et nyt forsvarsforlig 
med en folketingsbeslutning den 30. 
juni, der pålagde regeringen dels inden 
udgangen af oktober 1988 at fremlægge 
en redegørelse for regeringens politik 
for løsning af forsvarets opgaver i de 
nærmeste år, dels at nedsætte en for
svarskommission, der skulle afgive be
tænkning inden udgangen af 1989. 

Regeringens redegørelse for bevil
lingsrammer, styrkemål, strukturænd
ringer, rationaliseringer -og materielan
skaffelse indebar en »0-løsning«, idet 
det foreslåes, at udgifterne til en for
svarsordning for årene 1989-91 baserer 
sig på det nuværende forsvarsbudget, 
der er fremlagt i finanslovforslag for 
1989, som hidtil med regulering for pris
og lønstigninger. 

Forsvarschefen har ved redegørelsens 
fremkomst udtalt: 

»Uanset at regeringens redegørelse 
indeholder visse forbedringer, er det en 
kendsgerning, at budgettet ikke rækker 
til på længere sigt at bevare forsvaret på 
det hidtidige og nødvendige niveau med 
tilstrækkelig kvalitet«. 

Der må derfor holdes gang i debatten 
om et troværdigt forsvar, og derfor må 
vi i Marineforeningen i dette år, hvor 

t=? 

Landsformand 
V.P. Heise 

forsvarskommissionen arbejder, skaffe 
og formidle information om søværnets 
opgaver, betydning og vilkår. 

Det vil styrke det forsvarspositive bi
drag til debatten, hvis vi løser denne op
gave i samarbejde med Hærens og Fly
vevåbnets soldaterforeninger samt For
svarsbroderselskaberne ved en udvi
delse og styrkelse af det samvirke, der 
allerede er etableret mange steder. 

En god anledning til etablering af et 
sådant samarbejde vil være markerin
gen af NATO's 40 års dag den 4. april. 
Som omtalt andet steds i bladet er der 
fra centralt hold taget initiativ til en ko
ordinering af aktiviteter i den anled
ning, og lokalafdelingerne opfordres til 
efter evne at bidrage til og deltage i fæl
les arrångementer. 

For Marineforeningens fortsatte ud
vikling som en landsdækkende kamme
ratskabsforening vil jeg ønske, at den 
aktivitet og det sammenhold, som præ
gede jubilæumsåret må fortsætte og 
styrk~s i det kommende år. 

Med en hjertelig tak for et godt 75. år 
ønskes alle Marineforeningens medlem
mer og venner et rigtig GODT NYTÅR. 

V. P. Heise 



Biografen i Marstal er 
blevet et hnponerende 
Marinehus 
Hvor Morten Korchs røde 
heste gungrede hen over lær
redet og Barken Margrethe 
var sin undergang nær, har 
Marstal-afdelingen nu åbnet 
en imponerende marinestue. 
Biografen i Marstal, der se
nest har været anvendt som 
diskotek, er blevet til et Mari
nehus og taget i brug som så
dan med en strålende indviel
sesfest. 

Med 15 minutters pause 
varede indvielseshøjtidelig
heden fra kl. 12 til 17. For
manden Ole Galatius havde 
selv udformet en prolog med 
bistand af skuespillerinden 
Jette Varn. Marstal Skipper
forening af 1888, Navigatør
foreningen og Ærø Garder
forening var repræsenteret 
med faner, og ligeledes del
tog repræsentanter for adop
tionsfartøjet ved indvielsen. 
Korsang af Marstal kirkes 
kor under ledelse af organist 
Thomas Bielefeldt sang og 
dirigenten selv havde til an
ledningen komponeret en 
melodi over temaet »En 
lærke lettede og tusinde an
dre fulgte« og tilegnet den 
Marinehuset. 

Fællessang og taler fulgte 
slag i slag ved festen, som fik 
stor pressedækning, og vi ci
terer fra Ærøs Avis omtale af 
festen: 

Takket være mange gode 
kræfters indsats står Marine
foreningens Hus nu færdigt. 
Lad det være et stykke værk
tøj, der bruges. Bruges til at 
indbygge et Dannevirke i 
hver danskers bryst. 

Sagde formanden for 
Marstal Marineforening, Ole 
Galatius, efter at der i går 
middags var blevet slået glas 
forud for foreningens indvi
else af egne lokaler i byens 
gamle biograf. 

- Nu håber vi så blot, til
f~jede han, at Søværnet, re
derier og søfartsorganisatio
ner vil bruge lokalerne og 
være med til at gøre bygnin
gen til et levende hus. 

Formandens tale var iøv
rigt en tak til alle sider: til 
medlemmerne og deres frivil
lige arbejdskraft, til fonde, 
byråd og enkeltpersoner for 
al støtte, praktisk som øko
nomisk. Og naturligvis en 
tak for alle de gaver, forenin
gen havde modtaget. 
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Landsformanden for Dan
marks Marineforening, 
kommandør V. P. Heise, ud
trykte sin glæde over at være 
i netop Marstal, efter hans 
mening en af de få byer i 
Danmark der med rette kan 
kalde sig for søfartsby. 
- Marineforeningen taler sø
værnets og søfartens sag i en 

Borgmester Ole Pihl 
passerer ved indgangen til 
Marinehuset æresvagten. 
Bag borgmesterenfølger 

fru Benthe Falsing. 

maritim nation som Dan
mark, hvor vi faktisk alle på 
den ene eller anden måde er 
afhængige af havet, og hvor 
kun de færreste ikke har sø
folk et eller andet sted i stam
tavlen, sagde Heise. 

Kommandøren nævnte vi
dere de problemer, der i dag 
truer søfarten, og fandt det i 
den forbindelse så meget des
to mere glædeligt, at Marstal 
kommunenetop havdeadop
teret orlogskutteren »Vejrø«. 

Inden ønsket om et til
lykke med det maritime sam
lingssted, overrakte landsfor
manden marineforeningens 
hæderstegn til den lokale for
mand, Ole Galatius. 

- Niels J uel talte engang 
om dem, der bar gyldne kæ-

Formand Ole Galatius på 
talerstolen flankeret af 
flag og faner. 



der og deres pligt til at sejle 
ud. Her i Marstal er der gan
ske vist ingen gyldne kæder, 
men forsvarsviljen fejler ikke 
noget, sagde forhenværende 
borgmester Robert Stærk 
Christensen. Han henviste til 
at næppe mange byer af Mar
stals størrelse havde ofret til
svarende under de to krige. 
60 omkom under 1. ver
denskrig 100 under 2. ver
denskrig. 

Videre talte kommandør 
S. Gøbel, der blandt andet 
udtrykte sin glæde over sam
arbejdet mellem Søværn og 
Marineforeningen og borg
mester Ole Pihl priste 
Marstal-afdelingen for dens 
store initiativ. 

Under festen blev tidligere 
navigationsinspektør Chri
stian Thuesen udnævnt til 
æresmedlem. 

Efter selve indvielsesfesten 
var der åbent hus for alle by
ens borgere og mange benyt
tede sig af lejligheden til at 
bese lokaliteterne. 

Mange gode kræfter har 
bidraget til Marineforenin
gens køb af bygningen. Såle
des har A. P. Møller og hu
stru Chastine Mc-Kinney 
Møllers fond til almene for
mål bidraget med 7 5 .000 kro
ner og senere har afdelingen 
modtaget 10.000 kroner af 
Tuborg-fondet til indkøb af 
et klaver. 

Udsnit af en del af forsamlingen med til højre æresmedlem 
Hans Petersen og Helge Jørgensen, begge med MF's 
hædertegn. 

På første række landsformand Heise, tidligere borgmester 
Stærk Kristensen, borgmester Ole Pihl, og seniorsergent 
Ole Jensen. Bag dem kommunalbestyrelsesmedlemmer 
og andre gæster ved indvielsen. 

NATO 
fylder 
40 år 
den 
4. sept. 
Den 4. april 1989 har NATO 
eksisteret i 40 år og har i 
denne periode sikret fred og 
frihed i Vesteuropa og Nord
amerika og dermed de 16 
medlemslandes udvikling i 
politisk, økonomisk og kul
turel henseende. 

Denne begivenhed ønskes 
markeret på forskellig måde 

• og på flest mulige steder i 
landet, og der er med dette 
formål etableret et samvirke 
foreløbig bestående af: 

Atlantsammenslutningen 
Danmarks Marinefore-

ning 
Danske Soldaterforenin

gers Landsråd 
De samvirkende danske 

Forsvarsbroderselskaber 
Flyvevåbnets Soldaterfor

ening 
Reserveofficerersforenin

gen i Danmark og 
Værn om Danmark. 

Ny soldatersangbog 
er et musikalsk 
stykke kulturhistorie 

Axel Juel, illustreret med en 
tegning af Nyholrn kran. · 

For fuldstændighedens 
skyld bør det nævnes, at bo
gen også indeholder endetal
jeret danse-vejledning for 
»Les Lanciers«. »Lanciers« 
oversat fra fransk betyder 
egentlig Iancenerer d.v.s. lan
sebærende soldater, og selv 
om der intet sikkert vides om 
dansens oprindelse mener 
forfatterne, at der kan være 
en sammenhæng der. 

Endvidere er Hjemmevær
net, der kan fejre sit 40-års 
jubilæum samtidig, samt 
forsvarets personaleorgani
sationer interesserede i et ko
ordinerende samarbejde. 

Samvirket vil i de kom
mende måneder tage initiativ 
til, at der ud over landet fra 
den 4. april til den 4. maj 
1989 iværksættes forskellige 
aktiviteter som møder, ud
stillinger og lignende med det 
formål at mindes Danmarks 
tilslutning til Atlantpagten 
og den derefter følgende be
tydningsfulde fredsperiode. 
Endvidere benyttes anled
ningen til at oplyse om 
NATO og Danmarks rolle i 
alliancen. 

På et tidspunkt, hvor Mari
neforeningens sangbog er 
ved at være udsolgt og iøvrigt 
trænger til en revision og mo
dernisering, udkom den 7. 
november på musikforlagt 
»Edition Egtved Aps« »Alle 
Tiders Soldatersange« med 
95 sange og viser, forsynet 
med becifring, historiske 
kommentarer og oplysninger 
samt mange illustrationer. 

Forfatterne Jesper Asmus
sen og Erik Jensen, der er 
gode kammerater fra solda
tertiden i Livgardens Tam
bourkorps, har med bogen 
samlet et stykke musikalsk 
kulturhistorie, som var ved at 
gå i glemmebogen. 

Selv om bogen kun medta
ger et par enkelte orlogs
sange, som f.eks. »Holmens 
faste stok«, kan det anbefa
les, at Marineforeningens lo
kalafdelinger anskaffer et 
eksemplar, da bogen udover 
egentlige soldatersange også 
indeholder fædrelands-, 
modermåls- og national
sange samt alment anvende
lige viser. 

Som prøvesider i den lille 
saJgsbrochure, der er ud
sendt, har man valgt at 
bringe »Der er ingenting, der 
maner«, skrevet i 1915 af da
værende medlem af Marine
foreningen, senere redaktør 
af UNDER DANNEBROG, 

Bogen, der er på 269 sider 
koster kr. 148,-, men man kan 
få nummererede eksemplarer 
for kr. 248,-, og forfatterne 
har bestemt at et evt. over
skud skal gå til i standsæt
telse af klaverer på soldater
hjem og kaserner. 

Måtte soldatersangbogen 
inspirere musikalske med
lemmer af Marineforeningen 
til at afujælpe savnet af en 
tilsvarende »Sangbog for or
logsgaster og andre søfolk«. 

V.P.H 

For Marineforeningens 
vedkommende vil oplysnin
ger om planlagte arrange
menter blive udsendt til di
striktsrepræsentanterne, hos 
hvem lokaleafdelingerne kan 
få oplyst, hvad der vil foregå 
i deres område. 
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Fanø's skibsfart- og 
dragtsamling er rig på 
malerier, fotos og skibs
modeller, der skildrer øens 
storhedstid i 1800-tal/et. 
Det er en af de mange 
seværdigheder på øen, som 
benævnes som Danmarks 
port mod vest. 

deller af sejlskibe, der var 
hjemmehørende på Fanø. 
Derefter spadseretur ad de 
smalle krogede stier. Kaffe 
på Sønderho Kro med fanø
kringle. Herefter i bus gen
nem statsplantagen til Nord
by. Besøg på Fanø skibsfart-

( og dragtsamling. 
Kl. 12.00: Retur til hotellet 

Danmarks port mod vest er klar til til frokoS
t
en. kl. l3.00. 

~!~~!!~~~~~~!fo:~~ d:~0:™a~~rellingglæ- ::.~~g 
over, at netop Fanø er valgt til ønsker at tage deres bil med. der sig til at se så mange ga-
dette års sendemandsmøde Op til en weekend kan der ster og sendemænd fra alle Vi har modtaget følgende: 

Nu er det snart to år siden, at 
jeg som den første distrikts
repræsentant vest for Store
bælt blev indvalgt i forret
ningsudvalget. 

den 29. og 30. april, hedder være op mod fire timers ven- afdelinger som ingensinde 
det i Fanø-afdelingens indby- tetid på begge sider af far- tidligere, og skipperøens be
delse. vandet. Så det vil nok være folkning ser frem til dagen og 

Ferieøen, Danmarks port klogest ikke at tage bil med ønsker hjertelig velkommen 
mod vest, er klar til at mod- til øen. til sendemandsmødet. 
tage sendemændene og deres På selve øen vil Marinefor
damer, og værtsfolkene glæ- eningens medlemmer sam
der sig til at vise deres ø frem, men med øens to taxa'er og 
men er desværre, som det busforbindelsen drage om
fremgår af indbydelsen, også sorg for transporten. 

Lørdag den 29. april: 
Kl. 10.00: Marinestuen på 

Nørby Kro åbner. 
(15 min. gang fra 
hotellet. nødt til at komme med et ad- Færgen går fra Esbjerg til 

varende ord. For som det Fanø på hele klokkeslet og Kl. 19.00: 
hedder i meddelelsen: overfarten tager 20 minutter. Kl. 01.00: 

Festmiddag 
Der pibes til køjs 

Vores eneste forbindelse til Fra færgen er der busforbin
fastlandet er vores lille be- delse til hotel »Vesterhavet« 
rømte færge, den er imidler- ved Fanø strand og der er op

rettet mødekontor på »Cap

Søndag den 30. april: 
Kl. 7 .00: Morgenmad. 
Kl. 8.15: Busser afgår fra 

hotellet til Mari-

Motiver 
fra mappen 
som postkort 
Skibsmotiverne fra Jubi
læumsmappen, udført af 
kunstneren Kurt v. Wo
wern er nu med kunstne
rens tilladelse blevet frem
stillet i dobbelte postkort 
med tilhørende kuverter. 
Det er Glostrup afdelin
gen, der har fået postkor
tene fremstillet, og det er 
blevet en meget elegant 
sag. De fem dobbelte kort 
plus kuverter kan bestilles 
ved at sende 20 kroner 
plus porto 4,10 til: 

Ole Løje 
Fængselsvej 37 
2620 Albertslund 

tains Corner«. Kontoret er 
åbent fra lørdag kl. 10.00. 

Da Fanø er en ferieø med Kl. S.30: 
mange forudbestillinger på 
hoteller, kroer m.v. er det vig
tigt, understreges det i indby
delsen, at alle tilmeldinger 
sker inden 1. marts. 

P . f d 1 1 Kl. 9.00: ns or e tage se er: Vel-
komstdrik, festmiddag med 
tre retter mad inkluderet vin Kl. 

12
·
30

: 
ad libitum, kaffe med cognac 
eller likør, med efterfølgende 
dans på dækket 325.00 kro- I 3 

k d 
. K. 1 .00: 

ner pr. uvert, ametur til 
Sønderho og Nordby inklu- Kl. l 5.00: 
deret kaffe med fanøkringle 
på Sønderho Kro, inkluderet 'd 80 k Kl. 17.00: entreer og gw es roner, 

nestuen. 
Gasterne møn
stres og marche
rer med »Vester
havsdrengene« i 
spidsen til sende
mandsmødet. 
Sendemandsmø 
det åbner. 
Sendemandsmø
det slutter. Bus
transport til ho
tellet. 
Frokost. 
Frokosten slut-
ter, marinestuen 
åbner. 
Marinestuen 
lukker. 

frokost 65 kroner og overnat
ning i to værelses ferielejlig
hed, minimum to personer 
300 kr. pr. deltager. Dertil 
kommer et tilmeldelsesgebyr 

Dameturen 

på 15 kroner. 

Kl. 8.40: Afgang bus 
langs sydstranden til Søn
derho. Besøg i den utraditio
nelle sømandskirke med mo-
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Valget var tænkt som en 
forbedring af kontakten mel
lem de vestlige afdelinger og 
hovedforeningen. 

Det er imidlertid ikke gået, 
som jeg havde håbet. Der er i 
hvert fald ingen, der har kon
taktet mig. 

I afdelinger landet over ta
les der tid efter anden om kø
benhavneri, og der skydes på 
landsledelsen. 

I den forbindelse vil jeg 
gerne erindre om, at landsle
delsen - det vil sige hovedbe
styrelsen - ikke er hele Mari
neforeningen. Vi har også et 
forretningsudvalg. Hovedbe
styrelsen holder møde tre 
gange om året. Forretnings
udvalget mødes hver måned. 
Endelig har vi jo så vort sen
demandsmøde en gang år
ligt. 

Medlemmerne har således 
muligheder nok for at få kla
ring på de problemer, der op
står, men det går lettest hvis 
man ude i afdelingerne kon
takter de tre distriktsrepræ
sentanter, der er medlemmer 
af forretningsudvalget. Det 
er Ib Hulten, distrikt 2, Poul 
Christiansen, distrikt 4 og 
undertegnede fra distrikt 9. 

Med kammeratlig hilsen 
Hans Jørgen Nielsen 



Landsformanden 
i fuld fart 
omkring et 
skarpt hjørne. .. 
Lørdag den 8. april 1989 kan 
Marineforeningens landsfor
mand, kommandør Preben 
Heise, fejre sin 70-års fød
selsdag. 

Preben Heise har i snart 10 
år stået i spidsen for vor fore
ning, og en nærmere præsen
tation burde egentlig være 
overflødig. 

Imidlertid får de menne
sker, som kommer i berøring 
med fødselaren, et forskelligt 
indtryk - alt efter i hvilken 
skikkelse, han optræder. 

De fleste medlemmr har 
stiftet bekendtskab med fest
mennesket, når han og fru 
Grethe har været gæster i de 
efterhånden mange afdelin
ger rundt i landet. Sjældent 
har en landsformand i den 
grad rejst land og rige rundt, 
og der er næppe tal på de 
mange spirituelle festtaler, 
der er holdt, »de begede gut
ter«, der har været sunget, 
samt de damer, der er blevet 
svunget ved »dans på dæk
ket«. 

Formanden kender vi fra 
Sendemandsmøderne, hvor 
selv en årsberetning på halv
anden time påhøres med stor 
opmærksomhed. Ikke på 
grund af respekt for »kom
mandøren«, men fordi disse 
beretninger altid bærer præg 
af stort engagement og ind
sigt, samt ikke mindst inde
holder visioner og tanker om 
fremtiden. 

At Marineforeningen idag 
er kendt og respekteret i vide 
kredse skyldes ikke mindst 
landsformanden, der med sit 
udadvendte væsen har gjort 
god reklame for foreningen 
og virkelig har været i stand 
til at »sælge billetter«. Gen
nem landsformanden bliver 
Marineforeningens stemme 
hørt overalt, hvor søværn og 
søfart diskuteres. Ikke 
mindst i den løbende for
svarsdebat er politikere, 
»eksperter« og andre ved 
mange møder blevet præsen
teret for vægtige indlæg fra 
»Preben Heise, Landsfor
mand for Danmarks Marine
forening«. Netop denne del 
af hans virksomhed er måske 
ikke så kendt blandt med
lemmerne, men er i høj grad 
med til at styrke Marinefor
eningens troværdighed - ikke 
mindst i forhold til Sø
værnet. 

Og så er der chefen, som 
med fast, men venlig hånd 
styrer foreningen. De fleste 
er sikkert ikke klar over den 
store indsats, Heise yder som 
leder af Marineforeningen. I 
hovedbestyrelse og forret
ningsudvalg er han det sam
lende midtpunkt, der forstår 
at skabe den konstruktive de
bat, der ofte munder ud i be
slutninger til gavn for for
eningen. 

I landsledelsen er det dog 
først og fremmest kammera-

I anledning af Landsformandens 
70-års fødselsdag afholdes 

Reception 
på Marineforeningens hovedkontor 

i Amaliegade 33 C 

fredag 7. april 1989 kl. 14-16 

Landsformand V.P Heise ved arbejdsbordet 
på hovedkontoret. 

ten Preben, og det gode sam
arbejde, som enhver besty
relse sikkert vil misunde, er 
udsprunget af kammerat
skab og fælles ansvar overfor 
opgaverne. Vel er vi ikke altid 
enige, men vi har altid kun-

net drøfte problemerne i en 
saglig og hyggelig atmos
fære, idet »kemien« passer. 

Fra alle gaster i foreningen 
skal der derfor i dagens an
ledning lyde et hjerteligt til
lykke. Kurt Flatau 

Mindeplade 
for viceadmiral 
A. H. Vedel 

.-.. 

i Søkvæsthuset 
Komiteen til rejsning af et 
mindesmærke for viceadmi
ral A. H. Vedel, der omtaltes 
i sidste nr., har indledt sit ar
bejde, og der sigtes i øjeblik
ket mod en mindeplade med 
et portrætrelief og inskrip
tion. Komiteen har rettet 
henvendelse til Orlogsmu
seet, om at en sådan plade må 
kunne opsættes i museets nye 
lokaler i Søkvæsthusets 
Bådsmandsstrædefløj, der 
påregnes indviet i år. Denne 
placering ønskes gerne, dels 
fordi mindepladen her vil få 
sin plads i Søværnets histo
rie, dels fordi admiral Vedel 
var initiativtageren til ska
belse af et egentligt orlogs-

museum omkring den ene
stående modelsamling. 

Komiteen søger nu en 
kunstner til at udføre min
depladen, og når et konkret 
projekt kan præsenteres for 
offentligheden, vil man 
starte en indsamling af mid
ler, således at det færdige 
mindesmærke kan afsløres 
den 29. august 1993. 

Da Marineforeningen har 
taget initiativet til dette pro
jekt efter forslag fra nu af
døde Arne Kaldahl fra Gen
tofte afdelingen, skulle en 
væsentlig del af pengene til 
dets gennemførelse gerne 
komme fra foreningen. 

Lands/ ormanden 
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Værn om Danmark 
Landsforeningen Værn om 
Danmark udgav i november 
en pjece på 24 sider skrevet af 
oberst Per Svenson, der er 
chef for Forsvarets Center 
for Lederskab. Pjecen er 
tænkt som et indlæg i den ak
tuelleforsvarsdebat og foku
serer på den menneskelige 
faktor, som et væsentligt led i 
forsvarsviljen. 

Følgende anmeldelse er 
hentet fra Forsvarskomman
doens blad Værnskontakt. 

Overkommelig, letlæst og 
væsentlig. 

Her er et hæfte, der giver 
landkending både for den, 
der som nybegynder vil kaste 
sig ud i forsvarsdebatten på 
den lokale kro, og for den er
farne, der prøver at samle al
verdens visdom og erfaring i 
en kronik til Berlingske 
Weekend. 

Oberst Svensson har i sin 
lille pjece samlet en række 
facts om samfundet, forsva
ret og relationerne imellem 
dem, som hver for sig hver
ken er nye eller epokegø
rende; men som tilsammen 
giver en nyttig forståelse af, 
hvorfor mange farer vild mel
lem de indviklede politiske, 
militære og følelsesmæssige 
begreber - og dermed også et 
fingerpeg om, hvor det er væ
sentligt af sætte kræfterne 
ind i den offentlige menings
dannelse. 

Hæftet starter med en gen
nemgang af den historiske 
udvikling i samfundets al
mindelige menneskesyn, 
mundende ud i de grundlæg
gende behov, der må forven
tes hos den, der søger infor
mation om forsvaret. 

samfundets almindelige øn
ske om at bevare liv og 
fremme livskvalitet. 

Så følger hæftets længste 
afsnit, »Forsvarsviljen«, som 
med baggrund i den histori
ske udvikling siden treårskri
gen og dokumenteret med 
meningsmålinger fra den 
nære fortid viser, hvad Dan
marks befolkning og dens 
politikere lærte af historien. 

Sammen med det næste 
kapitel, »Udfordringen« -
der påpeger behovet for at 
forsvaret i takt med, hvad der 
sker i det civile samfund, ud
vikler sine ledelses- og ud
dannelsesmetoder - udgør 
denne del af hæftet et kraf
tigt argument for værneplig
tens betydning for den of
fentlige meningsdannelse, ud 
fra påstanden: »Det jeg hører 
- glemmer jeg! Det jeg ser -
husker jeg! Det jeg gør - læ
rer jeg!« 
Endelig afsluttes hæftet med 
en påpegning af det di
lemma, der ligger foran os: 
Valget - inden for en fastlåst 
og utilstrækkelig økonomisk 
ramme - mellem på den ene 
side at satse på nyt materiel 
og udstyr, der giver trovær
dighed udadtil, eller, på den 
anden side, at satse på det, 

Danmarks Marineforening _/?;,, 
sender de bedste ønsker , I fØ 

· r 
t • 

1.1,,v.Mv,,,-_....i 
~ n.at< Vf'I~ 

-og derfor 
vil 

0 i:-.: ,:,; ' 

jeg slasl ~~, . -- -~ '" 
af 

Per Svensson 

/ 
~;;,-• '.(Tlenneskelige 
' 1 , Jaktor 

~~:~.;.['-atf f~,-::,; .-.~--,~~)tø;$'i•.• X"•-. ~~ ~•:' • 
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Forsiden af pjecen: »Der/ or vil jeg slås«. 

der »læres« og skaber tro
værdighed indadtil; det vil 
sige flere indkaldelser af vær
nepligtige. 

Pjecen kan købes for k r. 
20,- hos »Værn om Dan
mark«, Trommesalen 14, 
1614 København V. 

andre museumsskibe, mari
time museer m.fl. i lande 
rundt om i verden til samlere 
af maritim filateli. 

En af de seneste udgivelser 
var kuverten med hilsen fra 
Marineforeningen, der blev 
afstemplet den 30.4.88, for
eningens 75-års stiftelsesdag. 
Kuverten, der prydedes af 
foreningens emblem, blev 
omtalt og præsenteret i bla
dets nr. 2/ 88 og det medføl
gende festskrift. 

Derefter følger en gen
nemgang af mekanikken i 
meningsdannelse med vægt 
på, hvad der slår igennem, og 
hvad der kan sløve eller di
strahere. 

Kuverten der blev fremstillet i anledning af jubilæet. 
Direktør Jørgen Petersen, 

Fregatten Jylland, oplyser, at 
denne udgivelse er solgt i 
normalt omfang til den faste 
kreds af samlere, men salget 
til Marineforeningens med
lemmer har ikke været så 
stort som det kunne for
ventes. 

I afsnittet » Forsvaret« 
gennemgås, hvorfor der - selv 
blandt nært beslægtede nati
oner som for eksempel 
NATO-landene - er forskel, 
ikke blot på hvordan man op
bygger sit forsvar: men også 
på hvordan man opfatter 
det. Og i afsnittet »Vilkå
rene« diskuteres modsætnin
gerne mellem på den ene side 
forsvarets virkelighed: Kri
gen, og på den anden side 

Fregatten og Filatelien 
»Den selvejende institution 
Fregatten »Jylland« skaffer 
som bekendt midlerne til re
staurering af det maritime 
klenodie på mange forskel
lige og opfindsomme måder, 
bl.a. ved filatelistiske udgi
velser. 

Den første af disse udgivel
ser, der består i kuverter med 
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særstempel, blev afstemplet i 
Ebeltoft den 9.5.83 - årsda
gen for slaget ved Helgoland • 
- i forbindelse med den offi
cielle åbning af den landsind
samling, som skulle sikre det 
økonomiske grundlag for 
fregattens bevaring. 

Siden da bar institutionen 
udsendt over 40 hilsener fra 

Det kan vi faktisk ikke 
være bekendt? Skulle der 
mon ikke være mange, der 
bare har »glemt« at støtte det 
gode formål og erhverve det 
filatelistiske minde om jubi
læet? - det kan nåes endnu! 



½-«--<S' 
~l...S\.S~ 

;;;s..;:_.. -· -- -~- ... , -
.... ~ >"' . -

---

U-BÅDSMUSEUM: Aalborg får nu et orlogs- og søfartsmuseum, hvis hovedattraktion bliver u-båden »Spækhuggeren«. Det er Mari
neforeningen i Aalborg, der har taget initiativet, og med støtte af ~yen bliver planerne ~u- realis~ret._ Mus~et har haft Søværn:ts st~re 
bevågenhed, og »Spækhuggeren« overtager Aalborg ganske gratis. Museet anlægges I tilslutning til marinestuen_, som ~es pa tegnin
gen ved siden af u-båden. Sejlerhuset, der er forbundet med marinestuen, inddrages til museum sammen med tilbygningen, der ses 
i forgrunden til venstre. Museet ventes indviet i år. Mere om u-bådsmuseet i næste nummer. 
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På vagt om Søværnets fremtid 
Søe-Lieutenant Selskabet og 
en kreds af civile er gået sam
men om en oplysningskam
pagne, der skal informere om 
misforholdet imellem mål og 
midler i Den danske Marine. 

I sidste nr. af dette blad 
omtaltes første led i kampag
nen, der føres under mottoet 
»Styrk Marinen - en fredelig 
løsning«, nemlig debatavisen 
nr. 1. 

Ved et pressemøde den 
14.12 præsenteredes næste 
led: videofilmen »Det hand
ler om liv og fred«. Filmen 
beskriver søværnets opgaver, 
som de udføres af korvetten 
»Olfert Fischer«, og som de 
opleves af mandskabet om 
bord. 

Videoen er tænkt som et 
debat-oplæg, som skal kaste 
lys over forsvarets og især 
marinens situation i dagens 
Danmark, mens forsvars
kommissionen sidder. 

Søværnets situation er, at 
medens der i den sidste snes 
år er blevet 60 % færre opera
tive skibe, er opgaverne sta-

dig de samme. Det betyder, at 
»Alle i marinen løber hurti
gere og hurtigere for at løse 
deres opgaver«, som det siges 
i filmen. 

- Søværnet klarer stadig 
sine opgaver, sagde inspektø
ren for søværnet ved præsen
tationen, men ressourcerne 
er spændte til bristepunktet, 
bl.a. fordi en stor del af dem 
anvendes på »civile opgaver« 
som fiskeriinspektionen og 
søredningstj enesten, hvorfor 
der bliver mindre til uddan
nelse og øvelser. Det aktuelle 
problem, sagde admiralen, er 
at ikke blot er der færre 
skibe, men disse sejler også 
mindre. Det langsigtede og 
alvorlige problem er, at, hvis 
der ikke snart træffes beslut
ning om erstatningsbyggeri 
for de nuværende skibe, vil 
flåden ved århundredskiftet 
være reduceret til 16 Stan
Flex og 4 inspektionsskibe, 
d.v.s. et meget begrænset 
kystforsvar. Projekterings
og byggetiden for et orlogs
skib ligger på mellem 8 og 10 
år, før det er operativt. 

Kampagnens præsidium, 
hvis formand er adm. direk
tør i Skibsværftsforeningen. 
civ.ing. Kai Engell-Jensen, 
forventer at videoprogram
met er klar til at kunne udlå
nes til skoler, foreninger 
o.lign. inden længe, når der 
er udarbejdet et tekstmateri
ale til præsentation af vi
deoen. 

Det vil være en naturlig 
opgave for Marineforenin
gens lokalafdelinger at bi
drage til at formidle dette 
konkrete maritime oplys
ningsmateriale til så brede 
kredse som muligt ud over 
landet. Hovedkontoret vil -
efter nærmere aftale med 
kampagnepræsidiet - på ho
vedbestyrelsesmødet i marts 
kunne meddele distriktsre
præsentanterne nærmere 
om, hvordan denne formid
ling rent praktisk kan gen
nemføres. Men det bliver lo
kalafdelingerne, der med de
res kendskab til og kontakt 
med lokalsamfundet skal 
gøre det endelige »salgsar
bejde«. 

Tak i 
lige 
måde 
Til alle de afdelinger, der 
har ønsket redaktionen 
godt nytår, og sendt ven
lige hilsener til jul, rettes 
hermed en hjertelig tak. 
Stof til næste nummer af 
UNDER DANNEBROG 
skal denne gang - af hen
syn til at sendemandsmø
det i år finder sted tidli
gere end normalt - alle
rede være redaktionen i 
hænde senest 1. marts. 

Stof og billeder sendes 
som sædvanligt til: 

UNDER DANNEBROG 
Redaktør 
Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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DISTRIKT I 
Storl<øbenhavn 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S 
Tlf. 01 S7 S7 61 

FREDERIKSBERG 
Pokalskydningen er efter 12 
ugers kamp afgjort og vinder 
blev Per Jappe foran Knud 
Frost, T. Villanen og Benny 
Krabbe. Skyttelavet holder i
øvrigt generalforsamling 21. 
februar. 

Selve afdelingens admiral
forsamling er fastsat til 16. 
marts fremgår det af seneste 
nummer af afdelingsbladet 
»Skum for boven«, hvor man 
også meddeler at marinestu
ens lørdagsåbent er ind
skrænket til en lørdag om 
måneden. Der kom simpelt
hen for få til at det kunne be
tale sig at holde åbent hver 
lørdag. 

Afdelingen er for tiden 
uden formand, idet Torben 
Platz af helbredsmæssige år
sager har måtte trække sig, 
hvilket hele afdelingen dybt 
beklager. Med tak til den af
gående formand for en frem
ragende indsats, fortsætter 
bestyrelsen i samme spor og 
vil på den kommende admi
ralforsamling vælge den nye 
formand. 

GLOSTRUP 
Afdelingsbladet »Så til søs« 
bringer i sit seneste nummer 
et par fornøjelige præsentati
oner af »Skipper« Frohn 
Nielsen og multikunstneren 
Peter, som den 5. januar gav 
deres Cafe Show - hvis alt der 
er gået efter planen - for afde
lingens medlemmer. 

At 1988 var et olympisk år 
fremgår også af bladet, for 
her kan man se at Jytte Karls
son, Karl Momsen og Dorte 
Andersen besatte de tre før
ste pladser i raflekonkurren
cen og Jørgen Ravnskov sej
rede i skydning foran Jens 
Ole Løje Jensen og Bente 
Hein. 

I afdelingen kipper man 
med flaget for Jørgen Dehn, 
der den 17. januar blev 50 år. 
Han blev indmeldt i 1972 og 
har siden 1974 været afdelin
gens sekretær. I 1985 modtog 
han Marineforeningens hæ
derstegn. 

Gunnar Nu Hansen modtages Københavns-afdelingens 
plaquette af formanden Flemming Larsen. 

KØBENHAVN 
Vil du hygge dig, spille bil
lard, kort eller dart, så kom 
ud i Århusgade hver torsdag. 
Marinestuen er åbent og det 
vil altid være muligt at købe 
kaffe og håndmadder. En 
torsdag i måneden vil der til
med blive serveret varm mad 
til en billig penge. 

traditionen tro har Gun
nar Nu Hansen modtaget af
delingens platte. Gunnar Nu 
har i mange år refereret høj6-
deligheden ved Mindeanke
ret, kan man læse i det sene
st!! _nummer af afdelingsbla
det »Udkiggen«. 

Af bladet fremgår blandt 
andet også at generalforsam
lingen holdes 23. februar, og 
i nummeret bydes der desu
den velkommen til syv nye 
medlemmer. 

KONGENS LYNGBY 
Fra Lyngby meddeler Mo
gens Jacobsen med vanlig 

punktlighed om afdelingens 
meritter for den forløbne tid. 
Af dem fremgår det, at der 
den 3. november var banko
spil med 60 deltagere, og at 
der til julestuen på Lotten
borg den 8. december var 40 
gæster. Blandt dem var di
striktsrepræsentanten. 

Værtsparret bød på gløgg 
og æbleskiver og der var flere 
fornøjelige konkurrencer. 
Præst ved Lyngby Kirke, Leif 
Bork Hansen, der har aftjent 
sin værnepligt i søværnet 
holdt juletalen. 

Formanden himself og 
kasserer Jørgen Menå havde 
den store glæde den 14. de
cember at kunne tildele sek
retæren i Bikuben, Lyngbys 
fond direktør Bjarne Jesper
sen, Marineforeningens hæ
dersgave, som tak for god 
støtte til Lyngby-afdelingen. 

ROSKILDE 
Afdelingen er for tiden ved at 
indrette marinestue i Jernba-

Direktør Bjarne Jeppesen, Bikubens Fond, modtager 
Marineforeningens hædersgave af Lyngy's kasserer, 
Jørgen Menå og formand Mogens Jacobsen. 
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negade 36, den er dog alle
rede nu åben torsdag og lør
dage, så medlemmerne kan 
bese lokaliteterne. 

Generalforsamlingen er 
fastsat til afholdelse 13. fe
bruar i Roskilde Banks loka
ler. Den 23. februar er der 
skafning med fremvisning af 
video fra Marineforeningens 
mange aktiviteter i 1988, For
årsfesten holdes 1. april og 
det bliver igen i Helgebak
kens Beboerhus. 

AMAGER 
Der er blevet stiftet en afde
ling på Amager og fra redak
tionen af UNDER DAN
BEBROG skal lyde et hjerte
ligt velkommen med ønske 
om god vind i sejlene. 

Der er stor interesse for af
delingen, fortæller forman
den 0. K. Mønster, i sin før
ste rapport til UNDER 
DANNEBROG. 

Afdelingen har også i bog
staveligste forstand fået en 
flyvende start, idet den fore
løbig holder sine møder i 
lufthavnen, hvor lufthavns
betjentene venligst har stillet 
deres lokale til rådighed to til 
fire gange om måneden. 

Men det er klart at afdelin
gen ønsker eget lokale, så 
jagten er gået ind over hele 
øen for at finde egnede loka
liteter, slutter Mønster sin 
rapport. 

GENTOFTE 
Hvad skete der søndag den 
25. september? spørger Gen
toftes sekretær John 
Hansen. 

Og han giver selv svaret 
som lyder sådan her: 

Joh - vi mødtes i Marine
stuerne på Jægersborg Ka
serne, for at begive os ud på 
en lille skovtur, som forman
den egenhændigt havde ar
rangeret. Der var mødt 31 op, 
som startede med en lille for
friskning, for derefter at be
give os ned til bussen, som 
formanden selv styrede op ad 
Strandvejen til Helsingør og 
med lidt lykke og lidt held, 
gennem nåleøjnene, portene, 
til Kronborg. 

Her blev vi modtaget af 
magister Kaare Lauring, der 
også fortalte os om slavehan
delen i de daværende danske 
kolonier omkring 16-1700 
tallet. 

Efter et interessant for
drag, blev vi vist rundt på Sø-



fartsmuseet. Herefter gjorde 
bussen holdt ved Brostræde, 
således at de, der havde lyst, 
kunne købe sig en is, og da 
denne var fortæret, kørte 
bussen, omkring Gurre 
Slotsruin, hvor der var holdt 
en bajers tid, for derefter at 
stævne mod Hørsholm Mari
neforenings hyggelige mari
nestuer. Her blev der serveret 
en overdådig fin middag, og 
nogle hyggelige timer fløj af
sted. 

Vi var tilbage på Jægers
borg Kaserne kl. ca. 21.00. 

Torsdag den 27. oktober 
havde afdelingen sin traditio
nelle »pakkefest«. Her var 
mødt ca. 18 til labskovs og 
den altid fornøjelige auktion 
over de medbragte pakker. 
Bydelysten var stor, og aktio
narius, i form af skomage
ren, talte så godt for pak
kerne og deres indhold, at 
han formåede forsamlingen 
til at slippe kr. 2.000,- ved 
denne lejlighed. I marine
kammerater, der ikke var til 
stede, er gået glip af en dejlig 
aften, mød op næste gang. 

Torsdag d. I. december, 
blev der afholdt andespil i 
K.A.S., Strandvænget. Her 
skal straks lyde en tak til hov
mesteren, for hans altid store 
og lækre julebord. Kl. 20 
kom vores egen slagter, der 
på stedet parterede grisen. 56 
mødte op til et altid fint og 
festligt andespil. 

DISTRll<T li 
Nordsjælland 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested 
Tlf. 02 33 76 97 

GILLELEJE 
Så har afdelingen fået egen 
marinestue. Beskedent, men 
pænt, skriver formanden Sø
ren Svendsen om lokalite
terne. Det drejer sig om nogle 
stuer, køkken og toilet. 

Formanden vil gerne gen
nem UNDER DANNE
BROG rette en tak til de med
lemmer, der gennem ihær
digt arbejde har omdannet 
lokaliteterne til en hyggelig 
marinestue med billeder og 
maritime rariteter på væg
gene. 

Om det så er en bar, fore
findes en sådan også. 

Men nu skal vi til at løbe 
hurtigere, skriver Søren 
Svendsen for at få flere med
lemmer på besøg, så huslejen 
kan klares. 

Indvielsen fandt sted den 
26. november med tale af di
strikrepræsentant Ib Hulten, 
byrådsmedlem Inger Rude-

. beck og kasserer Ove Peter
sen, der tolkede afdelingens 
tak. 

Mange var mødt frem, 
medlemmer, repræsentanter 
fra andre afdelinger med 
flere og det blev en meget 
hyggelig dag, der samtidig 
blev indledningen til en ny 
epoke i afdelingens historie. 

HELSINGØR 
Her har der været god tilslut
ning til efterårets to ulkeafte
ner, skriver sekretær Karl 
Anders Kristiansen i sin rap
port. Han fortæller videre at 
afdelingens 71-årige stiftel
sesfest som blev holdt på fær
gen Elisabeth var succes med 
god mad, fin stemning og liv
lig aktivitet på dansegulvet. 

Den 4. december var der et 
fornøjeligt bankospil i Værf
tets kantine og 18. december 
sluttede året med den tradi
tionelle julestue i Marine
stuen, der bragte deltagerne i 
den rette julestemning. 

HUNDESTED 
Afdelingen var vært ved det 
halvårlige distriktsmøde, og 
medens mandfolkene gen
nemgik »rigets tilstand« var 
pigerne på sigtseeing. 

Efter mødet samledes par
terne på restaurant Sælhun-

den til spisning, hvorpå turen 
gik til et hyggeligt slukefter i 
Marinestuen. Som forman
den Ole Aunfelt udtrykte det: 

- Den almindelige nedtrap
ning af humøret inden den 
triste afgang. 

Så skriver Verner Justesen 
videre i sin rapport, at der var 
fuldt hus - 60 mandfolk - til 
det årlige torskegilde, og at 
der også var fuldt hus til 
kammeratskabsaften med 
»tag selv bord« og damer. 
Det blev en dejlig aften som 
festudvalget skal have megen 
ros for. 

Ligel'edes var der stort 
fremmøde, da året sluttede 
med julestue for børn og 
barnlige sjæle den 18. de
cember. 

HILLERØD 
Festlighederne i anledning af 
afdelingens 60 år jubilæum 
indledtes med reception i 
Marinestuen på Slotskroen 

Hillerøds form and 
Erik Andersen udnævner 

Kjeld Mouritzen og 
Knud Jørgensen til 

æresmedlemmer. 

den 23. november. Der var 
fin stemning, pænt med ga
ver og god pressedækning. 
Således blev talen af lands
formand V. P. Heise - med
lem af Hillerød-afdelingen -
sendt direkte i Hillerød lokal
radio. 

Til dagen var også udar
bejdet et lille jubilæums
skrift, hvor afdelingens se
kretær Einar 0. Petersen 
dygtigt havde hentet pluk af 
UNDER DANNEBROG til 
belysning af afdelingens hi
storie. I øvrigt bar afdelingen 
74 medlemmer og målet er at 
nå op på 100. 

Selve jubilæumsfesten den 
26. november var pragtfuld. 
Formand Erik Andersen bød 
velkommen, landsnæstfor-

Her er deltagerne i jubilæumsfesten i Hillerød ved at gå til bords. Fra venstre Jan Tiedjen, 
chefen for St. Dyrehaves Minedepot, orlogskaptajn Egon Fa/svig, fru Jytte Jensen, 

formand Erik Andersen, fru Fa/svig, og landsnæstformand Torben Jensen. 
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Hillerød-af delingens 
bestyrelse: Fra venstre 

Martin Høier, næstformand 
Kurt Christiansen, 

Ib Løjberg, sekretær 
Einar 0. Petersen, Hilbert 

Eilersen, formand Erik 
Andersen og kasserer 

Jan Tiedjen. 

mand Torben Jensen holdt 
festtalen, og flere havde ordet 
for at genopfriske glade be
givenheder i foreningens liv. 
Knud Jørgensen og Kjeld 
Mouritzen blev for deres 
store arbejde for afdelingen 
udnævnt til æresmedlem
mer. Maden var god, vinen 
ad libitum, festsangene skre
vet af UNDER DANNE
BROGs redaktør skabte 
stemning og dansen gik ly
stigt. 

Herligt. 
Året sluttede den 7. de

cember med julestue, hvor 
der blev serveret kaffe og 
knas og spillet banko. 

HØRSHOLM 
RUNGSTED 
Medens der har været fin til
slutning til afdelingens ar
rangementer, beklager Buch 
Pedersen i sin digre rapport, 
at det kneb med at mønstre 
gæster til distriktsmødet i 
Hundested. Årsagen var, at 
der var annonceret med fejl
agtig dato. 

Til gengæld var der fuld 
tilslutning, da Holte Søllerød 
på hjemmebane sikrede sig 
retten til at pudse pokalen i et 
år gennem at vinde den årlige 
billardmatch. 

Kasserer Palle Petersen der 
har sit daglige virke i Radio
huset havde budt på besøg og 
40 fulgte invitationen til at 
bese husets mange tekniske 
installationer. Det var et vel
lykket arrangement, der slut
tede med en bid brød og en 
forfriskning i Radiohusets 
kantine. 

Så har der videre været 
bankospil, der blev særdeles 
vellykket, og julestue med 
skafning, levende julenisse
musik, dans og hygge. 

Hvis alt er forløbet efter 
planen har friske gutter den 
28. december været på sun
det for at bjærge nytårstor
sken og efter den barske tur 
varmet sig på rygende varm 
suppe i en lun Marinestue. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 03 57 17 46 

NYKØBING 
SJÆLLAND 
Den årlige fregatskydning, 
som blev holdt 20. august, 
indledtes med mønstring i 
Marinestuen, hvorfra der 
blev marcheret til skydeba
nerne. Her åbnede sidste års 
fregatkaptajn Jørgen Peter
sen skydningen og han var i 
middagspausen vært ved den 
forlorne skildpadde. 

I alt 42 skytter deltog i 
skydningen, der sluttede med 
at Kurt Larsen blev ny fregat
kaptajn. 

Efter endt skydning duk
kede pigerne frem på kajen 
og så blev der spist, og danset 
lige til et godt stykke ind i 
hundevagten. 

Under festen fik afdelings
kasserer Palle Hansson til
delt Marineforeningens hæ
derstegn. Tage Hansen og Jo
hannes Rasmussen modtog 
hver 25 års tegnet. 

Året sluttede med julestue, 
og så gøres der i rapporten 
opmærksom på, at der er ge
neralforsamling 17. februar 
og at afdelingen i år har SO 
års jubilæum. Det sker til ok
tober, men nøjagtig dato for 
festen vil blive meddelt se
nere. 

12 UNDER DANNEBROG - JANUAR 1989 

Afdelingens marinestue er 
i øvrigt åben hver lørdag, 
søndag og på helligdage fra 
kl. 10 til 13. 

KALUNDBORG 
Der er åbent hver søndag i 
Marinestuen, fortæller Bjar
ne Elken i sin rapport og si
den oktober har skyttelavet 
også hver søndag trænet flit
tigt på Kalundborghallens 
skydebaner. Og det ligger så 
snildt, at da Marinestuen 
næsten er nabo til skydeba
nen har skytterne nemt til at 
finde et sted, hvor de kan 
drøfte deres skydefærdig
heder. 

Siden sidst har afdelingen 
holdt sin manneaften med 
gule ærter og Elken selv var 
repræsentant for afdelingen 
ved festlighederne, da Mari
nehjemmeværnets lokale 
kutter fik navnet Dubhe. 

Den 9. december var der 
den årlige julestue med gløg 
og æbleskiver og andre gode 
sager samt bankospil med 
mange fine gevinster skæn
ket af såvel medlemmer som 
byens forretningsdrivende. 
Endelig sluttede skyttelavet 
året med den traditionelle ju
leskydning om en lang række 
præ mier. 

SLAGELSE 
Fra vort yndlingsorgan »Ma
stekranen« tillader vi uden at 
have bedt om lov af chefre
daktionsdirektør M. J ull 
Jørgensen igen at sakse 

denne fornøjelige »selvran
sagelse«. 
· Som et hvilket som helst 
anerkendt medie med re
spekt for sig selv, har også 
vort husorgan Mastekranen 
kastet et kritisk tilbageblik 
på årets udgydelser. 

På mange områder over
går vi selv de førende lands
dækkende tidsskrifter. 

I indeværende sæson er 
det lykkedes den siddende re
daction at producere 4 for
kerte datoer, 248 stk. elemen
tære stavefejl, 18 ombryd
ningsfejl, 3 annoncefejl, 
samt ny nordisk rekord i 
tegnsætnings fej I. 

Desuden har vi modtaget 4 
klager over navnefejl, 6 kla
ger over forkerte telefon
numre og en trussel af små
voldelig art. 

Eksternt kan vi med stolt
hed præsentere 42 navneæn
dringer, en irettesættelse fra 
postvæsenet og hele 3 forsin
kede udgivelser. 

Ingen kan vel påstå at pro
duktionsniveauet ikke har 
være højt i 1988. 

Der er ikke meget der tyder 
på det bliver mindre til næste 
år. 

Vi håber på at få 4 sider 
mere med annoncer, hvilket 
efter gældende regler betyder 
at vi også skal producere 4 si
der mere med redactionel 
tekst. 

Nu tager det jo sin tid at 
producere så mange fejl, så 
den siddende redacteur søger 



hermed en eller flere medre
dacteuers til at hjælpe med 
de 4 nye sider. HVEM GI
DER DET??? 

Maskinskrivning og mon
tage klarer Mastekranen, så vi 
skal bare have et manus fra 
vore nye medarbejdere. 

KORSØR 
På en ekstra-ordinær gene
ralforsamling er Mogens 
Larsen valgt som kasserer 
samtidig med at bestyrelsen 
blev udvidet fra syv til ni. 
Nye i bestyrelsen blev Ulrik 
Elholm, Lindy Olsen, Ib Kri
stensen og Kent Paulsen med 
John Fonsmark og Kim An
dreasen som suppleanter. 

På samme generalforsam
ling blev det oplyst at besty
relsen vil gøre en onsdag i 
hver måned til en aktivitets
aften, og at man vil arbejde 
på igen at kunne få bespis
ningen i Marinestuen hver 
lørdag sat i gang påny. 

HOLBÆK 
Der sker meget i Holbæk 
fremgår af sekretær A. 
Ljungbergs beretning. Den 
er lang og omfatter alt hvad 
der er sket i årets løb, og det 
ville fylde et par sider i bla
det, hvis det hele skulle med. 
Vi tillader os derfor at bringe 
et udpluk af, hvad der er sket 
siden sommerferien. 

I dagene 2. til 4. september 
var der besøg af det nye 
adoptionsskib »Springe
ren«. Bestyrelsen var på 
kajen for at byde velkommen 
og om lørdagen, den 3. sep
tember, var der adoptions
handling ved en reception på 
Holbæk Rådhus. Senere var 
besætningen på besøg i Ma
rinestuen, hvor Holbæk-af
delingen var svært ved lidt 
mundgodt. 

Om søndagens var der fre
gatskydning, hvor 11 mand 
af Springerens besætning 
deltog. I øvrigt var der mødt 
32 skytter som affyrede 293 
skud, inden fregatten var 
sænket. Fregatkaptajn blev 
Heinrich Nielsen på skud af 
Peter Krogh, som derved fik 
titel af kanonkammandør og 
som modtog den vandrepo
kal, der følger med titlen. 

Den 17. november var der 
bankospil og den 19. decem
ber julefrokost med damer. 

Både i januar og marts er 
der programsat foredragsaf-

tener og ordinær generalfor
samling holdes 13. februar. 

Vi begynder at nærme os 
de 70 medlemmer. Der siver 
til stadighed medlemmer ind, 
slutter A. Ljungberg. 

DISTRll<T IV 
Sydsjælland 

Beregner 
Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karresbæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

STEVNS 
Afdelingen har holdt 60 års 
jubilæum. Det blev markeret 
ved en reception i Marine
stuen på Hotel Stevns. Afde
lingen har haft sin smukke 
marinestue på hotellet i ikke 
mindre end 46 år og restaura
tør Gunnar Thomsen mod
tog i den anledning Marine
foreningens hædersgave. 

Blandt gæsterne ved recep
tionen var landsformand V. 
P. Heise, chefen for Sundets 
Marinedisktrikt Poul Garde 
og viceborgmester for Store 
Hedinge K. Weng samt re
præsentanter for distrikt og 
andre afdelinger. 

Blandt de mange frem
mødte sås også æresmedlem 
S. Sørmer, der gennem en 
længere periode var afdelin
gens sekretær. Men nu er han 

Formand for Stevns, 
Thorlund Nielsen, modtager 

af chefen for Sundets 
Marinedistrikt, 

kommandørkaptajn 
P. Garde, distriktets 

plaquette. 

ikke længere eneste æres
medlem. Under receptionen 
blev Hans Sjøberg Christen
sen, kaldet »Skipper«, som 
har været medlem siden 
1939, udnævnt til æresmed
lem og modtog tegnet af af
delingsformand S. Thorlund 
Nielsen. 

Jubilæet gav anledning til 
en stor presseomtale. »Dag
bladet« og »Stevnsbladet« 
havde fyldige omtaler og re
portager med billeder fra re
ceptionen. 

Afdelingen har for tiden 
44 medlemmer. 

Og så kipper man i afdelin
gen med flaget for kasser 
Jørgen Andreasen, der 16. 
december fyldte 70 år. På den 
kommende generalforsam
ling i februar vil han for ·32. 
gang fremlægge afdelingens 
regnskab. Hans far, Johs. 
Andreasen var kasserer i 27 
år fra 1929 til 1956, hvorefter 

Landsformand V.P. Heise 
med Marineforeningens 
skjold, som blev overrakt 
Stevns-afdelingen ved 
jubilæumsreceptionen. 
Til venstre formanden 
Thorlund Nielsen. 

sønnen overtog hvervet, som 
han har røgtet fremragende. 

Men han er ikke alene en 
dygtig kasserer. Han er også 
en god kammerat og et hyg
geligt menneske, der på 
mange måder har gjort en 
stor indsats for at holde afde
lingen flydende. 

VORDINGBORG 
Afdelingen er genopstået. I 
følge referat fra distriktsmø
det i okotober har der været 
holdt stiftende generalfor
samling i Vordingborg den 
26. september. Ved starten 
var der 19 medlemmer, og i 
november var der 33. Er alt 
gået efter planen har der den 
2. december været holdt 50 
års jubilæumsfest. Idet det er 
50 år siden den første afde
ling i Vordingborg blev 
stiftet. 

NÆSTVED 
I det seneste nummer af 
»Sidste nyt fra banjerne« ro
ser Ove Graae Kerteminde 
for arrangementet af lands
skyttestævnet, som han er
klærer var en stor oplevelse. 
Af bladet fremgår også, at 
fregatskydningen gav en net
tofortjeneste på 16.200 
kroner. 

Og så er Marinestuen i 
øvrigt åben hver lørdag fra 
kl. 10.00 til 15.00. 
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DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 A 
4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NYKØBING 
FALSTER 
Næppe en siddeplads var le
dig i Marinestuen ved recep
tionen i anledning af 75 års 
jubilæet, rapporterer sekre
tær H. Lybye. Indbudte gæ
ster, sponsorer og medle~
mer hvoraf nogle med fami
lie, ~trømmede til Store Kir
kestræde 2, hvor traktemen
tet bestod af strømme af fad
øl, rød- og hvidvin samt 
snacks. 

Den gamle afdeling, nr. tre 
i rækken af Marineforenin
gens mange afdelinger, blev 
hyldet i taler af landssekre
tær Ib Kettler og distriktsre
præsentant og formand for 
Nakskov-afdelingen Tommy. 
Larsen. Den jubilerende af
delings tak blev tolket af for
manden Benny Christensen. 

Gaverne hobede sig op og 
da receptionen, der varede 
fra 9 til 11.30 sluttede, begav 
gæster og medlemmer sig ti! 
den nyindrettede Orlogsstue 1 

Tømmergade. Her blev der 
igen fremtryllet fadøl og 
sponsorer havde sørget for 
kød til frikadeller samt et 
pølsebord. Så mange var 

mødt op, at det også blev 
nødvendigt at inddrage den 
forreste del af havnekontoret 
til festlighederne. Stemnin
gen var strålende, og de sidste 
gæster gik først ned af land
gangen kl. 20.00 

Bestyrelsen har i øvrigt 
fremstillet andelsbeviser på 
100 kroner stykket - som om 
ønsket - kan indløses et år ef
ter købet. 

Da indretningen af de nye 
lokaler havde taget megen tid 
blev fregatskydningen afvik
let lørdag den 10. december 
på Politigårdens skydebaner. 
Fregatkaptajn blev afde
lingskasserer Erik Madsen. 
Afslutningen fandt sted i Or
logsstuen med stort pølse
bord. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 22 09 08 

NYBORG 
Afdelingen måtte den 3. sep
tember skifte formand, idet 
Eigil Løkkebo på grund af 
sygdom måtte trække sig. 
Han blev afløst af Børge 
Halfdan Ferning. 

Så det var Ferning, der 
stod ved roret da man den 21. 
oktober havde samlet 33 gut
ter til kammeratskabsaften 
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med gule ærter, og den 7. de
cember, da afdelingen fej
rede sin 75 års beståen. 

Jubilæet blev markeret 
ved en reception og en fest. 
Receptionen blev holdt 7. de
cember. Mange gratulanter 
var mødt frem. Foruden 
kammerater fra Assens, 
Odense, Svendborg og natur
ligvis Nyborg var der repræ
sentanter for såvel bystyre 
som banker, havn, det lokale 
bryghus og torpedobåden 
Bredal. Afdelingen modtog 
mange gaver. Således kom 
borgmester og havneudvalg 
med den gave, at afdelingen 
fra den 1. juli overtager den 
gamle vejerbod på Nyborg 
havn til leje til indretning af 
en marinestue. 

Det betyder, skriver den 
glade formand Børge Fer
ning, at den kommende ma
rinestue nu bliver en integre
ret del af Nyborgs ansigt og 
man kan med lyse forvent
ninger se frem til 100 års jubi
læet. 

Selve jubilæumsfesten 
fandt sted på Marinehjem
meværnsskolen den 9. de
cember, med deltagelse af 
landsformand V. P. Heise og 
frue, og det blev en hyggelig 
aften med god mad og dans 
på dækket. 

ASSENS 
Er alt forløbet programmæs
sigt så har afdelingen været 
på besøg i Willemoes Minde-

Hvor der er hjerterum 
_ er der også husrum -
fremgår af dette billede fra 
Nykøbing Falsters 
jubilæumsreception. Der 
var stort besøg og 
glad stemning. 

stuer om husenes historier, 
inden selskabet forhalede til 
Prins Christians Pub for at få 
de indre organer spulet. 

Der var 36 deltagere med 
på en tur til Geltingen, hvor 
man om bord på færgen nød 
julebordet og for dem, der 
ikke havde energi til at gå i 
land i Geltingen, var der be
søg på broen, hvor kaptajn S. 
H. Nielsen bød på en pilsner. 

Ole Julsrud fortæller i 
øvrigt i sin fine rapport, at 
det fortsat er målet at finde 
lokaler til en marinestue, og 
at der arbejdes på et jubilæ
umsskift, idet foreningen i 
juli fylder 75 år. 

KERTEMINDE 
Skyttelavet har holdt 40 års 
jubilæum. I den anledning 
blev der festet i Marinestuen. 
Der var spisning og præmie
uddeling, og det må siges at 
bestyrelsen var grådig, ikke 
med hensyn til maden, men 
t il gengæld med præmier, 
idet bestyrelsen snuppede det 
hele. 

Den 5. november var der 
en vellykket bustur til Vest
tyskland, og den 3. december 
var der fuldt hus i marine
stuen til julesulebord og pak
kefest. 

Afdelingen har desværre 
haft den sorg, at have mistet 
en god kammerat og trofast 
medlem, Ove Hansen. Han 
var et kendt ansigt ved lands
skyttestævnerne, og var tirs
dag at finde i skydekælderen. 
Ove Hansen har været med
lem af afdelingen siden 1944 
og vil blive stærkt savnet 
skriver Jørgen Jørgensen. 

ODENSE 
For Odense Marineforening 
var året 1988 en periode med 
mange tildragelser. Byens 
1000 å rs jubilæum bevirkede 
at Marineforeningen blev 

· inddraget i en stor del aktivi
teter - især Kadetstævnet 
lagde beslag på bestyrelses
medlemmerne, men også 
udenlandske flådebesøg - ty
ske og hollandske gav ar
bejde i forbindelse med de re
spektive konsulater. 



Byens adoptivskib, in
spektionsskibet »Vædderen« 
som var hjemme i Danmark, 
aflagde et besøg i Odense -
her blev knyttet mange gode 
kontakter - og for syv af 
medlemmerne blev især af
rejsen en oplevelse, idet man 
var inviteret til at sejle med til 
Middelfart. Her blev man 
landsat i gummibåden - med 
nogen dramatik. 

Det årlige andespil blev i år 
meget festligt og med et godt 
overskud. Vor julespisning, 
som vi kalder det her, var vel
lykket og med god tilslutning 
- i det hele taget var 1988 et 
travlt år med god tilgang af 
nye medlemmer. 

Desværre havde vi to ind
brud i vort marinehus - første 
gang igennem taget - men in
tet stjålet af betydning. An
den gang tog man vinduet af 
døren og stjal en salutkanon 
og en uvurdelig antik båds-
111andspibe - så skulle nogen 
blive præsenteret for så
danne klenodier - så er det 
altså vores. 

Ulykkeligvis blev det efter 
formanden og næstforman
dens død nødvendigt i okto
ber måned at afholde en ek
straordinær generalforsam
ling. Fra denne udgik føl
gende bestyrelse: Gunnar 
Sveigaard, formand - Hen
ning Petersen, næstformand 
- Bent Hansen, kasserer -
Poul Weitze Rasmussen, se
kretær - samt Hans Lund Ol
sen, Albert Christensen og 
Hans Hansen. 

I 1989 er det for vort ved
kommende 75 års jubilæet 

der står for døren - ligeledes 
er det første distriktmøde i 
februar henlagt til Odense. 

Vore kammeratskabsafte
ner er stadigvæk godt besøgt 
og afvikles med højt humør 
og godt kammeratskab. 

Fra bestyrelsens side arbej
des der hårdt på at fortsætte 
den fremgang, som vi de se
nere år har set - her har vi i 
bestyrelsen erkendt at der er 
meget at leve op til, slutter 
den nyudnævnte sekretær. 
Poul Weitze Rasmussen, sin 
første velskrevne rapport. 

MARSTAL 
»Søslaget er endt« hedder 
overskriften til adoption af 
orlogskutteren Vejrø. Med 
den henvistes til, at der i 
kommunalbestyrelsen ikke 
har været udelt tilfredshed 
med Søværnets tildeling af 
adoptionsskib. 

Men jeg er nu glad for, at 
det blev jer, sagde borgme
ster Ole Pihl i sin velkomst
tale. 

Også afdelingsformand 
Ole Galatius var fornøjet. Vi 
håber at se Vejrø mange 

Oriogskutteren »Veirø« i 
Marstal, som har adopteret 
fartøjet. 

gange i Marstal havn, sagde 
han og takkede ved den offi
cielle modtagelse på byens 
rådhus kommunalbestyrel
sen for dens positive behand
ling af adoptionen. 

Galatius overrakte Vejrøs 
skipper, premierløjtnant Mi
kael Anker Jensen Bill, Mari
neforeningens krus og Jens 
Bill kvitterede med at over
række kommunen skibets 
våbenskjold og plaquette. 

Dagen efter modtagelsen 
var Vejrøs besætning gæster 
ved indvielsen af Marinefor
eningens ny Hus, en indvi
else, som omtales udførligt 
andet steds. 

DISTRll<T VIII 
Sydøstjylland 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22- 6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

HADERSLEV 
Det er IO år siden torpedobå
den Hammer blev adopteret 
og det årlige besøg var hen
lagt til dagene 17. og 18. sep-

Odense-af delingens nye bestyrelse. Stående fra venstre Poul Weitze Rasmussen, 
Bent Hansen, Albert Christensen, Hans Hansen og Hans Lund Olsen. 

Siddende forest Henning Petersen og den ny formand Gunnar Svejgaard. 
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Haderslev-af delingens 
stand på forsvars

udstillingen i september 
i anledning af Haderslev 

Kasernes 100 års jubilæum. 

tember i forbindelse med ka
sernens 100 års jubilæum. 

I forbindelse med jubilæet 
blev der i dagene holdt en 
forsvarudstilling, hvor Mari
neforeningen deltog. Udstil
lingen blev holdt på kasernen 
og formand Heinrich Søren
sen samt bestyrelsesmedlem
mer Kurt Munk Sørensen og 
Jan Strube fik med stor ihær
dighed bygget en flot stand 
med effekter fra afdelingens 
marinestue og fra Åbenrå 
Marineforening. 

Udstjllignen viser, at mari
neforeninger med marine
stuer er meget priviligerede, 
skriver John Oldvej i sin rap
port. Marineforeningen har 
mange flere effekter end an
dre soldaterforeninger. 

Udstillingen høstede 
megen anerkendelse, men 
giver også Oldvej anledning 
til at udtrykke ønske om, at 
hovedforeningen burde have 
en grydeklar grundstamme i 
form af fotostater, plancher 
m.v. der kan fortælle om Ma
rineforeningen og dens ar
bejde ved tilsvarende udstil
linger. 

Det er god pr for Marine
foreningen at deltage i så
danne udstillinger, mener re
porteren. 

Da Hammer lagde til kaj 
musicerede Slesvigske Fod
regirnents orkester og om af
tenen var der reception om 
bord, og ved den lejlighed 
overrakte formand Heinrich 
Sørensen gaver til hver af de 
tre messer på skibet, aske
bægre fremstillet af kouser 
med isvejset bund. 

Skibschefen kvitterede 
med en messinghammer til 
forening, kommune og ka
serne. 

Besøget omfattede også 
rådhusreception, sports
stævne - med Haderslev afde
lingen som vinder af tov
trækning - fest på kasernen, 
hvori deltog Marineforenin
gens bestyrelse og morgen
skafning i Marinestuen om 
søndagen, festgudstjeneste 
og reception på kasernen, 
hvor foreningen som gave 
modtog pokaler til skyde
konkurrencer. 

I udstillingsdagene under
holdt Søværnets Tambour
korps med et fremragende 
tattoo, og mandag gled Ham
mer ud af havnen medbrin
gende forventningsfulde gæ
ster til en demo-sejlads gen
nem bæltet til Sønderborg. 

Herfra forlyder det i øvrigt 
at formand Heinrich Søren
sen blev shanghajet og ind
rullet i besætningen og først 
blev sluppet løs flere dage se
nere. 

FREDERICIA 
Distriktsrepræsentant John 
Oldvej berretter om Frede
ricia-afdelingens 70 års jubi
læum på Peter Åge Gården, 
at det bestemt var et af højde
punkterne i afdelingens nyere 
historie og at det var et per
fekt arrangement. 

Der var stor deltagelse i ju
bilæumsfesten, hvor for
manden Svend Juhl Rasmus
sen i sin tale udtrykte glæde 
over, at afdelingen, som tæl
ler 108 medlemmer, har man
ge unge i medlemskredsen. 

Afdelingen blev videre hyl
det i taler og med gaver af 
borgmester J . B. Nielsen, 
landsformand V. P. Heise og 
distriktsrepræsentant John 
Oldvej. 

Afdelingen er for tiden 
uden marinestue, men savnet 
afhjælpes dog af, at arrange
menterne kan holdes på Pe
ter Åge Gården, hvor Peter 
Jeppesen, som er medlem af 
bestyrelsen, er vært. 

AABENRAA 
Sammen med besætningen 
på adoptionsskibet Lindor-
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men havde afdelingen i au
gust nogle festlige dage. Det 
var tiende gang, skibet var på 
visit, så der var tale om et lille 
jubilæum. Det gjorde jo ikke 
samværet mindre festligt. 

1 november er den årlige 
rafleturnering løbet af stabe
len. EM i fodbold og OL i 
Seoul er småting sammenlig
net med denne van;vittigt 
spændende turnering, der 
havde samlet 28 raflere af høj 
international klasse. 

Formanden Iver P. Schultz 
raflede lige til den store guld
medalje og blev dette års vin
der efter en usandsynlig hård 
kamp med næstformanden 
Viggo Hansen. 

Så har afdelingen holdt sin 
årlige juletræsfest med delta
gelse af 28 voksne og 27 børn 
og har samtidig fået at vide, 
at Marinestuen skal holde 
flyttedag. Huset skal rives 
ned for at give plads for en 
silo, men bestyrelsen er i 
fuldt sving med at finde et 
nyt lokale. 

Flytningen skal ske i løbet 
af nogle måneder og besty
relsen vil i den forbindelse 
gerne sige tak til havneudval
get for de gamle lokaler og 
samarbejdet omkring dem, 
slutter Viggo Hansen sin rap
port. 

PADBORG
GRÅSTEN 
Afdelingen har holdt sine . 
månedlige sammenkomster 
på skift i de to byer, og som 
helt nyt ålespisning med ef
terfølgende dans på Sønder
hav Badehotel. Men denne 
å lespisning var ingen succes. 
Kun syv par tilmeldte sig. 

Thøger Lønholm beklager 
sig i øvrigt i sin rapport over, 
at det kniber med tilgang til 
afdelingen. Grænseproble
mer og de mange tv-pro
grammer gør foreningslivet 
vanskeligt, hævder han. 

Når afdelingen medio fe
bruar er vært ved distriksmø
det vil man fra Padborg-Grå
sten foreslå nogle fællesar
rangementer. 

Under en af efterårets 
sammenkomster blev Hel
mer Jepsen, Bov som tak for 
mange års trofast fremmøde 
udnævnt til æresmedlem. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste Peter »Tu
borg« Mathiesen Han var 
med til at stifte afdelingen og 
var i de sidste mange år en 
slags primus motor i afdelin
gens virke. Han vil blive 
stærkt savnet. 

DISTRll<T IX 
Sydvestjylland 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 
6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

RIBE 
Selv om der var buler på van
det og enkelte derfor blev lidt 
matte i koderne var den år
lige slusetur på ny en succes, 
skriver Jørn Petersen. Den 
fandt sted 14. oktober. Fire 
motorbåde stævnede ud fra 
Stormflodssøjlen. Efter at 
have krydset rundt blev kur
sen sat mod kammerslusen, 
hvor de medbragte beskøjter 
blev fortæret. 

- Dejlig tur, skriver for
manden Jørn Petersen, der i 
øvrigt under fregatskydnin
gen den 19. juni blev tildelt 
Marineforeningens hæders
tegn. Tildelingen blev foreta
get af næstformanden Erik 
Antonsen medens kasserer 
Bent Mouridsen talte smukt 
om den hædrede formand. 

- Jeg har ikke fået sagt ho
vedbestyrelsens tak for at den 
fulgte min bestyrelses indstil
ling. Det være hermed gjort, 
meddelte formanden. 

Alle fregatskydningens 
deltagere mødte hos fregat
kaptajnen fra 1987 Erik An
tonsen, inden turen gik til 
Marinestuen, hvor skydnin
gen fandt sted. Der var mødt 
22 gaster og Karsten Brønner 



blev ny fregatkaptajn og . ·,,- , 
modtog »Weis' Stues« van- ,.._.. 
drepokal. 

I øvrigt har næstforman
den Erik Antonsen rundet de 
60 og blev i den anledning be
hørigt hyldet. 

SKJERN-TARM 
Distriktsmødet blev holdt på 
Hotel Vestjyden i Skjern, idet ~ 
afdelingen desværre ikke har ,..... 
nogen marinestue. Med und
tagelse af Tønder var samt
lige afdelinger mødt, oply
ser distriktsrepræsentanten 
Hans Jørgen Nielsen, og det 
fremgik af mødet at samtlige 
afdelinger kører godt og flere 
af dem har pæn medlems
fremgang. Som ved tidligere 
møder drøftedes mulighe
derne for et bedre samar
bejde afdelingerne imellem, 
og der var også forslag 
fremme om at optage kon
takt ud over grænsen mod 
syd. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2, Boks 52 
8400 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

EBELTOFT 
I december-nummeret af af
delingsbladet Kabysrygtet 
fortælles, at kommandør 
Tage Laursen, Højbjerg, har 
skænket afdelingen en lang 
tjenestefrakke og en galla
kappe, som vil indgå i uni
formsamlingen, der vil blive 
hensat i glasmontre den dag, 
afdelingen får en ny marine
stue med fornøden plads. 

Juleskafningen på Fregat
ten Jylland satte denne gang 
rekord med ikke mindre end 
1.015 gæster. Det var 10. gang 
arrangementet løb af stabe
len, så det tør nok siges, at 
det blev en succes. 36 gaster 
fra afdelingen stod for arran
gementet, hvor slupkoret 
med en klarinetspillende ad
miral i spidsen sørgede for 
den kulturelle underhold
ning. 

Det er et arrangement, der 
kaster glans ikke blot over 
Ebeltoft afdelingen, men 
over hele Marineforeningen. 

Juleskydningen havde til 
resultat at Leif Bagh sejrede 

foran Poul Sundwall, Leo 
Nuhuus og Anders Eskild
sen. 

RANDERS 
Afdelingens ældste medlem 
og æresmedlem, ridder af 
Dannebrog, Ejner L. Kri
stensen, er død 96 år. Som 
menig medlem nr. 730 ind
kaldtes ban til søværnet i 
1912, hvor han forrettede tje
neste ved søminevæsenet på 
Holmen. I 1923 blev han 
medlem af Marineforenin
gen - et medlemsskab der så
ledes kom til at vare i 65 år. 

Indtil for få år siden vare
tog han hvervet som sekretær 
i Randers afdelingens besty
relse. Hans aldrig svigtende 
interese for Marineforenin
gen medførte, at han ud over 
udnævnelsen i 1969 til æres
medlem også modtog Mari
neforeningens hæderstegn. 

Sin høje alder til trods var 
han åndsfrisk og var så sent 
som sidste jul deltager i den 
årlige kransenedlægning ved 
mindeankeret i Randers 
havn. 

Som en sidste hilsen til en 
gammel trofast marinekam
merat var Ejner Kristensens 
båre ved bisættelsen dækket 
med Marineforeningens flag. 

Randers har to gange haft 
besøg af adoptionsskibet 
Niels Juel. Første gang i april 
i anledning af Marinefore-

ningens jubilæum og anden 
gang i ugen 26. - 28. august 
hvor afdelingen var medar~ 
rangør af den traditionelle 
sejltur på Gudenå. Her pad
lede deltagerne i kanoer fra 
Niels Juel til frokost på 
Fladbro Kro. Formanden 
Gunnar Strangbolt var gæst 
ved skibets frokost for byen 
og afdelingen var om aftenen 
repræsenteret ved Peter Jep
sen med frue og Henrik Hen
riksen ved en aftenreception 
om bord. 

Den 13. november deltog 
afdelingen ved distriktsskyd
ningen i Skanderborg som 
var et meget vel tilrettelagt 
arrangement, og den 29. no
vember var der lotterispil 
med en række gevinster ind
samlet af Palle Madsen. Her 
fortalte videre afdelingens 
medlem Leif Boel engageret 
om sine oplevelser i Sirius 
Patruljen i Grønland og viste 
film derfra. 

Og så kippes der med fla
get for Knud Erik Tietze, 60 
år den 2. januar, Ejvind Jen
sen, 60 år den 6. februar, Erik 
Pedersen, 60 år den 7. febru
~r, Karl Viggo Nørgaard, 70 
ar den 11. marts, Poul S. Pe
dersen, 60 år den 15. juni og 
J. Kaiser, 80 år den 25. juni. 

HORSENS 
Horsens har genoprettet sit 
skyttelav. Formand for lavet 

'~ 
' 

\ • f . \ 

Sin høje alder til trods tog 
Ejner Kristensen aktiv del i 
Marineforeningens arbejde. 

Her ses han med kransen 
til den årlige kranse

nedlæggelse ved minde
ankeret i Randers Havn. 

er Sam Pedersen, der er kom
mende skydeinstruktør i det 
maritime hjemmeværn og til 
bestyrelsen er valgt Finn 
Pagh og Poul Erik Wright. 

Skydningen foregår hver 
fredag fra kl. 18 til 20 i kæl
deren på Godsbanegården. 

Af de kommende begiven
heder kan nævnes general
forsamlingen på Bygholm 
Parkhotel den 21. februar. 
Forud for mødet finder den 
traditionelle torskespisning 
sted. 

ÅRHUS 
En god ven med nær tilknyt
ning til en herligt rislende 
kilde sørgede for at stenmin
gen var i TOP, da formanden 
Erik Thomasen ved jubilar
festen hyldede jubilarerne og 
bød velkommen til nye med
lemmer. 

Og selv om en indbydelse 
til foredrag hos flere ikke ly
der så tillokkende som ind
bydelse til en gang gule ærter 
var mange mødt frem, da 
Walther Gyldenløve fortalte 
og viste film fra sine 26 spæn
dende måneder med Sirius 
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Patruljen. Det var en meget 
interessant aften. 

De gule ærter var derimod 
traditionelt lokkemad, da 
SOK havde sendt indbydelse 
og 60 medlemmer - alt hvad 
der kan være - var mødt frem 
og nød ærterne, men så san
delig også orlogskaptajn P. 
C. H. Rasmussens lysbilled
foredrag om Søværnet i dag 
og i morgen. 

Sidste arrangement i året 
der svandt, var julefest med 

1 
gløg, småkager og sodavand 
samt gaver til børnene. Des
værre måtte Knud Dahl, der 
plejer at forestå uddelingen 
af gevinster, melde afbud på 
grund af sygdom. Men man 
nåede dog at komme af med 
alle gaverne, slutter Ole Ve
stergaard sin rapport. 

DISTRll<T XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 - 6950 Ringkøbing 
Tlf. 07 32 26 77 

HANSTHOLM 
THISTED 
Besøget af adoptionsskibet 
Rodsteen gik ikke stille af, 
fortæller Svend Knudsen. 
Fredag var skibet vært ved en 
sejltur fra Aalborg til Hanst
holm og om aftenen beer-call 
om bord. Dagen efter var be
sætningen på visit på det ny 
rådhus og derfra gik turen til 
Thisted Bryghus til rundvis
ning og smagsprøver. 

Og efter bryghusbesøget 
var deltagerne varmet pas
sende op til århundredets 
fodboldkamp, der med fire 
halvlege og straffesparks
konkurrence meget passende 
sluttede 21-21. 

Om aftenen var byen vært 
ved en hyggelig middag på re
staurant Pynten og for at be
sætningsmedlemmer ikke 
skulle kede sig, var de invite
ret med til den følgende dags 
fregatskydning. 

Først blev sidste års fregat
kaptajn Erik Wadmann af
hentet og ban bød som tak 
for denne gestus på såvel 
Thy-øl som Gammel Dansk, 
og da skydningen var over
stået var han som fregatkap-
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tajn blevet afløst af Ronald 
J uel Pedersen. 

Marinestuen er nu flyttet 
til restaurant Pynten og blev 
den 29. oktober indviet offi
cielt med spisning og dans. 
Under festlighederne mod
tog afdelingens tidligere for
mand, Arthur Gravesen, 
samt Erik Busch 25 års 
tegnet. 

Afdelingen havde ni skyt
ter med i landsskyttestævnet 
i Kerteminde, og blev nr. tre, 
og året sluttede med jule
skydning og julefrokost sam
men med damerne. 

SKIVE 
Da afdelingen holdt sin ulke
aften med herlige gule ærter 
var der inkluderet seks gutter 
fra Nykøbing Mors mødt 35 
gaster. 

Roar Nielsen, bestyrelses
medlem i Aalborg afdelin
gen, og den der sidst ejede 
Fulton, inden skipper Frohn 
Nielsen overtog den, fortalte 
på en god og fornøjelig måde 
om sin tid med skibet. Det 
var virkelig en fornøjelse. 

Nu leder man så i afdelin
gen efter nok en foredrags
holder, skriver formand Kaj 
0 . Nielsen idet man i foråret 
vil holde endnu en ulkeaften 
med foredrag. 

Hanstholm-Thisted 
af delingens formand 
Harry Josefsen tildeler 
æresmedlem Arthur 
Gravesen 25 års tegnet. 

Her byder Arhus
af delingens formand, 

Erik Thomasen, nye 
medlemmer velkommen 

under af delings årlige 
Jubilarfest. 

Generalforsamlingen bol
des i februar, og i marts skal 
afdelingen være vært ved di
striktsmødet. 

Fra et medlem, Kaj Ram
drup, har afdelingen modta
get en selvbygget model af en 
torpedobåd, en meget flot 
sag, som nu står i en montre 
og tager sig flot ud. 

Et møde på Skive kaserne 
om garnisonens placering i 
det lokale samfund og nær
mere kontakt mellem garni
son, hjemmeværn og solda
terforeningerne resulterede i, 
at der i september holdes 
åbent hus med udstilling på 
kasernen. Her vil Marinefor
eningen også have en stand. 

MORSØ 
Fredag den 25. november 
mødte 16 medlemmer op i 
Marinestuen, for at afvikle 
den årlige Ulkeaften. Hov
mesteren havde tilvirket 
nogle ganske fortræffelige 
gule ærter med diverse tilbe
hør, efterfulgt af nogle pragt
fulde pandekager. Dette kul
linariske opbud, gav god gro
bund for sang og rundbords
fortællinger. 

Lørdag den 3. december 
1988 kl. 10.30 lagde byens og 
foreningens eget orlogsfartøj 
for sidste gang til kaj i øst-



havnen. Hæderkronede 
ROTA falder for aldersgræn
sen og skal tages ud af service 
omkring februar 1989. Så det 
var med en vis vemod borg
mester Knud Erik Jensen, 
stadsingeniør Børge Asferg 
samt formanden for Morsø 
kommunes tekniske forvalt
ning Hans Jørgen Lauridsen 
tog afsked med skibschefen, 
kaptajnløjtnant Victor Jen
sen og hans gode skib. 

Ellers er der, til orientering 
for afdelingens medlemmer, 
stadig møde hver lørdag for
middag, samt hver den første 
tirsdag aften i måneden. 
Disse møder og sammen
komster sker selvfølgelig i 
vores pæne marinestue på 
Hotel Morsø, Havnegade, 
Nykøbing Mors. 

Endelig vil vi på falderebet -
kippe med flaget for over
hornblæser og æresmedlem 
Erik Damgaard, der i novem
ber rundede de 75, tillykke. 

Generalforsamlingen er 
fastsat til tirsdag den 28. fe
bruar i marinestuen. Mød nu 
talrigt op på batteri og ban
jer, så vi kan få en festlig af
ten, slutter Leif Mortensen 
sin beretning. 

DISTRIKT XII 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B 
9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

HALS 
Fra Hals rapporterer den 
brave formand Egon Hjelm, 
at afdelingen den 22. oktober 
fik tildelt en nyt flag af Dan
markssamfundet. 

Flaget blev overrakt fore
ningen af repræsentant for 
Danmarkssamfundet, over
lærer Jens Sørensen. Hals 
Sparekasse er sponsor for 
monogrammet og var ved 
overrækkelsen repræsenteret 
ved direktør Poul E. Nielsen 
og tømrerhandler Børge 
Nielsen. 

Afdelingen modtog flaget 
ved en sammenkomst i Red
ningshuset og var repræsen
teret af bestyrelse og de to 
flagbærere, Søren Skov og 
Kurt Jørgensen. 

Siden sidst har Hals mistet 
et æresmedlem Niels Nielsen 
og et andet skattet medlem 
Niels Juul Jacobsen, og 

Egon Hjelm slutter denne 
meddelelse med et ære være 
deres minde. 

Videre er medsendt en liste 
over fødselarerne, så man i 
Hals ved, hvornår der skal 
kippes med flaget det kom
mende år: 

31. januar, Oskar I. Mad
sen, 75 år. 7. februar, Erik B. 
Jensen, 60 år. 11. februar, 
John Madsen, 50 år. 26. 
marts, Egon Hjelm, 60 år. 29. 
marts, Peder Bentsen, 65 år. 
9. april, Viggo Pedersen, 50 
år. 17. oktober, Frank Mik
kelsen, 65 år, 21. november, 
Svend Simonsen, 75 år og 26. 
december, Jørgen C. Nielsen, 
70 år. 

SKAGEN 
I Skagen har man nu fået 
færdiggjort den nye messe, 
og resultatet er særdeles vel
lykket, skriver Kurt Ottesen i 
sin rapport fra nordspidsen 
af Jylland. Bortset fra udgif
ter til indkøbte materialer 
har messen intet kostet, idet 
mange medlemmer har ud
ført arbejdet frivilligt. 

Lørdag den 26. november 
var der stort rykind til den 
traditionelle gule ærter kom
sammen. Der deltog 80, og 
humøret og musikken var 
fin. 

Til gengæld kunne man 
godt ønske sig, at tirsdag af
tens præmie-whist var bedre 
besøgt, men dem der kom-

mer, har det til gengæld 
meget hyggeligt. 

Er alt gået vel har afdelin
gen holdt sin store traditi
onelle juletræsfest 2. jule
dag, slutter Kurt Ottesen sin 
rapport. 

FREDERIKSHAVN 
Selv om bankospillernes in
vasion hindrede afdelingen i 
at kåre en fregatkaptajn sej
ler afdelingen videre for fuld 
kraft, skriver Erik Hytte!. 
Ulkeafteneme i september 
og oktober forløb fint og af
delingen har haft den glæde, 
at såvel Frederikshavn Lod
seri som Georg Stages Venner 
har fundet Marinestuen vær
dig til deres møder. 

Julefrokosten blev også 
succes. Og her skete det, at en 
kvinde for første gang i Fre
derikshavns afdelings histo
rie blev hædret. Det var 
Poula Hytte!, der modtog 
hæderstegnet og her er et ud
drag af, hvad Frederikshavns 
Avis skrev om begivenheden: 

- På et bestyrelsesmøde i 
september vedtog vi at sende 
en ansøgning om uddeling af 
hæderstegnet til et ikke-med
lem. Ansøgningen gik til vor 
kredsformand og derfra til 
hovedforeningen, og Dan
marks Marineforening har 
nu besluttet at tildele Poula 
Hytte! foreningens hæders
tegn, sagde formanden for 

Glade skytter ved 
Frederikshavn-afdelingens 

fredatskydning. Som 
meddelt i forrige nummer 
af Under Dannebrog blev 

der ikke kåret nogen ny 
fregatkaptajn, idet gasterne 

måtte vige pladsen for 
banko-spilere. Men den 

kendsgerning kunne ikke få 
humøret til at fordufte. 

Frederikshavn Marinefore
ning, Svend Nielsen. 

Han motiverede tildelin
gen ved at sige, at Poula Hyt
te! er en uvurderlig hjælp for 
Frederikshavn Marinefore
ning ved dens arrangementer 
og daglige virke, specielt i 
Marinestuen. 

- Poula Hytte! skriver lige
ledes indbydelser, ligesom 
hun er en stor hjælp for kas
serer og sekretær. Og da æg
teparret Hytte! boede i Hjør
ring, var deres hjem sam
lingssted for Hjørring afde
ling. Så det er med stor 
glæde, at jeg i dag overræk
ker hæderstegnet til Poula 
Hytte!, et hæderstegn der er 
særdeles velfortjent, sagde 
Svend Nielsen, da han hæf
tede hæderstegnet på en syn
lig overrasket og bevæget 
Poula Hytte!. 

Hun sagde kort, at hun da 
bare var glad for at kunne 
være til hjælp i en forening, 
som hun og hendes mand, 
Erik Hytte!, satte pris på. 
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AALBORG 
Deltagelsen i julestuen den 4. 
december var helt overvæl
dende. Såvel Marinestuen 
som det tilstødende Sejler
hus var lastet helt ned til 
plimsollermærket, rapporte
rer afdelingens flittige sekre
tær Bent Nielsen. 

Mere end 200 var mødt og 
mange gik faktisk forgæves. 
Børn i alle aldre fra 80 og 
nedefter var mødt op og hyg
gede sig med julemanden. 
Der var poser til de mindste, 
gløgg med æbleskiver og 
kaffe med klejner til de lidt 
mere satte. 

Det var en festlig dag, slut
ter Bent Nielsen, der samti
dig beder os om at bringe ge
vinstnumrene på årets Mari
ne-lotto, idet mange udenbys 
kammerater har købt lod
sedler. 

Det gør vi så, og det er: 
504, 24, 941, 298, ll0, 450, 
342, 599, 112, 781, 362, 160, 
717, 838, 521, 220, 636, 400. 

Samtlige medlemmer har i 
øvrigt fået tilsendt en lom
mekalender med samtlige 
foreningens kommende ar
rangementer indrykket. Det 
er en fin sag indbundet i blåt 
med foreningens mærke. Ud
gifterne til udgivelsen er 
dækket ind gennem tegning 
af annoncer, ja faktisk har 
kalenderen givet 3.500 kro
ner i overskud. Det er en 
meget flot og meget nyttig 
ting, som alle medlemmer er 
begejstrede for. 

Forinden j ulefestlighe-
derne har der været ulkeaf
ten, hvor årets fregatkaptajn 
gjorde sit til at hindre myt
teri, idet han sørgede for der 
var »kartoffel juice« til 
maden. 

Samme aften fik Charly 
Pedersen tildelt konsul 
Stuhrs mindebæger, som 
hvert år tildeles et medlem 
uden for bestyrelsen som har 
gjort et godt stykke arbejde 
for afdelingen. Bægeret er 
ledsaget af sølvanker med 
emblem - en ide andre afde
linger har taget op, mener 
Bent Nielsen. 

NIBE 
I Nibe gå man svanger med 
planer om at bygge eget hus, 
og det seneste udspil er, at be
styrelsen har sendt et andra
gende til kommunen for at 
forhøre sig om muligheder 
for grund m.v. 

Og så beretter afdelingens 
meget flittige sekretær Leo 
Thiesen ellers om et ganske 
fortræffeligt torskegilde, 
som blev holdt 28. november. 
24 deltagere med æresmed
lem Jens Justesen, Sebber
sund, i spidsen, var mødt op 
og til blide toner fra Tyge As
laks skipperklaver gled den 
pragtfulde mad hen over 
smagsløgene ledsaget af en 
lind strøm af øl og bræn
devin. 

Ind imellem tog Jens Veg
gerby ordet for at fortælle 
den ene sandfærdige skip-

perløgn efter den anden. Sø
ren Pors slog på sin guitar og 
sekunderet af Poul Erik Niel
sen på trompet sang han de 
gamle sømandsviser så hele 
stuen vuggede og man følte 
sig hensat til 40 graders vest
lig længde 45 nord. 

Det blev sent før landgan
gen blev fundet - men det 
blev det - hævder Thiesen. 

Og så skal det nok passe. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisk 

Boligchef 
Flemming Schandorff 
Boks 1014 - 3911 Holsteinsborg 
Tlf. 00 92 99 / 1 51 90 

GODTHÅB 
Afdelingen i Godthåb, som 
nu hedder Nuuk, har fået ny 
formand. Bent Bøllehuus 
har afløst Harly Jensen, og i 
en herlig lang rapport beret
ter den nye formand om ak
tiviteterne. 

Fregatskydningen foregik i 
strålende sol fra en skyfri 
himmel og det blev den tidli
gere formand Harly Jensen, 
der blev fregatkaptajn på 
skud af Hans Jørgen Bak. · 

Damernes skydning gav til 

Fregatkaptajn Harly Jensen 
sammen med sidste års 
fregatkaptajn i Godthåb, 
Ole Nielsen. 

Fregatkaptajn Harly Jensen 
og Miss-dronning 

Dorthe Olsen, sammen med 
indskyderne Hans Jørgen 

Bak og Margrehte E. Hansen 
ved Godthåb-af delingens 

fregatskydning. 

resultat, at Dorte Olsen blev 
»Miss Dronning« på skud af 
Margrethe F. Hansen. 

Om aftenen var der fregat
middag på Hotel Grønland, 
hvor der blev serveret stegt ål, 
og præmierne blev tildelt 
skytterne. 

Siden fregatskydningen 
har der været holdt to banko
spil med pæn tilslutning og 
bestyrelsen regner med 
endnu et par arrangementer i 
vintermånederne, blandt an
det generalforsamling sidst i 
februar. 

Godthåb afdelingens sær
lige fond »Kommandør de 
Lichtenbergs Fond«, hvis 
formål er at støtte unge grøn
lændere, der ønsker en sø
mandsuddannelse, har i 1988 
afholdt udgifter og lomme
penge til to grønlandske ele
ver på skoleskibet »Georg 
Stage«. Begge elever klarede 
sig tilfredsstillende. Grøn
lands Hjemmestyre er fon
den meget positivt stemt og 
det vil sandsynligvis resultere 
i et samarbejde, så det bliver 
muligt at sende fire elever om 
bord i »Georg Stage« i år. 



UNDER DANNEBROG 
MARINEFORENINGEN . APRIL 1989 . NR. 2 

,._. 
~ -



MARINEFORENINGEN 
Foreningens formål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til fælles arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Hvad vil vi med Marineforeningen? 
På det ordinære forårsmøde i Marine
foreningens hovedbestyrelse (HB) den 
4. - 5. marts var temaet for søndagens 
drøftelser: »Arbejdet i en afdelingsbe
styrelse«. I forbindelse med det løbende 
organisationsudviklingsprojekt er dette 
emne væsentligt, fordi det er arbejdet og 
samarbejdet i afdelingsbestyrelserne, 
der skal være den generator, der driver 
foreningens liv og udvikling. 

Under drøftelserne i grupperne og 
plenum konstateredes det bl.a., at be
styrelsen altid måtte holde sig det over
ordnede formål - »at styrke nationens 
interesse for søværnet og søfarten« - for 
øje. Samtidigt var der dog nogen· usik
kerhed overfor spørgsmålet om, hvor 
meget Marineforeningens afdelinger 
kan/skal markere sig i lokalsamfundet 
som en forsvarspositiv forening. 

Dette er nok udtryk for et dilemma, 
som man kunne kalde foreningeQ.s_ iden
titetsproblem. 

På det egentlige HB-rnøde om lørda
gen havde man taget positivt stilling til, 
at Marineforeningen deltager i et sam
arbejde med en række andre forsvars
positive foreninger for at styrke den 
danske befolknings forsvarsvilje. End
videre var der enighed om, at afdelin
gerne kunne formidle oplysning om 
søværnets situation ved at få den i sidste 
nr. omtalte video: »Det handler om liv 
og fred« vist ude i andre foreninger og 
skolerne. 

Sidst men ikke mindst havde HB
mødet drøftet et forslag fra Marstal af
deling til det kommende sendemands
møde, om at HB skulle overveje en æn
dring af formuleringen af vedtægterne§ 

4, sidste sætning: »Foreningen er upoli
tisk«, idet denne syntes at være i mod
strid med foreningens formål, når det 
drejer sig om det forsvarspolitiske om
råde. 

Marineforeningen er upolitisk, den 
skal ikke være forum for partipolitiske 
debatter, det ville være ødelæggende for 
det kammeratlige formål. På den anden 
side bør den upolitiske status ikke være 
en hindring for at opfylde formåls
paragraffens første del, der er det over
ordnede formål med at samle mænd i 
dette arbejde. Den kan altså ikke bruges 
som undskyldning for ikke at gøre no
get for dette. 

Formålsparagraffen har stået uæn
dret i de 75 år, men den her omhandlede 
passus kan føres tilbage til de første ved
tægters § 22, hvori det hed: »Al politik 
er udelukket ved foreningens møder«. 
Det fremgår af foreningens historie, at 
dens stiftere betragtede forsvarssagen 
som en national sag, der var hævet over 
partipolitiken, hvorfor man ikke så no
get problem, og man udtalte sig da også 
i skarpere vendinger om forsvars-/sø
værnsordninger end i dag. 

Samfundsudviklingen har nu med
ført, at alt faktisk kan gøres til partipo
litiske diskussionsemner. Skulle be
stemmelsen ukritisk tages for påly
dende, kunne man vel f.eks. heller ikke 
snakke om Storebæltsforbindelsen i 
marinestuen. 

Det kan ikke være meningen, at en 
passus i vedtægterne skal opfattes som 
et forbud mod at opfylde formålspara
graffens første sætning. Det må derfor 
være formålet med debatten om dette 

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
1256 København K 

Landskasserer: Under Dannebrog 
Redaktion: 

Tlf. 01 15 28 86 

Kontortid: 
Mandag, onsdag og fredag kl. 10-13. 

Fuldmægtig Kurt Flatau 
Solhøj 14, 2990 Nivå 
Tlf. 02 24 77 76 

Redaktør Eivind Samuelsen 
Hassclvej li, 9260 Gistrup 
Tlf. 08 31 47 61 

Trykning: 

emne på sendemandsmødet og en evt. 
overvejelse i HB at få præciseret, at uag
tet Marineforeningen er u-partipolitisk, 
så er den alene i kraft af sin formålspa
ragraf - som ethvert medlem bliver gjort 
bekendt med inden optagelse - klart for
svarspositiv. 

Dette må betyde, at den på det for
svarspolitiske område må og skal mar
kere sin positive holdning ved at for
midle saglig oplysning om søværnets 
opgaver og vilkår og i det hele taget ud
brede en større forståelse for de særlige 
forhold, der er karakteristisk for en ma
ritim nation som Danmark, og for be
tydningen af evnen til at udnytte havet 
og kontrollere de begivenheder, der 
foregår i vores farvande. 

Vi har netop fået et nyt forsvarsforlig, 
men har vi også fået et forsvarligt for
lig? Spørgsmålet er, om der i forligsperi
oden er skabt overensstemmelse mellem 
de opgaver, der forventes løst og de res
sourcer, der stilles til rådighed. 

For søværnets vedkommende drejer 
det sig om - med det stærkt reducerede 
antal operative skibe - at kunne klare 
både den militære fredstidsovervågning 
af dansk søteritorium, vi både som su
veræn maritim nation og som NATO
partner er forpligtet til, og de mange 
»samfundsopgaver« opgaver som fiske
riinspektion, søredningstjeneste, delta
gelse i forureningsbekæmpelse m.m. 

Her er behov for en oplysnings
virksomhed, som Marineforeningen 
kan og bør medvirke i, uden at vi derved 
på nogen måde kommer i konflikt med, 
at »Foreningen er upolitisk«. 

V.P. Heise 

Forsidebilledet: 

Postkonto: nr. 2 00 16 08. 

Landsformand: 
Kommandør V.P. Heise 
Ndr. Jernbanevej 22, 3400 Hillerød 
Tlf. 02 26 57 42 

Holbæk Amts Bogtrykkeri 
Tå.muphøj 26, 4300 Holbæk 
Tlf. 03 44 22 66 

En u-båd i dok på 
Orlogsværftet. Dele af 
orlogsværftet nedlægges 
ifølge det nye forsvarsforlig. 
Se side 6 og 7. Foto: 
Søværnets Fotogruppe. 

Landsnæstformand: 
Salgskonsulent Torben Jensen 
Søndervangsvej 22, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 63 51 
Biltlf. 042 344 76 

Landssekretær: 
Kriminalassistent Ib Kettler 
Vestergaardsvej 44, 2600 Glostrup 
Tlf. 02 96 99 42 
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Huen af for søværnets personel 
-det er gutter der kan deres kram 

Formand for Haderslev
afdelingen Heine Søren
sen har været på en uges 
øvelsessejlads med MTB 
Hammer, og det har givet 
ham anledning til føl
gende begejstrede be
tragtninger: 

Huen af for søværnets perso
nel, fra den værnepligtige til 
chefen. Sådan vil jeg ud
trykke mig efter en uges 
øvelses-sejlads med MTB 
Hammer. Alle om bord kan 
deres kram. Efter 37 års civil 
ansættelse ved Hæren og 40 
år som aktiv hjemmeværns
mand, fik jeg her konstate
ret, at andre værn i forsvaret 
har noget at leve op til. 

Jeg blev indrullet i besæt
ningen den 3. oktober i fjor, 
og samme dag afgik vi fra 
Holmen, seks MTBere, en 
minelægger og en korvet til 
området syd for Anholt. 
Hele den første dag gik med 
øvelser, hvori deltog NATO
fly og fartøjer fra Vesttysk
land, Holland og USA. Efter 
den første dags job blev kur
sen rettet mod Grenaa for 
overnatning. 

Tirsdag den 4. oktober kl. 
otte var der afgang fra Gren
aa. Ud for Hals Barre gik an-

keret. Alle som ikke var i ar
bejde lå på køjen. Øvelsen 
fortsatte kl. 12 og jeg var selv 
med på dækket. Efter endt 
øvelse gik turen tilbage til 
Grenaa. 

Onsdag kl. 7 .30 var der ud
purring, og da det blev lyst, 
så vi at seks MTBere og tank
skibet Rimfakse lå til kaj. 
Udenfor havnen lå korvetten 
Peder Tordenskiold. Den 
blev bordet af flere officerer 
der blev sejlet ud i gum
mibåd. 

Vi stak nord på, men fik 
ordre til at gå tilbage. Korvet
ten var gået på grund og 
skulle slæbes fri. Slæbetros
sen blev hevet ud, men af en 
eller anden uopklaret årsag 

fik vi trossen i skruen og 
måtte gå til Grenaa havn. 

Her dykkede oversergent 
Søren Andersen ned og kon
staterede, at et blad på BB
skruen var bøjet. Herefter 
var der forsigtig afgang til 
Kerteminde, hvor marine
hjemmeværnet tog imod og 
lodsede os i havn. 

Om bord var tre sårede - fi
guranter - og dem fik sani
tetslotterne op fra banjerne. 
Det kneb, men det lykkedes. 

Hele havnen var bevogtet 
af hjemmeværnet, som 
gjorde det godt, og efter at 
øvelsen var afblæst var der 
rundvisning om bord på 
Hammer med kaffe og kage 
til alle. 

Motortorpedobåde for fuld 
kraft under øvelsestogtet i 
Kattegat. 

Torsdag den 6. oktober 
blev der sat kurs mod An
holt, og dagen gik med 
øvelser sammen med seks 
MTB'ere, to korvetter og otte 
andre enheder. 

Det var ikke lige let at for
stå, hvad der foregik under 
øvelsen, idet alle ordrer skete 
på engelsk. Det var blæst op 
til en 15-18 stykker og vi fik 
ordre til at gå til Holmen for 
at gå i dok. 

Her var alt velorganiseret i 
forvejen, så udskiftningen af 
den defekte skrue tog kun to 
timer. Meget flot og hurtigt 
arbejde af Orlogsværftets 
personale. 

Fredag den 7. oktober gik 
turen til Bunkerøen og derpå 
stak vi nord på. Her sejlede vi 
i formation med andre 
MTBere. Senere gik det mod 
Køge Bugt. Planen var at vi 
skulle være gået øst om 
Bornholm, men stormen var 
taget til. Det blev således op
lyst, at bølgerne var seks, syv 
meter høje. Så vi blev, hvor vi 
var, og resten af dagen og en 
del af natten gik med signal
øvelser. 
Om lørdagen blev der kl. 6.00 
meldt klart skib med kurs 
mod syd. Kl. 8.15 gik vi ind i 
Grønsund, sejlede under 
Storstrømsbroen gik syd om 
Langeland til Kiel med an
komst kl. 14.00. Hele vejen 
var der høj sø. 

Øvelsen var slut, og jeg vil 
gerne her i Under Dannebrog 
takke Hammers chef John 
Hansen samt hele besætnin
gen for en uforglemmelig tur. 
Jeg fik konstateret, at I kan 
jeres kram, og jeg er stolt af 
jer. Næste gang, I ønsker en 
gæst om bord, var det en god 
ide at invitere en politiker. 

Behøver jeg at sige, at ski
bet var tørlagt under hele 
øvelsen. Først da min kone 
og et par venner ankom til 
Kiel for at hente mig blev der 
om bord serveret en øl. 

H.T.C Sørensen (Heine) 
formand for 

Haderslev-afdelingen 

Oversergent Søren Andesen 
dukker op ved rælingen 
efter at have konstateret, at 
et blad på skruen var bøjet. 
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Derfor bør Under Dannebrog 
udkolllllle seks gange om året 

Gennemføres kontingent
forhøjelsen vil der fra redak
tionens side blive foreslået 
følgende udgivelsesdatoer: 1. 
februar, 1. april, 1. juni, 1. 
august, 1. oktober og 1. de
cember. Desværre er jeg på grund af 

familiefest - konfirmation -
forhindret i at deltage i sen
demandsmødet. Det hindrer 
mig i fra talerstolen at anbe
fale den kontingentforhø
jelse, som hovedbestyrelsen 
fremsætter og som har til 
formål at skaffe økonomi til 
at udgive seks numre årligt af 
Under Dannebrog i stedet for 
som nu fire gange. 

Så derfor tillader jeg mig i 
stedet at fremsætte min an
befaling af forslaget her. 

Først vil jeg slå fast, at jeg 
er meget glad for at redigere 
bladet. Det er virkelig en for
nøjelse. Det er spændende, 
og så er det et job, der har 
skaffet mig mange nye 
venner. 

Det er mit generelle ind
tryk, at man landet over er 
glad for bladet, og at man er
kender dets store betydning 
for Marineforeningens ar
bejde, for sammenholdet og 
rekrutteringen. 

Men de gode hensigter 
med bladet kan forstærkes 
gennem en hyppigere udgi
velse. 

Bestyrelsesarbejdet ude i 
afdelingen udføres af kam
merater, som har så meget 
andet at beskæftige sig med, 
at det undertiden kniber med 
at overholde tiderne for ind
sendelse af stof til bladet. Det 
sker derfor ofte at stof og bil
leder først indsendes flere 
dage efter deadline. Så sidder 
redaktøren i et slemt di
lemma. Skal han forsinke 

Næste 
nummer 
Næste nummer af UN
DER DANNEBROG ud
kommer ultimo juli. Stof 
og billeder til dette num
mer bedes indsendt senest 
15. juni til 

UNDER DANNEBROG 
Red. E. Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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Under Dannebrogs redaktør 
Eivind Samuelsen. 

trykningen af bladet og der
med udgivelsen eller skal han 
vente med at trykke det i næ
ste nummer? 

Det sidste kan medføre at 
ting sket i november, decem
ber først kommer i april
nummeret det følgende år. 
Altså et halvt år efter, at de 
omtalte begivenheder har 
fundet sted. Og så er aktuali
teten unægtelig gået fløjten. 

Med hyppigere udgivelse 
af bladet vil stoffet i det blive 
mere aktuelt. 

Det gælder også nyheder 
fra søværnet og andet rele
vant stof. I øvrigt vil produk
tionstiden blive skåret ned 
fra de nuværende seks uger 
til fire, idet redaktøren fra det 
nye års begyndelse har langt 
mere fritid til rådighed end 
nu, og derfor er i stand til at 
ofre mere tid på fremstil
lingen. 

I øjeblikket udkommer 
bladet fire gange om året og 
hvert nummer er på 20 sider, 
ialt 80 sider. 

Oplæget fra redaktionens 
side er at bladet skal ud
komme seks gange årlig og at 
hvert nummer bliver på 16 si
der. I alt 96 sider - altså 16 si
der mere end nu. 

Den hyppigere udgivelse 
indebærer også at medlem-

merne oftere bliver gjort op
mærksom på, at der sker no
get i Marineforeningen og 
øger på den måde det enkelte 
medlems tilhørsforhold til 
sin afdeling. 

Forslaget går ud på, at 
kontingentet skal stige fra de 
nuværende 67 til 73 kroner 
årligt, og det vil sige at man 
for blot seks kroner mere får 
to numre ekstra. 

Idet jeg ønsker alle de 
fremmødte et godt sende
mandsmøde vil jeg på det 
varmeste anbefale kontin
gentforhøjelsen, hvis anven
delse efter min opfattelse vil 
være til stor gavn for Marine
foreningen og alle dens afde
lingers virke. 

Eivind Sam Samuelsen 

Sendemandsmødets 
dagsorden 

Sendemandsmødet den 30. april på Fanø begynder kl. 
09.00 - med dagsorden som følger: 
I. Valg af dirigent. 
2. Landsformanden aflægger årsberetning. 
3. Landskassereren fremlægger det reviderede årsregn

skab til godkendelse og decharge. 
4. Fastsættelse af kontingent og indskud for det kom
mende kalenderår: 

a. Hovedbestyrelsen foreslår kontingent fastsat til 
kr. 73,00 årligt - gældende fra 1. januar 1990, og 
samtidig udsendes »Under Dannebrog« 6. gange 
årligt. Vedtages forslag a - bortfalder forslag b. 

b. Hovedbestyrelsen foreslår kontingentet fastsat til 
uændret kr. 67,00 årligt, og »Under Dannebrog« 
udsendes som hidtil 4 gange årligt. 

5. Behandling af indkomne forslag: 
a. Marstal Marineforeningforeslår: »I Marinefore

ningens love er det indikeret, at foreningen er 
upolitisk. Denne tanke er ganske udmærket, men 
dog syntes det at været noget i modstrid med 
foreningens tarv, når man kommer ind på det 
forsvarspolitiske område. Fra Marstal mener vi, 
at foreningen bør engagere sig markant i for
svarsdebatten, og problemerne omkring denne, 
hvorfor hovedbestyrelsen opfordres til at over
veje og motivere en ændring af vedtægterne på 
dette punkt til forelæggelse på næste års sende
mandsmøde«. 

b. Bekræftelse af mødested 1990: Skagen. 
c. Vedtagelse af mødested 1991: Der foreligger invi

tationer fra Korsør, Næstved, Ringkøbing og 
Roskilde. 

6. Valg af landsledelse, samt meddelelse om valg af di
striktsrepræsentanter: 
a. Valg af landskasserer: Hovedbestyrelsen foreslår 

gernvalg af Kurt Flatau, Hørsholm/ Rungsted. 
b. Meddelelse om valg i distrikterne III, V, XII og 

XIII. 
7. Valg af 1 revisor og 1 revisorsuppleant: 

a. Valg af revisor: Hovedbestyrelsen foreslår gen
valg afN. M. Jespersen, Grenaa. 

b. Valg af revisorsuppleant: Hovedbestyrelsen fo
reslår genvalg af Fr. Petersen, Korsør. 

8. Eventuelt. 



Fornem gave til 
hovedkontoret 
Oven i alle de flotte gaver, 
som Marineforeningen fik til 
75-års jubilæet i 1988, har 
foreningens højt agtede 
æresmedlem, orlogskaptajn 
J.K. Olsen - Jens Kai - over
draget kontoret en speciel og 
meget smuk gave, et skibsrat, 
der nu er ophængt på æres
væggen i hall'en. 

Jens Kai ledsagede gaven 
med flg. brev: 

»Til Danmarks Marinefore
ning 
Medfølgende rat har hørt til 
en af de engelske minestry
gere, som blev stillet til rådig
hed for os efter verdenskri
gens afslutning og hugget op 
her. 

En eller anden har sikkert 
forsøgt at bjerge rattet til sig 
selv. Det er mislykket, og rat-

tet var fuldstændigt splintret, 
da jeg fandt det. Der mang
lede tilmed egere. 

En drejer i Frederiksværk 
har repareret det og forsynet 
det med manglende egere, og 
Marineforeningens gode ven 
Hans Petersen - »Marstal« -
har tilvirket de manglende 
metaldele. En anden orlogs
gast, Niels Ole Petersen 
(Hørsholm) har givet rattet 
en sidste og påkrævet af
pudsning. 

Da Marineforeningen ikke 
har noget rat i lokalerne i 
Amaliegade, vil det glæde 
mig, om det kan finde plads 
der, men jeg ser meget nø
digt, at det bliver anvendt 
som lysekrone. 

Med de venligste hilsner 
Jens Kai« 

En hjertelig tak skal lyde til 
de tre gæve gaster for deres 
indsats. Rattet er udtryk for 
deres mangeårige trofaste in
teresse for Marineforeningen 
og det, den står for og for 
godt kammeratskab. Det vil 
være en påmindelse til fore-

Rattet fra en engelsk 
minestryger, som 
hovedkontoret har fået at 
Jens Kai Olsen. 

ningens ledelse om at holde 
»skuden« på rette kurs ud i 
fremtiden. 

Marineforeningens årsregnskab 1988 
DRIFTSREGNSKAB 

indtægter: 
Kontingenter ........................... . 
Indskud . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28.930,00 

Overført til Grundfonden. . . ~.620,00 

Overskud vi salg af effekter .. . 
Renteindtægter ......................... . 

501 .528,50 

20.310,00 

17 .598,67 
2.355,72 

541.792,89 

Udgifter: 
Kontorhold 
Husleje og varme ........................ . 
Lønninger ...... . ...................... . 
Møder (ind. rejseudgifter) ................ . 
Rejse- og repræsentationsudgifter ....... . . . . 
Øvrige udgifter ....... . .. · ............... . 
Under Dannebrog: .................. . .. . . 
Overskud .............................. . 

STATUS PR. 31. DECEMBER 

Aktiver: Passiver: 
Kasse-bank-giro. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26.035,94 Skyldig moms 4. kvartal .................. . 
Aktiebeholdning (kursværdi). . . . . . . . . . . . . . . 8.656,00 EDB-lån .................. . .... . ... . ... . 
Effekter og våbenskjold . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31.017,51 Skyldig Grundfornden ................... . 
Tilgodehavende hos afdelingerne . . . . . . . . . . . 20.880,00 Skyldig »Fregatten Jylland« .............. . 
Øvrige tilgodehavender... . . . . . . . . . . . . . . . . . 15.514,13 
Huslejedepositum . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7.363,90 Kapitalkonto 1.1.1988 . . . . . . . . 80.351,13 
Forudbetalt husleje . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11.880,97 Driftsoverskud............ +61.755,18 
EDB-anlæg . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 35.400,85 Kursgevinst på aktier. . . . . . . + 2.556,00 

85 .308,65 
58.221,57 
75.984,36 
70.936,35 
17.180,30 
24. 168,04 

148.238,44 
61.755, 18 

541.792,89 

4.350,45 
33.658,03 
6.284,72 

12.932,00 

Øvrigt inventar . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32.659,20 Afskrivninger............. + 12.479,01 132.183,30 
-----

189.408,50 

Ovenstående regnskab er revideret i henhold til bilag og afstemt efter kontoudtog. 

N.M. Jespersen 
Revisor 

-----------

S.E. Pedersen 
Revisor 

189.408,50 

Medlemmer, som måtte være interesserede i det detaillerede regnskab, kan rekvirere dette på Hovedkontoret. 
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Holmen ophører som flådestation 
og dele af Orlogsværftet nedlægges 

Kongeskibet gøres klar 
på Orlogsværftet til 

sommerens togter. 
Foto: Søværnets 

Fotogruppe. 

Som der fremgår af forsvars
forliget skal Holmen ophøre 
som flådestation og det me
ste af Orlogsværftet skal 
nedlægges. Det er beslutnin
gen som naturligvis ikke er 
modtaget med begejstring af 
de ansatte de pågældende 
steder. 

Det vil føre for vidt at 
bringe forsvarsforliget, hvis 
hovedsigte er at styrke for
svaret, herunder hjemme
værnets muligheder for at 
løse dets opgaver indenfor en 
uændret økonomisk ramme. 

Vi har i stedet plukket dele, 
der vedrører søværnet, ud af 
forliget. 

Det fremgår heraf, at sø
værnets krigsstruktur skal 
ændres. Søværnets freds
styrke reduceres med ca. 550 
mand til 7.350 blandt andet 
som følge af strukturtilpas
ninger. 

Videre hedder det i for
liget: 

Søværnets støttestruktur 

Forsvarsminister Knud 
Enggaard. 
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tilpasses de operative enhe
ders behov. Flådestation Kø
benhavns reduceres til an
løbshavn, og eskadrer, skibe 
og Orlogsværftets special
værksteder udflyttes til 
provinsflådestationerne, 

hovedsagen til Flådestation 
Frederikshavn. Søværnets 
Materielkommandos struk
tur tilpasses. De eftersyns-, 
reparations- og vedligehol
delsesarbejder, der i dag ud
føres på Orlogsværftet, bort-

l 

set fra på specialværkste
derne udbydes til civile dan
ske værfter med fornøden 
kapacitet. 

Udflytningen gennemfø
res på baggrund af en de
tailplanlægning, der udføres 
i samarbejde med personale
organisationerne og frem
lægges til aftaleparternes 
godkendelse senest ultimo 
september 1989. Det tilstræ
bes, at der, når udflytningen 
er gennemført, opnås en år
lig driftsbesparelse i størrel
sesordenen ca. 90 - 100.000 
mio. kr. 

Skolestrukturen reorgani
seres og forenkles, og antallet 
af skoler reduceres fra 7 til 4. 
Søværnets skoler vil herefter 
omfatte: 
- Søværnets Officersskole 

på Holmen 
- Søværnets Sergent- og Re

serveofficersskole i Frede
rikshavn 

- Søværnets Grundskole i 
Auderød samt 

- Søværnets Specialskole 
fordelt på Holmen, Aude
rød og Frederikshavn 
m.m. 

Tilpasningerne gennemføres 



under fornøden hensyntagen 
til personellet. 

Forsvarsministeriet udar
bejder en plan for den fremti
dige anvendelse af de ledig
blevne bygninger og arealer 
på Holmen. Planen forelæg
ges for aftaleparterne til god
kendelse. 

I den forbindelse overvejes 
blandt andet følgende mulig
heder: en samling af Far
vandsvæsenets administra
tion og skibe i hensigtsmæs
sigt omfang på Holmen, flyt
ning af statens isbrydere fra 
Frederikshavn til Holmen og 
en hel eller delvis omplace
ring af andre offentlige insti
tutioner til Holmen som for 
eksempel Rigsarkivet, Det 
Kongelige Bibliotek og Kort
og Matrikelstyrelsen. Samti
dig overvejes overflødige 
bygninger og arealer, for eks
empel Margretheholm, af
hændet. 

De personeltilpasninger, 
der er nævnt ovenfor - d.v.s. 
fortrinsvis vedrørende sø
værnets støttestruktur, her
under Orlogsværftet, og ved
rørende hærens garnisone
ring m.v. - skal tilrettelægges 
og gennemføres efter samme 
retningslinier og ordninger 
som for tidligere forsvarsfor
lig, således som det fremgår 
af tekstanmærkning nr. 59 til 
§ 22. Forsvarsministeriet i Fi
nanslov 1989. 

Det forudsættes således, at 
det under forsvaret ansatte 
civile personel, der berøres af 
personeltilpasningerne, gen
nem omskolingsforanstalt
ninger og begrænsninger i 
normale rekrutteringsforan
staltninger gives adgang til 
ledigblevne stillinger inden 
for hele Forsvarsministeriets 
område i muligt omfang. 
Herudover undersøges mu
lighederne for at tilveje
bringe genbeskæftigelsestil
bud inden for andre statslige 
sektor~n. 

Med henblik på at styre 
personeltilpasningernes 
overensstemmelse med § 13 i 
Lov om forsvarets personel 
iværksættes tidsbegrænsede, 
selektive og koordinerede an
sættelsesstop. 

Det berørte personels ad
gang til omskoling-, efter- og 
specialarbejderuddannelse i 
såvel som udenfor forsvaret 
skal tilsikres - bl.a. gennem et 
intensiveret samarbejde med 
de lokale instanser for ar
bejdsmarkedsuddanne!
serne. Der afsættes de for-

Salut fra Sixtus på Halmen, 
som nu ikke længere skal 
væreflådestation. Foto: 
Søværnets Fotogruppe. 

nødne midler til omskolings
foranstaltninger. 

I søværnet iværksættes 
anskaffelsen af 2. serie af 
Standard-Flex 300, i alt 4 
skibe udrustede som kamp
enheder med sø- og luftmåls
systemer. Hertil kommer so
narsystemer og mineryd
ningsprojekt. De to ubåde af 
Narhvalen-klassen levetids
forlænges. Der anskaffes et 
let missilsystem til nærluft
forsvar for enhederne af 
Willemoes- og Falster-klas
sen. 

Endvidere anskaffes 
bundminer samt diverse 
signal- og telemateriel. Der 
opstilles to landbaserede sø
målsmissilbatterier med en 
dertil hørende organisatorisk 
struktur. Fregatterne udfases 
senest ved udgangen af for
ligsperioden i takt med ind
fasning af Standard-Flex 300 
og opstilling af 2 sømålsmis
silbatterier. 

Stemningsbillede fra 
indgangen til Orlogsværftet. 

Foto: Søværnets 
Fotogruppe. 
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A.P. Møller .. Fondens 
prægtige gave har 
sikret fregatten 
Jyllands restaurering 
A.P. Møller og Hustru Ca
stine Mc-Kinney Møllers 
Fond til almene formål har 
med sin enestående gave be
sluttet, at fonden vil betale 
restaureringen af Fregatten 
Jylland. 

I fregatten Jyllands publi
kation hedder det, at den 14. 
januar 1988, da skibsreder 
Mærsk Mc-Kinney Møller 
overrakte protektor for fre
gatten Hans Kongelige Høj
hed Prinsen gavebrevet var 
en begivenhed, der vil indgå i 
fregattens historie som en af 
de vigtigste. 

Restaureringen ventes at 
være til ende i 1994. 

Det gavebrev, som Prins 
Henrik modtog af skibsreder 
Mærsk Mc-Kinney Møller, 
indeholdt to aftaler. 

Den ene var en aftale mel
lem Odense Staalskibsværft 
AIS og Fregatten Jylland om 
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restaurering af fregatten, og 
den anden aftale mellem A.P. 
Møller og Hustru Chastine 
Mc-Kinney Møller's Fond til 
almene Formaal og Fregatten 
Jylland vedrørende den øko
nomiske dækning af restau
reringen. 

Efter at have modtaget ga
ven, sagde Prins Henrik i sin 
takketale: 

»Som alle her er bekendt, 
er Fregatten JylJand et ene
stående skib - faktisk det ene
ste af sin art i verden. 

I vort lands historie har det 
sin særlige plads, fordi det 
står for en af de få opmunt
ringer, som Danmark fik i 
den smertelige krig mod 

Brevet der fortæller om 
fond ens storstilede gave til 
restaureringen af Fregatten 

Jylland. 

Preussen og Østrig i 1864. 
Fregatten kan man sige red
dede dengang den danske 
flådes ære, da den den 9. maj 
1864 besejrede en Østrigsk/ 
Preussisk flådestyrke. 

Prins Henrik takker 
skibsreder Mærsk Mc
Kinney Møller for den 
storstilede gave. I midten 
direktør Jørgen Petersen. 

Siden da er Fregatten tum
let meget omkring - forsøg 
har været gjort for at redde 
den og bevare den for efterti
den. Men Staten måtte efter 
adskillige debatter opgive at 
løse denne opgave og overlod 
det til en privat kreds at 
prøve. Denne kreds har ar
bejdet med sagen i en år
række, men har måttet 
kæmpe med p·engemangel 
hele tiden. 

Nu er så A.P. Møller's 
Fond kommet som den store 
redningsmand og har påtaget 
sig at fuldføre restaurerin
gen. I en lang periode har jeg 
haft lejlighed til at følge be
stræbelserne på at bevare 
Fregatten. Som De ved, er jeg 
Institutionens protektor, og i 
den egenskab kan jeg i dag 
bringe skibsreder Mærsk 
Mc-Kinney Møller en varm 
og dybfølt tak. Fonden har 
skænket hele nationen en 
gave af enestående værdi. Ja, 
ikke blot et marinehistorisk 
mindesmærke der nu er sik
ret for eftertiden - det er et 
nationalt klenodie, der, tak
ket være Deres generøsitet, 
nu er reddet. Jeg siger mange 
tak«. 



Heltemodig indsats ved Helgoland 
et lyspunkt i det bedrøvelige 18()4 
Året 1864, der nu ligger 125 
år tilbage, var et mørkt år i 
Danmarks historie, hvor 
uheldige forfatnings-, 
forsvars- og udenrigspoliti
ske forhold førte til den ulyk
kelige krig med Preussen og 
Østrig. 

Det blev nederlagets år, 
hvor heltemodige enkeltepi
soder lyser op i historien om 
en krig, der på land blev et 
fortsat tilbagetog. 

For flåden blev kampen 
ved Helgoland den 9. maj 
1864 et sådant lyspunkt, som 
med rette indgår i søværnets 
hæders- og mindedage. Or
logskaptajn Edouard Suen
son tvang med fregatterne 
Niels Juel og Jylland samt 
korvetten Heimdal den 
østrigsk-preussiske eskadre 
under kommandør Teget
thoff til at trække sig ud af 
kampen og søge tilflugt på 
engelsk søterritorium under 
Helgoland. 

I erkendelse af, at det tyn
dede ud i rækkerne af mænd, 
der deltog i slaget udgav Ma
rineforeningen i 1924 bogen 
»Marineveteraner fra 1864 
fortæller« indeholdende ca. 
40 øjenvidneberetninger om 
alle krigens træfninger ind
samlet og redigeret af fore
ningens formand komman
dør Hector Kiær. 

Da der er et gammelt ord, 
der siger, at det ikke er kano
nen, der sejrer, men manden 
bag kanonen, vil vi her min
des de mænd, der gjorde de
res pligt ved Helgoland, ved 
fra bogen at citere beretnin
gen fra den mand, der måske 
var ham, som affyrede det 
skud der afgjorde kampen 
ved at skyde Tegetthoffs 
flagskib Schwarzenberg i 
brand. 

Christian Jørgensen, født 
den 17 /2 1840, gjorde tjene
ste i fregatten Jylland, der 
var det skib, der led størst 
skade under kampen, men 
som nu - netop i 125-året - sy
nes sikret i fuldt restaureret 
tilstand for eftertiden ved det 
storsindede tilsagn fra »A.P. 
Møller og hustru Chastine 
Mc-Kinney Møllers Fond til 
almene formål«. 

Chr. Jørgensen beretter: 
»Jeg var under krigen 1864 

' ombord i fregatten »Jyl
land« et af Danmarks davæ
rende hurtigste, nyeste og 
stærkest armerede krigs
skibe, ført af orlogskaptajn 
Holm. Den 22. januar lagde 
vi ud fra flådens leje og lå i 
nogen tid ved Helsingør for 
at føre kontrol med de skibe, 
der sejlede gennem Øresund. 
Jeg var kanonkommandør 
ved kanon nr. 5 på skansen 
agter på øverste batteri. Se
nere deltog vi som en del af 
admiral v. Dockums eskadre 
i blokaden af de tyske Øster
søhavne Pillau og Danzig; se
nere stødte vi til kommandør 
Suensons Nordsøeskadre 
nemlig fregatten Niels J uel, 
korvetten Hejmdal og kor
vetten Dagmar, denne sidste 
gik ud af eskadren, og Jyl
land trådte ind i stedet for, 
hvad man sagde skete for at 
vildlede fjenden, da Dagmar 
kun førte 16 kanoner, me
dens Jylland førte 44. Vi 
stødte til dem ved Kristians
sand den 5. maj, og næste 
morgen stod vi sønder på 
mod Helgoland. 

Da solen stod op den 9. 
maj lå Vesterhavet roligt og 
blankt foran os i den friske 
morgenbelysning. Vi lagde 
kurs efter Helgoland, da der 
ved IO-tiden af udkiggen i 

Niels J uel varskoedes røgen 
fra de fjendtlige skibe. Vi 
blev alle grebet af en ejen
dommeligt højtidelig følelse, 
thi selv om vi var alarmerede 
tit på Østersøen, følte vi det 
alligevel som et mere alvor
ligt øjeblik. Eskadrechefen 
signalerede nu »Beslå sej
lene« og »Sæt dampen op«, 
og derpå blev der pebet til 
skafning. Da skafningen var 
forbi, blev signaleret »Klart 
skib« givet, og Jylland og 
Hejmdal løb op b.b. side af 
Niels Juel. Kommandør Su
enson stod på vagtbænken, 
maskinerne var stoppede et 
øjeblik, og medens de 3 skibe 
lå side om side, pegede han 
med hånden ud mod røgsøj
lerne og masterne, der be
gyndte at dukke frem over 
vandet, og med en stemme, 
der kunne høres af alle om
bord i de 3 skibe, sagde han: 
»Her har vi østrigerne, nu 
møder vi dem, og jeg stoler 
på, at disse gæve gutter gør, 
hvad de kan, ligesom deres 
tapre kammerater har gjort 
ved Dybbøl«. Så gik vi atter 
agterud igen i kølvandsor
den og stod rask sønderefter; 
det var naturligvis nogle 
spændende øjeblikke, og der 
herskede en højtidsfuld stil
hed ombord. 

Ved 2-tiden faldt det første 
skud; det var Schwarzenberg 

Modtaget billeder med 
tilknytning til slaget 
Fra kommandørkaptajn Bent Hervad-Jørgensen har 
Marineforeningen modtaget reproduktioner af 3 
kendte malerier, alle med forbindelse til kampen ved 
Helgoland den 9. maj 1864: 

· Chr. Mølsted: Kampen ved Helgoland (»Schwar
zenberg brænder«) 
Otto Bache: Admiral Suenson under kampen ved 
Helgoland 
Erik Henningsen: Admiral Suensons ankomst på 
Københavns toldbod efter slaget ved Helgoland. 

Billederne, der er indrammet i gamle mahognyrammer, 
er et værdifuldt tilskud til hovedkontorets samling - net
op i 125 året for flådens sidste sejrrige kamp. 

der fyrede på 6000 alens af
stand; Skuddet slog ned i 
søen agten for Niels J uel. 
Østrigerne fyrede længe 
inden vi begyndte, deres 
skyts var nemlig riflet og der
for mere langtrækkende end 
vort, vor chef havde desuden 
givet ordre til ikke at ødsle 
med kugler og krudt, men 
tage ham på kornet. Efter
hånden som vi nærmede os, 
kom der liv i skydningen fra 
begge sider, og kamppladsen 
indhylledes i røg, til sidst var 
der kun 600 alen imellem os. 
Det var nu næsten stille, og 
mange af os arbejdede i bar 
skjorte i den stærke varme. 
Da kampen havde varet i to 
timer sprang en granat i 
Schwarzenbergs foremsers
sejl og antændte det. Kaptajn 
Holm råbte, da han så grana
tens virkning: »Det var et 
godt skud fra kanon nr. 5« 
Men det har jo ikke været 
nemt at afgøre. Men var det 
rigtigt, hvad kaptajnen 
sagde, så er det jo mig, der 
havde heldet den dag til at 
sætte det afgørende skud 
ind. 

Ilden greb mere og mere 
om sig i Schwarzenberg, men 
Radetzky lagde sig hen og 
dækkede den, og de fjendt
lige skibe blev ved med skyd
ningen. Dog måtte de give op 
og holde ind under Helgo
land i neutralt farvand, hvor 
den engelske fregat Aurora 
stoppede os. 

Natten mellem den 9. og 
10. undslap de fjendtlige 
skibe med blændede lanter
ner ad Cuxhaven til uden at 
ville vove en ny kamp. 

I vort skib havde vi om
trent hver 10. mand dræbt el
ler såret, hvorfor vi gik til 
Kristianssand med dem«. 

Marineforeningen vil den 
9. maj som altid nedlægge en 
krans ved mindesmærket i 
Nyboder-:for admiral Suens
son, . Mindesmærket blev 
rejst for 100 år siden. Ligele
des vil vi i år med hjælp af 
vore venner i Norges Orlogs
forbund lade nedlægge en 
krans i Kristianssand ved 
mindesmærket for de faldne. 

V.P.H. 
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Linieskibet Holstens korte 
men meget dramatiske historie 
Boganmeldelse 

Linieskibet »Holsten«, 
1772 -1814 
Den 28. november præsente
rede »Marinehistorisk sel
skab« der siden 1952 bar ud
givet 20 skrifter, en smukt 
indbundet bog på 219 sider 
med 97 illustrationer, som 
henvender sig til alle med in
teresse for maritim historie, 
som mange af Marinefore
ningens medlemmer. 

I bogen har en række ken
dere af marinens historie un
der redaktion af museumsin
spektør Ole L. Frantzen, Tøj
husmuseet, levendegjort for
tidens skibe, maritime mil
jøer og orlogsskibenes ind
sats i både freds- og krigstid 
ved 15 artikler om linieskibet 
Holsten, dets bygning, ind
retning, besætning, togter og 
krigshistorie, Bogen giver 
herved en samlet skildring af 
en af de mest spændende pe
rioder i flådens historie. 

Linieskibet Holsten blev 
efter kgl. resolution af 23. 
november 1769 bygget som 
nr. 44 på orlogsværftet efter 
tegninger af flådens chef-
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konstruktør, fabrikmeste
ren, der på det tidspunkt var 
Fr. M. Krabbe. 

Ole Frantzen og mag.art. 
Birger Thomsen, der sam
men - ved inspiration af 
udenlandske marinehistori
kere - havde fået ideen til en 
sådan artikelserie i bogform, 
har i de første artikler beskre
vet den tids flådepolitik og 
skibsbygning, konstruk
tions- og byggeprocessen 
samt et orlogsskibs aptering, 
inventar og armering, mens 
overarkivar H. C. Bjerg be
skriver ornamenteringen. 

Byggeprocessen blev på 37 
mdr. fordelt på 887 arbejds
dage. Den li. april 1772 blev 
Holsten og dets søsterskib 
DANNEBROG søsat, og Ole 
Frantzen beretter i en artikel 
om dets klargøring og i en an
den om dets togter fra 177 5 -
1795. 

Holsten kom vidt omkring 
på mange togter og deltog i 
næsten alle de typiske opga
ver et dansk orlogsskib 
kunne komme ud for i slut
ningen af 1700-tallet. 

Mest bemærkelsesværdigt 
blev et togt fra august 1779 til 
juli 1780, hvor skibet, der 

egentlig var udrustet for at 
deltage i en stor eskadre til 
håndhævelse af regeringens 
neutralitetspolitik, blev be
ordret ud på en lang ekspedi
tion til Kapstaden for at kon
vojere nogle af Asiatisk 
Kompagnis rigtlastede han
delsskibe sikkert hjem. På 
udrejsen oplevede besætnin
gen både hårde storme, syg
dom og død, men opgaven 
blev løst. 

Under Kap-togtet mistede 
skibschefen, kommandør
kaptajn Kaas, 84 mand af be
sætningen, og på denne bag
grund har tidl. generallæge 
Mogens Winge skrevet en in
teressant artikel »Sygdom på 
langfart«, hvor han giver et 
indblik i den udvikling, der 
netop omkring denne tid 
skete med lægetjenesten i flå
den, hvor skibslægerne indtil 
da havde været rent hånd
værksuddannede barberki
rurger. De sørgelige erfarin-· 
gere fra Holstens togt var 
medvirkende til at fremme 
udviklingen såvel hvad angik 
hygiejne og kost som kravene 
til skibslægernes medicinske 
uddannelse. 

De barske vilkår for en be-

Stævnen på Orlogsmuseets 
model af linieskibet 
Holsten. 

sætning, der i linieskibet var 
på mellem 301 og 512 mand 
afhængig af togtets karakter, 
beskrives meget levende af 
museumsinspektør Ole Ven
tegodt, Orlogsmuseet, i ar
tiklen »Livet om bord«. 

Holstens krigshistorie er 
ganske speciel, derved at det i 
1801 indgik i Københavns 
flydende defension i umid
delbar nærhed af »Flådebat
teri nr. l«, chef sekondløjt
nant Peter Willemoes. Linie
skibet var her i kamp i ca. 2 ½ 
time, og var en kort tid flag
skib for kommandør Olfert 
Fischer. 

Efter således at være blevet 
erobret af englænderne del
tog skibet under navnet 
NASSAU både i ekspeditio
nen mod København i 1807 
og i slaget ved Sjællands 
Odde den 22. marts 1808, 
hvor Willemoes faldt under 
nedkæmpelsen af Prins 
Christian Frederik. Om disse 
dramatiske begivenheder 
skriver henholdsvis profes
sor Ole Feldbæk og H. C. 
Bjerg, der slutter skibets 
42-årige historie med en om
tale af, at Nassau inden det i 
november 1814 blev solgt til 
ophugning, deltog i en kon
voj til St. Helena for til slut at 
blive oplagt som »Prison
skib«. 

Bogen, der er blevet ud
givet med støtte af en række 
fonde, kan indtil 28/2 1989 
erhverves gennem »Marine
historisk Selskab«, Ved For
tunen 10 A, 2800 Lyngby ved 
indbetaling af kr. 131 på 
check eller selskabets post
giro 6 46 73 50, efter denne 
dato vil prisen være kr. 150,
plus porto. Ved bestilling 
gennem boghandel er prisen 
kr. 183,-. Benyt den gode lej
lighed til at blive medlem af 
»Marinehistorisk Selskab« 
eller »Selskabet Orlogsmuse
ets Venner«. 

VPH. 



DISTRIKT I 
Storkøbenhavn 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S 
Tlf. 01 fil fil 61 

LYNGBY 
Lidt har selvfølgelig også ret. 
Men man forstår at formand 
Mogens Jacobsen er en smu
le skuffet over fremmødet til 
bankospillet den 26. januar. 
Så få var mødt at aftenens 
overskud blev på bare 12 kro
ner. 

Generalforsamlingen for
løb i god ro og orden, og alle 
valg var genvalg. 

På generalforsamlingen 
modtog Ejgild Olsen sit 40 
års tegn. 

Når afdelingens skytter 
hænger lidt med næbbet 
skyldes det ikke, at Lyngby 
blev nr. sjok ved distrikts
skydningen, men at deres 
granathylster er fjernet efter 
indbrud på stadion. Som
merfugleskydningen finder i 
år sted 4. juni. 

Huernes svinges for Finn 
Laursen, 60 den 14. februar. 
Jørgen Mortensen, 80 den 6. 
marts. Frede Andersen, 70 
den 31. marts. Egon Larsen, 
60 den 18. september. Preben 
Kamph, 60 den 24. septem
ber. Villy Glesner, 85 den 11. 
november. Poul Arne Mad
sen, 60 den 11. december. 

FREDERIKSBERG 
Godt begyndt er halvt fuld
endt, skriver signaturen 
»CC« i afdelingsbladet 
»Skum for boven«. Han hen
viser her til, at afdelingen 
stillede med 20 deltagere, da 
venskabsforeningen »Flot
tans Man« i Kristianstad 
fyldte 10 år og samtidigt af
viklede generalforsamling. 

Her tildelte man afdelin
gen en fødselsdagsgave be
stående af marineplatte nr. 1 
med motiv af kongeskibet og 
udnævnte Kristianstad-afde
lingens formand, Torsten 
Nielsson, tii æresmedlem. 

Også torskegildet med 
starten af »Oliver Cup« 

havde fin tilslutning, så der er 
vind i sejlene på Frederiks
berg. 

ROSKILDE 
Det er dejligt at se den store 
interesse, der har været ud
vist af medlemmer og deres 
damer ved indretning af lo
kalerne i Jernbanegade, hed
der det i en meddelelse i afde
lingsbladet. Heraf fremgår at 
afdelingen også har fået øko
nomisk hjælp til indretnin
gen. 

Når disse linier læses har 
man forhåbentligt fundet 
gardinerne fra Hersegade, 
for ingen kan huske hvem der 
fik gardinerne med hjem til 
vask og opbevaring. 

Man forventer at indviel
sen af de nye lokaler kan ske 
Kr. Himmelfartsdag. 

GENTOFTE 
Herfra foreligger en kort 
meddelelse om, at Kaldahl 
har trukket sig som formand 
og at det foreløbig er John 
Hansen, der står ved roret i 
afdelingen. Afdelingen har 
besluttet at give 1000 kroner 
til busten af admiral Vedel. 
Det var som bekendt afdelin
gens tidligere formand Kal
dahl senior, der i sin tid fore
slog, at der blev fremstillet en 
buste af admiralen. 

GWSTRUP 
Med Aksel Christensen som 
en efter sædvane kyndig diri
gent afvikledes admiralfor
samlingen i en hyggelig at-

' . 
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mosfære. Alle valg var gen
valg. 

Et forslag om halvt kon
tingent for førtidspensioni
ster blev forkastet. De gamle 
regler gælder fortsat. Man 
skal være fyldt 67 og have 
været medlem i mindst fem 
år, eller være udnævnt til 
æresmedlem, for at få halvt 
kontingent. I øvrigt blev der 
vedtaget en kontingentfor
højelse, fordi man i afdeiin
gen ønsker UNDER DAN
NEBROG udsendt seks gan
ge årligt. 

Den hyggelige aften slut
tede med beuff stroganoff, 
kaffe, bankospil og højrøstet 
tale på banjerne. 

I følge distriktsrepræsen
tant Kim von Wovern rap
port til hovedbestyrelsesmø
det er det endnu ikke lykke
des at finde en grund til afde
lingens kommende hus. 

AMAGER 
Den nye afdeling har i følge 
distriksrepræsentanten 20 
medlemmer - og flere er efter 
sigende på vej. Den unge be
styrelse med den initiativrige 
Ole Mønster i spidsen holder 
fortsat til i Kastrup Luft
havn, men håber naturligvis 
på selv at få luft under vin
gerne og slå sig ned i egen 
marinestue. 

KØBENHAVN 
I følge distriktsrepræsentant 
Kim von Wowerns rapport til 
hovedbestyrelsesmødet i 
marts har afdelingen beslut
tet at indstille fremstilling og 

. . . 
Ny festdragt i Glostrup. 
Gutterne i blazer, grå 
benklæder og 
smokingskjorte. Et 
eksempel til efterfølge/se? 

salg af juleplatten. Folk har 
ondt i økonomien og salget 
har svigtet. 

I øvrigt fungerer afdelin
gen fint i de nye lokaler. Sidst 
er der blevet opstillet et bil
lardbord, som giver medlem
merne lejlighed til mange 
fornøjelige dyster. 

DISTRll<T li 
Nordsjælland 

Maskinmester Ib Hulten 
l ille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested 
Tlf. 02 33 76 97 

GILLELEJE 
På generalforsamlingen gik 
kassereren gennem mange år 
Ove Pedersen i land, som Sø
ren Svendsen tolker det i sin 
rapport. Han fik en varm og 
fortjent tak for det store og 
fine arbejde han har udført 
gennem alle årene. 

Han kunne i øvrigt afleve
re et regnskab med tilsva
rende overskud som vanlig, 
skønt afdelingen har haft 
store udgifter til indretning 
af marinestuen. Som afløser 
valgtes Jens Chr. Ladegaard. 

Søren Svendsen fortsætter 
som formand. 

Afdelingen har holdt sit 
årlige torskegilde med da
mer, og det blev som i fjor en 
succes. 

Og så opfordrer Søren 
Svendsen de medlemmer, 
som endnu ikke har aflagt 
marinestuen et besøg, om at 
indhente det forsømte. Der 
sker noget hver week-end, 
skriver harr. 

HUNDESTED 
På en livlig generalforsam
ling med stor tilslutning gen
indtrådte Svend Larsen efter 
et års pause i bestyrelsen og 
afløste Claus Jensen. 

Efter generalforsamlingen 
blev der budt på gule ærter, 
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og ifølge sekretær Verner Ju
stesens rapport, så bekom de 
alle vel. 

Teaterturen gik til Ama
gerscenen, hvor man så: »Du 
kan ikke tage det med dig«. 
Bagefter gik turen til marine
stuen, hvor festudvalget hav
de dækket op med lækker 
mad. En dejlig aften sluttede 
med en svingom. 

SØLLERØD 
Den 8. april fyldte afdelingen 
70 år fremgår det af afde
lingsbladet, som Kjeld Lund 
har redigeret. Han er heldig
vis ved at komme sig efter sin 
lange sygdom. Han er endnu 
ikke i stand til at skrive på 
maskine, så bladet er denne 
gang håndskrevet - men det 
gør det faktisk mere attrak
tivt. 

Af bladet fremgår i øvrigt, 
at der vil blive gjort en ekstra 
indsats for at hverve nye med
lemmer. 

HØRSHOLM/ 
RUNGSTED 
Der var mødt 66 medlemmer 
til generalforsamling, hedder 
det i Jørgen Buch Petersen 
meget fyldige beretning. Ge
neralforsamlingen blev ledet 
af Ole Andersen, og af for
manden Jon Rasmussens 
meget fyldige beretning 
fremgik, at afdelingen har 
173 medlemmer. 

Kasserer Palle Pedersen 
fremlagde regnskabet, der vi
ser et overskud på 34.290 
kroner - blandt andet takket 
være dygtigt arbejde af Hol
ger i baren. 

Der blev vedtaget ensartet 
kontingent for alle pensioni
ster. De skal betale halvdelen 
af det ordinære kontingent. 

Formandsberetningen var 
i øvrigt Jon Rasmussens sid
ste. Han havde besluttet sig 
til at trække sig og blev gen
stand for stor hyldest. I 
varme ord takkede Palle Pe
dersen den afgående for
mand for stort og dygtigt ar
bejde og udnævnte ham til 
æresmedlem. Videre var der 
blandt medlemmerne ind
samlet 1.200 kroner til et ga
vekort til formanden, der 
takkede for hæder og gave. 

Da Jørgen Buch Pedersen 
heller ikke ønskede at for
tsætte, valgtes to nye med-
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Prægtige Jon Rasmussen -
der nu har trukket sig 
tilbage som formand i 
Hørsholm Rungsted efter 
mange års strålende 
arbejde. 

lemmer til bestyrelsen. Det 
blev efter forslag fra bestyrel
sen Svend Aage Frandsen og 
John Larsen. 

Alle øvrige valg var gen
valg. 

Under generalforsamlin
gen modtog Kurt Flatau og 
Jørgen Buch Pedersen begge 
25 års tegnet. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør · 
Tlf.03 57 17 46 

NYKØBING 
SJÆLLAND 
Afdelingen har 164 medlem
mer, hedder det i beretningen 
til distriktsmødet. Der var 
mødt 53 medlemmer til en 
hyggelig generalforsamling, 
hvor alle på valg værende 
blev genvalgt uden modkan
didater. Derefter hyggede 
man sig omkring en gang 
gule ærter med tilbehør. 

Den 4. januar fejrede man 
Marineforeningens 75 års ju
bilæum med en fest efter for
inden at have set en videofilm 
om adoptionsskibet »Sleip
ner«. 

KALUNDBORG 
Af distriktsrapporten frem
går, at afdelingen har 92 
medlemmer og at generalfor
samlingen forløb i ro og or
den. Her mindedes man to 
brave kammerater, der er seg
net. Det er æresmedlem O.K. 

Olsen, 74 år - og A.M. An
dersen, 89 år. 

Efter generalforsamlingen 
var damerne inviteret til mid
dag i Kalundborg-Hallens re
staurant og dans på dækket 
efter middagen. 

Skyttelavet er i gang igen. 
Foreløbig er det afdelingsbe
styrelsen der kører det, men 
muligvis vil der senere blive 
nedsat et udvalg til at lede ar
bejdet. 

KORSØR 
Ifølge distriktsrapporten 
forløb generalforsamlingen 
roligt. Der skete et enkelt 
valg, idet Anders Petersen 
ikke ønskede at fortsætte i 
bestyrelsen. I hans sted blev 
Preben Olsen valgt. 

Efter generalforsamlingen 
hyggede de fremmødte sig 
med biksemad. 

Til det årlige torskegilde 
blev der som altid skudt til 
mukken, og det blev Frederik 
Pedersen, der vandt med 34 
point. 

Afdelingen har 297 med
lemmer en nettofremgang på 
15. 

HOLBÆK 
Dette års arrangementer blev 
indledt med et foredrag med 
film og video om krigen mel
lem Iran og Irak ved ekspert 
på området, major P.L. Chri
stiansen. Det var meget in
teressant men for dårligt be
søgt. 

På generalforsamlingen 
blev formanden Helmer Vi
bergs beretning godkendt og 
det samme gjalt kasserer 
Kurt Hamanns regnskab, der 
viser et overskud på 4.343 
kroner. 

Helmer Viberg blev gen
valgt og det samme gjalt sek
retæren A. Ljungsberg. Der 
blev sluttet af med skipper
labskovs med tilbehør og det 
blev alt i alt en hyggelig aften 
med stort fremmøde. 

Torsdag gæstede bestyrel
sen og enkelte medlemmer 
afdelingens grand old man, 
Heinrich Nissen, der fyldte · 
85. Det var en oplevelse at 
møde en mand, der sin alder 
til trods er vital, har et godt 
humør og er fuld af gode hi
storier og som er en spore for 
vi andre, skriver sekretær A. 
Ljungberg i sin fine rapport. 

Når disse linier skrives har 
Bernt Kure været på besøg og 
fortalt fregatten Jyllands hi
storie og om dens restaure
ring. 

SLAGELSE 
Når disse linier læses har der 
været generalforsamling i af
delingen, men derfor er føl
gende opsang til afdelingens 
medlemmer fremsat af den i 
graderne stigende Juul Jør
gensen ikke at foragte. (Nu er 
manden blevet administre
rende redactionschefsredac
teur ). 

Han skriver: 
»Sidste år blev jo vende

punktet hvor vi fik styr på 
alle de væsentlige ting, ikke 
mindst den financielle side af 
foreningen. 

Det betyder helt enkelt at 
vi nu kan koncentrere kalori
erne om at få fikset stuen op, 
og gjort afdelingen endnu 
bedre. Bedre maritime aktivi
teter ville også være ønske
ligt. Men det kræver ideer og 
aktiv indsats fra os alle, ikke 
kun bestyrelsen. 

Nu har Marineforeningen 
måske svært ved at konkur
rerer med de mange pro
grammer på tossekassen og 
de bløde sofaer, men for 
gamle orlogsgaster har vi nu 
meget at byde på som de ikke 
kan hamle op med i TV, sofa
erne skal vi ikke kunne ud
tale os om. 

Men det korte og lange er, 
brug marinestuen lidt mere i 
1989, det er det vi har den til. 

Og nu nærmer vi os så den 
årlige admiralforsamling. 
Det er her du bør møde op. 
Det er her du har lejlighed til 
at kritisere den siddende be
styrelse sønder og sammen. 
Det er her du kan brokke dig 
hæmningsløst, men det er 
også her du kan komme af 
med alle dine gode ideer, 
være med til at sætte dit præg 
på det daglige arbejde og 
gøre afdelingen endnu bedre. 

Nu er det jo nok lidt opti
mistisk at tro, der bliver 
kampvalg om bestyrelsespo
sterne, så alle har mulighed 
for et ulønnet job som besty
relsesmedlem. 

Og endeligt vil vi ikke und
lade at gøre opmærksom på 
de gule ærter bagefter, så 
mød op den 23. februar«. 

Af det nyeste nummer af 



Mastekranen fremgår ikke 
om nogen har brokket sig el
ler kritiseret hæmningsløst, 
men man får dog at vide at 
Leif Paaske og Ole Steen er 
nyvalgt til bestyrelsen. 

DISTRll<T IV 
Sydsjælland 

Beregner 
Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karresbæksminde 
Tlf. 03 74 23 31 

NÆSTVED 
På distriktsmødet var det 
ikke muligt at finde en diri
gent, så distriktsrepræsen
tanten har selv udformet re
ferat af mødet, som sluttede 
med at havnefoged Erik An
dersen fortalte om Næstved 
havn - bavnen midt inde i 
landet. 

Undervejs havde man 
blandt andet drøftet ud
videlse af antal numre af Un
der Dannebrog og menin
gerne var delte, selv om man 
mente, at en pris på tre kro
ner pr. nummer var billig. 

Næstved-afdelingen som 
nu har et medlemstal på 175 
har udnævnt Erik Bruun til 
æresmedlem, og i medlems
bladet »Sidste nyt fra ban
jerne« fremgår at årets over
skud blev 41.650 kroner og 
egenkapitalen nu er 153.935 
kroner. 

Afdelingen har fået eget 
skyttelav. Ove Graae er for
mand, Leif Andersen næst
formand og Jens Bruun be
styrelsesmedlem, og man hå
ber at kunne stille et hold til 
landsskyttestævnet. 

KØGE 
Af formand Søren Nerløes 
rapport til distriktsmødet 
fremgår, at medlemstallet er 
116 og afdelingens overskud 
er på 4.456 for 1988. 

Inden årsskiftet boldt af
delingen et velbesøgt åle
gilde, hvor inspektør ved Na
tionalmuseet Jørgen Chri
stoffersen fortalte om de 
spændende undersøgelser af 
orlogsfartøjet Dannebroge, 
der ligger på 12 meter vand i 
Køge bugt. Der blev i tilknyt
ningen til det interessante 
foredrag vist en fremragende 
serie lysbilleder fra under
søgelserne. 

STEVNS 
I skrivende stund har afdelin
gen boldt sin generalforsam
ling og på den vil de kom
mende aktiviteter blive plan
lagt, fortæller formanden 
Thorlund Nielsen i sin rap
port til distriktsmødet. Et 
ålegilde berammet til afvik
ling i januar blev aflyst, da to 
æresmedlemmer, W. Jensen 
og Sjøberg Christiansen 
døde. Medlemstallet er i 
øjeblikket 44. 

HASLEV 
Afdelingen har gjort for
gæves forsøg på at indlemme 
Fakse Ladeplads som en 
bakke, men det er ikke lykke
des, fremgår af indberetnin
gen til distriktsmødet. 

På -afdelingens generalfor
samling blev Ingemann Niel
sen og Erik Christensen til
delt 40 års tegnet og forman
den himself modtog 25 teg
net. Afdelingen trives godt. 
Mødeprocenten til arrange
menterne er stor. 

VORDINGBORG 
På generalforsamlingen den 
10. februar blev bestyrelsen 
fuldtallig - det vil sige fik 
valgt to revisorer og en revi
sorsuppleant. Formand i den 
genopstandne forening er 
Hans Chr. Danielsen, næst
formand Jan Hansen, kasse
rer Ole Nielsen og sekretær 
Poul Pedersen. 

Der deltog 16 af de 25 med
lemmer i generalforsamlin
gen. Flere medlemmer ventes 
indmeldt, idet yderligere 16 
har fået tildelt optagelses
blauket. Kontingentet er 150 
kroner. Marinestuen på Ho
tel Valdemar har åbent den 
første onsdag i hver måned 
mellem 19 og 22. 

SKÆLSKØR 
Afdelingens generalforsam
ling er blevet udsat, idet 
Skælskør Sømandsforening 
havde fastsat sin til samme 
dag, og da mange medlem
mer er gengangere, flyttede 
Marineforeningen for hus
fredens skyld. Så vi kan først 
i næste nummer af bladet be
rette, hvordan det gik. Skæl
skørs formand er Poul Kri
stensen, kasserer Flemming 
Christensen og sekretær Sv. 
Ib Jørgensen. Afdelingen, 
der stadig er uden marine
stue, har 50 medlemmer. 

DISTRIKT V 
Bornholm 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 76 
3700 Rønne 
Tlf. 03 95 53 22 

RØNNE 
Såfremt tilslutningen bliver 
stor nok vil afdelingen 6. til 
9. april arrangere en bustur 
til Neustadt. Inkluderet 
pladsbillet med morgenmad 
om bord på færgen Rønne -
København og festmidag lør
dag er prisen 700 kroner. 

Når bestyrelsen bar taget 
forbehold med hensyn til til
slutningen hænger det nok 
sammen med, at man i de
cember har måttet aflyse et 
arrangement med damer og 
børnejuletræet på grund af 
for ringe tilslutning. 

Generalforsamlingen har 
været afviklet med deltagelse 
af 35 medlemmer, der bagef
ter nød de gule ærter, fortæl
ler Hans Erik Sejr i sin rap
port. Da der intet er meddelt 
om valg, går vi ud fra at der 
har været genvalg over hele li
nien. 

Flaget til tops på kajen i 
Nakskov. Det er en fest, når 
et orlogsfartøj anløber 
byen. 

DISTRIKT VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 A 
4900 Nakskov 
Tlf. 03 92 28 15 

NAKSKOV 
Det bar været en god, men 
noget stille vinter her ved 
Danmarks dejligste havn, 
skriver Tommy Larsen. Efter 
det hektiske jag i jubilæum
såret har man primært byg
get sig med lørdagsåbnin
gerne i marinestuerne. Der 
har dog også været tid til 
mere »lødige« arrangemen
ter, hvor det dog har knebet 
noget med fremmødet af ga
ster. Alt for få oplevede en in
teressant gennemgang af en 
lokal fjernvarmecentral, 
hvor man har eksperimente
ret med såvel halm som kul
fyring. 

Siden sidst har afdelingen 
været på farten en del gauge. 
Til fregat- & distriktsskyd
ning i Nykøbing F., hvor man 
traditionen tro klarede sig 
godt. Nu ser man frem til for
årets forskellige skydninger i 
Nakskov, hvor gasterne fra 
Falster traditionelt møder 
frem og har gode timer ud af 
det. 

Admiralforsamlingen er 
godt overstået med et enkelt 
nyvalg, idet Erik Svendsen, 
der er maskinmester, erstat
tede Keld Nielsen, der er fra
flyttet byen. Admiralforsam
lingen var afslutningen på en 
femårig geopbygningspe
riode: For fem år siden havde 
man en negativ kassebehold
ning og mønstrede godt 40 
medlemmer. I dag mønstrer 
man 125 gaster og har en li
kvid formue på et godt fem
cifret beløb. 

I anledning af admiralfor
samlingen har man ligeledes 
gjort status over marinestu
ernes effekter: Man har nu 
udstillet mere end 700 mari
time effekter og modeller og 
råder over et båndbibliotek 
på mere end 1.300 bind. Et 
betydeligt antal større effek
ter har man været nødt til at 
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sætte i depot. Da marinestu
erne i 1986 blev indviet rå
dede man over 58 effekter, så 
der sker noget i Nakskov. 

I foråret vil der fortsat 
være åbent i marinestuerne 
hver lørdag fra kl. 9.30 til 
13.00, slutter Tommy Larsen 
sin rapport. 

NYKØBINGF 
Den årlige generalforsamling 
blev i år for første gang holdt 
i egne lokaler - orlogsstuen -
fortæller Hans Lyby i sin liv
lige beretning til Under Dan
nebrog. 

Her nød man først skip
perlabskovsen tilsat akvavita 
og bajersk øl. 

Der blev valgt ny kasserer, 
idet Carsten Petersen afløste 
Erik Madsen, der ikke øn
skede genvalg. Formanden 
takkede Erik Madsen varmt 
for mange års stor og dygtigt 
arbejde for afdelingen. 

I den efterfølgende rafle
turnering om kobber-vandre
muggen gik afdelingens nye 
medlem Henrik Olsen til 
tops, og da muggen efterhån
den er fyldt op med navne er
klærede den nyvalgte kasse
rer, at han af egen lomme vil 
forære afdelingen en ny. 

Orlogsstuen er omtrent 
færdigmonteret klar til 
egentlig indvielse. Efter at 
tyverialarm er blevet installe
ret har Flemming Karlsen la
det sine pistoler og bajonet
ter pryde væggene. 

Samme Karlsen, der er fo
tograf, har i øvrigt lovet af 
assistere ved Jay out af afde
lingens nye medlemsblad 
»Hoved vagten«. 

Orlogsstuen, der har til 
huse i Tømmergade 4, er 
åben hver lørdag fra kl. 10 til 
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14 og priserne er yderst rime
lige. Samme formiddage dy
stes der på rifler og pistoler 
på Politigården fra 9.30 til 11. 

I forbindelse med byens 
700 års jubilæum kommer 
Dannebrog på besøg 4. og 5. 
august sammen med en 
række MTBere og i disse 
dage er orlogsstuen åbent for 
alle gaster med familie. 

DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 
5700 Svendborg 
Tlf. 09 22 09 08 

ASSENS 
Som noget helt nyt blev dette 
års generalforsamling holdt 
lørdag formiddag kl. 11.00 på 
Marcussens Hotel, og der var 
mødt 20 af afdelingens 52 
medlemmer. 

Alle valg til bestyrelsen var 
genvalg, skriver Aksel Lykke 
Olsen i sin rapport, der videre 
fortæller, at Jens Vejle og 
Arne Skov Pedersen, begge 
modtog 50 års tegnet. 

Der arbejdes ihærdigt med 
afdelingens 75 års jubilæum, 
som vil blive markeret den 
29. juli. Tuborg Fonden har 
skænket 7.500 kroner, så 
Søværnets Tambourkorps 
kan komme og underholde. 
S. Aa. Kristensen har gen
nem lang tid gransket i de 
gamle journaler, og hans om-

Assens formand Ole 
Julsrud hæfter 50 års tegnet 
på Jens Vejle. Den anden 50 

års jubilar Arne Schou 
Petersen venter på, at det 

skal blive hans tur. 

hyggelige arbejde vil ud
mønte sig i en eller anden for 
for et jubilæumsskrift, som 
vil tilgå alle medlemmer. For
manden rettede i øvrigt i sin 
beretning en varm tak til S. 
Aa. Kristensen for det store 
arbejde. 

KERTEMINDE 
Rapport fra denne af~eling 
og fra Nyborg er pillet ud af 
Poul Weitze Rasmussens re
ferat fra distriktsmødet i 
Odense. Det fremgår heraf, 
at afdelingen har deltaget i 
byens handelsmesse, hvor 
man havde opstillet en stand, 
at marinestuen er åben hver 
week-end fra 10.00-13.00, og 
der spiJles billard hver ons
dag aften. 

NYBORG 
Her venter man sig meget af 
den nye marinestue, der ind
rettes i den gamle, fredede 
vejerbod på havnen. Ikke 
mindst spares der meget i 
husleje. Og så oplyste for
manden, Børge Ferning på 

Bestyrelsen i Assens klar til 
det kommende jubilæum. 
Fra venstre Svend Aage 
Kristensen, Ole Julsrud, Ole 
Andersen, Jens E. 
Kildemand, Aksel Lykke 
Olsen og Ole Alexandersen. 
Finn Ekkelund var ikke til 
stede, da billedet blev taget. 
Han var lovligt undskyldt. 
Han var til søs. 

mødet, at kasserer Ruben 
Hansen nu forestår udgivel
sen af afdelingens med
lemsblad. 

BOGENSE 
På generalforsamlingen den 
3. marts mindedes forman
den Hans Smith afdelingens 
æresmedlem Th. Andersen, 
som gjorde et stort arbejde 
for foreningen, men som nu 
er død. Formanden oplæste i 
den forbindelse et smukt tak
kebrev fra Th. Andersens 
datter. 

Det blev vedtaget at for
høje kontingentet til 130 kro
ner om året. Fem medlemmer 
fik tildelt 40 års tegnet og ef
ter generalforsamlingen var 
der skafning - menuen var 
skipperlabskoves og kaffe. .. 

MARSTAL 
Med Jan Dalquist som diri
gent har afdelingen holdt sin 
første generalforsamling i 
det nye marinehus. I sin 
meget fyldige beretning ret
tede formanden, Ole Gala
tius, en tak til medlemmer og 
andre for en stor indsats ved 
køb og indretning af stuen. 
Blandt andet rettede Gala
tius en tak til A.P. Møllers 
Fond for den store donation 
på 75.000 kroner, som gør, at 
afdelingen kan sidde økono
misk forsvarligt i huset. 



En række engangsudgifter 
bevirker at kasserer Poul 
Groths regnskab for huset vi
ser et underskud på 29.000 
kroner, og at foreningen har 
et underskud på 400 kroner! 

På dirigentens forslag blev 
vedtaget en kontingentfor
højelse fra 100 til 200 kroner. 
De 100 kroner skal gå til hu
sets drift. 

Tre bestyrelsesmedlemmer 
ønskede ikke genvalg, og i 
stedet valgtes Jan Dalquist, 
Georg Nielsen og Poul Ras
mussen. 

Bestyrelsen har senere 
konstitueret sig som følger: 
Formand Ole Galatius, kas
serer Poul Groth, sekretær 
Poul Laursen, næstformand 
Erling Larsen. Et husudvalg 
blev nedsat, og består af for
mand Poul Larsen, Georg 
Nielsen, chefkok, og Jan 
Dalquist, kasserer. 

Efter generalforsamlin-
gen, der var særdeles positiv, 
var der aftenfest med damer. 
Menuen var kogt torsk tilbe
redt af husets gaster. 

ODENSE 
Da Odense by's jubilæumsår 
randt ud den 31. december, 
havde borgmester Verner 
Dalskov indbudt til en recep
tion på rådhuset, hvor han 
takkede for den indsats, der 
var udvist til gavn for byen. -
Marineforeningens Odense 
Afdeling var repræsenteret 
ved formanden Gunnar Svei
gaard og kasserer Bent Han
sen. 

I det nye år fortsatte vi med 
vore velbesøgte kammerat
skabsaftener. 

Generalforsamlingen i 
februar havde samlet over
vældende mange medlem
mer trods den ekstraordi
nære forsamling i oktober. 
Der blev ikke valgt nye besty
relsesmedlemmer, da man 
var enige om ikke at bryde 
ind i de forestående jubilæ
umsforberedelser. Den sid
dende bestyrelse fortsætter 
således til næste generalfor
samling i 1990. 

Det halvårlige distrikts
møde var i år henlagt til 
Odense, og afholdtes i Mari
nehuset. - Man kunne måske 
have ønsket et bedre frem
møde fra de fynske afde
linger. 

Odense afdelings skyttelav 
afsluttede sæsonen med kon
geskydning den 4. marts. 

Bent Hansen skød sig til 
konge, medens Folden Chri
stensen blev prins. Den lo
kale HCA-pokal vandtes af 
W. Asmussen. 

Den 8. marts oprandt så 
vor 75 års dag - heldigvis 
med tørvejr. Starten kl. 11.00 
prc. indledtes med tre kanon
skud leveret af Det fynske Sa
lut Batteri, iført kopier af 
marineartilleriets beklæd
ning fra 1860 - blå uniform 
og blanke hatte. Derpå gav 
formanden Gunnar Svei
gaard de regelmenterede 
ordre til flaghejsning - en 
usædvanlig betagende ople
velse for både deltagere og de 
mange tilskuere. 

Derefter var afdelingen 
vært ved et beskedent trakte
ment - fremtryllet af nogle af 
bestyrelsens damer, som for
tjener en stor tak for deres 
indsats. For bestyrelsen var 
det en fryd at se en hel vidun
derlig trængsel i vort lille hus, 
som den dag godt kunne have 
været 3 -4 gange større. 

At gøre rede for alle gæster 
her er fuldstændigt umuligt -
men vi havde glæden af at se 
vor landsformand V.P. Heise 
og landssekretæren Ib 
Ketler med frue - repræsen
tanter fra Odense Magistrat -
Fynske Livregiment og ikke 
at forglemme vore mange 
venner fra de fynske afde
linger. 

Odenses formand Gunnar 
Sveigaard - i midten - har 
hædret W. Asmussen og 
Erik Pfeiffer, til venstre, 

med 40 års tegnet og Werner 
Skov og Villy Høegd med 

25 års tegnet._ 

Dagen bragte en gaveregn 
som helt overvældende os -
også i størrelsesordner der 
glædede kassereren til tårer. 

Lørdag den 11. marts af
viklede afdelingen så sin fest
middag på Vissenbjerg Stor
kro, med samlet transport ud 
og hjem i bus. Et meget fint 
arrangement, som værten 
garanteret vil få rosende om
tale for. 

Lidt ubelejligt, måske, fik 
vi samme formiddag besøg 
af tre tyske marineenheder -
men naturligvis var vi allige
vel mødt op som sædvanligt 
til modtagelse. Vel på grund 
af lørdagen var der mødt 
ikke færre end 22 mand med 
flaget. Som vanligt gæstfri 
modtagelse ombord, hvor de 
traditionelle skjolde blev utl
vekslet. 

Efter nogle hektiske måne
der må man formode, at vi nu 
i bestyrelsen har tid til at 
overveje nye foretagender, 
for her i Odense afdelingen 
falder vi sandelig ikke hen, 
slutter Paul Weitze Rasmus
sen sin spændende rapport. 

Det Fynske Salut Batteri 
skyder festlighederne i 

forbindelse med Odense
af delingens jubilæum ind. 

FÅBORG 
Festlighederne i anledning af 
75 års jubilæet blev markeret 
ved reception den 30. januar i 
det maritime hjemmeværns 
hus på havnen og fest i Katte
rød Forsamlingshus den 4. 
februar med dejlig middag, 
gode vine, god musik og 
dans. 

Der var mange gratulanter 
ved receptionen, hvor et bord 
med en del skriftligt mate
riale om Søværnet og Mari
neforeningen vakte interesse. 
Det samme gjorde det jubi
læumsskrift, der fortalte om 
foreningens virke. 

Distriktschef Palle Peter
sen overrakte hovedforenin
gens plaquette og der blev 
gået til fadene med snitterne, 
som blev skyllet ned med 
godt øl. 

Om aftenen holdtes gene-
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ralforsamlingen med Anders 
Laursen som en dygtig diri
gent. Der deltog 33 medlem
mer, og der var delte menin
ger om sendemandsmøder
ne. Nogle mente det var for 
dyrt at deltage. Andre adva
rede mod ikke at deltage, 
fordi afdelingen på den måde 
let vil blive isoleret. 

Der var udelt tilfredshed 
med hovedforeningens øko
nomi, skriver formanden W. 
Rohde. Vi har nu omsider et 
regnskab, som vi kan være 
bekendt, slutter han sit brev. 

SVENDBORG 
Distriktsavisen Svendborg 
Posten har i anledning af af
delingens 75 års jubilæum 
udsendt et ti-siders tillæg 
udelukkende med stof om 
Svendborg Marineforening. 
Her fortælles alt om forenin
gen gennem tiderne og om 
det daglige arbejde. Det er 
virkelig imponerende. Alle i 
Svendborg og omegn ved nu, 
hvad Svendborg Marinefore
ning er og står for - om ikke 
de har vidst det før. 

Sådan .. ! 
Afdelingens flittige repor

ter til UNDER DANNE
BROG - Hoffmann Petersen 
- oplyser i sit brev, at der på 
grund af hans sygdom ikke 
var nogen rapport fra afde
lingen i forrige nummer og at 
rapporten denne gang er 
hans sidste. 

Han siger redaktionen tak 
for den tid, der er gået, men 
det er så sandelig UNDER 
DANNEBROGs redaktion 
der har mest at takke for, og 
det gør vi med håbet om, at 
afdelingen finder en der kan 
løfte arven efter Hoffmann 
Petersen. 

Også afdelingens super
energiske formand Knud 
Møller trækker sig. På gene
ralforsamlingen indvilgede 
han i at fortsætte til jubilæet, 
der fandt sted 7. marts, var 
overstået. I øvrigt var der in
gen af de fremmødte som var 
villig til at afløse, så indtil vi
dere har bestyrelsen konsti
tueret sig som følger: 

Formand Knud Møller, 
næstformand Vagn Juul Jen
sen, kasserer Kim Jessen, 
sekretær Carl Slej - Palle Pe
tersen, Flemming Rasmussen 
og Carl Dahl. 

Afdelingen kipper med 
flaget for Flemming Ras
mussen, 65 den 24. januar, 
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Svendborgs Jormand Knud Møller tildeler Niels Rasmussen 25 års tegnet. Poul Bojsen 
Madsen og Frede Christensen modtog 40 års tegnet og Tove Sørensen bånd til sit 
hæderstegn. 

Kresten Holst Bryalsen, 50 
den 12. februar, Ove Hen
nihg Suhr, 50 den 26. fe
bruar, Jørgen Gertz Peder
sen, 50 den 26. april, Aage 
Hansen, 60 den 28. maj, og 
Villy Hansen, 50 den 23. 
juni. 

DISTRll<T VIII 
Sydøst jylland 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22- 6100 Haderslev 
Tlf. 04 52 10 05 

HADERSLEV 
Samtlige rapporter fra di
striktets afdelinger hidrører 
fra distriktsrepræsentant 
John Oldvejs rapport til ho
vedbestyrelsesmødet i marts i 
Næstved. 

Fra Haderslev meddeles, 
at der er mulighed for en be
tydelig udvidelse af marine
stuen - men udvidelsen er 
dyr, så man - og kassereren -
tæller på knapperne. 

Afdelingsformanden har 
som omtalt andet steds været 
på togt med adoptionsskibet, 
torpedobåden »Hammer«. 
Lignende kan anbefales an
dre afdelinger som udvik
lingsgrundlag for forståelse 
mellem Søværn og marine
foreningerne, mener Oldvej. 

FREDERICIA 
I afdelingen erkender man, 
at man nok for længe »har 

holdt sig inden for voldene«. 
Det går ellers godt i Frederi
cia, hvor medlemsskaren er 
på 110 og bestyrelsen er ret så 
ungdommelig, nemlig mel
lem 39 og 42 år. Undtagelsen 
er Peter Jeppesen, der har 
været bestyrelsesmedlem i 26 
år. 

Man har nu sat sig for at 
markere sig mere udadtil. 

ÅBENRÅ 
Afdelingen har mistet sin 
dejlige marinestue. Men der 
er lys forude. Inden for de 
næste to år er det muligt at få 
et lokale til rådighed i forbin
delse med udvidelse af byg
ningerne i lystbådehavnen. I 
den mellemliggende tid hol
des møderne i en kantine i en 
af byens større virksom
heder. 

KOLDING 
I Kolding er der sket omroke
ringer i bestyrelsen. Nu er 
Keld Kristensen formand, 
Knud Andreasen næstfor
mand og Poul Ankjær kas
serer. 

På generalforsamlingen 
skete et enkelt nyvalg til be
styrelsen, idet Knud Jensen 
blev valgt. 

Afdelingens lokale blad· 
»Søforklaringen« har fået ny 
redaktør - Bent Petersen -
som er ansat ved Kolding 
Folkeblad, og det betyder en 
klar forbedring af bladet. 

I skrivende stund har afde
lingen afviklet sin »Sports-

Kultur- og Samværsdag« for 
distriktets afdelinger. Der 
indledtes med besøg på Kol
dinghus under ledelse af mu
seumsinspektør Dedenroth
Schou, skydekonkurrence og 
hyggeligt samvær i såvel ma
rinestue som forlokalet til 
skydebanerne. 

VEJLE 
Distriktets smertensbarn kal
der John Oldvej afdelingen i 
Vejle, som er landets ældste. 
Der kommer ingen reaktion 
på diverse henvendelser, og 
nu gør hovedbestyrelsen et 
forsøg på at vække de slum
rende. Hvis det er muligt at 
henlægge det næste distrikts
møde til Vejle. Kan det ikke 
lykkes bliver mødestedet Ha
derslev. 

SØNDERBORG 
Det er en meget aktiv afde
ling, der har 68 medlemmer. I 
denne tid arbejdes der med 
ombygning af førstesalen i 
Marinestuen og man forbe
reder sig til 50 års jubilæet i 
november. 

Afdelingens dygtige kasse
rer, den legendariske red
ningsf ører hos Falck, Georg 
Johansen, fyldte 60 den 16. 
februar, og blev fortjent hyl
det og hædret. 

PADBORG/GRÅ
STEN 
Afdelingen var vært for di
striktsmødet, der blev holdt i 



den fine, gamle og meget se
værdige marinestue på Den 
gamle Kro i Gråsten. Her var 
afdelingsformand Thøger 
Lønholm en fortræffelig le
der af begivenhederne. 

I afdelingen slås man med 
tilgangen og man har trods 
ihærdig hvervning måttet 
konstatere en mindre tilba
gegang i medlemstal. Til gen
gæld er mødeprocenten høj 
ved arrangementerne, nemlig 
50-55. 

DISTRIKT IX 
Sydvestjylland 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 
6893 Hemmet 
Tlf. 07 37 55 70 

RIBE 
Chr. Petersen modtog 60 års 
tegnet og Gunnar Johansen, 
Frits Lerche, og Carl Chr. 
Weber 25 års tegnet, da afde
lingen holdt sin generalfor
samling. 

Generalforsamlingen blev 
traditionen tro ledet af Her
bert Nissen og såvel for
mandsberetning som regn
skab blev godkendt. 

Kasserer Bent Mouridsen 
og næstformand Erik An
tonsen var begge på valg og 
de blev genvalgt med akkla
mation. Det samme gjalt re
visor Herbert Nielsen. 

DISTRIKT X 
Midtjylland 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2, Boks 52 
8400 Ebeltoft 
Tlf. 06 34 22 21 

GRENAA 
Afdelingen har markeret 
75 års jubilæum i week
enden den 17. - 19. februar, 
og det var en begivenhed, der 
gav anledning til megen pres
seomtale. »Dryaden«, som 
byen adopterede i 1978, var 
på besøg, og der blev afviklet 
reception i marinestuen og 
fest for medlemmer og ind
budte gæster på Hotel Hav
lund lørdag aften. 

Under festen dukkede 
Grenaa Blæserne op og blæ
ste festdeltagerne et swin
gende stykke. Blandt gæ
sterne sås officerer og mand
skab fra »Dryaden«, ordfo-

Ribe-jubilarer sammen med formanden Jørn Petersen yderst til venstre. Det er fra venstre 
Carl Chr. Weber 25 år, Frits Lerche 25 år, Chr. Petersen 60 år og Gunnar Johansen 25 år. 

rande for Flottans Man i 
Varberg, Fritz Wedling og 
Marineforeningens landsfor
mand V.P. Heise. 

Under festmiddagen mod
tog K.K. Hansen 50 års teg
net, Jens Møller Jensen 40 
års tegnet og Poul Therkel
sen 25 års tegnet. 

Afdelingen har fået ny for
mand. Efter generalforsam
lingen konstituerede besty
relsen sig således: 

Formand Frede Mogen
sen, næstformand Ib Chri
stensen, kasserer Svend Jen
sen, sekretær O.H. Rasmus
sen samt Preben Kjærgaard, 
Orla Sørensen og Gert Deth
lefsen som bestyrelsesmed
lemmer. 

HADSUND 
På generalforsamlingen den 
17. februar trådte Ove 
Hvims, der er udnævnt som 
æresmedlem, og Karsten 
Olesen ud af bestyrelsen og i 
stedet valgtes Flemming 
Mørch og Henrik Rasmus
sen. 

Formanden Leo Brink 
kunne i sin beretning konsta
tere, at året var gået godt, og 
at bestyrelsen fremtidig var 
klar til at påtage sig de opga
ver, som festudvalget hidtil 
har varetaget. 

Fremtidige arrangementer 
vil blive annonceret i den lo
kale ugeavis. Til medlemmer 
uden for avisens område vil 
der dog stadig tilgå brev. 

HORSENS 
Afdelingen har afviklet såvel 
pilketur og generalforsam
ling, så i næste nummer vil 
den gode formand Hans 
Møller helt sikkert berette 
om, hvordan disse arrange
mentei; forløb. 

Og så svinger man ifølge 
afdelingsbladet med huerne 
for J. Møller Thomsen, der 
fyldte 70 den 3. februar, og 
Peder Eriksen, der blev 60 
den 24. februar. 

EBELTOFT 
Der var mødt ikke mindre 
end 60 medlemmer op til ge
ralforsamlingen, og som det 
fremgår af afdelingsbladet 
»Kabysrygtet«, så tager man 
det store fremmøde som et 
tegn på medlemmernes store 
interesse for afdelingens 
trivsel. 

Der blev vedtaget en kon
tingentforhøjelse til 200 kro
ner - 80 for pensionister. 

Der skete et enkelt nyvalg 
til bestyrelsen. Ole Arvid øn
skede ikke at fortsætte og 
foreslog selv som sin afløser 
Arne Stubmark, der blev 
valgt. 

Efter generalforsamlingen 
blev der serveret pragtfuld 
kogt torsk, og her fik for
manden lejlighed til at takke 
Bent Olsen, der havde skæn
ket al den gode torsk - så ku
vertprisen gik direkte ned i 
afdelingens kasse - og værts
parret på Cafe Skuden -

Arne og Barbara Petersen -
der på andet år havde stillet 
såvel restaurant som køkken 
og arbejdskraft vederlagsfrit 
til rådighed - en helt enestå
ende gestus. 

SAMSØ 
Vi kipper med flaget den 12. 
maj, når afdelingens ældste 
medlem, Hans Chr. Petersen, 
Tranebjerg, fylder 90, skriver 
formanden Bent Schaloffsky 
Petersen. I en menneskealder 
boede han i Langør og drev et 
omfattende fiskeri i og ved 
Stauns Fjord. Først i 1979 
holdt han op. 

Han aftjente sin værne
pligt i 1921 på forskellige tje
nestesteder, bl.a. Guldborg
sund, i Esbjerg og en periode 
som oppasser hos komman
dør G.C. Amdrup. 

Han blev medlem i 1964 og 
blev i 1965 indvalgt i Marine
foreningens bestyrelse og 
blev efter godt arbejde ved 
sin afgang i 1973 udnævnt til 
æresmedlem. 

VIBORG 
Fra Viborg sender Vagn 
Christensen den glædelige 
meddelelse, at afdelingen har 
fået egen marinestue. 

- Vi har haft marinestuer 
siden 1950, skriver han. Men 
dels har de været placeret i re
stauranter og dels har de væ
ret for små. 
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Nu er man så flyttet ind i 
Mathæusgade 60, I.sal. 
Medlemmerne har leveret 
maling, vinduer, lamper, in
stalleret varme med mere og 
indvielsen skete ved general
forsamlingen 28. februar. 

Alle valg var genvalg og 
det mest bemærkelsesvær
dige der skete var, at forsam
lingen enstemmigt beslut
tede, at kun tidligere orlogs
gaster kan optages. 

Efter generalforsamlingen 
blev der serveret markrelsalat 
og skipperlabskovs, og kro
ejer Tommy Petersen skæn
kede afdelingen otte duge og 
40 servietter i hvidt stof med 
Marineforeningens logo i 
blåt. 

Stuen er åben hver lørdag 
fra kl. 11.00 til 13.00. 

DISTRll<T XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 - 6950 Ringkøbing 
Tlf. 07 32 26 77 

LEMVIG 
Herfra beretter sekretær 
Henning Vindstrup at 20 
medlemmer deltog i en tur til 
SOK i Århus i en interessant 
rundvisning og på hjemturen 
blev der gjort ophold i Sabro 
Kro, hvor der blev serveret 
middag. 

Videre fortæller Vind
strup, at siden den nye mari
nestue på havnen er taget i 
brug har der været stor til
slutning til afdelingens akti
viteter. Stuen er åben hver 
tirsdag aften, hvor medlem
merne hygger sig med kort
spil og en kop kaffe, og des
uden holdes der åbent lørdag 
og søndag formiddag fra kl. 
IO til 12. 

Der har været juletræ for 
børn og voksne med stor til
slutning. Til generalforsam
lingen den 31. januar var 
mødt 40 medlemmer. Her 
blev 40 års tegnet tildelt 
Ejner Jensen, Hans Jensen 
og Chr. Nees. 25 år stegnet 
blev tildelt Ole R. Andersen, 
Henry Berg, Freddy Bonde, 
Henning Nymann, Vilhelm 
Knudsen og Hilbert K. Niel
sen. 

Efter generalforsamling 
stod menuen på gule ærter 
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Her ses et udsnit af Viborg-afdelingens nye marinestue. 

efterfulgt af kortspil og raf
lini. 

I øvrigt kan afdelingen 
glæde sig over god tilgang af 
nye medlemmer. 

RINGKØBING 
Først fornøjelse - så arbejde. 
De~ princip hylder man i 
Ringkøbing, hvor general
forsamlingen indledtes med 
de fremmødte nød en por
tion - eller to, tre - gule ærter 
og pandekager med is. 

Under skafningen fik 
Evald Frick og Iver Iversen 
tildelt 40 års tegnet. 

Så var man klar til at tage 
fat på generalforsamlingen, 
hvor formand Orla Jensen i 
sin beretning havde megen 
ros til hovedledelsen for det 
fine jubilæumsarrangement. 

Regnskabet udviser et lille 
overskud, og der blev enig
hed om en kontingentforhø
jelse til oprettelse af en fond 
til brug ved afdelingens 50 
års jubilæum i 1991. 

Ringkøbing har i årets løb 
mistet tre medlemmer, Iver 
Lodberg, Erling G. Christen
sen og Søren Chr. Sørensen, 
hedder det i Jørgen Ander
sens rapport, hvoraf det vi
dere fremgår af marinestu
ens effekter er blevet øget 
med et ordonnansskilt der 
har tilhørt tidligere afde
lingsformand Johan Flindt 
og to granathylstre modtaget 
af Pav S. Jensen. 

Og så kipper man i Ring
købing med flaget for Hen-

ning 0. Jensen, 60 år 19. 
marts. Ole Gudman, Hvide 
Sande, 50 den IO. maj og An
dreas Ørgaard, Hvide Sande, 
60 den 26. juni. 

MORSØ 
Morsøafdelingen har åben
bart haft et roligt år, for ge
neralforsamlingen blev af
viklet på noget nær rekordtid 
- således at gasterne hurtigt 
kunne kaste sig over den 
kogte torsk med tilhørende 
saltbakke. 

Beretning og regnskab 
blev godkendt og samtlige 
valg var genvalg og blev som 
følger: Valg til bestyrelsen: 
Bent Nielsen, Hans Peter 
Kokholm, samt Kaj Rasmus
sen. Revisor: John Viborg. 
Flagbærer, lodhiver og båds
mand blev henholdsvis: Leif 
Mortensen (suppleant Peder 
Christian Kjeldgård), Bent 
Nielsen og Hans Henrik 
Kruse. 

Under eventuelt blev for
samlingen enige om at for
søge på at få et af de nye Flex
både adopteret af Morsø 
Kommune, til afløsning for 
»Rota« der blev taget ud af 
service primo februar 1989, 
skriver Leif Mortensen. 

THYBORØN 
Af distriktsrapporten frem
går, at afdelingen har 188 
medlemmer, og at ikke 
mindre end 350 deltog i jule
træsfesten for børn. Til jule-

ballet med spisning var der 
94 deltagere. 

Formand er Chr. W. Ole
sen, næstformand og sekre
tær Chr. Peder Rønn Jensen, 
kasserer Erik Østergaard. 
Afdelingen har den 20. no
vember indviet nyt flag. 

SKIVE 
Skive afdelingens prægtige 
formand, Kaj 0. Nielsen, går 
med planer om at oprette en 
stand for Marineforeningen, 
når Skive Kaserne markerer 
40 års dagen for NATOs stif
telse. Det sker nemlig blandt 
andet med åbent hus på ka
sernen. 

Det synes at være en god 
ide, som bør realiseres. 

Så har afdelingen været 
ude for det spændende, at 
sergent Henriette Peder
sen, tjenstegørende i Frede
rikshavn, men hjemmehø
rende i Skive, har anmodet 
om optagelse. Bestyrelsen 
har måtte afgive melding om, 
at det tidligst kan blive efter 
sendemandsmødet i 1991, 
hvor pigeoptagelse efter no
gen pause igen kan være at 
finde på dagsordenen. 

Afdelingens generalfor-
samling blev, som traditio
nen byder det ledet af Børge 
Dalsgaard, og her gik det 
hele som smurt. Der var 
penge i kassen - 5.845 kroner 
- oplyste kasserer Knud Hø
rup, og alle valg var genvalg. 

Derpå myldrede damerne 



ind, svingende deres mad
kurve, og efter at de var for
tæret - madkurvenes indhold 
altså - var det damerne tur til 
at blive svinget. 

Venner, hvor de nød det. 
To brave gutter, Ib Møller 

Andersen og Gert Jensen, fik 
ved samme lejlighed tildelt 
25 års tegnet. 

Og så har afdelingen været 
vært for en distriktsmøde 
med 19 deltagere fra Lemvig, 
Ringkøbing, Thyborøn, Ny
købing Mors og Skive. Di
striktsformanden Jørgen 
Andersen aflagde en god og 
fyldig beretning, og det blev 
besluttet at holde næste di
striktsmøde i Hanstholm. 
Mødet bar i iøvrigt præg af 
det fine kammeratskab, der 
er mellem de forskellige afde
linger, skriver Kaj 0 . Nielsen 
begejstret. 

DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafisk Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B 
9800 Hjørring 
Tlf. 08 92 03 66 

AALBORG 
I Aalborg ligger det sådan, at 
Magistratens anden afdeling 
nu har godkendt placeringen 
af det kommende u-båds- og 
orlogsmuseum, som bliver 
som vist på tegningen i for
rige nummer af UNDER 
DANNEBROG, oplyser af
delingens initiativrige for
mand Ralf Kurt Jensen. Der 
mangler nu enkelte formali
teter, blandt andet nedsæt
telse af en bestyrelse for den 
institution, der skal drive det 
kommende museum. 

På et møde i marinestuen, 
hvortil var indkaldt en lang 
række af Aalborgs erhvervs
drivende, konsulater, havne
myndigheder og Søværnet, 
fik planerne fuld opbakning, 
og tilbud af praktisk art. 
Konsul Harald Klitgaard lov
ede at tage intiativ til sponse
ring af projektet, konsul J ør
gen Bladt tilsagn om at stille 
kranmaterial til rådighed 
osv. Kommandør H. Fink 
Jensen, Flådestation Frede
rikshavn, der selv har været 
chef på u-båden Spækhugge
ren, som bliver det kom
mende museums store at
traktion, tilbød at gå ind i be
styrelsen. 

Mødet havde også til for
mål at få fastlagt nærmere 
regler for procedurerne ved 
kommende flådebesøg, og 
var i øvrigt en så positiv sam
menkomst, at alle de mange 
fremmødte gav udtryk for, at 
der holdes tilsvarende møder 
hver år. 

På afdelingens generalfor
samling, som blev ledet af 
Eivind Samuelsen, blev det 
besluttet af yde 5.000 kroner 
til Søspejderne, hvis klubhus 
blev stærkt beskadiget ved 
brand. Desuden blev der ved
taget en kontingentforhø
jelse til 150 kroner. 

Regnskabet var fint og vi
ser et overskud på 35.602 
kroner. 

Kasserer Ole Riis ønskede 
at trække sig og blev afløst af 
Allan Simonsen. Videre valg
tes Svend Nordin til bestyrel
sen i stedet for Willy Albeck. 

Og derpå var der klipfisk 
til alle - med undtagelse af de 
få, der af en eller anden ube
gribelig grund ikke kan lide 
den pragtfulde spise ... 

HALS 
Afdelingen har fået ny for
mand. På en velbesøgt gene
ralforsamling trådte Egon 
Hjelm efter eget ønske til
bage og bestyrelsen har siden 
konstitueret sig som følger: 

Formand H. Boy-Jacob
sen, næstformand Michael 
Hjelm, kasserer Finn Munk, 
husbestyrer Palle Kristensen, 
sekretær Ole H. Hansen, og 

menige bestyrelsesmedlem
mer Per Olesen og Kurt Mun
ster. 

I sin sidste beretning oply
ste Egon Hjelm, at afdelin
gen har 184 medlemmer, og 
at aktiviteten havde været 
stor, men at man nok kunne 
ønske nogen større tilslut
ning. 

Efter generalforsamlingen 
blev indholdet af damernes 
medbragte madkurv sat til 
livs og derpå gik dansen ly
stigt under kyndig vejledning 
af den afgående formand, 
slutter H. Boy-Jacobsen sin 
rapport. 

FREDERIKSHAVN 
På generalforsamlingen fik 
afdelingen en ny sekretær. 
Det er Carl Frede Haugaard, 
tidligere fodboldstjerne fra 
de glade dage, da Frederiks
havn spillede i I. division. 

Af hans første fyldige rap
port har vi kunnet konsta
tere, at såvel juletræsfesten 
for børn og andre barnlige 
sjæle såvel som tøndeslag
ningen til fastelavn havde 
stor tilslutning. 

I det hele taget er der væl
dig gang i den oppe i Frede
rikshavn. Således havde af
delingen bragende succes 
med sin senioraften, hvortil 
afdelingens ældste medlem
mer var indbudt. Formand 
Svend Nielsen var en strå
lende vært og ikke mindst 
hans hjemmelavede gule ær
ter gjorde stormende lykke. 

Fra seniortræff et i 
Frederikshavn. Ved baren 
modtager af 40 års tegnet 
Søren Thostrup sammen 

med Erik Pasberg og Robert 
Pries. Ved bordet til venstre 

Børge Olsen, Henning 
Risgaard og Aksel Johnsen. 

Ved bordet til højre 
alderspræsidenten P. 

Vissing Kjeldsen i selskab 
med Bjarke Jensen og 

Mogens Graa. 

En af de gæve gamle gut
ter, der var mødt frem, Chr. 
Smed, medbragte et granat
hylster anvendelig som para
plystativ- eller stokke og 
overrakte det til afdelingen. 

Dette seniorarrangement 
er en så stor succes, at det na
turligvis vil blive gentaget år 
efter år. Denne gang deltog 
18. 

Afdelingen har i øvrigt 
lagt billet ind på arrange
ment af sendemandsmødet i 
1991, når afdelingen fylder 
70 år. Øjeblikkelige med
lemstal er 170. 

SKAGEN 
I sin korte rapport fortæller 
Kurt Ottesen, at foreningen 
har startet sit forårslotteri, 
der vanligt giver et pænt 
overskud. Videre fortæller 
han, at med frivillig indsats 
er køkkenet i marinestuen re
staureret - og bemærker, at 
det har været tiltrængt. 

Udlejningsaktiviteten har 
været så stor, at Marinefore-
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ikke, hvem de nye er, men det 
kan så oplyses i næste 
nummer. 

EGEDESMINDE 
Der deltog 22 mand i afdelin
gens admiralforsamling. Af
delingen imponerende alt og 
alle ved at være i stand til at 
udsende et 32 siders stort 
medlemsblad flere gange år
ligt. 

Resultatet af admiralfor
samlingen vides endnu ikke, 
men det forlyder, at afdelin
gen vil sende en repræsen
tant, Ole Bjørn Pedersen, til 
sendemandsmødet på Fanø. 

Gutterne hyggede sig under Nytårskuren i Nibe, hvilket klartfremgår af billedet. NARSSAK 
Her deltog 16 af afdelingens 
20 bestyrelsesmedlemmer i 
generalforsamlingen. Resul
tatet af den må også vente. 
Formanden har i øvrigt fået 
pakket sin gallauniform ud 
og den indgår med sovse
kande og det hele nu som en 
af afdelingens effekter. 

ningen selv skal være hurtig 
med bestillingen for at 
»kunne klemme sig ind« til 
egne arrangementer. 

HJØRRING 
Af distriktsformand Bent Si
monsens rapport til hovedbe
styrelsesmødet fremgår, at 
afdelingen har haft en af
gang på tre medlemmer og 
nu er på 35. Kontingentet er 
150 kroner og bestyrelsen be
står af Bent Simonsen, for
mand - Jørgen Larsen, kas
serer - og Karsten Høgh, sek
retær. 

HOBRO 
Der arbejdes i denne tid fast 
med indretning af en ny ma
rinestue, fremgår det af di
striktsrepræsentantens rap
port. Man har »lejet« et lo
kale af kommunen i det tidli
gere gasværk. 

Siden sidst har afdelingen 
haft den sorg at miste sit 
æresmedlem, Ankjær Linde
gaard, der døde 95 år gam
mel. 

NIBE 
I afdelingen har man den 
gode skik, at bestyrelsen 
samt suppleanter hvert år 
samles til nytårskur, for der 
at drøfte hvad der er hændt i 
det gamle år og drøfte tiltag 
for det nye. Her fremlægges 
videre korrespondance 

blandt andet fra kommunal
bestyrelsen. Den vedrører af
delingens plan om selv at 
bygge et hus, og man glæder 
sig i Nibe til snart at komme i 
gang med byggeriet, oplyser 
den flittige Leo Thisen i sit 
rtyhedsbrev. 

I skrivende stund har der 
været generalforsamling ak
kurat som afdelingen har væ
ret vært for distriktsmødet. 

HffiTSHALS 
Afdelingen har ifølge rap
porten 76 medlemmer og be
styrelsen består af Sven Præ
stegaard, formand - Ove Jør
gensen kasserer, og Lars 
Hansen, sekretær. 

Der deltog 42 i en vellykket 
stiftelsesfest, der samtidig 
markerede indvielse af mari
nestue. Et lotteri i den forbin
delse gav et overskud på 
2.000 kroner. 

DISTRIKT XIII 
Oversøisk 

Boligchef Flemming Schandorff 
Boks 1014 - 3911 Holsteinsborg 
Tlf. 00 92 99 / 1 51 90 

GODTHÅB 
Fra det høje nord foreligger 
en fyldig rapport fra di
striktsrepræsentant Flem
ming Schandorff, der fortæl
ler, at det er dyrt og svært at 

holde et distriktsmøde, når 
der er 1000 kilometer fra 
nordligste afdeling til den 
sydligste. Så valget af di
striktsrepræsentant blev kla
ret på et telefonmøde. Flem
ming Schandorff blev gen
valgt og distriktet fik for før
ste gang en suppleant, som 
blev Bent Bøllehuus, Godt
håb. 

På generalforsamlingen i 
Godthåb skete der et par ny
valg. Rapporten fortæller 

I øvrigt beklager man her 
som i de to andre afdelinger, 
at posten fra hovedkontoret 
på det seneste er meget for
sinket i forhold til tidligere. 
Man håber det ændres. 

Stor tak til Horsens 
Under et flådebesøg i Horsens på Kong Frederik den 
Niendes 50 års fødselsdag den 11. marts 1949 dannede 4 
værnepligtige fra fregatten »Niels Ebbesen« en lille 
privat marineforening KIP FLAGET. 

Det var derfor nærliggende at ønske 40 års jubilæet 
fejret i Horsens og et telefonopkald til Hans Møller, for
mand for Marineforeningen for Horsens og Omegn, 
skabt fin kontakt - også med Marinehjemmeværn og 
Forsvarsbroderselskab. Alle var utroligt imødekom
mende og gik straks i gang med at tilrettelægge vort be
søg. Det blev en uforglemmelig dag med stilfuld mod
tagelse på banegården, rundtur i byen, besøg på Olaus 
Nilssans fantastisk flotte medaljesamling, dejlig fro
kost på hjemmeværnskutteren MHV 86 i havnen, gave
overrækkelser og saluter med modelkanon - og fin 
pressedækning fra såvel Radio Horsens som Horsens 
Folkeblad. 

Tak endnu en gang for venlighed, iderigdom og for de 
timer og kræfter, der gjorde arrangementet så vel
lykket. 

Christian Lindhe 
KØBENHAVN 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd tilfælles arbejdefor denne sag samt at vedligeholdeforbinde/sen og kam
meratskabsføle/sen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Det ærværdige blad fylder 75 
Det ærværdige blad. 

En af de tidligere søværnschefer, jeg 
tror det var kontreadmiral N.F. Lange, 
gav engang UNDER DANNEBROG 
dette smukke skudsmål. 

Er der noget at sige til at en dengang 
forholdsvis ny redaktør blev ikke så lidt 
stolt og beæret over at være redaktør af 
et blad, der nød en sådan anseelse i sø
værnskredse, at det blev kaldt et ærvær
digt blad. 

Dette ærværdige blad har nu eksiste
ret i 75 år. 

Så der er nok grund til at kippe med 
flaget. 

Siden 1912 havde premierløjtnant 
Hermann Ewald udgivet et julehefte 
med navnet UNDER DANNEBROG. 
Ewald gav Marineforeningen, som blev 
stiftet i 1913, tilladelse til at benytte nav
net UNDER DANNEBROG til sit med
lemsblad. Dog med den klausul, at 
Ewald stadig måtte udgive et julehefte 
med samme navn. 

Ewald blev iøvrigt medlemsbladets 
første redaktør. Han stoppede af øko
nomiske grunde udgivelse af sit jule
hefte i 1916, men fortsatte som redaktør 
indtil sin død i 1922. Kontorchef i Mari-

Landskasserer: 

neministeriet, digteren Axel J uel, der 
blandt andet skrev »Der er ingenting der 
maner«, overtog redaktørstolen og si
den har vekslende redaktører stået for 
redigeringen af bladet. 

Lige siden 1914 har Marineforenin
gen altså haft eget medlemsblad. Det 
første år udkom det 12 gange - en gang 
om måneden - og hvert nummer var på 
24 sider. Det var der dog ikke økonomi 
til. Det blev året efter skåret ned til at 
udkomme seks gange årligt med mindre 
sidetal. 

Siden er der så sket yderligere ind
skrænkninger. Gennem flere år udkom 
bladet fire gange årligt med 16 sider hver 
gang. Der er dog de sidste år sket en ud
videlse til 20 sider pr. nummer. 

Gennem mange år har UNDER 
DANNEBROG givet anledning til hef
tig debat på sendemandsmøderne. Dis
kussionen har især drejet sig om bladets 
økonomi. Men der har aldrig hersket 
tvivl om, at bladet bør bestå. At det er et 
uundværligt led til foreningens trivsel. 
Et meget vigtigt organ til gavn for for
mål, kammeratskab og sammenhold. 

Sådan også på dette års sendemands-

Marineforeningen, Amaliegade 33 C 
I 256 København K 
Tlf. 33 15 28 86 
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Fuldmægtig Kurt Flatau 
Solhøj 14, 2990 Nivå 
Tlf. 42 24 77 76 
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Hasselvej II, 9260 Gistrup 
T lf. 98 31 47 61 Mandag, onsdag og fredag kl. 10-13. 

Postkonto: nr. 2 00 16 08. 
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Trykning: 
Holbæk Amts Bogtrykkeri 
Tåstruphøj 26, 4300 Holbæk 
Tlf. 59 44 22 66 

møde. Der var fokus på UNDER DAN
NEBROG. 

Det skal her med det samme slåes 
fast, at tanken om at udsende bladet 
seks gange årligt med 16 sider i hvert 
nummer ikke er hovedbestyrelsens. Det 
er ene og alene min ide. Der er altså ikke 
tale om nogen »skjult kontingentfor
højelse«, som enkelte sendemænd 
gjorde gældende. Det er ene og alene et 
ønske fra den, der redigerer dette blad, 
og som højeste mål har at gøre bladet 
bedre og mere aktuelt. Det er et bræn
dende ønske for en, der »har skoene på 
og derved ved, hvor de trykker. 

Hovedbestyrelsen gik ind for tanken 
og fremlagde den som et forslag, der 
blev forkastet. 

Det er jeg ked af. 
Men ellers er jeg da glad for og stolt 

over at være redaktør af det ærværdige 
blad, og håber at jeg får lov til at sidde i 
stolen i endnu en årrække. 

Der bliver ingen jubilæumsreception 
- men skulle nogen komme forbi en dag 
så skal der nok stå en kælderkold bajer 
klar, så vi kan udbringe en skål for vort 
kære gamle og evigtunge blad. 

Eivind »Sam« Samuelsen 

Forsidebilledet: 
125 året for slaget ved Hel
go/and er blevet markeret 
på forskellig vis. Det skete 
blandt andet ved en højtide
lighed ved statuen af admi
ral E. Suensson i Nyboder. 
Her har Marineforeningens 
landsformand V. P. Heise 
netop lagt en krans. 



Under jubilarstævnet er der 
lejlighed til at bese mange 

af Halmens gamle 
historiske bygninger, men 
også som i dette tiljælde 

ved et tidligere 
Jubilarstævne at se på 

skibene, der af den ene eller 
anden grund ligger ved kaj. 

Nu er der plads 
til alle ved 
jubilarstævnet 
Så er Holmen, hvis dage som 
flådestation er talte, igen pa
rat til at tage mod jubila
rerne. I år gælder det jubila
rer af årgang med 4 og 9 som 
endetal. Holmen - med de 
minderige bygninger og gan
ske specielle atmosfære - er 
altid et besøg værd, og ikke 
mindst er det ekstra hygge
ligt, når det sker i samvær 
med gamle orlogskammera
ter. 

Jubilarstævnet afholdes i 
år søndag den 27. august, og 

HJERTELIG 
TAK 

for al opmærksomhed, 
der blev vist mig ved min 
70-års dag. - A Ile hilse
ner glædede mig meget, 
men Jeg vil gerne have 
lov til at rette en særlig 
tak til de 55 afdelinger 
og det skyttelav, der var 
gået sammen om en fæl
les gave - en dejlig CD
spiller med 6 disc - fordi 
denne gave foruden den 
gode musik gav mig en 
bekræftelse på det sam
menhold og kammerat
skab, som jeg tillægger 
så stor betydning. 

P.V. Heise 

alle, der læser UNDER 
DANNEBROG, opfordres til 
at orientere andre, der ikke 
modtager bladet, om at være 
med. Det er ingen betingelse 
for deltagelse at være med
lem af Marineforeningen. 

Det har været sådan de se
nere år, at alle - også ikke ju
bilarer - er velkomne til jubi
larstævnet. Og det har man
ge benyttet sig af til at 
komme år efter år for at del
tage i den festlige sammen
komst, som så absolut er et af 
de årlige højdepunkter i Ma
rineforeningens virke. 

Afdelingerne opfordres til 
lokalt at gøre reklame for ju
bilarstævnet gennem lokal 
presse og radio. Det er en er
faring, at det er lettere for lo
kale at skabe kontakt med 
gamle kammerater end ho
vedkontoret er i stand til med 
sine pressemeddelelser. 

Efter at frokosten er flyttet 
fra kasernens kantine til Or
logsværftets kantine, er der 
ikke som tidligere begræns
ninger for tilmeldelser, så der 
ventes rigtig mange i år. 

Menuen er stadig sild og 
den uovertrufne biksemad, 
om hvilken en fynsk kamme
rat engang sagde: 

- Alene duften gør mig så 
gla', så gla'. 

Hovedkontoret har fået 
flere henvendelser om hjælp 

til at finde årgangskammera
ter. Den eneste mulighed er 
efterlysninger gennem UN
DER DANNEBROG. Der
for agter kontoret da også i 
såvel nr. 4 i år og nummer 1 
og 2 næste år, at bringe even
tuelle opfordringer til be
stemte årgange eller skibsbe
sætninger. 

Men det er altså til næste 
års jubilarstævne. Nu gælder 
det stævnet i år. Det bliver en 

festlig dag, og her opfordres 
alle, der har mulighed for 
det, til at komme og være 
med. 

Program, pris m.v. står 
omtalt i programoversigten 
på denne side. 

Mødetiden er i år efter fle
res ønske rykket frem til kl. 
10.00, man kan dog nå vel
komsten i Gymnastikhuset 
ved at møde der senest kl. 
10.30. 

JUBILARSTÆVNETS 
PROGRAM 

Program for jubilarstævnet på Holmen 
søndag den 27. ~ugust er som følger: 

Kl. 10.00: Deltagerne samles ved Værftsbrovagten. - Ved 
Mindestenen bliver der en kort andagt og kranse
nedlægning. 

Jubilarerne går i fri formation til Gymnastikhuset, 
hvor Marineforeningens landsformand og chefen 
for Flådestation København, modtages. 

Kl. 10.30: »Admiral Carstensens mindebæger« uddeles til 
en konstabel og en værnepligtig. 

Under pausen vil jubilarerne kunne samle sig år
gangsvis med mulighed for at nyde en »læ
skedrik«. 

Der bliver marchtur rundt på Holmen, med gen
syn af nogle af »de gamle steder«. 

Ved Værftsbrovagten, i Gymnastikhuset, på mar
chen og ved frokosten vil der være musik ved 
Kvindeligt Marinekorps Musikkorps. 

Kl. 13.15: Frokost i Orlogsværftets kantine: Sild, biksemad 
med spejlæg, 1 øl, 1 snaps og kaffe. 

Deltagerprisen er 165,00 kr. og man skal på forhånd tilmelde 
sig med navn, adresse og årgang. 

Tilmelding til Marineforeningen, Amaliegade 33 C, 1256 Kø
benhavn K, tlf. 33 15 28 86, i tiden til den 18. august. Betaling 
på girokonto 2 00 16 08, eller med check. 
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Aktiviteten må fornyes for 
at fastholde interessen 
Hovedbestyrelsens beretning 
aflagt af landsformand V.P. 
Heise på årets sendemands
møde indledtes med en sta
tus, der takket være gode ini
tiativer i Vordingborg og på 
Amager viste en forøgelse af 
antal afdelinger fra 80 til 81, 
selv om Fakse-afdelingen 
havde måtte lukke i årets løb. 

Landsformanden beklage
de dog, at der pr. I. april var 
konstateret en nedgang fra 
8.086 i 1988 til 7.992 i år - et 
tab på 164 medlemmer. Det 
må give anledning til efter
tanke, at flere års støt frem
gang nu er vendt, og det præ
gede da også beretningen. 

Det blev således henstillet 
til de lokale bestyrelser i egen 
interesse at analysere ethvert 
tilfælde af utidig frafald 
både af enkelte medlemmer 
og navnlig af flere samtidigt. 
Ved en sådan analyse må be
styrelserne være åbne over 
for den mulighed, at årsagen 
til udmeldelsen eller svig
tende kontingentbetaling, 
ikke udelukkende skal søges 
hos den eller de, der falder 
fra. 

Der blev også rettet en 
kraftig appel om fortsat ud
vikling af aktiviteten, fordi 
manglende aktivitet i en af
deling erfaringsmæssigt er 
den sikre vej ind i en ond cir
kel, der fører mod lukning. 
Specielt pegedes der på be
hovet for en fornyelse i akti
vitetsprogrammerne for at 
fastholde interessen hos nye 
medlemmer. 

Marstal havde 
størst fremgang 
En bekræftelse på at initiativ 
og aktivitet giver gode resul
tater fik sendemandsmødet, 
da landsformanden kunne 
tildele årets »Fremdrifts
skrue« til Marstal-afdelin
gen, der havde haft den stør
ste procentuelle medlems
fremgang - nemlig 55 pro
cent. Fremgangen skyldes 
ikke mindst det store arbejde 
afdelingen har lagt i indret
ningen af »Marinehuset« i 
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den gamle biograf i Marstal. 
Uden at det skal afsvække 

de alvorlige opfordringer, 
kan det imidlertid oplyses, at 
det ikke står så dårligt til. Pr. 
1. juni er medlemstallet kom
met op på 8.594, idet der 
alene i 1. kvartal var en til
gang på 64 7, hvilket er kun 30 
mindre end på hele sidste år. 

I forbindelse med afdelin
gernes aktiviteter måtte 
landsformanden foranledi
get af nogle konkrete sager 
gøre opmærksom på, at man 
skal respektere en afdelings 
ophavsret til gaveeffekter, 
logo'er og lignende, som den 
har fået ideen til og haft ar
bejdet og udgifterne til at få 
fremstillet. 

Idekatalog med råd 
til afdelingerne 
I beretningen om hovedbe
styrelsens virksomhed i det 
forløbne år omtaltes specielt 
det »Organisationsudvik
lingsprojekt«, der er arbejdet 
med på week-end-møderne i 
marts måned 1987, -88 og 
-89. Efter at man på mødet i 
Næstved i år havde gen
nemdrøftet emnet: »Arbej
det i en afdelingsbestyrelse«, 
er det hensigten snarest at få 
lagt sidste hånd på det »Ide-

katalog«, hvori forslag og 
råd til afdelingerne, vil blive 
nedfældet. Projektet tager 
sigte på at fremme en rolig 
udvikling af Marineforenin
gen i overensstemmelse med 
formålsparagraffen og under 
hensyntagen til den fortsatte 
udvikling i det omgivende 
samfund. 

Erfaringerne fra de udvi
dede HB-møder, der har 
styrket den personlige kon
takt mellem distriktsrepræ
sentanterne og mellem disse 
og landsledelsen, har været 
så gode, at det for yderligere 
at styrke organisationen er 
besluttet i det kommende år 
at indlægge yderligere et HB
møde i januar måned. Antal
let af forretningsudvalgsmø
der reduceres til gengæld fra 
11 til 4 om året, idet landsle
delsen ved møder i de mel
lemfaldende måneder sikrer 
varetagelsen af de løbende 
forretninger. Hensigten er at 
styrke hovedbestyrelsen som 
kompetent forsamling og an- . 
svarlig bestyrelse, medens 
forretningsudvalgets opga
ver bliver at forberede princi
pielle sager til forelæggelse 
på HB-møderne. 
Om samarbejdet med De 
danske Forsvarsbrodersel-

Sendemændene på march til 
sendemandsmødet, hvor 

landsformanden appellerede 
afdelinger til fornyelse for 

at kunne fastholde 
medlemmernes interesse for 

Marineforeningen. 

skaber og Soldaterforenin
gerne oplystes det, at Mari
neforeningen sammen med 
disse havde deltaget i et sam
virke med andre forsvarspo
sitive foreninger som »Værn 
om Danmark« og »Atlant-
sammenslutningen« om-
kring markeringen af 
NATO's 40 års jubilæum den 
4. april. 

Efter godkendelse fra ho
vedbestyrelsen er Marine
foreningen sammen med de 
andre foreninger gået ind i 
etableringen af et fortsat -
upolitisk - samvirke om
kring det oplysningsarbejde, 
som de forskellige forsvars
positive foreninger udfører. 
De formelle rammer om
kring et sådant samvirke, der 
vil få navnet »Folk og for
svar« ventes vedtaget i august 
måned. 

En koordineret indsats 
med hensyn til formidling af 



Uden mad og drikke dur 
helten ikke. Det gør 

sendemændene heller ikke. 
Så der var trængsel ved ta' 

selv bordet under frokosten 
efter sendemandsmødet. 

saglig oplysning om forsvaret 
vil styrke denne ikke blot på 
centralt hold, men også gen
nem samvirke ude i lokal
samfundene. 

Samarbejdet med de nor
diske broderorganisationer 
markeredes i 1988 ved afhol
delsen af »Det 5. Nordiske 
Orlogsstævne« i Auderød, 
den 3. -5. juni. I 1989 del
tager 8 fra Marineforeningen 
i »Det 22. Nordiske militæ
re Kammeratskabsforenings
stævne« i Finland den 15. -
18. juni, og »Det 6. Nordiske 
Orlogsstævne« afholdes i 
G6teborg i 1990. 

I de afsluttende bemærk
ninger i årsberetningen til 
sendemandsmødet opfordre
de landsformanden på bag
grund af den - på det tids
punkt - konstaterede mindre 

nedgang i medlemstallet - af
delingerne til at »gøre sø
klar«, og som det hed i gamJe 
dage: »Tage prekautioner for 
optrækkende uvejr«, så 
skulle der heller ikke være 
fare for »skib og besætning«, 
men ellers risikerede navnlig 
de små og mindre aktive af
delinger at blive overhalet af 
samfundsudviklingen. 

Det er af den største betyd
ning, at ALLE afdelinger 
overlever uanset størrelse, så 
den landsdækkende karak
ter, der er Marineforeningens 
styrke, kan bevares. 

Der er skabt ro 
om forsvaret 
Med hensyn til Søværnets 
fremtid udtaltes til sidst i et 
afsnit, der efter beretningens 
godkendelse blev udsendt 

Fanø har sine egne kvindelige marinere. Her ses to muntre 
søstærke piger. 

som pressemeddelelse, blandt 
andet: 

»Marineforeningen må hil
se det nyligt indgåede for
svarsforlig med tilfredshed 
som et udtryk for god vilje til 
at ville genskabe den brede 
politiske enighed bag det 
danske forsvar, der er af væ
sentlig betydning for, at det 
skal bljve troværdigt såvel 
indadtil som udadtil. 

Imidlertid må foreningen 
stille spørgsmålet, om dette 
forsvarsforlig nu også er et 
forsvarligt forlig? Er der 
overensstemmelse rne11em de 
rent faktisk pålagte opgaver 
og de reelt tildelte ressour
cer? Er der overensstem
melse me11em mål og midler? 

Nu har forsvarsforliget 
skabt ro om forsvaret i de 
nærmeste år, men det er Ma
rineforeningens håb, at den 
siddende forsvarskommis
sion gennem sit grundige ån
alysearbejde må nå frem til 
erkendelse af Flådens afgø
rende rolle for forsvaret af en 
maritim nation som Dan
mark. 

Marineforeningen må der
for i den kommende tid fort
sat formidle saglig informa
tion om Søværnet og specielt 
om de vanskeligheder, der i 
dag er forbundet med både at 
opretholde en forsvarlig 
overvågning og suverænitets
hævdelse i det danske søterri
torium, og samtidig at løse 
de mange samfundsmæssige 
fredstidsopgaver, først og 
fremmest søredningstjene
sten«. 

Heise 
hædret 
Landsformand V.P. 
Heise, der blev hyldet fra 
mange sider på sin 70 års 
dag blev hædret under 
sendemandsmødet. Her 
fik landsnæstformand 
Torben Jensen af mødets 
dygtige dirigent Aage 
Bang ekstra-ordinæ r tiHa
delse til at tage ordet for at 
udnævne landsforman
den til æresmedlem. 

Torben Jensen sagde 
blandt andet: 

- Dine kammerater i 
Marineforeningen vil ger
ne sige dig varm tak for 
dine første ti år som 
landsformand. Vi er stolte 
over de resultater du har 
opnået og ikke mindst den 
goodwill, som vi fik i for
bindelse med jubilæet. 

Torben Jensen omtalte 
landsformanden som en 
flittig og positivt arbej
dende landsformand, 
som er nået at komme ud i 
alle kroge af landet. En 
landsformand, der har 
løst en lang række opga
ver både herhjemme og på 
nordisk plan. 

Udnævnelsen af vor 
dygtige landsformand 
blev modtaget med stort 
og varmt bifald af sende
mændene. 

UNDER DANNEBROG - JULI 1989 5 



Et forslag blev 
nedstemt - et 
andet trukket 
På sendemandsmødet var i år 
to vigtige forslag til debat. 

Det ene, der på initiativ fra 
bladets redaktør og lands
kassereren var fremsat af 
hovedbestyrelsen, gik ud på 
at øge antallet af numre af 
UNDER DANNEBROG fra 
de nuværende 4 å 20 sider til 
6 å 16 sider. Denne udvidelse 
med 16 sider årligt og udgi
velse hver 2. måned i stedet 
for hver 3., ville skaffe en 
hårdt tiltrængt spalteplads -
også til det meget afdelings
stof, og den ville sikre en 
større aktualitet i stoffet. 

Udvidelsen var foreslået 
betalt ved en kontingentfor
højelse på kun 6 kr. årligt, 
hvilket - som landsforman
den påpegede - svarede til 
prisen på et nr. af en efter
middagsavis eller knapt 5 ci
garetter. 

pielle, men mente, at det i 
praksis kan være i modstrid 
med foreningens formål. 

Landsformanden udtalte -
med henvisning til sit indlæg 
i sidste nummer af UNDER 
DANNEBROG - at princip
pet bør fastholdes - Marine
foreningen er upolitisk - men 
fandt det hensigtsmæssigt, at 
forslaget gav anledning til en 
debat om fortolkningen. Det 
er ikke, og har aldrig været 
meningen, at denne passus 
i vedtægternes § 4 skulle eller 
kunne sætte formålspara
graffens (§ 3) første del ud af 
kraft. Det er hovedbestyrel
sens opfattelse, at denne pas
sus skal fortolkes derhen, at 
foreningen er partiupolitisk, 
men - i henhold til § 3 - klart 
forsvarspositiv uafhængig af 
partipolitiske interesser. 

_Heller ikke på dette punkt 

Landsformanden ser lidt betænkelig ud under frokosten 
efter sendemandsmødet. Men det var kun for en kort 
stund. Kort efter var humøret igen i top. 

syntes indlægget i UNDER 
DANNEBROG nr. 2/89, 
pag. 2, at være blevet læst, 
forstået eller accepteret, og 
da debatten tog en ret så fø
lelsesladet retning, trak 
Marstal-afdelingen sit for
slag tilbage. 

Et tredie forslag, der skulle 
tages stilling til, var stedet for 
sendemandsmødet i 1991. 
Her havde Næstved, Roskil
de, Frederikshavn, Korsør og 

Ringkøbing meldt sig som 
indbydere, og fremlagde de
res velmotiverede tilbud. 

Ved afstemningen vandt 
Næstved med 70 stemmer, 
tæt fulgt af Roskilde med 60. 
Sendemandsmødet vil såle
des i 1991 blive afholdt på 
GarderhusarkaserneniNæst
ved, hvor de kan tilbyde 
både indkvartering, bespis
ning og mødefaciliteter til en 
fornuftig pris. 

Desværre fremgik det af 
debatten, at en del af forsam
lingen ikke havde læst, ikke 
forstået, eller ikke ladet sig 
overbevise af redaktørens 
udmærkede motivering for 
forslaget i bladets sidste 
nummer, for uden stort an
dre argumenter end, at det 
nok drejede sig om »en 
skjult kontingentforhøjel
se«, faldt forslaget ved af
stemningen med 107 stem
mer for og 153 imod. 

Et godt arrangement 
i strålende solskin 

Det var navnlig ærgerligt 
for de afdelinger, der ud fra 
en positiv holdning til forsla
get allerede havde taget højde 
for en vedtagelse ved at for
høje deres kontingent. Nu 
må man altså affinde sig 
med, at afdelingsstoffet også 
i det kommende år må be
skæres og vil være uaktuelt 
ved fremkomsten. 

Det andet forslag - frem
sat af Marstal-afdelingen -
var, at hovedbestyrelsen 
skulle opfordres til at over
veje en ændring af vedtæg
ternes ret kategoriske formu
lering af bestemmelsen om, 
at foreningen er upolitisk. 
Forslagsstillerne var for så 
vidt ikke uenige i det princi-
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Sendemandsmødet er et af 
årets højdepunkter for Mari
neforeningens afdelinger og 
medlemmer. Ved den lejlig
hed manifesterer den lands
dækkende kammeratskabs
forening sig ved et fornøjeligt 
og inspirerende samvær mel
lem repræsentanter for alle 
dele af landet med deres da
mer, og ved den lejlighed har 
foreningens medlemmer mu
lighed for at øve en aktiv ind
flydelse på foreningens ud
vikling i det kommende år. 

Desværre er det jo ikke alle 
afdelinger, der udnytter 
denne mulighed, men for de 
deltagere fra 39 afdelinger, 
der deltog i dette års møde på 
Fanø, blev det en strålende 
oplevelse takket være et vel 
forberedt og perfekt gen
nemført arrangement af Fa
nø-afdelingen, og med velvil-

Lig bistand fra vejrguderne, 
der lod solen skinne over det. 

En flagsmykket Fanø 
modtog sendemændene om 
lørdagen, og selv om Marine
foreningen retfærdigvis nok 
måtte dele flagningen med 
Prinsesse Benedikte, der 
havde fødselsdag samme 
dag, så var i hvert fald flagal
leen ved færgen specielt for 
Marineforeningen. 

Den naturskønne ø lod sig 
se fra sin smukkeste side, da 
turiststrømmen endnu ikke 
havde oversvømmet den. 

Indkvartering og bespis
ning levede op til de forvent-• 
ninger, som de »pæne« pri
ser havde vakt, selv om der 
vist var nogle, der fortrød, at 
de havde indladt sig på at 
stuve sig sammen 6 voksne 
mandfolk i en ferielejlighed. 

Efter en kammeratskabs-

aften med god stemning og 
en morgenbitter i den smuk
ke marinestue på Nørby Kro 
marcherede gasterne i strå
lende sol med »Vesterhavs
drengene« - hvoraf de fleste 
vist var piger - i spidsen til 
Fanø Navigationsskole, hvor 
sendemandsmødet blev af
holdt under de bedst mulige 
forhold. 

Under marchen gennem 
Nordby blev sendemændene, 
der førte Marineforeningens 
flag, hilst af Dannebrog både 
fra mange flagstænger og i 
hænderne på børn langs ru
ten. 

Der skal lyde en varm tak 
til Fanø-afdelingen, såvel 
som til navigationsskolen og 
Fanø kommune, for den 
hjertelige modtagelse og det 
vellykkede arrangement. 

V.PH. 



Styrk Marinen -
en fredelig løsning 
I sin årsberetning på sende
mandsmødet konstaterede 
landsformanden: 

»Marineforeningens næ
re og gode forhold til Sø
værnet befæstedes yder
ligere gennem hele jubi
læumsåret, og gav sig ud
tryk i en overordentlig 
stor hjælpsomhed om
kring årets arrangemen
ter. - Gennem omtale af 
disse i »Søværnets Orien
tering« udbredtes kend
skabet til foreningen som 
en seriøs støtte for Søvær
net, således at vort om
dømme i dette er bedre 
end i mange årn. 

Denne goodwill forpligter til 
en fortsat indsats for at »tale 
Søværnets sag<< ude i lokal
samfundene. Mulighederne 
for en rent praktisk indsats i 
den retning er - som tidligere 
omtalt her i bladet - blevet 
forbedrede, ved at afdelin
gerne nu kan bidrage til at 
den af Søe-Lieutenant Se!-

skabet udsendte video: »Det 
handler om liv og fred«, 

· blivervist i lokale foreninger, 
skoler m.v. 

Nu står vintersæsonen for 
døren, og bestyrelserne bry
der deres hjerner med at få 
planlagt vinterens aktivite
ter. Hvorfor ikke begynde 
med at lave en aften med da
mer og børn samt gæster fra 
andre foreninger, skoler og 
klubber, hvor videoen vises. 

Som tidligere meddelt kan 
videoen rekvireres gennem 
hovedkontoret, der efter 
~ornmerferien vil tilsende af
delingerne bestillingsske
maer. Som yderligere materi
ale til videoen, der med intro
duktion tager ca. 30 minut
ter, kan rekvireres film eller 
video om Søværnet eller sø
fart ved Forsvarets Oplys
nings- og Velfærdstjeneste el
ler Statens Filmcentral. 

Filmen om skoleskibet 
»Danmark«: »Det bedste 
sted er oppe i masten« (I 
time) var for eksempel en god 
ide, hvis man kan få fat i den. 

Du tør klæde 
hende 

Med det nye 
marinetørklæae 

i blå polyestersilke - med vort gyldne 
kendingstegn broderet i det ene hjørne 

Skab glæde 

80 cm x 80 cm 
pr. stk. 

kr. 110,00 

køb det på medlemsmødet 
din lokale afdeling 
har det. ... 

Den ny inspektør for Søværnet - kommandør Søren Torp 
Petersen. 

Ny inspektør for Søværnet 
Kommandør Søren Torp Pe
tersen blev den 1. marts 1989 
konstitueret som kontread
miral og beordret til midlerti
dig tjeneste som inspektør 
for Søværnet og chef for ma
rinestaben. 

Kontreadmiral Torp Peter
sen blev udnævnt til søløjt
nant 2 den I. november 19.55 
og valgte på et tidligt tids
punkt våbenområdet som sit 
speciale. Et speciale, som han 
beskæftigede sig med i over 
20 år ved sejlads med et bredt 
udsnit af Søværnets sejlende 
enheder afvekslende med 
landtjeneste. 

Ved sin udnævnelse til 
kommandørkaptajn den 1. 
maj 1978 beordredes Torp 
Petersen for første gang til 

Heltene fra 
Helgoland 
hædret 
I anledning af 125-året for 
slaget ved Helgoland var den 
årlige kransenedlægning ved 
admiral E. Suenssons statue i 
Nyboder gjort lidt mere høj
tidelig. 

Flådestation København 

tjeneste i Forsvarskomman
doen, idet han blev chef for 
planlægningssektionen i For
svarsstabens Materialstab 
for en 4-årig periode. Efter 
gennemgang af Naval Com
mand Course i Rohde Island 
og en kort tjenesteperiode 
ved Søværnets Materielkom
mando udnævntes Torp Pe
tersen den 1. februar 1984 til 
kommandør og tiltrådte 
samtidig stillingen som chef 
for Forsvarsstabens Mate
rial- og Logistikafdeling. En 
stilling han altså nu forlader 
for at overtage posten som 
inspektør for Søværnet. 

Torp Petersen efterfølger 
kontreadmiral Mogens Mi
chael Telling, der afskediges 
på grund af alder af Søvær
nets linie. 

stillede en skansevagt og Ma
rineforeningen mødte med 
flag fra Københavnsafde
lingen. 

Chefen for flådestationen 
kommandør F. Volke ned
lagde krans fra søværnet, 
museumsdirektør Askgaard 
fra foreningen »Fregattens 
Jyllands venner« og lands
formanden fra Marinefor
eningen. 
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Til norsk mindehøjtidelighed " 
for slaget ved Helgoland 

Poul I. Christiansen fra 
Marineforeningens for
retningsudvalg repræsen
terede Marineforeningen, 
da 125 årsdagen for slaget 
ved Helgo/and blev min
det i Kristiansand. Her er 
hans rapport fra begiven
heden: 

Ved 125-årsdagen for slaget 
ved Helgoland ønskede Dan
marks Marineforening også 
at markere sig ved at deltage 
ved en kransenedlæggelse for 
de faldne ombord på de dan
ske skibe, som alle blev be
gravet i Norge på Kristian
sands kirkegård, hvor byens 
borgere i 1865 rejste et meget 
flot mindesmærke, hvor de 
faldnes navne står på. Seks 
bøgetræer blev samtidig 
plantet, tre på hver side, der 
nu 125 - år senere - store og 
smukke symboliserer det 
Danmark, marinerne aldrig 
kom hjem til. 

Da Danmarks Marinefor
ening fik chancen til at sejle 
med Minelæggeren Møen 
med een person, blev under
tegnede fra forretningsudval
get, som den der havde bedst 
tid, udpeget som den heldige, 
der sammen med inspektø
ren for Søværnet, kontread
miral S. Torp Petersen, skulle 
nedlægge krans på mindes
mærket i Kristiansand. For
uden admiralen var også 
Holmens provst C. Harms 
med ombord. 

At blive modtaget ved fal
derebet af en af sine egne 
medlemmer, var en bge stor 
overraskelse for begge parter, 
og endnu bedre blev det, da 
det senere konstateredes, at 
yderligere tre af den ca. 130 
mand store besætning var 
medlemmer af Danmarks 
Marineforening. 

Efter en »indkitning« i O
messen, fået anvist lukaf og 
fået indlogeret sig stod invi
tationen på aftenspisning i 
CH-messen sammen med or
logsprovsten, kontreadmira
len og skibets chef, komman
dørkaptajn Gjødsbøl. 

Inspektøren for Søværnet, 
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Marineforeningens repræsentant ved højtideligheden i Kristiansand Poul Christiansen 
hygger sig i Kristiansand Marinestue med en række andre deltagere. 

Torp Petersen var selvfølge
lig blevet modtaget på værdig 
vis, d.v.s. han blev afhentet 
fra Langelinie i admiralcha
luppen, modtaget ved skibet 
med 18 salutskud, pebet be
hørig ombord og fik hejst sin 
stander på toppen, og så gik 
kursen mod Norge. 

Undervejs blev havarirulle 
m.v. afprøvet, så vi vidste 
hvilken redningsflåde, vi 
hørte til. Og da det jo var et 
skoleskib med ca. 60 elever 
ombord, blev mange ting af
prøvet undervejs. 

Vi ankom til Kristiansand 
mandag den 8. maj ved mid
dagstid, og jeg blev allerede 
på kajen modtaget af Norges 
Orlogsforbunds landssekre
tær, fru Unn.i Andersen -
N.O.F. har forlængst taget 
damer med i deres forening. 
Hun inviterede gæstfrit mine 
medlemskammerater og mig 
hjem til sig om aftenen, men 
først var der fin modtagelse 
hos chefen for Sørlandets 
Sjøforsvarsdistriktet, kom
mandør Per K. Kristiansen i 
den nærliggende chefbolig 
på Odderoya. Meget hygge
ligt og stilfuldt. 

Hjemme hos Kjell og Unni 
Andersen blev vi fire marine
foreningsmedlemmer bevær
tet med øl og kaffe og hygge
lig snak. Kjell Andersen er 
kasserer i N. 0. F. Kristian
sand afdeling. 

Næste dag var så dagen for 
kransenedlægningen ved det 
meget smukke monument på 
Kristiansands kirkegård. Der 
var udkommanderet en kom
mando på 12 mand fra såvel 
Sørlandets Sjøforsvarsdi
strikt som fra Møn samt et 
orkester fra byen. Monu
mentet var smykket med 
danske flag, de smukke bø
getræer stod i fuld flor, der 
var presse samt en del tilsku
ere både fra Norge og Dan
mark. Efter admiralens tale, 
lagde undertegnede den 
smukke krans fra Danmarks 
Marineforening og admira
len sin for Søværnet. Der 
blev præsenteret gevær og. 
begge nationalmelodier spil
let. Alt i alt en meget smuk 
ceremoni. 

Senere var der frokost på 
skibet for en indbudt kreds af 
byens honoratiores og office
rer, og kl. I 8.00 blev der holdt 

cocktail-party ombord, og 
først henad Kl. 20.30 kunne 
vi fire marineforeningsmed
lemmer fra skibet imøde
komme den venlige indby
delse fra N .O.F. til deres 
meget imponerende marine
stue, der også lå lige ved ski
bet, men inden for sjøfor
svardistriktets hegn. Den lo
kale afdeling havde overtaget 
den tidligere chefbolig for di
striktet, et helt hus med alt 
hvad man kunne ønske sig, 
og meget smukt istandsat. 

Her var bl.a. også lands
formanden for N.O.F. Leif 
Andreasen tilstede, og meget 
hyggeligt alle med damer. En 
særdeles fin aften. 

Onsdag morgen lettede vi 
så for hjemadgående, læn
sende for en nordvestlig vind 
og med mange øvelser i navi
gation og m.m. Torsdag ved 
middagstid stod vi så ind 
igennem bomløbet og gik på 
plads på Holmen, hvor vi fire 
dage tidligere var startet på 
en meget dejlig tur, som jeg 
takker Søværnet og ikke 
mindst Minelæggeren Møen 
for. 

Poul I. Christiansen 



Deltagere i sammenkomsten 
sammen med gæsterne fra 

Gleidingen samlet uden for 
hovedkontoret. Besøget var 

en genvisit fra i fjor, da • 
repræsentanter for 

Marine/ oreningen havde 
besøgt G/eidingen, der har 

rejst et minde om Peter 
Tordenskiold. 

Festlig genvisit af 
Tordenskiolds venner 
Sidste år aflagde Marinefor
eningens forretningsudvalg 
besøg i Gleidingen syd for 
Hannover, hvor viceadmiral 
Peter Tordenskiold faldt i 
duel den 12. november 1720. 
I weekenden den 10. - 11. juni 
fik hovedkontoret genvisit af 
7 medlemmer af kommunal
bestyrelsen i Gleidingen med 
Ortsbiirgermeister Rolf Jiir
gen Gruner i spidsen, alle 
med damer. 

Forretningsudvalget, der 
modtog gæsterne, havde til
rettelagt et program for be
søget, der startede lørdag 
morgen med velkomst og 
Gammel Dansk på hoved
kontoret. Borgmesteren 
overrakte en video optaget 
under besøget i 1988. Så gik 
turen til Orlogsmuseet, hvor 
museumsinspektør Ole 
Ventegodt viste rundt i de nye 
lokaler, der for tiden er ved at 
blive fyldt op med modeller, 
malerier og andre effekter, så 
det kan være klar til den offi
cielle åbning den 4. oktober i 
år. I Søofficersforeningens 
lokaler i Søkvæsthuset blev 

der lejlighed til at bese denne 
forenings Tordenskiolds
klenodier: et maleri, hans to
baksskrin, nogle personlige 
breve og hans chaluproeres 
skilt. 

Efter en let frokost i Gar
derkasernens cafeteria, hvor 
der blev lejlighed til at foto
grafere Rosenborg slot, tog 
man fra Gammel Strand den 
store havnerundfart. For
uden de sædvanlig turistatt
raktioner som den lille hav
frue fik man set skoleskibet 
Danmark, der dagen før var 
vendt hjem fra sit vintertogt, 
og som havde selskab af det 
russiske sejlskoleskib Kru
senstjerne. 

Lørdag aften var der ar
rangeret buffet med sild, lune 
retter og ost i Rederiforenin
gens kantine, hvorefter man 
hyggede sig med kaffe m.v. i 
hovedkontorers lokaler. 

Ved middagen overraktes 
som gave til gæsterne en ind
rammet tegning af korvetten 
Peter Tordenskiold fra vores 
jubilæumsmappe. 

Søndag morgen stivede 

man sig af med en Gammel 
Dansk på hovedkontoret, 
hvorefter man i smukt som
mervejr spadserede over 
Amalienborg slotspark, hvor 
garden var i rød galla i anled
ning af H.K.H. Prinsens fød
selsdag, til Amaliehaven, 
hvorfra turen gik til Homens 
kirke. 

Efter højmessen, der for
rettedes af Holmens provst, 
Claus Harms, nedlagdes to 
kranse ved Tordenskiolds 
sarkofag. Gæsterne fik en 
orientering om kirken og 
Tordenskiolds »gedulgte« 
ankomst hertil, hvorefter 
provsten bød på et glas port
vin i »Store Kirkestol«. Her 
overrakte borgmesteren som 
tak for modtagelsen provsten 
en flaske Sekt, der sælges i 
»Gasthaus Zum Torden
kiold« i Gleidingen, og som 
bærer søheltens portræt på 
etiketten. 

Efter at have beset kirkens 
enestående samling af histo
risk kirkesølv, der opbevares 
bag panserdøre, samledes 
man omkring statuen af Tor-

denskiold i kirkens gård, 
hvor besøget afsluttedes med 
korte taler af landsforman
den og borgmesteren. 

Der er ingen tvivl om, at 
kommunalbestyrelsen i Glei
dingen nu har et større kend
skab til den Tordenskiold for 
hvem Norges Orlogsforbund 
og Marineforeningen for 31 
år siden rejste en mindesten i 
deres by: et anlæg, som kom
munen hæger om også som 
turistattraktion. 

V.P.H 

Næste 
nummer 
Næste nummer af Under 
Dannebrog udkommer 
primo november. Billeder 
og stof til dette nummer 
skal være redaktionen i 
hænde senest den 15. sep
tember og som sædvanlig 
sendes til: 

Under Dannebrog 
Redaktør 
Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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KØBENHAVN 
I anledning af sit 75 års jubi
læum har afdelingen udgivet 
et usædvanlig elegant jubi
læumsnummer af afdelings
bladet »Udkiggen«. Fra en 
4-farvet forside føres læseren 
ind i et blad, der ikke blot 
indeholder beretning om af
delingens trivsel gennem 
mange år, men som også 
giver en række fortrinlige 
skildringer af Søværnet både 
før og nu. 

Det er virkelig et flot og in
teressant blad, som tjener af
delingen til stor ære. 

Men alt synes ikke lige 
godt. I forbindelse med afde
lingens kommende arrange
menter hedder det, at på 
grund af for ringe tilslutning 
til de åbne aftener og skaffe
aftener vil marinestuen ud 
over medlemsaftenerne kun 
være åbent en torsdag i hver 
måned. 

Den 28. september er der 
sæsonstart med optagelse af 
nye medlemmer. Den 25. ok
tober, hvor også damerne er 
velkomne, vil pensioneret 
major Kaj Blumensådt holde 
foredrag om Mellemøsten. 
Den 9. november med damer 
er der bankospil og 14. de
cember, ligeledes med da
mer, julestue. Videre er der 
som sædvanlig kransened
lægning ved Mindeankeret i 
Nyhavn den 24. december. 

Når dette blad er i produk
tion bar afdelingen holdt sin 
jubilæumsfest, og UNDER 
DANNEBROG ventes at få 
rapport og billeder fra fest
lighederne tilsendt til næste 
nummer. 

AMAGER 
Der er skub i den nye afdeling 
på Amager, som på sin gene
ralforsamling fik valgt føl
gende bestyrelse: Formand: 
O.K. Mønster. Næstfor
mand: J. Boiirris. Kasserer: 
S. Rasmussen. Sekretær: C. 
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Amundsen. Bestyrelsesmed
lem: K. Henriksen. 

Den 17. maj havde afdelin
gen en pragtfuld udflugt til 
lufthavnen, fortæller O.K. 
Mønster i sin rapport. Der 
deltog 18 medlemmer, som 
fik forevist brandberedska
bet samt overværede demon
stration af brandkøretøjer og 
redningsbåde. 

Den interessante tur slut
tede med smørrebrød, øl og 
snaps, og afdelingen vil gerne 
sende en stor tak til rednings
personalet. 

I skrivende stund har afde
lingen 28 medlemmer - men 
flere er på vej. Møderne hol
des nu i Nøragersminde Fri
tidscenter på Nøragermin
desvej - linie 3's endestation. 

LYNGBY 
Der var pænt fremmøde til 
afdelingens 45 års fødsels-

dagsfest, hvor der efter skaf
ningen blev holdt pakkeauk
tion og auktion over aske
skåle af tidligere årgange. 
Auktionerne gav et pænt 
overskud. 

Den 6. maj var afdelingen 
repræsenteret ved formand, 
sekretær og kasserer '{ed en 
højtid i Flottans Man i 
Halmstad, og her blev for
manden, Mogens Jacobsen, 
tildelt Flottans Man's hæ
derstegn. 

Den årlige sommerfugle
skydning havde omkring 50 
deltagere. Efter morgenaudi
ens hos den afgåede fugle
konge, Jørgen Menå, med 
kaffe, brød, pølse og Gam
mel Dansk begav skytterne 
sig til Lottenborg, hvor Grev 
Christian tog imod. Kl. 10.30 
begyndte skydningen, og kl. 
13.25 var fuglen skudt ned af 
Teddy Nielsen, der hermed 

Fire af den nystiftede Amager-afdelings bestyrelse og 
bådfører på lufthavnens nye redningsbåd. 

Lyngbys nye fuglekonge 
Poul Petersen f arrest i 
midten. De øvrige på 
billedet er fra venstre 

Jørgen Menå, grev 
Christian, form anden, 

Mogens Jacobsen, og årets 
kronprins, Teddy Nielsen. 

blev kronprins for fjerde 
gang. Fuglekonge blev Poul 
Petersen. Grev Christian ud
delte præmier til vinderne, og 
modtog i øvrigt selv Flottans 
Man's hæderstegn. Fem 
kammerater fra Flottans 
Man i Halmstad deltog og 
nød at være med. 

FREDERIKSBERG 
Af juni-nummeret af »Skum 
for Boven« fremgår, at det 
omsider er lykkedes at detro
nisere den tidligere kegle
konge Knud Frost. Ny vinder 
af »Sir Oliver Cup« blev ban
jernesteren Svend Hansen. 

Afdelingen er gået i som
merhi, men vågner af dvalen 
allerede den 26. august, hvor 
der er fælles udflugt til Char
lottenlund Fort med rundvis
ning, overraskelser og spis
ning. 

Og så tilbyder kassereren -
Niels Lindholm - i øvrigt at 
løbe ud og hente kontingent 
hos dem, der ikke kan finde 
ud af at indsende girokortet. 

Han er i træning til turene, 
for han har for nylig gennem
ført Copenhagen Marathon 
på fire og en halv time. 



ROSKILDE 
Afdelingen har netop indviet 
sin ny marinestue i overvæ
relse af blandt mange andre, 
landsformand V.P. Heise. 
Det seneste nummer af afde
lingsbladet bringer en række 
fotos fra selve indvielse. Det 
fremgår af de sparsomme ef
terretninger at ikke mindre · 
end 175 deltog i indvielsen. 

Videre kan oplyses at fre
gatskydningen afvikles søn
dag den 13. august i Hånd
værkerforeningens have. 

GLOSTRUP 
Her har afdelingen stadig 
svært ved at få fast grund un
der foden. I maj-nummeret 
af »Så til Søs« bringes en ar
tikel fra Folkebladet, hvoraf 
det fremgår, at Marinefore
ningens halve million stadig 
er hjemløs. Den grund i Ejby, 
afdelingen er blevet tilbudt af 
kommunen, ligger ikke cen
tralt nok placeret. 

Hvorvidt der er sket nyt i 
sagen om køb af grund vides 
i skrivende stund ikke. Men 
de meddelsomme folk i Glo
strup vil formentlig under
rette læserne af dette blad, 
når det engang sker. 

I samme nummer af »Så til 
Søs« fremgår, at skyttelavet 
har konstitueret sig som føl
ger: Formand: Karl Momsen. 
Næstformand: Egon Olsen. 
Kasserer: Mogens Tensø. 
Sekretær: Jørgen Kjeldsen. 
Bestyrelsesmedlemmer: 
Bruno Skourup og Torben 
Jensen. 

DISTRIKT li 
Nordsjælland 

Maskinmester Ib Hulten 
lille Karlsmindevej 26 
3390 Hundested 
Tlf. 42 33 76 97 

HILLERØD 
Einar 0. Petersen, der har 
skrevet rapporten fra denne 
afdeling, blev dette års fre
gatkaptajn. Skydningen 
fandt sted den 10. juni under 
sædvanlige festlige former 
med skafning og dans på 
dækket. 

Men der var andre end Ei
nar 0. Petersen, der kunne gå 
trætte hjem med en ny titel. 
Chr. Jensen blev kanonkorn-

Smil og hygge ved baren i Roskildes nye marinestue. 

mandør - Morten Christen
sen, banjemester - Jacob 
Christiansen, karduslanger -
Kaj Grauleff, smørstikker -
Ib Løfberg, vagtchef - Jens 
Jensen, brandvagt - Henry 
Olsen, flaggast og Peter 
Bjørn, lanternegast. 

Sideløbende med skydnin
gen var der serieskydning, pi
stolskydning, pilekast og 
ringspil, så der var nok at 
tage sig til for de fremmødte. 

HØRSHOLM 
RUNGSTED 
Vi har en god og veldreven 
forening. Styrk den ved at 
slutte endnu mere op om 
foreningens arrangementer, 
skriver Svend Aage Frandsen 
i medlemsbladet »Gøsen«. 
Han har afløst Jon Rasmus
sen som formand, og bringer 
i samme anledning en stor 
tak til den afgåede for frem
ragende ledelse af foreningen 
gennem mange år. 

Bestyrelsen er konstitueret 
som følger: Formand: Svend 
Aage Frandsen, næstfor
mand: Holger Larsen, kasse
rer: Palle Pedersen, sekretær: 
John Larsen, stueformand: 
Ib Kjær Hansen, skyttelav: 
Ole Smedegaard, arbejdsud
valgsformand: Ken Glarfort. 

Afdelingen har sit store 
efterårs-program klart. Det 
starter med familie-grill den 
12. august og slutter med fi
sketur på Øresund den 29. 
december. 

Der var 36 deltagere i den 
årlige fregatskydning den 27. 
maj, hvor sidste års fregat
kaptajn ved mønstringen er
klærede sig særdeles tilfreds 
med styrkens disciplin i året 
der gik. Han blev i embedet 
efterfulgt at Tonny Curth, 
som blev dette års fregatkap-

tajn på skud af Ole Smede
gaard. Efter skydningen fik 
beskøjterne deres bekomst, 
og derefter var styrken styr
ket til at træde dansen til ud 
på de små timer. 

Så kippes der i øvrigt med 
flaget for Flemming Helle
bjerg 50 den 2. juli, Kurt Gy
desen 50 den 6. juli, John 
Smith 50 den 13. juli, Willy 
Sivertsen 80 den 12. august, 
Ole Staalgaard 50 den 15. ok
tober og Gunnar Thomsen 
60 den 26. november. 

GILLELEJE 
Afdelingens formand, Søren 
Svendsen, beretter i sit brev 
til redaktionen, om en spæn
dende tur den 29. april med 
besøg på Holmen og Mid
delgrundsfortet. Steen Møl
ler, medlem af afdelingens 
bestyrelse, der arbejder . på 
Holmen, havde stået for 
planlægningen. På Holmen 
fik deltagerne på rundturen 
en glimrende orientering og 
en masse fornøjelige anekdo
ter om Holmen af kaptajn
løjtnant Viggo Petersen. 

Inden deltagerne fortsatte 
til Middelgrundsfortet var 
der en forfriskning til alle i 
konstabelmessen. 

På Middelgrundsfortet 
havde vagtpersonalet dæk
ket et fint bord, hvor den 
medbragte mad kunne nydes, 
hvorefter hele styrken var på 
en særdeles interessant rund
tur. 

I bussen på vejen hjem var 
der lotteri til fordel for mari
nestuen, hvor gutterne slut
tede den festlige dag. 

Et bankospil, arrangeret 
af kassereren Ole Peter 
Svendsen havde ikke den sto
re tilslutning. Men intet er så 
galt, at det ikke er godt for 

noget. Der blev gevinster til 
alle, og det var i det hele taget 
et vellykket arrangement. 

FREDERIKSSUND 
Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen nu følgende 
sammensætning: Formand: 
Arne A. Pedersen. Næstfor
mand og kasserer: Thorkild 
Sloth. Kasserer: Poul H. An
dersen. Bestyrelsesmedlem
mer: Fritz Flindt, Jørgen 
Hansen, Ole Press og Leif 
Christensen. 

Hovmester er Erling Mou
ridsen, flagbærer Freddy 
Lindblad, hvis substitut er 
Niels-Erik Jensen. 

Og så har afdelingen pro
grammet for hele året klar. 
Heraf fremgår, at fregat
skydningen finder sted på 
Tollerup Skydebane i Melby. 
Og i indbydelsen står blandt 
andet følgende meget vigtige 
opfordring: Husk madpakke 
og damer. 

HELSINGØR 
Når disse linier læses har af
delingen deltaget med sit flag 
i fanemarchen til Kronborg 
Valdemarsdag, og har afvik
let sin fregatskydning på 
Hjemmeværnsgården. 

Der saluteres for Børge 
Jørgensen, der fylder 65 år 
den 29. september, og Do
nald Sage, der samme dag 
bliver 50 samt for Sv. Erik 
Hansen, der bliver 70 år den 
30. december. 

Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen fået følgende 
sammensætning: Formand: 
Bjarne Nielsen. Næstfor
mand: Børge Jørgensen. Sek
retær Karl A. Kristiansen. 
Kasserer: Henning Hvid
bjerg. Bestyrelsesmedlem: 
Søren Kristiansen. 

DISTRll<T III 
Vestsjælland 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 - 4220 Korsør 
Tlf. 53 57 17 46 

NYKØBING 
SJÆLLAND 
Den årlige sommerudflugt 
den 3. juni startede før en vis 
mand fik skoene på. Allerede 
kl. 06.45 var der mønstring i 
marinestuen, hvor en lille 
morgenkvikker dog fik væk
ket de sidste. 
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Så gik det i bus til færgen 
på Odden med kurs mod 
Ebeltoft, hvor der var rund
visning på »Fregatten Jyl
land« ved direktør Jørgen 
Petersen. Han fortalte le
vende om fregattens stolte 
fortid og det gamle slcibs lyse 
fremtidsudsigter. 

Efter rundvisningen blev 
de indre organer vædet med 
fadøl samtidig med at der 
blev vist en video om fregat
ten. Og medens alt dette stod 
på var det smukke solslcin
svejr forsvundet og det reg
nede. Men regnen kunne ikke 
skylle humøret væk. Det var 
stadig i top, da deltagerne in
vaderede Ebeltoft marine
stue, hvor et overdådigt fro
kostbord ventede. 

Tak til Jørgen Petersen og 
tak til værtsparret i marine
stuen for det fine arrange
ment. 

Fregatskydningen holdes i 
år den 2. september, og den 
14. oktober markeres afde
lingens 50 års jubilæum med 
åbent hus i marinestuen for 
medlemmer og venner, slut
ter sekretær O.l. Nielsen sin 
fine rapport. 

HOLBÆK 
Sekretær i Holbæk-afdelin
gen, tidligere orlogskaptajn 
Arne Ljungberg, er en sam
vittighedsfuld reporter. Af 
rapporten fremgår, at afde
lingen i marts havde en fore
dragsaften med lysbilleder 
om »Fregatten Jylland« ind
ledt med skafning. Menuen 
var gule ærter med tilbehør. 
23 mætte og tilfredse delta
gere havde en god aften. 

Den 10. april var der pud
seaften. det var drøjt, for 
meget af metallet var lakeret. 
Men med eksperters hjælp 
og i hyggelig stemning kom 
alt til at skinne. 

Adoptionsskibet - ubåden 
»Springeren« - var på besøg 
19. -21. maj og blev modtaget 
på havnen af borgmester Kri
stiansen og en store skare af 
Marineforeningens medlem
mer. Senere var der reception 
- flot servering - på rådhuset 
for besætning og indbudte. 

Borgmesteren - der i øvrigt 
er medlem af Marineforenin
gen - talte. Det samme gjor
de Holbæk-afdelingens for
mand H. Viberg, og der blev 
udvekslet gaver. 

Om lørdagen var 22 af be-
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sætningen gæster i marine
stuen til bidesild, skipperla
beskoves og ost. Borgmester 
og 21 medlemmer var mødt 
op til denne hyggelige sam
menkomst. 

Om søndagen var der gen
visit på »Springeren«, hvis 
besætning allereden u glæder 
sig til næste besøg. 

Når disse linier læses har 
der været udflugt til Artilleri
skolen på Sjællands Odde. 

KORSØR 
Afdelingens nye reporter, Ib 
Kristensen, skriver: »Jeg er 
begyndt som skribent til UN
DER DANNEBROG. Jeg 
håber det fremsendte er godt 
nok«. 

Til Ib blot den bemærk
ning: Det er bare supert, det 
du har sendt. 

Af det fremgår, at der har 
været fregatskydning den 27. 
maj på Magleø Skydebane, 
og der deltog 55 mænd og 32 
piger. Et af dagens højde
punkter var, da den tidligere 
formand N.P. Jepsen - mel
lem venner kaldt Jeppe -
modtog Marineforeningens 
hæderstegn for sit store man
geårige arbejde for fore
ningen. 

Skydningen blev afbrudt 
af en frokostpause, hvor den 
medbragte mad blev fortæ
ret. Medens det gik for sig var 
der lotteri med lutter fornuf
tige flydende gevinster. 

Fregatkaptajn blev Tim 
Witzner, og Kirsten Rasmus
sen blev jagtkaptajn. 

Hele dagen havde Mogens 
og hans hjælpere haft to grise 

på grill'en, og de blev - gri
sene altså - efter skydningen 
fortæret sammen med salat 
og andet tilbehør. Og så gik 
dansen. 

I sommermånederne bli
ver marinestuen malet og la
keret, og der er brug for 
nogle gutter med næverne 
rigtigt skruet på til at give et 
nap med, skriver Ib Kristen
sen. Man skal bare kontakte 
bestyrelsen - så bliver man 
sat i sving. 

DISTRIKT IV 
Sydsjælland 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 53 74 23 31 

NÆSTVED 
Af Poul Christiansen brev 
fremgår, at afdelingen deltog 
med flag i fødselsdagsfesten i 
anledning af NATO's 40 års 
dag og i den anledning mod
tog en faneplade. 

Den 14. april var der man
deaften med biksemad, 
spejlæg og hygge på ban
jerne. 

Hyggen var også udpræ
get, da der den 3. juni var 
skovtur. To busser fyldt med 
hunde, børn, koner, unge og 
gamle orlogsgaster drog til . 
Farøbroen, hvor formand og 
kasserer for Møens Marine
forening tog imod. Efter en 
mundsmag øl guidedes sel
skabet over Bogø og Møen 
med historiske beretninger 
undervejs. 

Distriktsrepræsentant Poul 
Christiansen, formand for 

Næstved-af delingen, i 
samtale med landssekretær 

Unni Andersen, Norges 
Orlogsforbund. Samtalen 

fandt sted i forbinde/se med 
Poul Christiansens besøg i 

Kristiansand. Besøget 
omtales side 8. 

Der var besøg i Liselund 
og endestationen var Klint
holm med den smukke mari
nestue, hvor man efter at 
have hentet kræfter ved det 
kolde bord dansede til langt 
ud på de små timer. De 70 
deltagere havde i det hele ta
get en pragtfuld dag. 

Skyttelavet begynder skyd
ninger på Rønnebæk Skyde
bane den 13. august og fre
gatskydningen afvikles den 
3. september samme sted. 

SKÆLSKØR 
På den ordinære generalfor
samling den IO. marts hyg
gede deltagerne sig omkring 
den kogte torsk med tilbehør. 
Afdelingens flagbærer, Hans 
Nielsen, der igennem mange 
år trofast har passet flaget, 
fik tildelt Marineforeningens 
hæderstegn. Så vidt, så godt! 

Men da man forinden 
skulle have valgt ny besty
relse - idet formand og kasse-



rer ikke ønskede genvalg -
gik det knap så godt. Og man 
blev derfor nødt til at ind
kalde til en ekstraordinær ge
neralforsamling. 

Her gik det bedre. En ny 
bestyrelse blev valgt. Den be
står af: Formand: Svend 
Aage Lyderik. Kasserer: Lars 
Hansen. Sekretær: Hans Ni- · 
elsen. Bestyrelsesmedlem
mer: Kaj Frederiksen og Sv. 
Jørgensen. Kaj Frederiksen 
blev ny flagbærer. 

Afdelingen håber stadig 
på at få en hårdt savnet mari
nestue. Afdelingen har meget 
grej, som nu er opbevaret hos 
flaggasten. 

Så har Skælskør haft den 
sorg at miste et skattet med
lem, Arthur Møller, der i fjor 
blev tildelt 50 års tegnet. Han 
blev bisat den 3. juni og afde
lingen var repræsenteret ved 
bisættelsen med bestyrelse 
og flag. Ære være hans 
minde, slutter sekretær Hans 
Nielsen sin rapport. 

KALUNDBORG 
For kort tid siden var der 
foredrags- og filmaften, hvor 
en medarbejder fra Switzer i 
forbindelse med filmen for
talte om rederiets arbejde 
rundt om i verden. Det var en 
meget interessant aften. 

Skyttelavet har trænet 
ihærdigt hver søndag og har 
deltaget i den landsdæk
kende hjemmeskydning. Det 
gik godt i den første, men 
hvordan det er gået i de an
den vides ikke, for i skrivende 
stund har lavet intet hørt. Så 
man venter i spænding. 

Igen i år var afdelingen in
viteret til Forsvarsbrødrenes 
fugleskydning. Den foregik 
10. juni i strålende vejr. Efter 
i to år i træk at have været 
fuglekonge måtte Mogens 
Rørup aflevere titlen til Knud 
Jæger, der med et velrettet 
skud gjorde ende på fuglen. 

Forinden havde Erling 
Dalsgaard, Niels Otto Niel
sen og Mogens Rørup gjort 
sit til at plukke fjerene af fug
len ved at tage henholdsvis 
kronen, den ene vinge og den 
ene klo. 

Efter skydningen var der 
festlig sammenkomst med 
damer og dans til ud på de 
små t imer. 

Så nu holder vi sommerfe
rie og lader op til en ny sæ
son, slutter Bjarne Elken sin 
friske rapport. 

SLAGELSE 
Afdelingens ordførende 
chefredacteur og sekretær 
M. Juul Jørgensen gør det al
tid let for redaktøren af »Ma
stekranen«s tillæg, UNDER 
DANNEBROG. Men inden 
vi aftrykker hans seneste 
guldkorn bringer vi lige den 
nye afdelingsbestyrelses sam
mensætning, som er: For
mand: Werner Jensen. Næst
formand: Leif Paaske. Kasse
rer: Henrik Faber. Sekretær: 
M. Juul Jørgensen. Bestyrel
sesmedlemmer: Geert Svens
son, Ole Steen, Leif Korfit
zen og Erik Andersen. 

Og her følger så Juul Jør
gensens pep-talk: 

Vi må jo konstatere det 
, faktum, at verdens opmærk
somhed ikke altid hviler på 
Marineforeningens Slagelse
afdeling. 

Enten er der en eller anden 
ligegyldig revolution i gang et 
eller andet sted, eller der er en 
tumpet Ayatholla der ter sig, 
fly der falder ned, mord og 
drab i stribevis. Alt sammen 
noget der helt bortleder opi
nionens opmærksomhed fra 
Marineforeningen i Slagelse. 
Disse kendsgerninger kan 
selv Mastekranen ikke hamle 
op med. Vi må altså gøre no
get ved det selv. 

Det er en bestyrelsesop
gave, at gøre foreningen syn
lig hvor det er muligt i det lo
kalsamfund, som foreningen 
er en del af. Det har den fore
gående bestyrelse gjort helt 
godt, både i pressen og i de 
æterbårne medier. Minen og 
madeiravinen er også gode 
eksempler på god PR. 

For ikke så længe siden 
lykkedes det at komme på 
forsiden af vort nykristelige 
organ Sjællands-Tidende, da 
hr. Carl Hansen rettede et 
skarpt angreb på de kirkelige 
forordninger vedrørende fa
ners placering. Måske en lille 
ting, men det giver omtale. 

Men tænk hvis nu alle 130 
medlemmer gjorde noget ved 
sagen. Tænk, hvis alle der 
stadig har råd til at holde bil, 
kørte rundt med vort fore
ningslogo i bagruden. Tænk, 
hvis alle gik rundt med 
skjorte- eller blazermærket. 

Tænk, hvis 130 medlem
mer gjorde opmærksom på 
Marineforeningens eksi
stens. Så begynder det hele at 
ligne noget. Alle disse ting 

som vil gøre dig og forenin
gen synlig, kan du købe i ma
rinestuen for små penge. 

DISTRll<T VI 
Lolland Falster 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66 A 
4000 Nakskov 
Tlf. 53 92 28 15 

NYKØBING 
FALSTER 
Den 13. maj sluttede afdelin
gen sin interne skydning, for
tæller sekretær Hans Lybye i 
en flot rapport. Vinder på pi
stol og riffel blev Carsten Pe
tersen, der derpå fik tildelt 
vandrepokalen for et år og 
således har god tid til at få sit 
navn indgraveret i den. 

Et par af medlemmerne 
har haft deres drenge med til 
skydningerne og Per Lybye, 
10 år, opnåede med fast an
læg maksimumpoint på rif
fel. Anders Christensen, 16 
år, var flittigst mødende ung
skytte. Begge fik som præmie 
en t-shirt. 

Skydningen blev sluttet af 
med pølsebord i orlogsstuen. 

DeQ 20. maj var der offi
ciel indvielse af orlogsstuen. 
Marineforeningens forret
ningsudvalg var repræsente
ret ved landskasserer Kurt 
Flatau og landssekretær Ib 
Ketler og frue. 

Havneudvalget var repræ
senteret ved formanden. Bent 
Brund og desuden var mødt 
gæster fra nabo-foreninger 
og mange medlemmer, 
blandt andet æresmedlem 
Hans Christensen. 

Efter at sekretær Hans Ly
bye havde budt velkommen 
gratulerede Kurt Flatau afde
lingen - Danmarks tredie
ældste - med stuen, også 
Bent Brund havde rosende 
omtale af den nye stue, hvis 
gavebord efterhånden afslut
tedes med ta' selv bord og 
fadøl. 

I anledning af 7000 års by
jubilæum har Nykøbing Fal
ster haft besøg af det færøske 
museumsskib »Johanna af 
Vaag«. Ved ankomsten var 
Marineforeningen vært for 
besætningen ved en hjerte
styrkning og der blev udveks
let gaver. Færingerne var flit
tige og interesserede gæster i 
orlogsstuen under opholdet. 
Museumsskibet er en engelsk 

slup, der er 105 år og som 
indtil 1972 endnu var aktiv i 
de færøske fiskerflåde. 

NAKSKOV 
Foråret og forsommeren har 
her ved Danmarks dejligste 
havn været præget af mange 
besøg af de grå skibe m.v., 
skriver Tommy Larsen. 

Søværnets orlogskuttere 
kommer ofte, og vi tror, at 
deres besætninger kan lide at 
komme i vore marinestuer. 
Vi nyder i hvert fald at have 
dem som gæster. 

I den forløbne periode er 
det dog også blevet til to be
søg af vesttyske enheder. 
Midt i april to missil/torpe
dofartøjer - sidst på måne
den en større ekskadre af 
landgangsfartøjer. Der blev 
snakket meget ved de to be
søg og afleveret gode gaver. 

Afdelingens barn, MHV
Flotille 283 (oprettet 1947 af 
MF-gaster) har fejret fødsels
dag med stort besøg af 
MHV- & SYN -fartøjer samt 
af netop restaureret sloop 
»Johanna« af Vagur på Fær
øerne. En herlig weekend i 
bygningen på havnen, hvor 
selv kranerne på skibsværftet 
»gav sig til at danse«. 

Fregatskydningen er af
viklet under festlige former. 
Carl-Asger Frederiksen skød 
sig til værdigheden som ny 
fregatkaptajn og fik som den 
første sit navn på en ny po
kal, som man har måttet 
fremskaffe. Der var ikke 
mere plads på den gamle. 

Afdelingen har måttet be
grave et af sine trofaste æres
medlemmer, Holger Børge
sen: Skibsbygningsingeniør, 
MHV-gast siden 1947 og 
stærk inspirator til oprettel
sen af samlingerne på Nak
skov havn. I pagt med deres 
faders indtilling, har Holger 
Børgesens børn overladt af
delingen en større samling 
sjælden søfartslitteratur, der 
var samlet gennem Holger 
Børgesens livslange interesse 
for søværn og søfart. 

I juli kalder søens verden 
på de lokale gaster, hvorfor 
marinestuerne givet vil være 
lukkede. I august åbnes der 
atter, hver lørdag formiddag, 
hvor man kan berede sig til 
det traditionelle besøg af ad
optivbarnet M / L »Falster« -
efter sigende - den af søvær
nets enheder med de kønne
ste kvindelige orlogsgaster. 
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DISTRIKT VII 
Fyn 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 09 08 

SVENDBORG 
Carl A. Slej, der har afløst P. 
Hoffmann Petersen som re
porter har, som sit første bi
drag til UNDER DANNE
BROG, sendt følgende fine 
og fyldige rapport: 

Den 7. marts fejrede afde
lingen sit 75 års jubilæum. 
Dagen startede i strålende 
solskin med kransenedlæg
gelse på tidligere formænds 
grave. Der blev afholdt recep
tion på Hotel Ærø. Borgme
ster Holger Rasmussen over
bragte byens tak og adresse
rede den først og fremmest til 
formanden Knud Møller. 
Foreningen har en aktiv for
mand, der altid har sørget for 
at tage Svendborgs navn 
med, hvor i verden han end 
har færdedes, sagde borgme
steren i sin lykønskningstale. 
Knud Møller kvitterede med 
at takke for den opbakning, 
foreningen altid har fået af 
byrådet. 

Dagen igennem mødte et 
stort antal gratulanter frem. 
Der var repræsentanter for 
Søværnet, for andre fynske 
marineforerunger samt andre 
af byens foreninger. Office
rer fra korvetten »Olfert Fi
scher« overrakte et foto af 
deres skib til ophængning i 
foreningens stue. Værtinden 
på Hotel Ærø, Tove Søren
sen, rettede en tak til Marine
foreningen og Knud Møller 
for godt samarbejde gennem 
årene. 

11. marts blev en af fore
ningens tidligere bestyrelses
medlemmer Niels Paasch
burg bisat. Paaschburg var 
kasserer gennem en årrække. 
Han fratrådte ved sidste ge
neralforsamling. 

15. og 16. marts var der be
søg af to tyske hurtigbåde -
»Puma« og »Nertz« - som 
var under kommando af or
logskaptajn Wolfgang Reich
ter. Der var modtagelse på 
rådhuset, hvor der blev ud
vekslet gaver. Om aftenen var 
der cocktailpary ombord for 
indbudte. 

7. -10. april havde Svend
borg besøg af fire hollandske 
minestrygere med kaptajn-
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løjtnant Gerns som chef. De 
blev ved ankomsten modta
get af den hollandske konsul, 
Knud Møller, og forbindel
sesofficer 0. Kaplan. Der var 
arrangeret bustur for besæt
ningen Tåsinge rundt med 
besøg på Søfartssamlingen. 

·19. og 20. april var der be
søg af de to tyske hurtigbåde 
»Falbe« og »Sperbern. Knud 
Møller og havnemesteren var 
på kajen og bød velkommen. 

Afdelingen har videre del
taget i mindehøjtideligheden 
ved soldatergravene og min
degudstjenesten den 4. maj 
og dagen efter i mindehøjti
deligheden ved Sømands
mindesmærket. 

Og så kippes der med fla
get for: Preben Storm Han
sen, 50 år den 12. juli. Poul 
Kr. Frederiksen, 60 år den 6. 
september. Willy H. Poul
sen, 70 år den 12. september. 
Bjarne N. Hansen, 50 år den 
24. september. Finn Krarup, 
50 år den 26. september. 

NYBORG 
Generalforsamlingen med 
Kurt Verner som dirigent 
blev holdt 3. marts og besty
relsen har konstitueret sig 
som følger: Formand: Børge 
Ferning. Næstformand: Se
jer Petersen. Kasserer: Ruben 
Hansen. Banjemester: Gun
nar Hansen. Bestyrelsesmed
lemmer: Jørgen Boel og An
ders Andersen. 

Afdelingen modtog den 9. 
maj et godt brev, skriver 
Børge Ferning. Heraf frem
går, at afdelingen overtager 
lejemålet af Den kgl. Vejer
bod på Nyborg Havn. 

Til gengæld kom der er ke
deligt brev den 30. maj. Her
af fremgår, at afdelingens 
nuværende lejemål ophører 
1. september. 

Men dagen efter fik Fer
ning dog efter samtale med 
orlogskaptajn Knud Verner 
tilladelse til, at efterårets ar
rangementer kan finde sted 
på Slipshavnen indtil den nye 
marinestue er klar. 

Kap Horn-foreningen, der 
består af søfolk, der sejlfø
rende uden hjælp af motor 
har rundet Kap Horn, har en 
film om en rejse fra Køben
havn til Australien i 1936-37 
med den firmastede bark 
»Lavinier«, hjemmehørende 
i Mariehamm på Ålandsøer
ne. 

Vicepræsident i Kap Horn 
foreningen, Niels Erik Løk
kebo, der bor Korsgade 20, 
tlf. 62 31 17 96, viste filmen 
for medlemmer af Nyborg
afdelingen. Det var en ople
velse, som jeg kan anbefale 
andre foreninger, skriver Fer
ning. 

MARSTAL 
Det var en fin aften med god 
tilslutning, da museumsleder 
Erik Kromann den 1. marts 

Ny borgs form and Børge 
Ferning siddende i midten 

omgivet af banjemester 
Gunnar Hansen, kasserer 

Ruben Hansen, 
bestyrelsesmedlemmer 
Jørgen Boel og Anders 

Andersen. Næstformand 
Sejer Petersen var 

fraværende, da billedet blev 
taget. 

viste film om tredivernes 
Marstal og fortalte om gamle 
sejlskibe. 

Den 15. marts fortalte tid
ligere kaptajn Rasmussen om 
et langt liv til søs. Det var så 
spændende, at der faktisk 
burde skrives en bog om det. 
Han startede på sejlskibe 
med tørre tærsk og småt med 
føde og endte som flagskip
per i et amerikansk rederi. 

Den 1. april var der stor 
forårsfest, hvor det dejlige 
flygel, som Tuborgfondet har 
skænket, blev indviet. Tidli
gere operasanger på Det kgl. 
Teater, Desse Kromann, sang 
sømandsviser, akompagne
ret af Bergilot Svendsen. 
Også Hans Jørgen Buch-

. hardt Hansen satte sig til fly
gelet og underholdt. 

Tuborg var repræsenteret 
ved festen, der bød på pro
log, koncert med mere, og 
havde generøst skænket al 
den øl og vand, der blev ser
veret i aftenens løb. Der var 



stuvende fuldt hus, og festen 
var en vældig succes, skriver 
sekretær Poul Laursen. 

ODENSE 
Poul Weitze Rasmussen, af
delingens umådelig flittige 
sekretær, har sendt følgende 
rapport: 

Efter et hektisk forår med 
forberedelser og afvikling af 
75 års jubilæet måtte man 
forvente et lille pusterum for 
bestyrelsen - men nej. De
sværre måtte et arrangement 
af tekniske årsager aflyses, 
men et besøg på Europas 
største fabrik for blikembal
lage, PLM Haustrup, blev en 
interessant oplevelse. 

Ved vor kammeratskabs
aften den 7. juni havde vi in
viteret Det fynske Salut Bat
teri. De fik hver overrakt et 
kendingsmærke (ankernå
len) for deres medvirken ved 
vor jubilæumsreception den 
8. marts. De var mødt op i de
res sommeruniformer - ko
pier fra 1860. En meget vel
lykket aften med meget stor 
tilslutning trods landskamp i 
TV. 

På Valdemarsdagen deltog 
Odense Marineforening igen 
i år i Danmarkssamfundets 
flagfest i Odense Idrætshal. 
Når alle faner er på plads hej
ser vi vort flag til de regel
menterede kommandoer og 
signal fra bådmandspiben -
derefter indtoner orkesteret 
(i år Politiorkesteret) første 
vers af kongesangen. Afte
nen sluttede med at vi haler 
ned på behørig vis og sidste 
vers af kongesangen afsyn
ges. Til de tilstedeværende 
var omdelt en lille tryksag, 
fremstillet af os, med de to 
vers og en forklaring på, 
hvad Marineforeningen er og 
står for. 

Det kan stærkt anbefales 
andre afdelinger at kontakte 
den amtslige repræsentant 
for Danmarkssamfundet om 
et eventuelt samarbejde. Jeg 
kan love, at det giver Marine
foreningen et meget stort PR. 
- Spørg os her i Odense hvor
dan vi gør helt praktisk. 

Et tre dages besøg i Odense 
af adoptionskibet - inspek
tionsskibet »Vædderen« -
lagde _beslag p å mange med
lemmer. Ved modtagelsen 
fredag formiddag havde vi 
igen allieret os med Salut 
Batteriet. »Vædderen« salut
terede med tre skud ved ind
sejlingen, og chefen fik tre 
salutskud ved sin landgang 
for at hilse på de fremmødte, 
som traditionen tro blev budt 
på en lille forfriskning på he
likopterdækket. Om aftenen 
det sædvanlige party, hvor 

nogle af medlemmerne var 
indbudt med damer. Lørdag 
var afdelingen vært for offi
cerer og menige i Marinehu
set. Søndag besøg og omvis
ning for Marineforeningen 
med damer ombord og af
slutning i officersmessen. 

Efter at forslaget om udvi
delse af antal numre af UN
DER DANNEBROG blev 
forkastet, har afdelingens be
styrelse enstemmigt vedta
get at kontingentforhøjelsen 
bortfalder. 

Skyttelavets formand Erik 
Pfeiffer gør opmærksom på, 
at sæsonen starter den 14. 
oktober på sædvanligt sted -
endnu. Kasernens fremtid er 
som bekendt stadig usikker. 

ASSENS 
Den 29. juli fejrer afdelingen 
sin 75 års dag. Festen, der 

Odense Skyttelavs formand, 
Erik Pheiff er, overrækker 
de gamle skyttebandolerer 

til af delings/ ormand 
Sveigaard. De har ikke 

været i brug i mange år og 
nu pryder de marinestuen. 

omfatter såvel reception, 
middag og besøg af Søvær
nets Tambourkorpss samt 
udgivelse af et festskrift, om
tales i næste nummer af UN
DER DANNEBROG. 

Afdelingens besøg på 
»Fulton« og Fultongården 
havde desværre ikke større 
tilslutning, og formanden 
Ole J ulsrud, der fortalte om 
Fulton-arbejdet, var skuffet 
over, at ikke flere var mødt. 

Så var der betydeligt større 
tilslutning, da besøget gjalt 
Bryggeriet Vestfyen i Assens, 
hvor direktør Bent Bach Sø
rensen viste rundt. Efter 
rundvisningen blev der serve
ret smørrebrød, og der var 
lejlighed til at smage på pro
dukterne. Som tak modtog 
direktøren et slips med Mari
neforeningens logo. 

Gutter fra Assens
afdelingen studerer nøje, 
hvordan pilsnere på 
bryggeriet Vest/yen 
produceres. Bagefter var der 
også studium i, hvordan de 
smager. 
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DISTRIKT VIII 
Sydøst jylland 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22- 6100 Haderslev 
Tlf. 74 52 10 05 

SØNDERBORG 
En udvidelse af UNDER 
DANNEBROG - vort uund
værlige blad - som afdelin
gens sekretær Harry Ljung
strom kalder det - er en god 
ide, skriver samme kamme
rat. Sønderborg gik ind for 
udvidelsen, men det var der 
som bekendt et flertal, der 
ikke gjorde. 

På generalforsamlingen, 
der blev ledet af Erik Ny
gaard var adoptionsskibet 
»Lossen« repræsenteret ved 
maskinchef Niels Andrea
sen. Han kunne oplyse, at 
»Lossen« vil blive pænt re
præsenteret ved afdelingens 
50 års jubilæums festligheder 
den 17. - 18. november, selv 
om skibet desværre i den pe
riode lå i dok. 

I anledning af det kom
mende jubilæum blev der 
nedsat et festudvalg bestå
ende af Peter Duus, Frede Pe
tersen og Palle Rosendahl. 

E Iiers var alle valg genvalg 
og efter generalforsamlingen 
var der skafning, hvor skip
perlabskovsen blev skyllet 
ned med diverse, blandt an
det den liflige fynske drik Al
bani, som kammerat Hardy 
var vært ved. 

Bestyrelsen har konstitue
ret sig som følger: 

Formand: Carl Alfred 
Langer, næstformand Hans 
Iver Faaborg, kasserer: 
Georg Johansen, sekretær: 
Harry Ljungstrom, bestyrel
sesmedlemmer: Erik Poul
sen, Allan Petersen og Ejler 
Jepsen. 

Generalforsamlingens sto
re øjeblik var, da formanden 
kaldte kasserer Georg Johan
sen ud på dørken for der at 
udnævne ham til æresmed
lem som en fortjent påskøn
nelse for et stort arbejde, ikke 
b lot som kasserer men også 
som foregangsmand gennem 
flere år i den samlede restau
rering af marinestuen. 

»Lossen« kommer i øvrigt 
på besøg 18. august, hvor den 
udvidede marinestue skal 
præsenteres. 
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FREDERICIA 
Afdelingen har deltaget i 
genindvielsen af monumen
tet for søhelten Peter Buh!, 
som nu er p laceret på Øster
vold. Det skete på søheltens 
fødselsdag, den 15. maj, 200 
års dagen for hans fødsel. 
Marineforeningen og For
sv~rsbrødrene deltog med 
flag og fane ved gen.indviel
sen, og der blev nedlagt 
kranse ved monumentet af 
Forsvarsbrødrenes formand, 
Willy Kollerup, og Marine
foreningens formand Peter 
Jeppesen. 

Søhelten Peter Buh! der 
fødtes i Yendersgade i Frede
ricia i 1789, gik meget tidligt 
ind til marinen. Som kun 
18-årig førte han i 1807 en 
barkasse mod englæ nderne, 
og kun 23 år gammel faldt 
han ved Lyngør i Norge om
bord på Linieskibet Najaden 
den 6. juli 1812 i Kamp med 
englænderne. Peter Buhl lig
ger begravet i Norge. 

Det besluttedes i 1912 at 
rejse et mindesmærke over 
Peter BuhJ. Det skete dog 
først i 1913, efter at der var 
samlet en del penge ind. 

KOLDING 
Tidligere afdelingsformand 
og hovedbestyrelsesmedlem 
Mogens Burchardt er fyldt 
60, og fødselsdagen blev på 
behørig vis markeret. Brave 
gutter entrede hans gamle 
skib »Marina« og sejlede ud 
til hans og fru Lones domicil. 
Saluterede ved parrets flag
hejsning præcis kJ. 8.00, og 
gjorde landgang i en synke
færdig jolle. Fødselaren var 
rørt og glad, vejret var strå
lende og det samme var be
værtningen. 

Afdelingen har haft den 
sorg, skriver Knud Andrea
sen, at medlem gennem 46, 
skibsfører H.C. Frandsen er 
død, 81 år gammel. Han hu
skes af alle for sin på engang 
stilfærdige og myndige frem
træden. Hans organisatori
ske indsats anvendtes i vid 
udstrækning i »Dansk Sø
mandskirke i fremmede 
havne«. Men han deltog også 
med liv og sjæl i Sømands
foreningens og Marinefore
ningens aktiviteter. Således 
styrede han i op mod en snes 
år Marineforeningens gene
ralforsamling. Tankerne går 
til hans trofaste hustru i mere 
end 50 år, Muse. Ære være 
hans minde. 

I afdelingen ser man i 
øvrigt frem t il besøg af 
»Dannebrog«, der eskorteret 
af Koldings adoptionsskib 
»Peter Tordenskiold« kom
mer til Kolding i september. 
Dronningen skal indvie det 
snart færdigrestaureret Kol
dinghus. Det bliver festlige 
dage. 

DISTRll<T IX 
Sydvestjylland 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 . 6893 Hemmet 
Tlf. 97 37 55 70 

TØNDER 
På generalforsamlingen var 
det en meget stor glæde for 
alle, at Harald Sauer blev ud- . 
nævnt til æresmedlem, 
skriver Helge Holdersen. 

Sauer har været medlem i 
mange år, og Marineforen.in
gen har altid stået ham nær. 
Det er ikke mindst hans for
tjeneste, at afdelingen nu har 

Her udnævner Helge 
Holdersen Harald Sauer til 
Tønder-af delingens 
æresmedlem som 
påskønnelse for Sauers 
store arbejde for at holde 
af delingen i live. 

overstået sin langvarige krise. 
I øvrigt har en hvervekam

pagne givet fint resultat. 
Medlemstallet er næsten for
doblet, fortæller Helge Hol
dersen. 

DISTRll<T X 
Midtjylland 

Arkitekt Jørgen Brøgger 
Juelsbakke 2, Boks 52 
8400 Ebeltoft. Tlf. 86 36 25 38 

ÅRHUS 
Her har der været virksom
hedsbesøg på Kodak H
colors fotolaboratorium i 
Århus, hvor man dels gen
nem en film og dels gennem 
rundvisning blev informeret 
om virksomheden, der ikke 
mindst imponerer med sit 
hurtige arbejde. 

I generalforsamlingen, der 
havde Svend Christensen 
som dirigent, deltog 37 med
lemmer. Formand Erik Tho
masen, der havde indledt sin 
beretning med at mindes de 
kammerater, der var gået 
bort, blandt andet afdelin
gens ældste medlem og æres
medlem P.C. Mouritzen, op
lyste, at medlemstallet er på 
170 - men målet er 200. 

Formanden omtalte i be
retningen en række indbrud, 
hvorunder flere effekter var 
stjålet, blandt andet en ka
non fremstillet af Ole Knud
sen, som imidlertid fik tak 
for, at han som erstatning for 
den stjålne havde fremstillet 
en ny. 

Besøget på Ceres måtte af
lyses i sidste øjeblik, fordi 
bryggeriets rundviser havde 
været udsat for et uheld. Der 
blev i stedet afviklet et arran
gement i marinestuen, hvor 
Jørgen Rasmusen viste film 
fra og fortalte om sin tur til 
Australien, og Ceres havde 
på venskabelig vis sørget for, 



at de fremmødte ikke tør
stede. 

Det traditionelle torskegil
de på Restaurant Kohalen 
hos Kurt Briinner, der er 
medlem af afdelingen, var 
igen i år en dundrende succes 
med mange deltagere. 

Afdelingen har videre be
søgt Museet, der fortæller 
om Århus i besættelsestiden. 
Museet er indrettet i den tidli
gere politistations kælder. 
Efter besøget var der sam
menkomst i marinestuen 
med smørrebrød. 

SAMSØ 
Afdelingen har væet vært for 
et særdeles vellykket di
striktsmøde den 16. april på 
Færgekroen i Koldby Kaas. 
MHV-kuttere fra Århus og 
Horsens sørgede for overfar
ten, og der skal lyde en stor 
tak til gutterne for sejladsen. 

Pigerne var inviteret med 
og samsingerne, der stod på 
kajen og tog imod, havde ar
rangeret dametur, medens 
mændene var til møde. Kun 
fire damer havde dog efter
kommet indbydelsen til at 
deltage. 

I selve mødet var alle di
striktets afdelinger minus 
Silkeborg og Viborg, repræ
senteret, og mødet havde i 
Samsøs nye formand, Bent 
Schaloffsky, en dirigent, der 
røgtede hvervet i fin stil. 

Distriktsrepræsentantens 
suppleant, Knud Dahl, År
hus, har bedt sig fritaget for 
hvervet og blev afløst af Jør
gen Chr. Rasmussen, Århus. 

Brøgger vil i den forbin
delse gerne udtrykke en stor 
og meget varm tak til Knud 
Dahl for den indsats han har 
gjort både som suppleant og 
som medlem af det tidligere 
Info-udvalg. 

På mødet blev der udtalt 
ønske om at få en adresseliste 
over samtlige marinestuer i 
Danmark - primært inden
for distriktet med angivelse 
af åbningstider og man drøf
tede muligheden for en fæl
lestur til Søfartsmuseet i 
Kiel. 

Efter mødet sluttede såvel 
de tilrejste som Samsø-afde
lingens egne piger sig til, og 
der blev serveret skipperlab
skovs og kaffe, inden turen 
tilbage. 

Næste års distriktsmøde 

De mange deltagere i Distrikt X's vellykkede distriktsmøde på Samsø. 

afholdes i Århus, hvor afde
lingen - Danmarks ældste -
fylder 80 år. 

VIBORG 
Fregatskydningen den 10. 
juni blev afviklet i fint sol-

skinsvejr, fortæller Vagn 
Christensen, og af hans brev 
fremgår, at det varede to og 
en halv time før fregatten var 
sprængt i luften og Erik 
Overgaard kåret til fregat
kaptajn. 

Viborgs fregatkaptajn Erik Overgaard efter kåringen. 

Bjørn Nielsen havde under 
skydningen en kvart ko over 
grill'en, som medlemmerne 
og deres damer nød. Til bør
nene var der pølser. 

Afdelingen svinger huerne 
for medstifteren og æres
medlem Kristian Wistisen, 
der fylder 80 år den 22. sep
tember. Erling Rønning
Bæk, ligeledes æresmedlem 
og medstifter, 75 år den 3. 
oktober. Arne Sørensen, 85 
år den 4. oktober. Axel Bach, 
75 år den 8. oktober. 

Afdelingen har planlagt 
sejltur på Hjarbæk Fjord og 
Louns Bredning den 9. au
gust. Besøg på Flyvestation 
Karup den 23. august og tor
skegilde i marinestuen den 
13. oktober. 

EBELTOFT 
Afdelingens tur til Frankrig 
er fuldtegnet, og der står 
endda flere på ventelisten, 
fremgår det af april-numme
ret af medlemsbladet »Ka
bysrygtet«, som er det sidste 
UNDER DANNEBROGs re
daktion har modtaget. 

Fra skyttelavet meddeles i 
samme nummer, at der sky
des hele sommeren igennem, 
og at 57 skytter fra otte afde
linger har deltaget i den 
landsdækkende hjemmeba
neskydning. Efter første 
runde fører Kalundborg. 
Ebeltofts førstehold er på 
fjerdepladsen. 
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Netop som UNDER DAN
NEBROG er klar til trykning 
ankom et nummer af »Ka
bysrygtet« og kan lige nå - og 
også få plads til - at meddele 
at efter generalforsamlingen 
har bestyrelsen konstitueret 
sig som følger: 

Formand: Chr. Koudahl, 
næstformand: Jørgen Brøg
ger, kasserer: Frank Sunesen, 
sekretær: Leif Bagh, for
mand for skyttelav: Anders 
Eskildsen, formand for Tra
valjen: Arne Stubmark, be
styrelsesmedlem: Bjarne T. 
Jensen. 

HORSENS 
35 deltagere - rundt regnet 50 
procent af medlemmerne -
var mødt til generalforsam
lingen på Bygholm, og det 
hedder i medlemsbladet 
»Marine Nyt«, at torsken var 
formidabel. Bygholm kan 
bare det der. 

Efter mange år i bestyrel
sen ønskede Svend Sørensen 
at trække sig, og i hans sted 
valgtes Poul Erling Enevold
sen. Afdelingen er Svend 
Jørgensen megen tak skyldig 
for glimrende arbejde og et 
strålende humør. 

Næstformand Poul Erik 
Wright berettede om skytte
lavets virksomhed og opfor
drede til endnu større tilslut
ning. 

Der er to jubilarer i år. Den 
ene, Orla Stenhøj, var for
hindret i at møde. Han bor i 
Monaco, og hans 40 års tegn 
er tilsendt ham. Den anden, 
Helge Vang Jørgensen, var 
mødt og modtog sit 40 års 
tegn, og kvitterede med en in
teressant beretning om sit 
møde med den danske ma
rine. 

Efter generalforsamlingen 
har bestyrelsens konstitute
ret sig som følger: Formand: 
Hans Møller. Næstformand: 
Poul Erik Wright. Kasserer: 
Finn Pagh. Sekretær: Svend 
Nielsen. Bestyrelsesmedlem
mer: Svend Andersen, Otto 
Jensen og Poul Erling Ene
voldsen. 

SILKEBORG 
Distriktsrepræsentant Jør
gen Brøgger har deltaget i af
delingens generalforsamling, 
og hans fortræffelige rap
port, der følger her, fortæller 
hvorfor: 
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Gutterne, der nu er gået i gang med at redde Silkeborg-afdelingen. Det er stående fra 
venstre sekretær Gunnar Mejer, bestyrelsesmedlem Svend Grønne, revisor Jørn Sivertsen, 
suppleanterne Victor Friberg og Erik Lundberg. Forrest næst/ ormand Ole Farsø, Jormand 
Aksel Stig Rasmussen og kasserer Henning Harder. 

Generalforsamlingen af
holdtes den 3. maj. Et af 
punkterne på dagsordenen 
var forslag fra bestyrelsen 
om nedlæggelse af afdelin
gen. Derfor deltog distrikts
suppleant Jørgen Rasmussen 
og jeg med det formål i stedet 
at opnå, at der kom mere 
gang i afdelingen, der for år 
tilbage har været en af de 
største og mest driftige i di
striktet (med over 80 med
lemmer). 

I generalforsamlingen del
tog ni mand, hvoraf de seks 
var bestyrelsesmedlemmer. 
Det virkede jo umiddelbart 
ikke af så meget, men ved 
nærmere eftertanke viser det 
sig, at det faktisk var en mø
deprocent på 40,9, hvilket må 
betragtes som (absolut) til
fredsstillende. 

Det var helt klart, at mang
lende aktivitet og manglende 
medlemsopbakning omkring 
de få aktiviteter var inde i »en 
ond cirkel«, hvilket havde 
fået den siddende bestyrelse 
til i mere eller mindre grad at 
miste noget af modet og ly
sten. 

Heldigvis var der, efter
hånden som »snakken gik«, 
flere, som ville være kede af 
at medvirke til foreningens 
nedlæggelse, selv om det i 
nogen tid kneb, når man nå
ede til det punkt, hvor der 
skulle vælges bestyrelses
medlemmer. 

Jeg foreslog derfor, jvfr. 
lovenes § 21, at bestyrelsens 
antal reduceredes fra de nu
værende 7 til 5 medlemmer, 
og det kunne herefter lade sig 
gøre at få valgt en bestyrelse, 
der fik følgende sammensæt
ning: Formand: Aksel Stig 
Rasmussen. Næstformand: 
Ole Farsø (hidtidige for
mand). Kasserer: Henning 
Harder. Sekretær: Gunnar 
Mejer samt Svend Grønne. 

Der var i forsamlingen 
enighed om, at der nu skulle 
tages fat på at gøre lokalsam
fundet bekendt med Marine
foreningens eksistens - og 
forhåbentlig derved at få 
skaffet flere medlemmer end 
de nuværende 22. 

Som første arrangement 
har man den 14. juni været på 
besøg på SOK. - Til dette ar
rangement havde man også 
inviteret medlemmer af mo
torbådsklubben og rederiet 
»Hjejlen« med, i håbet om, 
at dette ville vise sig som et 
egnet rekrutteringsgrundlag 
for nye medlemmer. Ifølge 
telefonoplysninger var der så 
stor interesse for dette arran
gement, at man måtte dele sig 
i to hold. 

Der var på generalforsam
lingen også enighed om at 
påtage sig værtsskabet for 
den årlige distriktsskydning. 
Den blev foreløbigt program
sat til den 19. november 
+I..,. en uge, afhængig af 

muligheden for leje af skyde
banerne. 

Også dette arrangement vil 
blive brugt til at markere af
delingen i lokalsamfundet. 

DISTRll<T XI 
Nordvestjylland 

Jørgen Andersen 
Nørregade 5 - 6950 Ringkøbing 
Tlf . 97 32 26 77 

SKIVE 
Herfra meldes alt vel og i god 
gænge, skriver den brave 
Skive-formand Kaj 0. Niel
sen, der beretter om afdelin
gens fregatskydning. 

Den blev holdt en herlig 
dato, nemlig 4. maj. Der var 
50 på skydelisten og der blev 
affyret 400 skud inden fre
gatten var sænket, og H. C. 
Eriksen var kåret som årets 
fregatkaptajn. 

I et senere brev fortæller 
Kaj 0. Nielsen, at »Najaden« 
den 22. juni har været på be
søg. Den blev i Løgstgør bor
det af en deputation fra hav
neudvalg, Midtjysk Artilleri 
Regiment og Marineforenin
gen til en smuk sejltur gen
nem Limfjorden. 

- Limfjorden bliver man 
aldrig træt af, tilføjer skri
benten. 

Om fredagen var der party 
i marinestuen med deltagelse 



fra roklubben, sejlklubben, 
søsportshavnen, Marinefor
eningen var vært, stemnin
gen var høj, humøret i top, og 
heksen blev sendt til Bloks
bjerg fra Set. Hans bålet. 

Næste morgen var mor
genduelige medlemmer af 
besætningen på et eftersyn i 
marinestuen og søndag aften 
var der reception om bord på 
»Najaden«. 

Mandag formiddag stak 
»Najaden« igen til søs, og 
over en gammel dansk tog 
formand for havneudvalget 
Erik Madsen, havnefoged 
Erik Kragb og repræsentan
ter for Marineforeningen af
sked med gutterne med et 
varmt ønske om snarligt gen
syn. Når ønsket om gensyn er 
brændende skyldes det, at 
»Najaden« måske skal op
lægges. 

MORSØ 
Starten på sommertiden, er 
for de medlemmer af Morsø 
Marineforening, der delta
ger, ikke efter den danske 
sommertid, men den søndag 
i juni hvor foreningen afvik
ler det årlige fregatskyd
ningsarrangement. 1989 
skydningen startede med høj 
sol over Klosterbugten, da 
sidste års fregatkaptajn an
kom på bavnens arbejds
flåde med signalflag over 
toppen og havnemand Knud 
Erik ved pinden. 

Med Dannebrog i spidsen 
gik det herefter gennem by
ens gader, med passende de
potudlægning af kolde øller, 
til stor glæde for gasterne. 

Selve skydningen blev i år 
en stor sportslig succes for 
Leif Mortensen der med sik
ker hånd og rindende øjne, 
nedskød sejl I - 2 og 3. At der 
så ikke kom pokaler med i 
købet måtte han så affinde 
sig med. 

Skafningen blev også i år 
tilrettelagt af marinestuens 
hovmester Hugo Thomsen 
med frue, samt de medlem
mer der har så meget magt i 
hjemmet, at de kan kom
mandere lillemor ud med 
ostemadder og tilbehør. 

Alt dette - samt rekorddel
tagelse - gjorde at 1989-ud
gaven af fregatskydningerne 
blev en af de bedste i nyere 
tid. 

Endelig havde foreningen 
den fornøjelse at kunne vise 
vore gode kolleger fra Ring-

-Bestyrelsesmedlemmer fra Marineforeningen ved den 
nyrestaurerede minebøsse på Thyborøn havn. 

købing, hvordan sådan en 
fest skal drejes. 

Næste større arrangement 
bliver Ulkeaften, men ellers 
er der jo første tirsdag i hver 
måned, en del af de gamle ga
ster der mødes i marinestuen 
over en bid brød og en enkelt 
dram. 

THYBORØN 
Marineforeningen var natur
ligvis med til at festligholde 
Thyborøn Havns 75 års jubi
læum, skriver Chr. W. Ole
sen. Det begyndte med at af
delingen overtog den gamle 
minebøsse, der har stået på 
havnen i adskillige år, gav 

den en overhaling, malet i de 
nationale farver og forsynet 
den med et messingskilt, 
hvorpå der står: Til fiskere og 
Søfolks minde på Thyborøn 
kirkegård«. 

Selve genindvielsen fandt 
sted den 19. maj overværet af 
presse qg andet godtfolk. 

På jubilæumsdagen den 
29. maj var der besøg af 
»Dannebrog« med regent
parret om bord. Der var stort 
fremmøde på kajen med 30 
flag og faner. Samtidig var 
der besøg af »Havfruen« og 
Søværnets Tambourkorps.• 

På byens vegne var Mari
neforeningen vært for besæt
ningsmedlemmer fra såvel 

Så mange var samlet, da Kong Neptun gik i land i Hals. 

»Dannebrog« som »Havfru
en« og Tambourkorpset. Det 
var en oplevelse. Tambour
korpset gav den for fuld ud
blæsning inden frokosten på 
Thyborøn Hotel. Efter fro
kosten var der udveksling af 
gaver og om aftenen jubilæ
umsmiddag og underhold
ning i Thyborønhallen. Der 
var ca. 550 deltagere og 
Marineforeningen havde in
viteret »Havfruen«s besæt
ning. 

Det var en stor dag og et 
flot arrangement. 

Byens frokost for regent
parret blev holdt i selskabslo
kalerne hvor også marine
stuen har til hus, og regent
parret skrev i Marineforenin
gens gæstebog. 

Og så vil jeg gerne slutte 
med at sende en hilsen til alle 
vore venner fra »Danne
brog«, »Havfruen« og Tam
bourkorpset, skriver Chr. W. 
Olesen og fortæller, at vi er 
stolte over den disciplin og 
fornemme opførsel de udvi
ste under besøget. 

DISTRll<T XII 
Nordjylland 

Telegrafist Bent Simonsen 
Set. Jørgensvej 9 B . 9800 Hjørring 
Tlf. 98 92 03 66 

HALS 
Kong Neptun og hele hans 
følge kom 29. april sejlende 
til Hals. I anledning af »Ren 
dag« havde Marineforenin-
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gen i samarbejde med Turist
foreningen inviteret Kong 
Neptun på inspektion. 

Borgmester Evald Martin
sen tog imod og blev ved 
samme lejlighed slået til »rid
der«, og herefter gik turen 
rundt i byen i smukt pyntet, 
hestetrukkent fartøj med 
Hou Byorkester i spidsen. 

Byens handlende sørgede 
for forfriskninger på rundtu
ren, som endte på Egense
færgen, hvor der blev serveret 
sildemadder, øl og harmoni
kamusik. Det var et fint ar
rangement, hvori mange 
brave marinekammerater 
havde lagt et stort arbejde. 

Den 28. maj var 30 med
lemmer med »Havfruen« på 
togt til Aalborg med besøg i 
marinestuen. Dagen forin
den havde kaptajnløjcnant 
Niels Wang givet en glim
rende orientering om skibets 
arbejdsområder. 

Den 10. juni var der 
Fjordtræf med kammerater 
fra Aalborg og Hals samt de
res damer. Det festlige arran
gement er omtalt under Aal
borg. 

Det var et arrangement, 
der lover godt for det fremti
dige samarbejde, slutter H. 
Boy-Jacobsen sin fine rap
port. 

NIBE 
Den 3 I. maj havde afdelingen 
besøg af Søværnets Tam
bourkorps, der gav koncert 
ved byens plejehjem og se
nere, efter march gennem 
byen, gav opvisning på Tor
vet. Byens borgmester Helge 
Bundgaard Madsen, som var 
mødt op ved plejehjemmet, 
glædede sig som alle andre 
tilhørere over det dygtige 
korps. 

Desværre var vejret ikke 
det bedste. Det regnede, og 
regnen skyllede noget af 
glansen ved besøget bort. 

Besøget sluttede i marine
stuen, hvor der blev serveret 
sild, skipperlabskovs og 

kaffe, og under skafningen 
blev der musiceret. Man hyg
gede sig vældigt, indtil korp
set måtte gå fra borde ud til 
nye opgaver. 
· ·26 gaster deltog i afdelin
gens generalforsamling, skri
ver den flittige sekretær Leo 
J. Thiesen i sin anden rap
port til dette nummer. 

Her var samtlige valg gen
valg, og afdelingens kasserer, 
Jens Vegger by, modtog 25 års 
tegnet. 

Værtsparret Frank og 
Martha Thuesen hyggede om 
de fremmødte, da den offici
elle del af generalforsamlin
gen var slut. I smukt pyntede 
bakker blev der serveret sild 
skipperlabskovs og kaffe. 
Søren Pors underholdt med 
sømandssange. Sangbogen 
blev flittigt benyttet, der var 
fin afsætning på lotteriet og 
stemningen høj. 

Og så kipper Nibe i øvrigt 
med flaget for flagbærer Leif 
Østergaard, der fyldte 65 den 
8. marts. 

AALBORG 
Afdelingens flittige sekretær 
Bent Nielsen fortæller i en 
rapport om et særdeles vel
lykket Fjordtræf, som afde
linger fra Aalborg, Nibe og 
Hals har afviklet i fællesskab 
med deltagelse af damer. 

Nibe-afdelingen, d~ først 
kom ud af køjerne, drog til 
Aalborg, hvor der blev tanket 
op i marinestuen, inden man 
fortsatte langs fjorden til 
Hals. 

Her blev hele selskabet 
modtaget i Marinehuset, og 
derefter begav selskabet sig 
til Hals Skanse, hvor 
egnsmuseet blev beset. Her
efter gik turen med flag og 
kanoner til Egense. Ikke 
mindre end 170 deltog, så 
færgen måtte fragte den store 
forsamling over ad to gange. 

I Egense ventede det kolde 
bord på Motel Egense, og ef
ter at have nydt bordets glæ
der blev der danset lige til fla
get blev halet ned kl. 01.00. 

Det var et særdeles vellyk
ket arrangement, som af
gjort tåler gentagelse. 

FREDERIKSHAVN 
Frederikshavn havde ønsket 
at få tildelt sendemandsmø
det i 1991, men måtte bøje sig 
i konkurrencen med Næst
ved. Men nu lægger vi billet, 
ind på arrangementet i 1996, 
når vi fylder 75, skriver afde
lingens flittige sekretær, Carl 
Frede Haugaard. 

Omkring 80 deltog i som
merudflugten, der i fint vejr 
med bus gik til Løgstør. Her 

Nibe-formanden Finn 
Knudsen bagest med Jens 

Veggerby, der fik 25 års 
tegnet, og næstformand 

John Jensen. 

gik man ombord i det gode 
skib MF »Bjørnsholm«, der 
tog selskabet med på en tre ti
mer lang pragtfuld sejltur på 
fjorden, inden man returne
rede til Løgstør med land
sætning ved Kongekajen. 

Stemningen om bord var 
strålende. Den medbragte 
mad blev fortæret og lystige 
sømandsviser forlystede sel
skabet medens man nød sy
net af Limfjordens skønne 
bredder. 

Den I. juli var afdelingen 
som sædvanlig på Flådesta
tion Frederikshavn til over
rækkelse af C. B. Thostrups 
mindepokal, og når disse li
nier skrives, er afdelingen i 
sving med at få et nyt vartegn 
uden for marinestuen i Skip
pergade. Det er en hornmine, 
som depot Ålbæk, under 
Flådestation Frederikshavn, 
ved mellemkomst af depot
chefen, orlogskaptajn Bent 
Hansen, har skænket afde
lingen. Den skal anbringes 
synligt for alle gæster ved 
marinestuens hovedindgang. 
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MARINEFORENINGEN 
Foreningensformål er at styrke nationens interesse for søværnet og søfarten ved at samle 
danske mænd til f æltes arbejde for denne sag samt at vedligeholde forbindelsen og kam
meratskabsfølelsen mellem mænd, der har gjort tjeneste eller er tjenstgørende i søværnet. 

Æresformand Hans Kongelige Højhed Prinsen. 

Dansk forsvar har folkelig opbakning 
Ve seneste måneder har 50-året for 2. 
verdenskrigs udbrud, været markeret 
ved en række dokumentariske eller dra
madokumentariske TV-serier, avisartik
ler og bøger. Herigennem har der tegnet 
sig et tydeligt billede af den udvikling og 
de begivenheder, der til slut udløste kri
gen med dens 50 millioner ofre og 5 ½ 
års rædsler verden over. 

Billedet viser et Europa, hvor den 
brede befolkning nærede en naiv tro på, 
at 1. verdenskrig var krigen, der gjorde 
ende på alle krige. Et Tyskland, hvor ky
niske magtmennesker skabte et totali
tært terrorregime, der systematisk ud
ryddede modstandere og besatte nabo
lande. Et Frankrig, der i sin frygt for na
boen forlader sig på et »defensivt« for
svar« bag Maginotlinien. 0 -riget Eng
land, der troede, at man kunne forhand
le sig til rette med en Hitler i tillid til fol
keforbundet trods dettes eklatante 
svaghed. 

Og så Danmark - »Pusling-landet« -
som levede under devisen »Hvad skal 
det nytte« og fæstede lid til en ikke
angrebspagt med en diktator, der længe 
havde gjort sig bemærket ved konse
kvent at bryde alle traktater, aftaler og 
løfter. 

Dansk forsvar var efter ordningen af 
1922 blevet udhulet, det blev reduceret 
ved ordningen af 1932, og først i 1937 
bevilligedes de mest nødvendige mate
rielfornyelser. I april 1939, da situatio
nen spidsede til, besluttedes det at holde 
marinen hjemme og at genindkalde 600 
mand til en øvelseseskadre på 18 skibe 
med det 16-årige Niels Juel og det 
31-årige Peder Skram i spidsen. 

Efter en præsentation af denne 
eskadre ved en øvelse i Køge Bugt den 3. 
juli bragte bladene udover reportager 
også kritiske artikler. I alvorlige vendin
ger udtryktes bekymring for de skæb
nessvangre følger, som »den ødelagte 
flåde« og andre forsømmelser m.h.t. 
landets sikkerhed kunne få nu, »da stor
politiske skyer formørker horisonten 
om Danmarks grænser«. 

Det beklages, at al tale om at hæve 
forsvarssagen op over partipolitiken og 
gøre den til enfolkesag var ført for døve 
øren. 

Det er fristende at drage paraleller til 
dagens situation. Selv om der nu er sol
strejf gennem de storpolitiske skyer, er 
der endnu langt fra verdensfreden. Den 
åbning fra øst, der lover godt for fremti
den, medfører en uro og instabilitet, 
hvis konsekvenser ingen endnu kan 
overskue. Endnu findes der jorden 
rundt totalitære regimer, der altid vil 
være en risikofaktor for den demokrati-
ske verden. · 

Forsvaret har i de sidste 20 år været 
udsat for noget, der minder om udhu
lingen i 20'erne og 30'erne. Flåden er i 
denne periode reduceret med 60 % i an
tal udrustede skibe, og først ved for
svarsforliget i år er der - som i 1937 -
sikret en nødtørftig afhjælpning af 
manglerne. 

Også spørgsmålet om den folkelige 
opbakning af forsvaret er bragt frem i 
dag. I en kronik i Berlingke Tidende den 
27. juli udtalte tidligere presseofficer i 
forsvaret J . Schmidt, at forsvaret skal 
være folkets sag. Det skal ikke være em-
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ner, der drives partipolitik på, for der
ved »bliver sagen til fals«. 

Den 4. august fulgte direktøren for 
Forsvarets oplysnings- og velfærdstje
neste, Preben Dich, sagen op ved med 
tal fra sin virksomhed at dokumentere, 
at dansk forsvar har den brede folkelige 
forankring, man kan ønske sig i et de
mokratisk samfund. Bl.a. pegede han 
på de mange medlemmer af forsvars
broderselskaber, soldater- og marine
foreninger samt de øvrige forsvarsoply
sende organisationer. 

De forsvarspositive foreninger udgør 
en væsentlig del af det folkelige engage
ment i forsvarssagen. Efter det samlede 
medlemstal kan de nemt måle sig med 
mange af tidens såkaldte »folkebevæ
gelser«, men de nyder ikke i samme grad 
som disse mediernes bevågenhed og po
litikerens respekt. 

I den kommende tid - når forsvars
kommissionen har sluttet sit arbejde -
skal forsvarets udformning efter for
svarsforligets udløb fastlægges. Hvis 
forsvarets »græsrødder« skal opnå en 
større inflydelse på dette, kræves der en 
stærkere udadrettet aktivitet i det for
svarsoplysende arbejde. Der kræves nok 
navnlig et koordineret samvirke mellem 
de mange organisationer ved tilveje
bringelse og formidling af relevant og 
sagligt materiale til oplysningsarbejdet. 

Kun herved vil der kunne ydes et mar
kant bidrag til at hæve forsvarssagen -
spørgsmålet o·m landets sikkerhed i fri
hed og fred - op over det partipolitiske 
plan og gøre det til en folkesag. 

V. P. Heise 

Forsidebilledet: 
Øvelse i jubelrulle på 
Peter Tordenskjolds 
fordæk, inden flådeparaden 
for Dronningen, foto
graferet af et medlem af 
Kolding-af delingen, der 
havde en mindre styrke 
ombord. 



50 års jubilarerne, der deltog i jubilarstævnet på Holmen. 

Jubilarstævnet 
satte ny rekord 
Med 166 tidligere gaster satte 
dette års vellykkede jubilar
stævne, der fandt sted på 
Holmen den 27. august, re
kord. I hvert fald var antallet 
det største i flere år. 

Alene årgang 1939 møn
strede 42 deltagere. Desuden 
var der to 70 års jubilarer en 
enkelt af årgang 1915 og en af 
årgang 1918. 

Klokken 10 samledes del
taJ1;erne om mindstenen ved 
Værftsbrovagten, hvor or
logspræst Eigil Bank Olsen 
holdt en kort andagt, hvoref
ter 70-års jubilarerne, Hans 
Bendtsen, Gentofte og Hen
rik Svendsen, Fakse Lade
plads sammen med landsfor
manden nedlagde en krans. 
Højtideligheden afsluttede 
med »The Last Post« blæst af 
en trompet fra Kvindeligt 
Marinekorps musikkorps, 
og så begav man sig til 
gymnastik- og eksercerhuset 
på Frederiksholm, hvor salen 
var smykket med det store 
bagtæppe med maleri af Ny
holm kran, som blev frem
stillet til foreningens 75-års 
jubilæum i 1988. 

I sin velkomst henvendte 
landsformanden sig specielt 
til de 42 50-års jubilarer, der 
som indkaldte eller genind
kaldte oplevede tiden op til 
udbruddet af 2. verdenskrig i 
september 1939. Han min
dede om den spændte stem-

ning, der rådede i søværnet i 
de måneder, efter at det den 
26. april var meddelt, at ma
rinen skulle blive hjemme, 
hvorfor »Niels Juel« ikke 
kom til verdensudstillingen i 
New York og u-bådene ikke 
til Liege, samt at der skulle 
genindkaldes 600 mand til 
flåden, bl.a. til udrustning af 
»Peder Skram«, der ikke 
havde· været på togt siden 
1935. 

Chefen for flådestation 
København, kommandør 
Volke, bød velkommen til 
Holmen, flådens hjemsted 
gennem 300 år, og nævnte 
nogle markante begivenhe
der og navne i Danmarks 
søkrigshistorie, der var knyt
tet til dette sted. Kommandø
ren berørte den igangvæ
rende planlægning for ud
flytning fra Holmen til Fre
derikshavn og Korsør, som 
nok på længere sigt ville få 
konsekvenser for afholdel
sen af jubilarstævnerne. 

Efter at foreningens lands
kasserer havde bragt en tak til 
chefen for flådestationen og 
udbragt et trefoldigt leve for 
orlogsflåden, uddeltes »Ad
miral Carstensens mindebæ
ger«, der hvert år tildeles en 
marinekonstabel og en vær
nepligtig for god skydning og 
eksemplarisk tjeneste i sø
værnet. Søværnets våbenin
spektør, kommandør Car-

sten Høegh glædede sig over, 
at der også i år havde været 
mange kvalificerede kandi
dater til denne udmærkelse. 
Valget var faldet på: marine
konstabel P. Knudsen fra 
søværnets frømandskorps, 
som imidlertid var forhindret 
i at være til stede på grund af 
øvelse, samt værnepligtig 
T.A. Madsen, Fredericia, der 
fik mindebæger og diplom 
overrakt. 

Kvindeligt Marinekorps 
musikkorps musicerede un
der højtideligheden til fla
gets hejsning og nedhaling og 
de indlagte marineforenings
sange. Musikkorpset gik 
også i spidsen under rundtu
ren på Holmen, hvor der var 
besøg i Mastekranen, på bat
teriet Sixtus og på marineka
sernen, hvor de gamle gaster 
fik forevist underbringelses
forholdene og udrustning for 
værnepligtige anno 1989. 

Efter marchturen, der 
foregik i et uforudset regn
vejr, var det godt at komme 
ind til den traditionelle bikse
mad i Orlogsværftets cafete
ria, hvor man hyggede sig i et 
par timer med udveksling af 
gamle minder fra tiden under 
Dannebrog, med underhold
ning af musikkorpset og sang 
til harmonikaakompagne
ment. 

Efter stævnets afslutning 
benyttede mange sig af mu
ligheden for at bese Stanav
forlant's skibe i Frihavnen. 
På Holmen var der ikke 
mange orlogsskibe, idet øvel
sesdelingen netop denne 
weekend var i Goteborg. 

JUBILAR 
RULLEN 
Under denne rubrik er 
det hensigten at bringe 
efterlysninger af 
årgangs- eller skibs
kammerater til møn
string ved det kom
mende jubilarstævne. 

Marineforeningens 
årlige jubilarstævne, 
der traditionsmæssigt 
holdes på Holmen den 
søndag, der falder nær
mest datoen 29. august, 
tjener til at opfylde 
foreningens formål »
at vedligeholde forbin
delsen og kammerat
skabsfølelsen mellem 
mænd, der har gjort 
eller er tjenstgørende i 
Søværnet«. 

Her er der mulighed 
for at træffe kamme
rater fra tjenestetiden 
og under en rundtur på 
Holmen og over en 
gang biksemad at ud
veksle minder fra den 
tid. 

Udbyttet af stævnet 
bliver størst, hvis man 
på forhånd kan sikre 
sig, at der også kommer 
nogle af dem, man 
tjente sammen med. 
Derfor opfordres bla
dets læsere til her i 
JUBILAR-RULLEN i 
god tid at bringe ef(er
lysning af kammerater 
fra en bestemt indkal
delse eller en bestemt 
skibs- eller tjeneste
stedsbesætning, med 
opgivelse af en kontakt
person med navn, ad
resse og eventuelt tele
fonnummer. 

På grund af bladets 
fremstillingstid er sene
ste nummer for det på
gældende år UNDER 
DANNEBROG's juli
nummer - nr. 3 - og 
efterlysningen skal 
være redaktøren i 
hænde inden den i 
hvert nummer oplyste 
sidste frist - deadline -
for stof, der ønskes op
taget. 
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Kalundborg vandt 
begge skyttepokaler 

Alex Andersen 
- årets landsskytte. 

Kalundborg vandt såvel 
landspokalen som frem
skridtspokalen og Alex An
dersen, Glostrup, blev lands
skytte. Det var resultatet af 
det vellykkede landsskytte
stævne den 9. -10. september. 

Der deltog 126 skytter fra 
Il lav i stævnet, som fandt 
sted i Auderød, og i sine fine 
og meget fyldige rapport fra 
begivenheden, fortæller Jør
gen Kjeldsen, at det for 
mange skytter var et hygge
ligt gensyn med lejren, som 
de kendte fra deres tid i sø
værnet. 

For deltagere, der ikke tog 
del i landsmødet, var der ar
rangeret rundvisning i lejren 
og besøg i modelkælderen, 
desuden blev der vist film om 
søværnets rolle i krigstid. 

Derefter var der kamme
ratskabsaften med gule ærter 
og en vældig stemning, og for 
deltagerne i landsmødet var 
der derpå rundvisning, me
dens de øvrige hyggede sig vi
dere blandt andet med en pot 
billard. 
- S121ndagens skydning slut
tede kl. 13.00 og under den 
afsluttende frokost takkede 
landsskytteudvalgsformand 
Bjarne Jensen Hals næs for et 
godt arrangement og foretog 

uddeling af præmier i hjem
mebaneskydningen, som fik 
følgende resultat: 

1. Erling Dalsgaard, Ka
lundborg, 2. Ole Thor, Ker
teminde, 3. Poul E. Pedersen, 
Kerteminde, 4 Leo Nyhuus, 
Ebeltoft, Hans U. Christen
sen, Kalundborg, 6. Tommy 
Andersen, Skanderborg, 7. 
Alex Andersen, Glostrup. 

Der deltog fem lav med ialt 
59 skytter. 

Det blev oplyst, at Hals
næs har udsat en pokal til 
bedste hold i hjemmebane
skydningen. Den vil for før
ste gang blive tildelt vinderen 
næste år. 

Det trak ud med offentlig
gørelsen af selve landsskytte
stævnets resultater. Den love
de EDB-skærm glimrede ved 
sit fravær - den var udlånt til 
anden side, men efter en 
pause var man klar, og vin
derne modtog deres præ
mier. Landsskytten fik sit 
emblem, Kalundborg de to 
pokaler og den bedste skytte 
på hvert lav modtog et krus. 

Ebeltoft skulle have haft et 
erindringsbæger, idet holdet 
i fjor vandt fremskridtspoka
len, men der findes i øjeblik
ket ikke noget, så Ebeltoft vil 
få sit fortjente bæger ved en 
senere lejlighed. 

Det blev oplyst at næste 
års landsskyttestævne holdes 
i Hanstholm, og der blev i af
skedsopbrudet lige tid til at 
ønske hinanden et på gensyn 
i Hanstholm næste år. Til 
gengæld var det en fadæse, at 
man glemte at hale flaget 
ned. 

Det må aldrig ske mere. 

Landskyttestævnet drejer 
sig, som navnetfortæl/er, 
om skydning. Men det er 

sandelig meget, meget mere. 
Hyggeligt og kammeratligt 
samvær. Møde med venner 

fra hele landet. Et 
kammeratligt træf, som 

mange glæder sig til år efter 
år. Her henter man kræfter 

ved bordets glæder. 

Men bortset fra det, fru 
kammerherreinde. Så gik det 
godt, så gik det godt... 

Landsskyttestævnets resultater 
1. Kalundborg 
2. Halsnæs 
3. Glostrup 
4. Hanstholm/Thisted 
5. Kongens Lyngby 
6. Randers 
7 _ Frederiksberg 
8. Århus 
9. Kerteminde 

10. Hørsholm/Rungsted 
11. Ebeltoft 

437 point - en fremgang på . . ............ . 
431 point - en fremgang på ......... ..... . 
430 point - en fremgang på ..... .... . _ .. _ . 
426 point - en fremgang på ............. . . 
423 point - en fremgang på . . ............ . 
423 point - en fremgang på .............. . 
413 point - en fremgang på .............. . 
413 point - en tilbagegang på ............ . 
397 point - en tilbagegang på ............ . 
393 point - deltog ikke med hold sidste år 
372 point - en tilbagegang på ... .... . .... . 

24 point 
23 point 

3 point 
4 point 

20 point 
19 point 
20 point 

1 point 
32 point 

26 point 

BEDSTE SKYTTER BLEV: 
Svend Van (v.) 
H. Ustrup Christensen (v.) 
Alex Andersen 
Jørgen Spehr 
Finn Lauersen 
Verner Christensen (v.) 
Erik L. Wadmann 
Erik Gjættermann 
Ole Smedegård 
Finn Offersen 
Willy Ebling 

Århus . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 93/ 5 point 
Kalundborg .......................... 92/ 4 point 
Glostrup . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 90/ 1 point 
Frederiksberg ......................... 90/ 1 point 
Kongens Lyngby. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 90/ 0 point 
Halsnæs ............................. 89/ 1 point 
Hanstholm/ Thisted. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 89/0 point 
Randers ................ '. . . . . . . . . . . . . . 88/ 2 point 
Hørsholm/ Rungsted . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 81/ 1 point 
Kerteminde . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 81 / 0 point 
Ebeltoft. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 76/ 0 point 

Landsskytte blev Alex Andersen, Glostrup. - Skytter med et (v.) er veteraner, der skyder 
med fast anlæg. 
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Fregatten Jylland 
færdigrestaureret 
1. april 1994 
- Fregatten Jylland vil fuldt 
restaureret blive indviet som 
museumsskib den 1. april 
1994 kl. 11, sagde projektle
der, skibsingeniør Erik Thu
røe Nielsen, Odense Stål
skibsværft ved et informati
onsmøde på Hotel Hvide 
Hus i Ebeltoft den 5. sep
tember. 

For tiden er 17 riggere, 
tømrere og skibsbyggere, fra 
hele landet, der alle af inter
esse for projektet har søgt 
jobbet med restaurering af 
den gamle fregat, i fuldt 
sving med det omfattende ar
bejde. 

I mødet deltog repræsen
tanter for de virksomheder, 
fonde og private, som gen
nem årene har ydet støtte til 
arbejdet. 

Forinden havde forman
den for Den selvejende insti
tution Fregatten Jylland, 
borgmester Jørgen Nielsen, 
budt velkommen, og projek
tor, Prins Henrik, i en kort 

tale tolket sin glæde over den 
opbakning, der er bag det 
storstilede projekt. 

-Det var et vendepunkt for 
projektet, da A. P. Møller og 
hustrus fond i februar med
delte, at fonden ville yde mid
ler til færdiggørelse af restau
reringen, sagde prinsen, og 
dermed ydede et meget væ
sentlig bidrag til at Danmark 
om nogle år vil have et ene
stående museum. 

På mødet blev det videre 
oplyst, at tidligere hofmar
skal Hans Sølvhøj afløses 
som formand for repræsen
tantskabet af sin efterfølger i 
embedet ved hoffet, Søren 
Haslund-Christensen. 

- Her er et område, der har 
vist, at privatiseringen på an
stændig vis kan løse en stor 
opgave, sagde Hans Sølvhøj, 
men understregede at arbej
det med at fremskaffe midler 
til ikke blot restaureringen, 
men også til det område, der 
skal omgive skibet. Fregatten 

Vagtskifte på Fregatten Jylland. Den nye hof marskal 
Søren Haslund-Christensen, til venstre, afløser sin 
forgænger i embedet, Hans Sølv høj, som formand for 
Fregatten Jyllands repræsentantskab. 

placeres i et maritimt miljø, 
så hele området bliver en at
traktion, der vil trække 
mange gæster til fra ind- og 
udland. 

I tilslutning hertil erklæ
rede den nye formand, at han 
glædede sig til at skulle fort-
sætte det store arbejde. · 

- Der er hidtil indsamlet 30 

millioner kroner plus de 52 
millioner som A. P. Møllers 
og hustrus fond har ydet, for
tæller direktør for Den sel
vejende institution Fregatten 
Jylland, Jørgen Petersen, der 
har arbejdet utrætteligt på at 
redde det gamle nationale 
klenodie, hvilket altså også er 
lykkedes. 

Den gamle travalje er atter køreklar 
Sluppen er en gammel Århus 
tradition som stammer helt 
tilbage til 1830. Gamle søfolk 
har kørt gennem gaderne fa
stelavnsmandag med musik 
og dans og samlet ind til sø
mandsenker. 

I 1974 kunne den gamle 
travalje, hvori bla. »Admira
len«, sad ikke mere og det var 
på tale at benytte en plast
jolle. 

Det satte Århus' Marine
forenings formand Erik Tho
masen igang og med hjælp 
og forståelse fra chefen for 
Søværnets Operative Kom
mando, admiral N.F. Lange 
lykkedes det på Holmen at 
finde en gammel travalje. 
Den ankom til Århus på Mi
nelæggeren »Fyn« 21. feb. 
1974. 

Grundet andre omstæn
digheder kom sluppen ikke 
ud at køre dette år og har 
ikke kørt siden. 

Travaljen forfaldt og blev 
derfor nogle år senere foræ
ret til Den Gamle By. Her 
havde man dog heller ikke på 

dette tidspunkt midler til at 
gøre den i stand. 

Nu er der heldigvis sket 
noget, og travaljen er sat 

Århus-afdelingens formand 
Erik Thomasen overrækker 
museumsdirektør Erik 
Kjersgaard 2.000 kroner 
foran den istandsatte 
trav/je. Til venstre Jørgen 
Rasmussen fra Århus-
af delingen, chefkonservator 
Lars Vestergaard Jacobsen 
og Bent Jensen, Århus-
af delingen. 

istand af chefkonservator og 
marinesagkyndig Lars Ve
stergaard Jacobsen. 

Begivenheden blev fejret 
ved en sammenkomst i Den 
Gamle By hvor også Erik 
Thomasen overrakte mu
seumsdirektør Erik Kjers
gaard 2.000; kr. 

De fremmødte fra Marine
foreningen kunne til fulde 
sige god for den maritime del 
af det udførte arbejde, og tra
valjen kan nu beses af besø
gende i Den Gamle By. 
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Orlogsmuseet 
åbnet 

Medens dette blad redigeres -
den 4. oktober - foretager 
H.M. Dronningen den offi
cielle indvielse af Orlogsmu
seet i Søkvæsthusets båd
mandsstrædefløj, Overga
den Oven Vandet 58. 

På nuværende tidspunkt 
nærmer opstillingen af ud
stillingerne, herunder den 
helt enestående samling af 
gamle skibsmodeller, sig sin 
afslutning, så en nærmere 
omtale af de mange spæn
dende historiske ting og bille
der må vente til næste 
nummer. 

Allerede nu kan det kon
stateres, at en gammel drøm 
for mange marinehistorisk 
interesserede nu er blevet rea
liseret i en hel ideel ramme i 
den gamle bygning, der er
blevet smukt restaureret tak
ket være donationen fra 
»A.P. Møller og hustru Cha
stine Mc.Kinney Møllers 
fond til almene formål«. 

Marineforeningens med
lemmer og afdelinger bør 
derfor tage sig tid til, når de 
kommer til København, at 
besøge museet, der på den 
smukkeste og værdigste 
måde præsentere den væ
sentlige del af dansk kultur 
og historie, der omfatter vo
res orlogsflådes udvikling 
gennem tiderne. 

Åbningstider: 
Sommerhalvåret: Mandage 
lukket, øvrige dage kl. 
12.00-16.00. Vinterhalvåret: 
Mandage og tirsdage lukket. 
Onsdage kl. 18.00-20.00, 
øvrige dage kl. 12.00-16.00. 

Billetpriser: 
Voksne kr. 20,-, børn under 
12 år kr. 10,-, studenter, pen
sionister kr. 10,-. Familiera
bat: Maksimum 6 pers. kr. 
40,-. Grupperabat: Mini
mum 15 pers. voksne kr. 10,-, 
børn kr. 5,-.. 

Husk iøvrigt, at medlems
skab af »Marinehistorisk 
Selskab« eller »Selskabet Or
logsmuseets venner« giver 
gratis adgang til Orlogsmu
seet, Handels- og Søfartsmu
seet, Kronborg og Vikinge
skibshallen i Roskilde. 

Marineforeningen bringer 
Orlogsmuseet de bedste øn
sker om succes, held og 
lykke, og byder det velkom
men ved samtidig med åbnin
gen at udsende årets jule
mærke, der som motiv har 
museets bygning og i mappen 
har museets og husets histo
rie skrevet af museumsin
spektør Ole Ventegodt. 

V.P.H. 

JULEN 1989 

Billedet viser julemærkets omslag - Or/ogsmuseet i 
Søkvæsthuset. 

Museet 
motiv for 
julemærket 
Så er Marineforeningens ju
lemærke for 1989 »på trap
perne«, og vi har i år som 
motiv valgt det nye Orlogs
museum, der blev indviet 4. 
oktober 1989. 

Museet har til huse i Sø
kvæsthusets »Bådsmands
stræde-fløj« som er afbille
det på julemærket. 

Mærkerne er som sædvan
lig anbragt i en smuk mappe, 

der indeholder en udførlig 
beskrivelse og historie for 
motivet, og mappen indehol
der 2 store og 16 små mærker. 

Medlemmer, som ønsker 
at reservere bestemte numre, 
bedes snarest kontakte afde
lingens kasserer, således at 
denne ved hovedkontoret 
kan bestille de ønskede 
numre. Sidste frist for reser
vation er 15. november 1989. 
Derefter vil numrene blive 
givet fri til anden siden. 

Prisen pr. mappe er fastsat 
til kr. 25,00 pr. stk., og der vil 
også i år være mulighed for at 
erhverve »løse ark« til en pris 
af kr. 5,00 pr. ark. 

Ny chef for Forsvarsstaben 
Ny chef for Forsvarsstaben 
bliver den nuværende chef 
for Søværnets Operative 
Kommando, kontreadmiral 
Hans Garde, der udnævnes 
til viceadmiral fra 1. novem
ber 1989. 

Kontreadmiarl Hans Gar
de, 50 år udgik fra Søvær
nets Officerskole i 1961, 
hvorefter han forrettede tje
neste i Fregateskadren og 
Torpedo bådseskadren. Efter 
en periode som sagsbehand
ler i Forsvarskommandoen 
gennemgik han den engelske 
flådes stabskursus i Green
wich 1974-1975, hvorefter 
han kom til Forsvarsakade
miet som lærer i Faggruppe 
Statskundskab og Strategi. I 

Chef for forsvarsstaben -
kontreadmiral Hans Garde. 
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1979 kom Hans Garde igen 
til Forsvarskommandoen, 
først som sagsbehandler, se
nere - efter udnævnelse til 
kommandørkaptajn og en 
tur som chef for korvetten 
Peter Tordenskiold - som 
chef for studiesektionen. Ef
ter udnævnelse til komman
dør i 1987 forrettede Hans 
Garde tjeneste som chef for 
Torpedobådseskadren og 
som stabschef ved Søværnets 
Operative Kommando. I . 
1988 udnævntes han til kon
treadmiral og beordredes 
som chef for Søværnets Ope
rative Kommando. 

Kontreadmiral Garde har 
blandt andet gennemgået 
taktiske kurser i udlandet 

sanit det amerikanske Naval 
War College. Han er medlem 
af Forsvarskommisionen af 
1988. 

Ny 
forsvarschef 
Forsvarsministeriet har den 
23. maj meddelt, at Hendes 
Majestæt Dronningen har 
udnævnet generalløjtnant 
Jørgen Lyng til general fra 1. 
november 1989. General 
Lyng efterfølger samme dag 
admiral Sven E. Thiede som 
forsvarschef. 



Pragtværk 
om danske 
kirkeskibe 
I fjor udkom »Votivschiffe«, 
en bog på tysk med store 
smukke farvebilleder af ud
valgte kirkeskibsmodeller i 
Danmark og de gamle her
tugdømmer Slesvig og Hol
sten. 

Æren for dette pragtværk 
tilkommer forfatteren og 
journalisten Anngret Pods 
fra Kiel, der i de sidste 30 år 
har foretaget systematiske 
rejser i Danmark og kastet 
sin krælighed på de talrige 
skibsmodeller i kirkerne. 

Hun er en trofast gæst på 
Handels- og Søfartsmuseet 
på Kronborg og under et be
søg bad hun museets tidligere 
direktør Henning Henning
sen indgå i et samarbejde om 
en dansk udgave af bogen. 

En festlig dag - og 
en værdig udstilling 
Få pigerne med! sagde for
svarschefen, admiral S. E. 
Thiede, da han åbnede 
Københavns-afdelingens 
smukke og interessante jubi
læumsudstilling i Sparekas
sen SDS lokaler på Strøget. 

Det var her, at Joh. Chr. 
Drewsen i fordums tid reside
rede; foregangsmanden i for
fatningsspørgsmålet og den 
sønderjyske sag - manden, 
der i 1843 overrakte P. Hiort 
Lorenzen sølvhornet. 

Ikke langt herfra boede i 
hine tider C. W. Jessen, bl.a. 
kendt fra Kampen ved Sjæl
lands Odde i 1808. Det ville 
nok have glædet den gamle 
admiral, hvis han havde ople
vet 4. juli 1989; ja, han ville 
måske oven i købet have for
stået den med pigerne. 

Tiden er jo inde til at få så
vel Søværnets kvindelige 
personel som Kvindelige Ma
rinere ind i Marineforenin
gen, så vi står endnu stærkere 
i kampen for en udbygning af 
vort forsvar. 

Forsvarschefen »nøjedes« 
dog ikke med gode råd. Vor 
historisk kyndige admiral 
omtalte vort jubilæumsår 
som et smukt år. 

For 425 år siden vandt 

Herluf Tro Ile træfningen ved 
Øland, og for 125 år siden 
stod vort sidste søslag. 

Forsvarschefen kunne og
så gratulere med datoen, og 
han mindede i denne forbin
delse -om, at vi den 4. juli 
1616 fik en kongelig forord
ning om mandskabets tjene
stetid. Danmark/Søværnet 
har altid ligget i spidsen. 

Vor formand, kaptajnløjt
nant Flemming Larsen tak
kede admiral S. E. Thiede for 
hans venlige og inspirerende 
ord og overrakte admiralen 
foreningens jubilæumsplatte 
(Valkyrien). 

Landsformanden, kom
mandør V. P. Heise ønskede 
til lykke med jubilæet og 
komplimenterede for det 
smukke jubilæumsskrift 
»UDKIGGEN«. 

Manden bag jubilæums
platten, Skotsman Jensen 
udtrykte sin store glæde over 
den stillede opgave, og han 
overrakte formanden en 
platte med motivet Danmark 
- formandens gamle skole
skib. 

Og Københavns-afdelin
gen blev betænkt; en æske 
med 60 år gamle håndskårne 
orlogsgaster vil i fremtiden 

Forsiden af pragtværket 
om kirkeskibene. 

Den foreligger nu - og den 
er blevet et pragtværk på 126 
sider med 56 helside farvefo
tografier af modelskibene. 

Teksten giver oplysninger 
om skibenes historie og bag
grund, et detaljeret signale
ment af selve modellen og en 
kort beskrivelse af kirken og 
dens vigtige seværdigheder. 

Det er Tysk Bogimport, 
der har udgivet dette impo
nerende værk, som indbun
det koster 250 kroner. 

Den meget smukke og in
formative bog må være den 
helt ideelle julegave til de 
mange, der interesserer sig 
for danske kirkeskibe. 

- Få pigerne med, siger den nu afgåedeforsvarschef 
S.E. Thiede - ved åbningen af Københavns-afdelingens 
jubilæumsudstilling. Københavns-afdelingens formand 
Flemming Larsen lytter opmærksomt til opfordringen. 

kunne pryde marinestuen. 
Så var det tid at bese udstil

lingen, som bød på et skøn
somt udvalg af modeller, fo
tos mv. 

Admiral S. E. Thiede slut
tede i øvrigt sin tale med et ci
tat/godt råd fra en af kvarte
rets tidligere beboere; forfat-

teren og filosoffen Søren 
Kierkegaard. I følge Kierke
gaard skal historien leves for
læns og forstås baglæns. 

Marineforeningen har 
gennem 75 år forstået at lære 
af fortiden - til gavn for vort 
virke i nutiden og fremtiden. 

JRL 
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På togt med Springeren 
- et møde med fortiden 

I perioden 16. -19. maj i år 
var Jørgen Chr. Rasmus
sen på togt med u-båden 
Springeren. 21 år tidligere 
blev han efter aftjent vær
nepligt, hjemsendt fra 
samme båd. Her bringes 
først afsnit af hans beret
ning. 

En ung mand var på session. 
Efter overstået lægeunder
søgelse beordrede lægen ham 
op i et fad vand. Her stod han 
en halv times tid og funde
rede over tilværelsen. Lægen 
kom tilbage og spurgte: »Un
ge mand, er De klar over, 
hvorfor jeg har bedt Dem om 
at stå med fødderne i vand?« 
»Jow, det er jeg da«. »Jeg er 
vel taget til marinen«. »Nej, 
De ta'r helt fejl. De havde så
mænd bare sorte fødder«. 

Sådan forløb min session 
ikke. Jeg blev spurgt, om jeg 
havde nogle ønsker. »Søvær
net«, svarede jeg. Man bo
rede så lidt i, om jeg havde 
forudsætninger og erfarin
ger til støtte for mit ønske. 
Jeg holdt mig til sandheden 
og nævnte, sikkert med et 
forlegent smil, at mine eneste 
erfaringer med søen var ture 
med forskellige danske fær
ger og lidt roning_ i min fars 
klinkbyggede på Arhus Bug
ten. Dengang skulle jeg 
tænke mig godt om for at slå 
et råbåndsknob. Første for
søg resulterede som regel i en 
kællingeknude. Og sådan er 
det faktisk stadig. 

Til Søværnet kom jeg. 
Indkaldelsespapirerne for
talte, at jeg skulle møde på 
Søværnets Eksercerskole i 
Avderød den 22. november 
1966 klokken sådan og så
dan, og al landsens ulykker 
ville ramme een, hvis man 
ikke mødte rettidigt. Efter 
afsked med mine forældre og 
mange formaninger fra mor 
gik det så mod Sjælland med 
nattoget. I min beskedne 
bagage lå en hængelås af god 
kvalitet som anbefalet, en 

Jørgen Rasmussen - stående, nyder sammen med et par 
gaster det gode vejr. 

billig lommekniv af mærket 
»Fiskekniv« og en splinterny 
Philishave. I toget sad flere 
jævnaldrende, som lignede 
nye folk til marinen, og tal
let øgedes støt, som toget 
nærmere sig København. Vi
dere til Hillerød var der ingen 
tvivl om, at retningen var rig
tig. Stemningen var lar
mende. På perronen i Hille
rød sluttede den civile tilvæ
relse. 

Bistre befalingsmænd gen
nede de indkaldte over til 
Søværnets grå busser. Snart 
var vi ved portvagten til Ek
sercerskolen. Dagen gik nu 

slag i slag med en lang række 
detaljer. Ved aftenstid havde 
man lært at rigge en stram 
køje og pakke skab i henhold 
til reglementet. Alle var vist 
noget matte i sokkerne, da vi 
nåede tilbage til stuerne efter 
det, der hed aftenskafning. 
Man havde ligesom ikke be
hov for flere indtryk. Pludse
lig lød det i højttalerne, at 
alle mand skulle møde i 
hall'en. Jeg lå i 8. kompagni, 
- i den bygning, der i dag har 
nr. 23. 

En kæmpemæssig mand, 
overfendrik og kompagnifø
rer Krieger, dukkede op. Vi 
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fik en masse praktiske infor
mationer indpakket i den 
største kollektive skideballe, 
man kunne forestille sig. 
Man sad på gulvet og på trap
pen til 1. etage og krympede 
sig. Jeg blev mere og mere 
olm indvendig, da jeg ikke 
kunne forstå, hvad jeg havde 
gjort denne lede karl. Den
gang forstod jeg ikke, at sva
daen var teatertonen og en 
del af spillet. 

Dagene gik nu fremdeles 
med at tilegne sig de færdig
heder, der skulle gøre een 
egnet til den videre tjeneste i 
Søværnet. Værnepligtstiden 
var 14 måneder dengang. I 
rekruttiden løb forstræknin
gen op i 5 kroner pr. dag. Det 
var lige til en forfriskning på 
orlogshjemmet og tobakken. 
I den forbindelse lærte vi de 
hyggelige udtryk >>der må 
brændes tobak« og »bort 
med tobakken«. En dag 
skulle vi møde i gymnatiksa
len til en lytteprøve. Vi sad 
ved skoleborde og blev udsty
ret med en blyant og et 
skema. Prøven gik ud på at 
lytte til forskellige toner, der 
blev efterfulgt af et ekko. På 
skemaet skulle vi så notere, 
om vi vurderede ekkoets tone 
til at ligge lavere, højere eller 
på højde med de udsendte to
ner. I dag kan jeg ikke huske, 
om vi fik nogen forklaring 
på, hvad det egentlig drejede 
sig om. 

Det blev jul og det blev nyt
år og en dag i januar '67 fik vi 
at vide, hvad vi var stukket ud 
til. Ud for mit navn, på op
slagstavlen i hall'en stod 
KPEL KISN. Det forstod jeg 
ikke noget af. Jeg forhørte 
mig hos en af befalingsmæn
dene og fik den forklaring, at 
det betød korporalslev kamp
information sonar. Baggrun
den for udvælgelsen var lyt
teprøven. Jeg var ret for
bavset, da jeg ikke regnede 
mig selv for at være »musi
kalsk«. De sidste aftenener 
som »mølkugle« kæmpede 
jeg med nål og tråd. Der 
skulle sys distinktioner på 
beklædningen. Heldigvis 



havde en af gutterne på stuen 
sin Philips Portalet med, så vi 
kunne lytte til Gunnar Nu's 
medrivende reportager fra 
håndbold VM i Sverige. 

Den 19. januar, den dag 
Danmark slog den russiske 
bjørn med 17-12, var det slut 
med Avderød. Næste dag 
skulle korporalseleverne vi- , 
dere til Margretheholm. Nu 
var man ikke længere »møl
kugle«, men en »duelort«. 
Udtrykket kom af den lille 
gule roset på ærmet under 
tjenestegrensemblemet. 

Opholdet på Margrethe
holm skulle vare til 5. april. 
Vi var 14 mand i sonarklas
sen. Jeg blev klasseformand. 
Ikke på grund af særlige ev
ner, men fordi jeg havde la
vest stamnummer. Kamme
raterne gav mig lynhurtigt 
øgenavnet Mao. Det var 
egentlig en behagelig tid, 
som sådan. Dagene gik efter 
et fastlagt skema, som på en 
anden skole. Et væsentlig 
punkt var selvfølgelig ti
merne på Sonarskolen i en af 
dem gamle idyler ovre på flå
destationen. Det var jo i den 
mørke tid. Når vi om morge
nen skulle gå fra Margrethe
holm til Nyholm, gik vi i en
kelt kolonne. Forreste mand 
var forsynet med en hvidtly
sende lygte på brystet og rosi
nen i pølseenden bar en rød 
lygte på ryggen. Det så ko
misk ud, men var på den an
den side nok godt nok. Der 
var tæt og hurtig trafik på 
den fedtede brolægning på 
Refshalevej. Når vi passerede 
Kongeportvagten, var det 
nærmeste fast, at en ældre 
civilarbejder, en mand med 
et vældigt hoved, rettede op 
og præsenterede fejekost. 

På Sonarskolen i østre 
Takkelagehus kunne man 
skimte ned til ubådene. Snart 
skulle vi afprøve vore færdig
heder i praksis. En uge var af
sat til søtræning. I Frederiks
havn mødte vi på SDC'erne 
Neptun og Rota, - og skulle 
forsøge at fange en ubåd. Så 
vidt jeg husker, var det slet 
ikke så let. Chefen på Neptun 
rykkede på et tidspunkt so
narrummet for ekkoer. Intet 
ekko! Chefen kunne ikke 
forstå det. Irriteret svarede 
han tilbage, at han kunne 
pisse ned i tårnet på ubåden, 
der lå i periskopdybde på en 
parallel kurs ikke langt fra 
Neptun. 

Tilbage til Margrethe
holm. En dag vi havde FUT, 
det er fysisk udmattelse og 
tortur eller rettere fysisk ud
dannelse og træning, gik dø
ren til gymnastiksalen op. En 
officer kom ind, og vi blev 
bedt om at line på. Det drej
ede sig om frivillige til un
dervandsbådene. En mindre 
flok trådte frem. Jeg befandt 
mig i denne flok, skønt jeg 
kun havde set skyggen af en 
ubåd. I den følgende tid gen
nemgik vi omfattende hel
bredsundersøgelser og en del 
prøver på dykkerskolen. Den 
værste var trykprøven til 5 at
mosfæres overtryk syntes 
jeg. Men, jeg morede mig nu 
alligevel over »Anders And 
effekten«. Når man taler un
der tryk, lyder det som på 
tegnefilm. Jeg klarede prø
verne. 

Den 5. april 1967 hankede 
korporalseleverne op i køje
sækkene og blev fordelt til 
tjenestestederne. Springeren 
skulle have 2 mand, mig og 
Jacob Lund. Vi blev sat af 
ved det gamle opmålings
skib Hejmdal, som var logi
skib for ubådsbesætninger 
Næstkommanderende, -sø
løjtnant Knudsen, bød os 
velkommen. Vi kom af med 
vore køjesække nede på ban
jen. Fik også udleveret en 
grøn, såkaldt ubådskuffert 
og en sovepose. Sidenhen 
blev vi også tildelt køje og 
skab på depotskibet Henrik 
Gerner, oprindelig bornhol
merbåden Hammershus. Nu 

skulle vi se Springeren! Bå
den lå i dok i forbindelse med 
et større eftersyn. Udvendig 
så den flot ud. Nymalet over
alt. Man kunne se alt det, 
man normalt aldrig så, - og 
det var det meste. Springeren 
indgik i flådens tal i oktober 
'64 som fjerde og sidste båd i 
Delfinen-klassen. Nede i bå
den virkede det temmelig 
kaotisk, men jeg regnede 
med, at der nok på en eller 
anden måde var tjek på tin
gene. Det vrimlede med folk 
fra værftet. Vi måtte ase og 
mase os frem for at følge 
næstkommanderende , på 
rundturen. 

Efter mange sjove, spæn
dende og trivielle oplevelser 
oprandt den 5. april 1968. 
Jeg blev hjemsendt. Vi var en 
flok, som forlod Holmen 
med Hønen, og meget sym
bolsk nød et måltid mad og 
tog afsked på restaurant 
»Fremtiden« på Sankt Annæ 
Plads. 

Årene går. Springeren sej
ler videre. Mange officerer, 
befalingsmænd og menige 
har haft deres virke i båden. 
Nogle melder sig i Marinefo
reningen. Jeg blev medlem i 
1972 af den desværre siden 
hedengangne Thule Afde
ling, Danmarks nordligste. 
Fra 1979 har jeg været med
lem i Århus. Ubådstiden har 
bidt sig fast i erindringen. 
Minderne fra denne løjerlige 
tjeneste dukker op igen og 
igen. I dag ærgrer jeg mig 
over, at jeg ikke havde san-

Stemningsbillede fra august 
1967. Springeren er gået op 
på siden af depotskibet 
Henrik Gerner, akret op i 
Salne Bugt ved Gudhjem. 
En søsterbåd nærmer sig. 

serne mere åbne. Vagterne og 
de forskellige pligter blev nok 
passet, men altid med tanken 
om forlænget weekend i bag
hovedet. Og, når man ikke 
havde noget at lave, kunne 
man altid »koge som et svin« 
eller »stå på ryggen«. Der var 
mange udtryk for at sove. Jeg 
glemte at se poesien i, hvis 
man kan bruge det ord, at 
menneskelig snilde har skabt 
et fartøj, der kan boltre sig 
dybt nede under havoverfla
den, - under et ufatteligt 
tryk. At den 33 mands store 
besætning ovenikøbet kan få 
det hele til at fungere, er må
ske endnu mere impone
rende. Tænk, hvilke proble
mer man kan opfinde på ar
bejdspladser med gode 
pladsforhold og kun 7 timer 
og 36 minutter op ad hin
anden. 

Omkring årsskiftet 1988/ 
89 forespurgte jeg Søværnet 
via Marineforeningen, om 
jeg kunne komme med 
Springeren på et kort togt. I 
februar modtog jeg et posi
tivt svar. Jeg blev tilbudt en 
tur af 4 dages varighed i maj 
måned. 

(Fortsættes i næste nr.) 
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STORKØBENHAVN 

Repræsentant Kim v. Wowern 
Smålandsgade 6, 2. 
2300 København S. Tlf. 31 57 57 61 

GENTOFTE 
Da Søren Bertelsen af private 
årsager måtte trække sig som 
formand har afdelingen kon
stitueret sig som følger: For
mand: Leif Henriksen -
Næstformand: John Hansen 
- Postsekretær: Hans Skaa
rup - Sekretær: Carlo Korsaa 
- Kasserer: N. E. Hansen -
Bestyrelsesmedlem: Arne 
Kaldahl og banjemester Kell 
Kristiansen. 

Desuden har afdelingen en 
pressesekretær, Kaj V. Torp, 
og det er ham, der har sendt 
rapporten, der blandt andet 
fortæller om kommende ar
rangementer, hvoraf kan 
nævnes foredrag om Gala
thea-ekspeditionen den 7. 
november, andespil den 5. 
december, foredragsaften 
den 4. januar, admiralfor
samling den 6. februar og ud
flugt med damer i april eller 
maj, 

Hver torsdag fra kl. 1900 
til 2130 og den sidste søndag i 
hver måned fra kl. 1000 til 
1500 holder marinestuen 
åbent. 

LYNGBY 
Der er bankospil på Lotten
borg den 16. november frem
går af en meddelelse, som 
formanden Mogens Jacob
sen, har ladet tilflyde redak
tionen. Det fremgår videre, 
at der samme sted er julestue 
den 7. december med punch, 
æbleskiver, præmieuddeling 
og hygge. Der tages et mindre 
beløb - 25 kroner - for delta
gelse i dette årets bedste ar
rangement. 

Skytterne træner hver tirs
dag på Lyngby Stadion, og 
der holdes mesterskabs- og 
handicapskydning den 28. 
november og tirsdag den 5. 
december er der juleshow
skydning. 

KØBENHAVN 
Desværre var tilslutningen til 
den berammede jubilæums-

~ . ._ • <I' ,., •l•'J '•l• • ( "''°' 
• : I . I . t 

Landsformand V:P. Heise taler ved Københavns-af delingens 
udstilling, og formand Flemming Larsen står på den 
jubilerende afdelings vegne klar til at modtage 
Marineforeningens gave. 

fest i anledning af afdelin
gens 7 5 års beståen, så ringe, 
at festen måtte aflyses. 

Jubilæumsfesten skulle 
have været holdt på Søvær
nets Officersskole, men kun 
22 ·medlemmer meldte sig. 

Det er bittert, skriver for
manden Flemming Larsen. 
Vi havde tilrettelagt en stor
stilet festmiddag med KMK
orkesteret og professionel 
underholdning, og havde 
reg·net med stor tilslutning. 
Men vi blev skuffet og af
lyste. 

Til gengæld havde afdelin
gen held med sin jubilæums
udstilling, der er omtalt ud
førligt andet steds. 

FREDERIKSBERG 
Sommerudflugten til Char
lottenlund Fort den 26. au
gust var meget vellykket, 
fremgår af det seneste num
mer af »Skum for Boven«. 
Efter rundvisning stod en 
dejlig middag klar - og se
nere gik dansen. 

En stor tak til Mogens 
Wium for hans medvirken til 
en lykkelig dag, slutter den 
korte rapport. 

Og så er man startet med 
lørdagsåbent i Set. Thomas 
Kælder, hvor keglebanerne 
står klar. 

ROSKILDE 
For en mangeårig, betyd
ningsfuld indsats for afdelin
gen er Kristian Marius Pe
dersen tildelt Marineforenin
gens hæderstegn. Hjælp
somhed med indretning af to 
marinestuer, fregatbygning 
og et bestyrelsesarbejde, der 

har påkaldt respekt og agtel
se, hedder det i medlemsbla
dets omtale af motivering for 
tildelingen. 

Fregatskydningen den 13. 
august blev Poul W. Seeha
gen fregatkaptajn på skud af 
Knud Albrechtsen. 

GWSTRUP 
Afdelingsbladet »Så til Søs«, 
der stadig er forud for sin tid 
beretter blandt andet om 
sommerskydningen på Kal
vebod skydeterræn. Der blev 
afgivet 30 skud i hver serie og 
vinder blev Jens Ole Løje 
Jensen med 299 foran Poul 
Holm, der kom på anden
pla~sen med 298 point. 

Arets fregatkaptajn blev 
Flemming Jørgensen, og i 
den efterfølgende samme
komst deltog 72 festklædte 
og humørfyldte gæster. Af
delingens nye skibsorkester 
»Vat og Bomuld« under
holdt. Under spisningen 
fandt præmieuddelingen 
sted og senere blev der 
danset. 

I 

DISTRIKT li 
NORDSJÆLLAND 

Maskinmester Ib Hulten 
Lile Karlsmindevej 26 
3390 Hundested. Tlf. 42 33 76 97 

HELSINGØR 
Afdelingen deltog med flag i 
den traditionelle fanemarch 
til Kronborg den 15. juli og to 
dage efter blev fregatskyd
ningen afviklet i Hjemme
værnsgården i strålende sol. 

Afdelingssekretær Karl 

Anders Kristiansen afslører i 
sin gribende beretning fra 
skydningen, at de 32 frem
mødte skytters træfsikker
hed var fremragende, og at 
det uden besvær lykkedes at 
få kåret Sv. W. Hansen til ny 
fregatkaptajn. 

I pauserne kunne de brave 
skytter holde fingerene smi
dige med pilekast, pistol- og 
riffelskydning, og det gav 
dem desuden fysik til at be
storme baren med dens rig
dom af kølige vædsker. 

Efter skydningen samledes 
man om foderbrædtet sam
men med medbragte familie
medlemmer og madkurve -
omkring 70 deltagere i alt -
og man nød såvel mad som 
samværet til ud på de små 
timer. 

Igen i år deltog en række 
gaster i cykelløbet Helsingør 
Rundt, en strækning på 40 
kilometer. I år deltog såvel 
tidligere som nuværende ga
ster fra adoptionsskibet 
»Herluf Trolle« (for tiden i 
mølpose) i løbet. Dagen for
inden var afdelingen vært for 
gutterne ved en sammen
komst i marinestuen, og tu
ren næste dag var alle tiders. 

Ledsaget af en depotvogn, 
hvorfra der blev draget om
sorg for, at væskebalancen 
hele tiden var perfekt, gled 
deltagerne let og elegant 
frem til målet, og nød ved en 
efterfølgende sammenkomst 
den bid brød, som afdelingen 
var vært ved i marinestuen. 

GILLELEJE 
Her har man oplevet en travl 
sommer med åbent hus hver 
lørdag-søndag og tre store ar
rangementer, oplyser en glad 
formand Søren Svendsen. 

Den 10. juni stod der gra
tis, røgede sild på bordet, og 
den 5. august var der grillfest 
med 35 deltagere, der nød ar
rangementet, som Henning 
Hansen og Niels Skovgaard 
stod for. 

Videre var der 19. august 
skovtur med ca. 30 deltagere. 
Først blev Teknisk Museum i 
Helsingør besøgt, hvorpå der 
blev gjort ophold i Skærød 
Skov, hvor man indtog kaf
fen og ostemadderne. Der
næst blev der kigget på As
serbo Slotsruin og der slutte-
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des med spisning og dans i 
Liseleje. 

Højt humør prægede tu
ren, og Søren Svendsen kon
staterer, med stor tilfredshed, 
at den seneste tids medlems
fremgang bar smittet af på 
deltagelsen i arrangemen
terne. 

FREDERIKSVÆRK 
Frederiksværk, Frederiks
sund og Hundested har som 
sædvanlig afviklet fælles 
fregatskydning. Det skete i år 
den 13. august i strålende sol 
og med 55 deltagere. Efter 
den afgåede fregatkaptajns 
morgenhilsen i marinestuen i 
Hundested, gik turen til sky
debanen på Tollerup Strand
vej, oplyser Erik Brandt. 

Suppleret med kortspil, 
duesp1l, salonskydning og 
ikke at forglemme frokost i 
det grønne med Tuborg fra 
fad som slukningsvædske, 
blev det en pragtfuld dag. 

Henning Røygaard blev 
fregatkaptajn og kanonkom
mandør, og de øvrige titler 
fordelte sig således: Lanter
negast Ove Rasmussen, flag
gast Erik Hulten, bavian 
Jens Nielsen, brandvagt 
Aage Severinsen, vagtchef 
Klaus Hansen, smørstikker 
Henrik Christiansen, kar
duslanger Jan Mortensen 
krudtabe Bent Jensen og 
banjemester Stig Priess. 

HUNDESTED 
Rammerne for sæsonen blev 
lagt på et bestyrelsesmøde, 
meddeler afdelingens skri
ver, Verner Jensen, i sin korte 
rapport. Der bliver som i for
rige sæson kammeratskabs
aftener og teaterture m.m. 

Om fregatskydningen hen
vises til rapport fra Frede
riksværk. 

Tirsdag modtog bestyrel
sen det triste budskab, at 
kaptajnløjtnant Bengt Cron
val, som i mange år var besty
relsessuppleant, var død. 
Han var en hyggelig gut med 
morsomme replikker og fint 
humør. Han vil blive savnet 
både i afdelingen og som ce
remonimester ved de nordi
ske stævner i Danmark. 

Ære være hans minde. 

HILLERØD 
Fra sekretær Einar 0 . Peter
sen kommer den sørgelig 
meddelelse, at afdelingens 
næstformand Kurt Mørkøv 
Christiansen døde den 6. juli 

Kurt Mørkøv Christiansen. 

Det er med stor sorg vi i 
Marineforeningen bar mod
taget meddelelsen om Kurts 
alt for tidlige død, skriver Ei
nar 0. Petersen. Kurt har væ
ret med i bestyrelsen i mange 
år, først i Birkerød-afdelin
gen og siden 1974 næstfor
mand i Hillerød afdeling og 
Birkerød Bakke. Kurt har 
gjort et stort arbejde i for
eningen. Vi vil savne hans al
tid gode humør og kamme
ratlige måde at være på. 

Ære være hans minde. 

SØLLERØD 
I det seneste nummer af afde
lingsbladet fortælles blandt 
meget andet om St. Hans-ar
rangementet, der havde 50 
deltagere. Her blev serveret 
grillstegte pattegrise, bålet 
blev tændt, heksen sendt til 
Bloksbjerg og midsommervi
sen blev sunget. 

I følge referatet kneb det 
med at finde den rette tone, 
men man nåede dog igennem 
og var efter anstrengelserne 
klar til at skylle efter i Wii
broe. Der var tale om en lang 
efterskylning, for de sidste 
gæster forlod først slagmar
ken kl. 03.30. 

Og i skrivende stund ruster 
man sig til årets største 
sportsbegivenhed, pokaldy
sten i billard mod Hørsholm/ 
Rungsted. Dessinerne er ef
terprøvet, køerne er kridtet 
og øjemålet er indstillet på 
kvarter, spidser, tværballer, 
langballer, direktører, blegt 
og ægte rødt. Bent Christian
sen, Mogens Post og Ove 
Post er vel forberedt til 
slaget. 

I 

DISTRll<T III 
VESTSJÆLLAND 

Overmekaniker N. P. Jepsen 
Kjærsvej 42 . 4220 Korsør 
Tlf. 53 57 17 46 

KORSØR 
Da Frederik Pedersen midt i 
perioden har trukket sig som 
formand for afdelingen, har 
Klaus Surrow overtaget hver
vet indtil den kommende ge
neralforsamling. Som nyt 
medlem af bestyrelsen er 
John Forsmark indtrådt. 

I dagene 18. -20. august 
havde Korsør besøg af adop
tionsskibet, minelæggeren 
»Sjælland«, og det blev 
nogle festlige dage for Kor
sørs borgere. 

Skibet ankom fredag, og 
om aftenen var der åbent hus 
i marinestuen. Mange fra af
delingen var mødt op og hyg
gede sig med medlemmer af 
besætningen. 

Lørdag var der forældre
sejlads og såvel fredag som 
lørdag aften var der offent
ligt bal på kajen. Søndag 
konkurrerede besætnings
medlemmer og byens borgere 
i sejlads i gummibåd, line
kast og tovtrækning. Vinder 
blev Falck foran Civilfors·va
ret, Marineforeningen. Mi
nelæggeren blev nr. fire og 
Flådestation Korsør nr. fem. 

Desuden var der fodbold
kamp mellem besætning og 
et hold fra byen, så det var 
nogle trætte besætningsmed
lemmer, der forlod Korsør. 

Afdelingen ligger inde 
med uafhentede julemærker 
fra årene 1980 til 1988. Mær
kerne sælges for 20 kroner 
arket, og kan rekvireres hos 
N.P. Jepsen, tlf. 53 57 17 46. 

Ligeledes er afdelingen leve
ringsdygtig i T-shirts, som vi
ses på billedet. Her kan man 
henvende sig til Lindy Olsen, 
tlf. 53 47 40 83. 

SLAGELSE 
»Mastekranen« - bladet der 
ikke stikker noget under sto
len - offentliggør i sit seneste 
nummer nettooverskuddet 
fra fregatskydningen. Det 
blev 5.482 kroner, hvilket i 
børskredse betegnes som et 
smukt resultat. 

Der blev også sat rekord, 
idet der var solgt ikke mindre 
end 2.089 skydekort. 

Regerende fregatkaptajn 
Svend Christensen måtte af
levere værdigheden til Willy 
Berthelsen og Dominga Ol
sen overtog titlen korvetkap
tajn efter Anette Paaske. 

Afdelingen sænker flaget 
for Helge Keinicke, der er 
død, 74 år gammel. Han blev 
medlem i 1945 og ydede en 
stor indsats for afdelingen, i 
hvis bestyrelse han sad i 22 år. 
Han blev udnævnt til æres
medlem i 1971. 

I bladet tages der afsked 
med Keinicke med et ære 
være hans minde. 

Her berettes der også om 
en vellykket tur til vennerne i 
Aurich. 18 deltog, og det blev 
et par festlige dage, hvor man 
blandt andet deltog i Auricbs 
byfest. 

Og så kan vi ikke nære os 
for endnu engang at klippe 
lederartiklen af den funge
rende cbefoverredacteur - el
ler hvad han nu kalder sig -
og bringe den i sin fulde 
ordlyd: 

De fleste har den helt klare 
opfattelse, at en bestyrelse er 
en flok tumper, der kun er 
valgt på grund af fejltælling 

Korsørs fremragende konkurrencehold i de omtalte 
T-shirts klar til kamp for Marineforeningen. 
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ved admiralforsamlingen og 
fordi man naturligvis har så 
tordnende travlt, at man ikke 
selv har tid til den slags ven
strehåndsarbejde, 

Men når den type nu en
gang findes, så kan man jo 
lige så godt vride den sidste 
dråbe ud af dem. Her er op
skriften, som vil få enhver be
styrelse til at sprænge sig selv 
af arbejdsiver: 

I. Ros dem tit, men sørg en
delig for ikke at nævne 
navne, det skal de nok selv 
finde ud af. Storhedsvanvi
det er udbredt i de kredse. 
2. Kritiser dem aldrig når de 
er til stede, det er et følsomt 
folkefærd. 
3. Overrask bestyrelsen med 
begavede forslag - det vil 
komme bag på dem. 

4. Meld dig frivilligt til et el
ler andet job, panikken vil 
være total. 

5. Betal dit kontingent til ti
den og se kassereren visne. 

6. Mød op til alle foreningens 
arrangementer og nyd hov
mesterens mentale sam
menbrud. 
7. Send masser af stof til 
foreningsbladet og oplev re
daktørens kristne livshold
ning smuldre. 
8. Fortæl formanden at han 
har tabt sig, og spørg om han 
måske ikke skulle skrue lidt 
ned for arbejdsindsatsen. Re
sultatet kan ikke beskrives. 

9. Kontakt formanden og 
spørg om der ikke er et eller 
andet du kan hjælpe med. 
Bestyrelsen vil klamre sig til 
posterne i al evighed. 
- så enkelt er det gutter. Men 
risikoen for at bestyrelsen si
ger ja tak er overhængende -
husk det. 

KALUNDBORG 
I meget smukke mindeord i 
den lokale avis tager Bjarne 
Elken afsked med afdelin
gens tidligere formand Hans 
Erik Svendsen, der døde den 
4. juli efter et par års svær 
sygdom. 

Hans Erik Svendsen var 
formand fra 1975 til 1986. I 
flere år havde afdelingen in
gen marinestue, men han og 
hustruen Lizzie indrettede en 
marinestue i kælderetagen i 
deres hjem, og her hyggede 
parret om medlemmerne i 

flere år, indtil afdelingen om
sider fandt et sted til en mari
nestue. 

I mere end 25 år har Hans 
Erik Svendsen været medlem 
af Marineforeningen, der har 
udnævnt ham til æresmed
lem foruden at han sammen 
med sin hustru ved sin af
gang som formand fik tildelt 
Marineforeningens hæders
tegn. 

Vi har mistet en god kam
merat. Hans Erik Svendsen 
vil blive savnet. Ære være 
hans minde - slutter Elken 
sine mindeord. 

Med hensyn til spændin
gen omkring Skyttelavets 
hjemmeskydning - så er den 
udløst. Og det gik som man i 
Kalundborg havde håbet. 
Kalundborg vandt både ind
ividuelt ved Erling Dalsgaard 
og for hold. Også Hans U. 
Christensen kom på præmie
listen. Derimod var vi lidt 
skuffede over at der ikke var 
præmie til holdet, skriver 
Bjarne Elken. 

Holdet fortsatte i stor stil 
ved også at vinde landsskyt
testævnet i Halsnæs, og der
med en andel i den udsatte 
pokal. Holdet bestod af 
Hans U. Christensen, Erling 
Dalsgaard, Hans Rogersen, 
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Chefholdet lægger an til 
skud. I forgrunden 
triumfatoren, Næstved
af delingens formand 
Poul Christiansen. 

Det blev til tre travle og 
festlige dage. Garderhusa
rerne havde planlagt øvelse, 
byen stillede med fodbold

' hold, der var festmiddag og 
receptioner, og søndagen var 
Marineforeningens dag. 

Niels Otto Nielsen og Leif 
Helligsøe Jensen. Hans U. 
Christensen var holdets bed
ste skytte 

DISTRIKT IV 
SYDSJÆLLAND 

Beregner Poul Christiansen 
Brosvinget 10 
4736 Karrebæksminde 
Tlf. 53 74 23 31 

NÆSTVED 
Næstveds Adoptionsskib, 
det første af de ny Flex-300 
både, »Flyvefisken«, var i 
dagene li. -13. august på sit 
andet adoptionsbesøg. 

Garderhusarerne havde 
forberedt en lille eksplosiv 
overraskelse til adoptions
børnene, idet de ude midt i 
Karrebæk Fjord havde lagt 
en mineladning, der eksplo
derede med et brag, ild og 
røg og forsinkede ankomsten 
nogle minutter. 

Imens havde gutterne fra 
Næstved-afdelingen og Ma
rinehjemmeværnet stået klar 
på kajen med flag for at 
modtage besætningen sam
men med borgmester, politi
mester m.fl. 

Her var en skydekonkur
rence for hold fra »Flyvefi
sken«. Garderhusarerne, po
liti, byråd samt et specielt 
chefhold. Holdskydningen 
vandtes af politiet, som 
vandt en aktie i Næstved Dis
kontobanks udsatte vandre
pokal. Den individuelle sejr 
for chefholdet gik til Marine
foreningens formand Poul I. 
Christiansen, der synligt 
stolt kunne føre det udsatte 
trofæ hjem til marinestuen. 
På chef-holdet deltog »Fly
vefisken«s chef, kaptajnløjt
nant N.A.K. Olsen, oberst
løjtnant 0. Nørring fra Gar
derhusarerne, politimester 
Clausen, borgmester H. Jen
sen, kolonnechef ved Civil
forsvaret Bjerregaard og alt
så Marineforeningens lille 
høje formand. 

Bedste skytte blev sergent 
Flemming Madsen fra Gar
derhusarerne tæt fulgt af for
manden. 

Marineforeningen stod for 
den efterfølgende frokost, 
hvorpå det sluttede med beer
call på »Flyvefisken«, der 
om mandagen satte kurs 
mod Esbjerg. 

Et resultat af et fint samar
bejde med Marinehjemme
værnet var en fisketur med 
kutteren »Apollon«, som var 
meget vellykket, selv om de 
20 deltagere kun fangede to 
torsk. Men turen, der gik op 
gennem Agersøsund og ud i 
Storebælt, var pragtfuld. 

DISTRll<T V 
BORNHOLM 

Slagter Peter Birk Jensen 
Hedebovej 56 . 3700 Rønne 
Tlf. 53 95 53 22 

BORNHOLM 
Hans Erik Sejer beretter om 
en herlig sommerudflugt den 
25. juli. Turen gik langs nord
kysten over Hasle, Vang og 
op til Hammershus Ruin, 
hvor den medbragte mad 



' 

blev fortæret. Senere kørte 
deltagerne ind over øen til 
Almindingen. Her blev der 
drukket kaffe, inden man re
turnerede til Sjøgaarinj, hvor 
de sidste rester i madkurvene 
blev spist. 

Den 15. juli var der i sam
arbejde med Skipperforenin
gen grill-aften og det blev en 
hyggelig stund. Erik og hans 
skipperklaver sørgede for at 
sætte stemningen i vejret. 

Ved kransenedlægningen 
ved søfartsmonumentet den 
19. august mindedes forman
den Peter Jensen de omkom
ne fra de to verdenskrige. 
Desværre måtte den efterføl
gende jubilarfest aflyses på 
grund af for ringe tilslutning. 

Når disse linier læses har 
der været tur til Christiansø, 
og den 3. oktober startede 
kammeratskabsaftenerne på 
Sjøgaarinj. 

DISTRll<T VI 
LOLLAND-FALSTER 

Skolekonsulent Tommy Larsen 
Rødbyvej 66A. 4900 Nakskov 
Tlf. 53 92 28 15 

NYKØBING 
FALSTER 
I en fyldig rapport fortæller 
sekretær H. Lybye om blandt 
andet regentparrets besøg 5. 
august i forbindelse med by
ens 700 års jubilæum. 

I dagene omkring besøget 
gæstede motortorpedobåde
ne »Norby« og »Hammer« 
byen, og de blev dagen forin
den modtaget på kajen af re
præsentanter for byen samt 
Marineforeningens formand 
Benny Christensen, som 
overrakte gaver til bådenes 
chefer. Senere var besætnin
ger samlet med medlemmer i 
orlogsstuen. 

Om aftenen var byen vært 
ved en middag for besætning 
og repræsentanter for Mari
neforeningen. 

Lørdagen indledtes med 
»morgenbøn<< i orlogsstuen, 
hvor afdelingssekretær H. 
Lybye på foreningens vegne 
modtog en check fra Tuborg 
Fonden, overrakt af depotbe
styrer Mogens Ravnsborg. 

Derefter blev der gjort klar 
til modtagelse af »Danne
brog«, og såvel Dronningen 
som Prinsen hilste på og talte 
med H. Lybye, der anførte 
den fremmødte deling. 

Senere på dagen var der 

Beundrende blikke føl ger den ny kårede fregatkaptajn Lybye efter kåringen. 

»Beer-Call« på »Norby« og 
»Hammer« for repræsentan
ter for Marineforeningen og 
deres fruer, og om aftenen 
var byen vært ved en middag. 

Søndag holdtes fregat
skydning på skydebanerne i 
Musse, der deltog 55 skytter 
som afgav 331 skud, og min
sandten om ikke Lybye igen 
var i fokus. Han sprængte 
krudtkammeret, blev fregat
kaptajn og hyldet og hædret 
af den afgåede, Erik Madsen. 
Pigerne dystede på hagl og 
skød mod et anker. 

Mandag morgen entrede et 
par af medlemmerne »Nor
by« og tog sejlturen til Stub
bekøbing i et flot vejr, og der
med sluttede nogle spæn
dende dage, slutter Hans 
Lybye. 

NAKSKOV 
Også sommeren var god her 
ved Danmarks dejligste 
havn, skriver Tommy Larsen. 
Gode besøg af SYN-enheder, 
både danske og andre os ven
ligtsindede, blev det til med 
gode timer i marinestuen, der 
nu atter er åbne hver lørdag 
formiddag mellem 09.30 og 
12.00. 

Mange foreninger, Rotary, 
vælgerforeninger m.v. samt 
enkeltpersoner har beset 
samlingerne ved havnen, og 
man har tilsyneladende nydt 
det - endnu bedre: Gode ga
ver er blevet resultater af be
søgende, blandt andet et par 
dejlige skibsmodeller. Efter
sommerens store week-end 
blev den, da bysbarnet M/L 
»Falster« kom på venskabs
besøg. - Sjældent har så 
mange nakskovitter været in
volveret i arrangementerne 
som i år. Jo rigtige marine-

dage med konkurrencer, 
»kogesild avec« og mange 
kammeratskabsstunder af de 
gode. 25 lokale gaster sejlede 
med fra Holmen til Nakskov, 
og havde som alle os andre 
fine ting at berette. 

Vintersæsonen er så småt 
startet. Der vil være arrange
menter i marinestuerne de 
fleste tirsdage aftener fra kl. 
19.00. Den 20. november for
tæller en veteran om sine op
levelser i allieret krigstjeneste 
m.v. - de øvrige tirsdage vil 
blive benyttet som »stilleaf
tener«, hvor gasterne kan 
fordybe sig i samlingernes lit
teratur m.v. 

I november agter man sig 
desuden sammen med Nykø
bing F-afdelingen til Køben
havn blandt andet for at bese 
det nye marinemuseum i Sø
kvæsthuset. 

Søndag den 17. december 
er der mellem 14.00 og 17.00 
julestue for gaster, gastinder 
og »lærlinge«. 

I efteråret er der ligeledes 
fortsatte træningsaftener i 
skydning på skydebanerne 
på Færgelandsgården. 

Det nye års program star
ter traditionelt med nytårs
mønstring, lørdag den 6. ja
nuar, hvor der blandt andet 
arrangeres en god skafning 
til en rimelig pris. 

I 

DISTRll<T VII 
FYN 

Advokat Palle Petersen 
Hybenvej 16 . 5700 Svendborg 
Tlf. 62 22 æ 08 

KERTEMINDE 
32 skytter var mødt til fregat
skydningen og til spisningen 

var Huset fuldt, idet der med 
damer og børn deltog ikke 
mindre end 78. Vejret var 
skønt, så der kunne også 
dækkes i det fri. Fregatkap
tajn blev John Hakman. 

Æggekageaftenen den 27. 
juni blev meget vellykket. Et 
par af medlemmerne stod for 
tilrettelæggelsen af det hele 
og gjorde det fortræffeligt. 

Og så takker gasterne fra 
Amandas by skyttelav Hals
næs for et godt stævne. Det 
var dejligt at gense de gamle 
kendte steder omkring Ar
resø, skriver Jørgen Jørgen
sen i sin rapport. Han sender 
også en tak til gutterne fra 
Glostrup, som gav plads for 
Kerteminde-skytterne i bus
sen fra Auderød til Køben
havn. Især var fynboerne im
poneret over bartenderen i 
bussen. 

Vintersæsonen indledtes 
med høstfest, og det var igen 
nogle af de menige medlem
mer, der stod for arrange
mentet og gjorde det godt. 

Og så har der lydt og vil 
påny lyde drøn fra batteri
erne til ære for tidligere for
mand og æresmedlem Eigil 
Finks 80 år den 1. maj, Kar
sten Dam Madsen 50 den 9. 
februar, Jørgen Nielsen 50 
den 9. april, Aksel Larsen 50 
den 30. april, Erik Glerup 60 
den 7. juni, Strange Slot 60 
den 15. juni og Alfred Niel
sen 50 den 7. november. 

SVENDBORG 
I anledning af marinestuens 
50 års jubilæum havde vær
tinden på Hotel Ærø den 13. 
maj inviteret bestyrelsen med 
damer til dejlig middag og 
det blev en hyggelig aften 
skriver sekretær Carl A. Slej i 
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sin fyldige rapport fra det 
sydfynske. 

Så har afdelingen med 18 
personer deltaget i det lokale 
tv-bingo, og formanden 
Knud Møller og Carl A. Slej 
deltog i bisættelsen af lens
baron Juel-Brockdorff, der 
var indehaver af 50 års 
tegnet. 

Lørdag den 7. juli fik 
Svendborg besøg af det sven
ske skoleskib Gladan sam
men med øvelseskutterne 
Thyra og Svanen. Officerer 
og besætningsmedlemmer 
blev modtaget på rådhuset, 
hvor viceborgmester Arne 
Dening tog imod, og Knud 
Møller overtog rollen som 
mundskænk og serverede 
gammel dansk, øl og vand 
for gæsterne. Der blev ud
vekslet taler, gaver og 
skjolde. I øvrigt viste det sig, 
at Gladans næstkommande
rende var dansk født men na
turligvis svensk statsborger. 

Efter modtagelsen samle
des man på Færgegården, 
hvor der blev serveret forlo
ren skildpadde. Besøget af 
svenskerne bød også på 
cocktailparty om bord. 

Den 5. og 6. august var Be
skytteren med kommandør 
Otto Lichtenberg som chef 
på visit, og Knud Møller var 
traditionen tro på kajen for 
at modtage. 

Kommandøren indledte 
den følgende dag afdelingens 
fregatskydning, hvor for
manden Knud Møller var i 
strålende form og skød både 
fokken og det store mærssejl 
ned. Men han overlod dog 
generøst til Erik Møller, 
Gudme, at ramme krudt
kammeret og sænke fregat
ten. På det mesterskud blev 
Bjarne Hansen fregatkap
tajn og Erling Møller ud
nævnt til løjtnant. Præ
mierne blev efter den vellyk
kede skydning overrakt de 
dygtige og heldige af folke
tingsmedlem Lissi Lichten
berg. 

Sommerudflugten fandt 
sted den 2. september med 
bus til Jylland med ophold 
på Hotel Løgumkloster, hvor 
der blev drukket kaffe. 
Derfra gik turen til Højer 
sluse og det fremskudte dige, 
gennem det flade marskland
skab til Møgeltønder, forbi 
Schakenborg Slot over græn
sen ved Rudbøl, gennem Hu
sum, og Slesvig til Kiel. Her-

\ 

1 I 
Efter endt fregatskydning i Svendborg. Fra venstre: 
Erling Møller, der sænkede fregatten, kommandør Otto 
Lichtenberg, den nykårede fregatkaptajn Bjarne Hansen, 
formand Knud Møller og præmieoverrækkeren, folketings
medlem Lissi Lichtenberg. 

efter gik turen med færge til 
Bagenkop og under overfar
ten blev der serveret middag. 

Så har formanden med 
frue deltaget i navngivning af 
et inspektionsskib til søvær
net. Kronprins Frederik gav 
skibet navnet Thetis. 

Endelig kipper man i 
Svendborg med flaget for 
Ebbe Toghøj 50 den 11. okto
ber, Knud Møller 70 den 9. 

november, Poul Petersen 60 
den 15. november, Mogens 
Hoffmann 50 den 27. no
vember og Niels A. Binder 50 
den 28. november. 

ODENSE 
Normalt er feriemånederne 
en rolig tid - dog har Odense
afdelingen altid god tilslut
ning til de faste kammerat-

skabsaftener, som finder sted 
første onsdag i måneden. 

Afdelingen var repræsen
teret med to mand ved Gar
derforeningens 100 års jubi
læum den 6. juli. Der blev 
overrakt en gave, idet vi har et 
nært forhold til Garderfor
eningen, som for eksempel 
har overtaget vor gamle ma
rinestue. Man havde ikke 
haft noget fast samlingssted 
førhen. 

Ved Assens-afdelingens 75 
års jubilæum den 29. juli 
overrakte en deputation på 2 
mand Assens-afdelingen 
Odense-afdelingens marine
skjold og »hjalp« ellers godt 
til ved det fine traktement. 

Afdelingen var den 7. au
gust indbudt til et besøg på 
TV 2, der som bekendt befin
der sig i Odense - meget fint 
indrettet i det tidligere Kvæg
torv - »Gyllemosen« kaldet. 
En interessant aften for de 50 
personer som var mødt op. 
Medlemmerne i stiveste puds 
- vi har her i Odense den af
tale, og man ikke dølger sit 
åsyn, men giver sig til kende -
på den måde får man en god 
og billig PR. 

Odense-afdelingen var re
præsenteret ved Jubilarstæv
net på Holmen med 7 mand, 
heraf to 50 års jubilarer. Mø
detiden kl. 10.00 er ikke gun
stig for folk fra Odense -
man måtte med nattoget kl. 
02.52 - overnatning i Køben
havn på hotel kan sagen ikke 

Odense-af delingens formand Gunnar Sveigaard modtages ombord på Vædderen af 
kommandørkaptajn E. Kirkegaard Sørensen en indrammet plakat fremstil/et i anledning 
af Søværnets inspektionstjenestes jubilæum. 
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bære for de fleste. Hovedaf
delingens opfordring til en 
pressemeddelelse, bar frugt 
her i byen. Fyens Stiftstiden
de gragte den på lokalsiden, 
hvilket forårsagede »telefon
storm« hos formanden Gun
nar Sveigaard. Bl.a. to nye 
»medlemmer«. 

Når »Under Dannebrog« 
ankommer, er det altid 
spændende at se de andre af
delingers rapporter - her er 
der en ting som har slået 
skriveren - selv de mindste 
kommuner som har et adop
tivskib, inviterer besætnin
gen til en velkomstdrink på 
rådhuset når skil:et er på be
søg. Desværre må vi her i 
byen se i øjnene at Odense 
Kommune ikke ønsker at se 
officerer og mandskab, når 
»Vædderen«, Odenses adop
tivskib, anløber havnen. Ma
rineforeningen har forsøgt at 
gøre gældende, at byen mis
ter en masse good-will. Må
ske ligger forklaringen i at, 
ganske vist er Odense en hav
neby, men ikke en søfartsby. 

Nu hvor vinteren stunder 
til bliver der igen travlhed 
med at forberede program
bladet, som gerne skulle in
deholde de aktiviteter, der 
skal finde sted, distrikts
møde i Assens - vort årlige 
andespil - julespisning og 
virksomhedsbesøg m.m. Be
styrelsen håber naturligvis på 
at medlemmerne med damer 
vil slutte talrigt op som sæd
vanligt. 

ASSENS 
Den 29. juli fejrede afdelin
gen sit 75 års jubilæum. Da
gen startede i strålende sol
skin og med flaghejsning. 
Der blev afholdt reception i 
Hjemmeværnsgårdens loka
ler, hvor der blev serveret 
smørrebrød og fadøl. For
manden Ole Julsrud bød de 
mange gæster velkommen. 
Viceborgmester, lærer Hen
rik Hansen overbragte byens 
tak og lykønskning. Blandt 
de mange gratulanter sås re
præsentanter fra andre fyn
ske marineforeninger samt 
fra byens foreninger og for
retningsfolk, fra Assens Sejl
klub, fra Marinehjemme
værnet, turistchef Elly Bruns 
m.fl. Søværnets Tarnbour
korps spillede og lavede tatto 
på havnepladsen. 

Om aftenen var der fest for 
medlemmer med damer og 

Den jubilerende Assens-af delings bestyrelse: Bagest fra venstre: Ole Andersen, 
Finn Ekkelund, Aksel Lykke Olsen og Ole Julsrud. Forrest fra venstre: Svend Aage 
Kristensen, Ole Alexandersen og Jens E. Kildemand. 

Receptionsgæster i snak. Her er det Odense-af delingens sekretær Poul Weitze Rasmussen, 
der efter blandt andet Jens Vejles udtryk at dømme har noget meget interessant at fortælle. 

Ole Julsrud dekorerer Jens Vejle efter at have udnævnt ham til æresmedlem. 
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indbudte gæster på Marcus
sens Hotel, hvor der servere
des en meget fin menu, og 
bordene var festligt pyntet. 
Under festmiddagen blev 
Jens Vejle udnævnt til æres
medlem for sit store arbejde 
for Marineforeningen. Der 
blev optaget to nye medlem
mer. Foreningen har fået seks 
nye medlemmer og tæller nu 
59. 

Landsformand V.P. Heise 
talte om søværnet og søfar
ten i det hele taget, og sagde 
bl.a.: Assens er født som hav
neby, og er sig bevidst hvad 
havet betyder. Der er ikke 
mange danskere som ikke 
har haft forbindelse med ha
vet omkring Danmark. 
Mange brave mænd har ført 
Assens Marineforening frem 
til det, den er på denne dag. 
Det var dejligt at se de mange 
til receptionen, og navnlig de 
mange unge. Det er dem vi 
skal bygge fremtiden på. 
Bryggeridirektør Bent Bach 
Sørensen var opfordret til at 
holde tale for damerne, og 
det gjorde han ved at synge 
en sang for dem. Aftenen 
sluttede med dans på »dæk
ket«, og der blev overdans til 
kl. 2. 

I forbindelse med jubilæet 
er udgivet et lille meget 
smukt skrift, som er redige
ret af Svend Aage Kristensen, 
der i en afsluttende artikel 
varmt takker Jens Vejle for et 
stort grundlæggende ar
bejde. 

Jubilæumsskriftet omta
ler afdelingens virke gennem 
mange år og er et væsentligt 
bidag til Danmarks Marine
forenings historie. 

DISTRll<T VIII 
SVDØSl JYLLAND 

Vicetoldinspektør John Oldvej 
Christiansfeldvej 22. 6100 Haderslev 
Tlf. 74 52 10 05 

KOLDING 
Der gik et sus gennem de 
3000-4000 feststemte tilsku
ere, der var mødt frem, da 
regentparret hilste på Kol
ding-afdelingens formand, 
står at læse i Knud Andreases 
veloplagte rapport. Så det 
skal nok passe. 

Det skete, da »Danne
brog« med regentparret 
havde lagt til i Kolding, hvor 

-

regentparret var hædersgæ
ster ved indvielsen af det re
staurerede Koldinghus. 

Koldings adoptionsskib 
»Peter Tordenskiold« eks
korterede »Dannebrog« og 
blev i Kolding week-end'en 
over. 

Programmet var meget 
stramt, og Marineforeningen 
stod for eller deltog i 11 ar
rangementer. Et af dem var 
nyt. Det var en munter pølle
planke-dyst i havnebassinet. 
Den lokale brygmester var en 
næsten upartisk dommer, så 
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besætning vandt over de lo
kale helte og modtog som 
synlig bevis det udsatte van
dretrofæ. 

En halv snes medlemmer 
deltog i sejlads til Århus til 
flådeparade for Dronningen. 
De så og oplevede meget på 
turen. Blandt andet indøv
else af jubelrullen gjorde ind
tryk. 

Programmet for den kom
mende sæson er klar og 
blandt andet kommer senior
sergent Johnny Barnow den 
24. januar og vil med et film-

På øverste billede er 
regentparret ved at forlade 

Dannebrog med Kolding
af delingens tropper parat 

ved landgangen, og nederst 
det øjeblik, da der if ø/ge 

rapporten gik et sus gennem 
den fremmødte menneske
skare. Regentparret hilser 

på Kolding-/ ormanden. 

foredrag fortælle Holmens 
historie. 

Alle distriktets afdelinger 
vil blive inviteret til denne 
sammenkomst. 



HADERSLEV 
Efter at sejlene var rebet ved 
afslutningen på vintersæso
nen, har foreningen sejlet 
gennem smult vand, dog med 
en enkelt landgang i den sene 
forsommer, nemlig besøget i 
Frøslevlejrens Museum, der 
nu atter er åbent, skriver 
Gunnar A. Dicksen i sin fine 
rapport. 

Museet er værd at besøge, 
både for ældre medlemmer, 
for hvem en ond tid atter 
bliver nærværende, men også 
for yngre medlemmer, fordi 
det styrker beslutningen om 
»aldrig mere en 9. april«. 

Foran venter nu det årlige 
»Hammer«-besøg - ny chef 
og ny besætning. Det vil sige, 
at der ikke er de store mulig
heder for at forny de venska
ber, der blev stiftet ved de 
foregående besøg, men der
imod lejlighed til at stifte nye, 
og således bringe et større 
kendskab til Marineforenin
gens virke ud til en bredere 
kreds - en god form for PR
virksomhed. 

Det er en del af Marine
foreningens vilkår, og dette 
gælder i særdeleshed de 
ældre afdelinger, at der må 
tages afsked med gamle gode 
kammerater, der går bort. 

Det er trist og vemodigt, 
når et medlem, der opfattes 
som en institution i afdelin
gen ikke er mere. 

Søndag den 30. juli døde et 
af afdelingens gamle med
lemmer, Lauritz Wind, kendt 
som Lause, efter nogen tids 
sygdom i en alder af 84 år. 

Som medlem af afdelin
gen, næsten siden dennes 
start i 1935, æresmedlem fra 
1984, var han marinefore
ningsmand i dette begrebs 
rigtige betydning. 

En skattet og opmuntren
de »tilsynsførende« ved den 
meget arbejdskrævende 
istandsættelse af vores mari
nestue - en trofast gæst ved 
afdelingens lørdagsstuer og 
andre arrangementer i mari
nestuen - og det væsentlige -
ærbødighed og hengivenhed 
for foreningens traditioner 
og ide. 

Et af hans sidste ønsker 
var, at de ham nærtstående 
medlemmer bar hans kiste til 
det sidste hvilested. 

Efter begravelsen blev 
disse uden forudgående var
sel befordret til Fjelstrup 
Kro, som han for år tilbage 

havde drevet. Her blev de 
budt på en udsøgt frokost, 
udelukkende bestående af fi
skeanretninger. 

Ved denne frokost af mari
tim karakter ønskede Lause 
at udtrykke et varmt og kam
meratligt farvel til fore
ningen. 

Ære være hans minde. 

DISTRll<T IX 
SVDVESl JYLLAND 

Biavler Hans Jørgen Nielsen 
Lyngbyvej 3 . 6893 Hemmet 
Tlf. 97 37 55 70 

Tønder 
Afdelingsformand Per Dich
mann Hansen har sendt både 
rapport og billeder fra Tøn
der - og det er dejligt. Der 
sker virkelig noget i Tønder. I 
1987 var der kun syv med
lemmer. I dag er der 25. Af
delingen har også fået tag 
over hovedet. Den er rykket 
ind i et forsamlingshus og har 
indrettet en marinestue på 
»den gamle scene«. 

Skulle andre afdelinger 
have effekter, som de kan 
undvære, vil Tønder være en 
særdeles glad modtager. 

Den 9. maj var fem mand 
fra afdelingen på Rømø og 
nedlægge en blomst på min
destenen for faldne fra kri
gen i 1864 og 1914- 18. En af 
de faldne er Hans Mærsk 
Lund fra Rømø, der gjorde 
tjeneste på Fregatten Jyl
land. 

Den 10. juli var man på 
den årlige tilbagevendende 
sejltur med Aabenraa Mari
nehjemmeværns kutter. I fint 
vejr gik turen til Haderslev, 
hvor der i marinestuen var 
frokost og tid til en hyggelig 
snak med Haderslev-afdelin
gens formand. 

Den 25. juni stak afdelin
gen igen til søs ombord i en 
båd, der tilhører Leif Kjær, 
som er medlem af afdelingen 
og bosiddende på Rømø. Tu
ren gik til Sild, hvor den med
bragte mad blev nydt i en 
bunker, som en sejlklub har 
indrettet til klublokale. 

Efter sommerferien har 
der været udflugt til Flens
borg Søfartsmuseum, hvor 
en rundviser fra Duborg for
talte om Flensborgs store tid 
som søfartsby. 

- Vi kan anbefale andre af
delinger at besøge dette mu
seum, skriver Per Dichmann 
Hansen. Der findes blandt 
andet en stor samling af 
skibsmodeller fra den danske 
tid før 1864, og der er forkla
ringer på dansk. 

Og så har den meget rej
ende afdeling været på besøg 
på Flyvestation Skrydstrup, 
hvor Velfærdstjenesten hav
de tilrettelagt et stort og in
teressant program. 

Jo, der sker sandelig noget 
i Tønder-afdelingen. 

Herligt. 

Tønder-af delingen har 
nedlagt blomster ved 

mindepladen på Rømø. 

Hygge ombord på hjemme
værnskutteren, der sejlede 

Tønder-af delingen til 
Haderslev. 

RIBE 
Den afgående fregatkaptajn 
Karsten Brønner bød på no
get til både mave og hals, da 
hans afløser skulle findes 
den 25. juni. Fra Brønner gik 
turen til marinestuen. 25 
skytter var tilmeldt og hurti
gere end forudset var fregat
kaptajnen fundet. Det var 
Asger Raben der knækkede 
stormasten ved første skud. 
Meget flot. 

Ved den efterfølgende fro
kost fik han overrakt Weiss 
Stues vandrepokal. Det var i 
det hele taget en dejlig dag, 
skriver Jørgen Petersen i sin 
rapport. 

Afdelingen havde 21. juni 
bestået i 70 år, men har be
sluttet at holde en større 



fest, når den runder 75. Så er 
der tid til at spare penge sam
men til festen. Men helt upå
agtet gik 70 årsdagen ikke 
hen, for landsformand V. P. 
Heise sendte en hilsen og lyk
ønskning, og den var man i 
afdelingen meget glad for. 

Den årlige slusetur fandt 
sted den 26. august. Der del
tog 21 fordelt på tre både, og 
det var igen Arne, Bjarne og 
Karl, der lagde fartøjer til. 
Vejret var strålende. Turen 
gik ud gennem åen til kam
merslusen, hvor de med
bragte rundstykker og kaffen 
blev nydt. Efter slusningen 
sejlede man rundt i vadeha
vet. Der var lidt buler på van
det, så enkelte deltagere blev 
en smule blege. Skafningen 
var henlagt til Bjarnes hus 
ved kammerslusen, og her 
hyggede man sig i nogle ti
mer, inden man igen lagde til 
ved skibsbroen i Ribe. En fin 
dag, men dog med for ringe 
tilslutning. 

Rapporten slutter med en 
varm lykønskning til di
striktsrepræsentant Hans 
Jørgen Nielsen, der fyldte 75 
år den 8. september. 

DISTRll<T X 
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Arkitekt Jørgen Brøgger 
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RANDERS 
Der deltog 75 i afdelingens 70 
års fødselsdagsfest den 10. 
marts, og her fandt kåringen 
af »Årets marinekammerat« 
sted. Afdøde Ejnar Christen
sen har skænket afdelingen 
en række marineglas til ud
deling hvert år til en god 
kammerat. Bestyrelsen havde 
et svært valg, fortæller Lars 
Gjættermann, så man be
sluttede at de tre kandidater, 
Erik Gjættermann, Peter 
J epsen og Palle Madsen alle 
skulle have såvel titel som 
hver et sæt glas. 

Det var en festlig aften, 
hvor Svend Aage Dantoft 
holdt en meget inspireret og 
morsom tale for damerne og 
alderspræsidenten Henrik 
Henriksen skænkede fore
ningen et smukt kompen
dium med avisudklip om 
Randers Marineforenings og 

dens medlemmer gennem de 
sidste 25 år, en gave som af
delingen er meget glad for. 

Efter den fortræffelige 
spisning var der dans på 
dækket. 

ÅRHUS 
Sommerudflugten fandt sted 
i strålende sol. Første etape 
var lufthavnen i Tirstrup, 
hvor lufthavnschef Poul 
Stenbøg, der er medlem af 
Århus-afdelingen, tog imod. 
Til trods for, at lufthavnens 
kontroltårn er placeret på 
militært område, fik ud
flugtsdeltagerne lov til at 
bese det og overvære, hvor
dan flyvelederne arbejder. 
Også vejrstation og brand
station blev besigtiget under 
det spændende besøg, som 
Poul Stenbøg skal have stor 
tak for. 

Herpå gik turen over det 
skønne Mols til Restaurant 
Tinghulen i Knebel, hvor der 
var dækket op til skafning. 
Værten havde sammensat en 
dejlig platte som ledsaget af 
lidt vædelse satte stemningen 
i vejret, og det var en flok på 
55 i godt humør, der satte 
kursens mod Århus. Alt i alt 
en· herlig dag. 

Til besøget på Ceres den 2. 
august var de 60 pladser revet 
væk på no time. Her var der 
rundvisning, og deltagerne 
så film om bryggeriets histo
rie og brygning, inden man 
samledes i den hyggelige be
søgskælder for at smage på 
de færdige produkter. Derpå 
gik turen til marinestuen til 
en bid brød og en Top ... 

HORSENS 
I Horsens har man - hvis alt 
er gået vel - haft en pilketur 
med Marinehjemmeværnets 
MHV 86 og medio oktober er 
man atter ude med krogen -
eller hvad man nu anvender, 
for da drejer det sjg om ør
redfiskeri i Salten A. 

Så er der kammeratskabs
aften den 7. november i Ma
rinehjemmeværnets lokaler 
på havnen, og man satser på 
at arrangere jule-bankospil i 
sidste uge i november. 

Desuden kan man i afde
lingsbladet læse blandt an
det, at der er skydning hver 
fredag kl. 18.00 til 20.00 på 
skydebanerne på DSBs gods
banegård. 
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SILKEBORG 
Herfra beretter Gunnar 
Mejer kort, at afdelingen har 
haft en vellykket bustur til 
SOK med så stor tilslutning, 
at man besluttede at arran
gere en ny, der fik lige så stor 
tilslutning. Så nu vil man 
gentage succes'en i løbet af 
efteråret eller vinteren. 

EBELTOFT 
I følge september-nummeret 
af »Kabysrygtet« deltog 17 
gaster i fisketuren i farvandet 
omkring Hjælm. Erindrings
bægeret gik til Harry Schultz 
Andersen, som med god 
hjælp af Erland Otte fik den 
største torsk, en krabat på 3,8 
kilo, hevet ind over rælingen. 

Afdelingen har haft den 
sorg, at tidligere bestyrelses
medlem Georg Hviid døde 
den 1. juli efter lang tids svær 
sygdom. På generalfors~
lingen i 1944 blev han md
valgt i det dengang eksiste
rende festudvalg og var som 
sådan med til at arrangere af
delingens første fregatskyd
ning i 1947. Og netop fregat
skydningen havde hans store 
interesse. 

Han blev indvalgt i besty
relsen i 1966 og han modtog i 
1985 40 års tegnet. 

Under krigen deltog han i 
modstandsbevægelsen. 

Det er folk som Gunnar 
Hviid, vi i dag kan takke for, 
at vi stadig har en god og vel
fungerende marineforening, 
hedder det i en smuk nekro
log i »Kabysrygtet«. 
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SKIVE 
Den 3. september rullede 
12-14 mand i bus til Lemvig 
for at hente et navnebræt, 
som Lemvigs formand Mar
tin Andersen havde frem
skaffet. Turen gik over Røn
bjerg, hvor Hans steg på, ef
ter at Ulla havde serveret 
kaffe, rundstykker og en . 
dram. Under et ophold på en 
rasteplads modtog forman
den Kaj Ove Nielsen, der nys 
har holdt fødselsdag, en hel 
Aalborg, og den gik rundt -
ikke blot for at blive beset -
ved bordet i Lemvig marine-

stue, hvor fru Martin Ander
sen havde dejligt smørrebrød 
parat. Efter overrækkelse af 
navneskiltet var der tid til 
hygge og rafling og på hjem
turen havde Gert Jensen ge
nerøst sat et par æsker øl 
frem. Så det var en fornuftig 
disposition, at deltagerne ved 
ankomsten til marinestuen i 
Skive med deres fruer, havde 
aftalt afhentning. 

LEMVIG 
Den 26. august var marine
stuen ramme om en reception 
i anledning af Forsvarsbrød
renes 25 års jubilæum. Der 
var mødt omkring 100, som 
var meget imponeret af 
stuen. 

Marineforeningens for-
mand Martin Andersen fik 
ved samme lejlighed tildelt 
Forsvarsbrødrenes fortjenst
medalje for 25 års medlems
skab, blandt andet som kas
serer i en del år. 

Den 3. september blev ma
rinestuen angrebet af enhe
der fra Skive med prægtige 
Kaj Ove Nielsen som flag
skib. Den missil, som Kaj 
Ove Nielsen, havde fået til
delt på vej mod målet blev af
fyret ved en hyggelig sam
menkomst, som omtalt un
der Skive-rapporten. 

Slaget efterlod ingen så
rede, og den slags træfninger 
kan vi anbefale andre afde
linger at arrangere, slutter 
Chris Sørensen sin beretning. 

NÆSTE 
NUMMER 

af »UNDER DANNE
BROG udkommer ultimo 
januar 1990. Stof og bille
der til dette nummer skal 
være redaktionen i hænde 
senest den 15. december 
89 - og sendes til: 

UNDER DANNEBROG 
Redaktør 

Eivind Samuelsen 
Hasselvej 11 
9260 Gistrup 
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SKAGEN 
I Skagen har der med Joe 
Jørgensen som auktionarius 
været holdt auktion over en 
række maritime effekter. Det 
blev et særdeles vellykket ar
rangement, der havde samlet 
120. 

Af Skagens Avis fremgår, 
at en skylight-åbner således 
indbragte 1500 kroner, og 
Lars Ottesen skriver, at 
afdelings-kassen blev tilført 
en klækkelig sum og at de 
mange fremmødte havde 
nogle muntre timer. Det sør
gede den ikke særlig mund
lamme auktionarius så af
gjort for. 

Afdelingen har haft den 
store sorg at miste sin kasse
rer Helge Pollas. Godt hu
mør og stor tjenestvillighed 
kendetegnede ham, skriver 
Kurt Ottesen. Han sagde ald
rig nej, når han blev bedt om 
at udføre et stykke arbejde. 

I forbindelse med hans 
død har der desværre ikke 
været fornødent chek på 
kontingentopkrævningen. Ti 
medlemmer er således blev 
afkrævet to gange. Det be
klager bestyrelsen, som har 
draget omsorg for, at de med
lemmer, som har betalt to 
gange, får pengene retur. 

NIBE 
I sin fyldige rapport fortæller 
den brave og flittige Leo 
Thiesen om det vellykkede 
fjordtræf i Egense med del
tagelse fra Nibe, Aalborg og 
Hals, og som omtalt i forri
ge nummer af Under Danne
brog. 

Det var, som også fremgår 
af Thiesens beretning, et me
get vellykket arrangement. 

Fregatskydningen den 3. 
juli indledtes i den regerende 
fregatkaptajn Finn Knud
sens hjem med et dejligt mor
genbord, inden turen gik til 
Skalpavillonen, hvor me
nuen efter den krævende 
skydning stod på vidunder
lige stegte Nibe-ål med kolde 
øller og snaps. 

Ny fregatkaptajn blev Sø
ren Pors på skud af Arne Kri-

stensen, der således kan 
smykke sig med titlen mester
skytte. 

Som altid i Nibe - et herligt 
arrangement. 

HALS 
Sommerudflugten til Thybo
røn måtte aflyses. Ud over 
bestyrelsen havde kun 11 til
meldt sig. Det synes bestyrel
sen var for lidt i en forening 
med 202 medlemmer, så tu
ren blev annulleret. 

Det afsatte tilskud vil blive 
brugt til et andet arrange
ment, skriver Boy-Jacobsen, 
der også fortæller om et ar
rangement, der blev holdt i 
september. Her fortalte er
hvervschef Andy Jensen om 
sit arbejde. Heraf fremgik at 
havnens fremtid er ret så 
usikker - og det var en med
delelse, der nok kan mane til 
eftertanke. 

Inden foredraget og di
skussionen blev der serveret 
skipperlabskovs tilvirket af 
husrestauratørerne, som vi 
bliver mere og mere tak skyl
dig, slutter Boy-Jacobsen. 

FREDERIKSHAVN 
Afdelingens nye vartegn er en 
hornmine af tysk oprindelse, 
skænket afdelingen af depo
tet i Aalbæk. Den er nu pla
ceret foran indgangen til ma
rinestuen i Skippergade. 

Det var chefen for Flåde
station Frederikshavn, kom
mandør Fink Jensen, der af
slørede minen ved en højtide
lighed, hvori deltog afdelin
gens bestyrelse sammen med, 
Frede Jørgensen, Michael 
Larsen, Jens Kruse og Kaj 
Sørensen, som sammen med 
deres chef orlogskaptajn 
Bent Hansen, har klargjort 
minen. Til stede var også 

Øverst nogle af de mange 
fine effekter på auktionen i 

Skagen og nederst er 
auktionshandlingen i fuld 

gang. Det blev en både 
munter og givtig forestilling. 

kommandørkaptajn Aage 
Hjort Hansen. 

Ved afsløringen oplyste 
formanden Svend Nielsen, at 
stensætningen, hvorpå mi
nen er anbragt er opsat ved 
Frederikshavns kommunes 
mellemkomst og at stenene 
og muren er skænket af ven
ner og medlemmer af Mari
neforeningen. 

Fregatskydningen blev af
viklet 1 september i Frede
rikshavnshallen, der er ideel 
til formålet. I fjor var loka
lerne lejet ud til anden side, 
inden skydningen var forbi, 
og der blev ikke kåret nogen 
fregatkaptajn. 
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EGEDESMINDE 
Afdelingen har rokeret en 
lille smule om på bestyrelsen, 
så nu er Mogens Stumpe kas
serer og Jens Lindhart er sek
retær. Som nyt bestyrelses
medlem er Mogens L. Peder
sen blevet valgt. 

Deltagerne ved højtideligheden, da den renoverede mine blev overdraget 
Frederikshavn-af delingen. 

Den 8. september havde 
afdelingen besøg af lands
sekretær Ib Ketler. Bestyrel
sen var vært ved en middag, 
og som Mogens Stumpe skri
ver i sin rapport, »det var vir
kelig dejligt at få nye indtryk 
og hilsener fra hovedfore
ningen«. 

Men det gjorde der denne 
gang. Efter omkring 300 
skud var blevet affyret sank 
fregatten og Kaj Sørensen 
blev ny fregatkaptajn. 

Under skafningen duk
kede kaptajnløjtnant Bent 
Gregersen med frue op med 
en dejlig gave, et billede af 
den gamle kommandantbo
lig i Frederikshavn. Billedet 
blev i sin tid af Frederikshavn 
Kommune skænket til et af 
de nu oplagte fartøjer, Valde
mar Sejr, slutter Frede Hau
gaard sin beretning. 

AALBORG 
På skud af kommandørkap
tajn Aage Hjort Hansen blev 
Ernst Peilmann kåret som 
årets fregatkaptajn, da afde
lingen traditionen tro holdt 
sin fregatskydning første 
søndag i september. 

Det var en strålende dag i 
strålende sol indledtes med, 
at den regerende fregatkap
tajn Roar Nielsen sammen 
med Kong Neptun i Ove 
Christensens skikkelse om
bord i afdelingens eget skib 
Ludvig, efter at have krydset 
de store have, lagde til ved 
honnørkajen. 

Her blev de fremmødte 
gutter mønstret, og en enkelt 

af de nye måtte lade sig rage 
en ekstra gang, da hans 
skægstubbe efter Kong Nep
tuns vagtsomme vurdering 
var for lange. 

Efter at have modtaget en 
hjertestyrkning gik det med 
Kvindeligt Flyvekorps orke
ster i spidsen til marinestuen, 
hvor skydning med delta
gelse af blandt andet chefen 
for Flådestaton Frederiks-

havn, kommandør Fink Jen
sen, tog fart. 

Der deltog omkring 80 
skytter, der i frokostpausen 
nød Gyldenspjæts livret: 
Spidskål og sprængt okse
bryst. Her fik chefen for Aal
bæk Minedepot, orlogskap
tajn Bent Hansen, Marine
foreningens hæderstegn som 
tak for sin store indsats for 
Marineforenings-sagen. 

Den nye sæson er indledt 
med kammeratskabsaften 
den 12. september, hvor der 
traditionelt blev serveret gule 
ærter med alt tilbehør. 

Der har været lidt proble
mer med afdelingens blad, 
men vi håber der findes en 
løsning hen ad vejen, slutter 
Mogens Stumpe. 

Egedesminde-afdelingens bestyrelse. Fra venstre: Formand Børge Hansen, sekretær 
Jens Lindhardt, kasserer Mogens Stumpe, bestyrelsesmedlem Mogens L. Pedersen og 
næstformand Elith Pedersen. 
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